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Co smo lani, 
:akor letos, 
>Jovo leto čakali, 
m o želeli 
i iskreno, 
\a bi časi boljši b. 
Obrača človek, 
)0g obrne, 
tregovor star 
e obče znan; 
tri svojih željah 
najhen človek 
e venomer ogoljufan 

Pratkar vaš, 
zvesto beležil 
je vremenske prilike, 
spremljal zvezde, 

jih postave -
'teno) konstelacije. 

oglejmo, 
zvarilo 

Se je v usode kuhinji, 
smo naključno, 
al' v usodi 
toliko slab'ga 
včakali. 

:e V PROSINCU GRMI 
ILABO VREME SLEDI 

e konec slab, 
e že začetek 
•letu vodi kozorog, 
idj bo ob letu, 
•o na pretek, 
ačne se druzga 
eta krog? 
]ajje grmelo 
n bobnelo 
^bljub v zvezni 
kupščini, 
\a primojduš 
10 vse drugače! 
!e trese gora - miš 
koti' 

Kot trije kralji 
koledovali 
so vse leto Zisovci 
po Evropi, 
po vsem svetu, 

•znih malh se 
ali. 
ta Neža 
ni kos, 

odvezat žaklja 
zlatega. 
Je sirota 
tega vešča 
le v zvezi zadka 
kurjega. 

lOLJE K O T M O Ž A V S R A J C I 
E V I D E T I V S V E Č A N U V O L K A 
^odnar ne zmore 
osti vode, 
a bi ohladil 
TOČO kri, 
2 j o n e k a 

iisarija 
reviji Novi za gre 
)elikt verbalni 
? predstavi : 
I žuga purgerskj^ 
esnici. . 
narod: tebi 

leni nič, 
ampa na pustni 

: ssclici. 

lemoarji, 
\onodrame, 
') na knjižnem 
'gu v modi. 

Sebi »živjo!«, 
drugim »fejl« 
ne čečkari 
kdorsibodi -
jjjor-vco t i a t i , 

ki poprej, 
so v isti muziki 
igrah; 

isto vižo, 
ko slej, 

elovni 
dje plešah. 

A kar se volka 
v polju tiče -
se en pregovor v 
druzga štuU -
Vučko sicer 
srajce menja, 
in kot prej 
v luno tuli. 

E S U Š E Č P R A H O K R O G P O M E T A , 
RAV D O B R O L E T I N O O B E T A 

I iGpO, 
fiobro dene, 
hgovor, 
ij takole pravi, \ 
i ribe - j 
)šca vladarice, 3 
•fjprej za udarjaj o \ 
p glavi. ^ 

jfnske vrle ^ 
(1 dekleta 
^fjajo že dolga leta, 
) dan žena 
ppratke zgine, 
'^r le koš laži obeta 
[•fhko je praznik 
i}tih dedcev, 

šušmarijo v obrti 
^'jstarejši 
I tem svet. 

lij bo praznik 

oblastnikov, 
ženam pa z možmi 
na dan, 
ki je god vseh 
mučenikov. 
V Belem gradi 
pa naš Branko 
svetu novo 
dogmo kuje, 
da menjati 
bo treba narod, 
ki mu kar naprej 
kljubuje. 
A če treba, 
je dejal, 
povelje bom 
soldašni dal, 
da našeška 
narod svoj, 
če si bo preveč 
zmišljeval. 

^ L E M U T R A V N U N E Z A U P A J -
4 j Z E L E N B R E G R A D P O K R I J E 
»JEG 
i' alcluja 
itn ponuja 
)tajenja, 
jbrih upov dar. 
Ue močnejši ^ 

J v mescu "T" 
d potegavščin 7 
(prevar. 

Jurij z mavrico 
Paše, 
^ svojo 
^rnenito fronto, 
^Venska javnost 
f^azrta 
I pluralizem 
\eresov 
i družba 
{Odprta, 
p tem občan 

si v hlačni pas 
v to usnje 
nove luknje vrta. 

e, kadije 
i 

Miljacki 
ibuke kadijo. 

Vedo da pure 
jajca čudna 
v Veliki Kladuši 
valijo. 
Bih so tihi 
kakor miške, 
kaj bi gnali 
vik in krik, 
naj bo kriv 
ta mesec nori. 
ko zamenja ovna bik. 

V E L I K I T R A V E N M O K E R , M L A Č E N 
K M E T B O Ž E J E N I N O L A Č E N 

So spet zastave 
zavihrale, 
kot gozd rdeč 
za 1. maj, 
a v fabrike 
seje povrnil 
historični 
spomin nazaj, 
da delavec, 
če ga kaj žuli, 
ob slabi plači, 
goni, hajka, 
okol prinaša, 
farba, hruli -
ustavi stroj -
in štajka. 

A glej, v deželo 
pod Triglavom 
vsa Jugovina 
spet enkrat 
upira svoj 
preteč pogled 
in v ta preklicani 

plakat. 
A ker je mesec 
kjer kar dva, 
se pravi, dvojčka, 
vladata, 
nesreča ne 
prihaja sama, 
še ena mladim 
se spentlja 
ko sprožili 
so pravcat plaz 

emu hudemu 
imeček, 

'^ff^^ oporečniki 

štafeto rinejo 
v zapeček. 
A še ni dosti 
teh norosti, 
saj je onstran 
vsakih mej, 
da Janez mlad, 
naenkrat, 
noče biti več soldat! 

R O Ž N I K A S O N C E O D P R V E G A D N E 
D O B R E S E L E T I N E K M E T J E VE
S E L E 
Ker za dvojčki 
pride rak, 
gre marsikaj 
po njega poti. 
Ko mine kres 
je krajši dan, 
za drobec se 
ga noč poloti. 
Je Rafael 
zategadelj, 
razprl varuške peroti 
kot zaveso 
in Maribor 
je rešil strašnega 
konflikta. 

Zdaj Cankarje 
za očenaš 
sokriv verbalnega 
delikta. 

Rožnik star 
ride lev, 

soncu dremljejo 
ankirji. 

Ne slutijo 
zloveščih slov! 
Kot z damaščankami 
- rapirji 
vrtajo 
v trezorjev stene. 

čitabe Fikret 
- harambaše, 
ki kot nekoč 
sam Turčin zli 
je prišel plenit 
v kraje naše. 
Tako smo mesca 

dva kasneje 
zaradi te 
nesramne kraje 
res nehote 
in nevede 
slavili pravi 
praznik vstaje. 

DRUGI DAN MALEGA S R P A N A LEPO, 
ŠE Š T I R I D E S E T DNI B O T A K O ! 
Pa pride mesec 
pasjih dni. 
So naše ceste 
kot mravljišče, 
roj potnih rok 
volan vrti 
v izbrano morsko 
letovišče. 
Na konju smo 
- računamo -
bo vrglo dolarjev 
milijone 
nam kar čez noč. 
A kaj je to? 
Prehitro se 
vozil kolone 
vračajo v 
obratno smer. 
Le nekatere 
morsko ščene 

splašilo je, 
a vse druge 
so spodile nore cene 
za usluge 
piškave. 
Tu ni vode, tam smrd. 
muh oblaki, 
kelner spi, 
zažgan kotlet; 
če brez soli 

juha skuha, 
>reslana, 
ostjo 
zastonj dobi. 

Za posladek 
še škandal: 
Osupli tujci ne vedo, 
ob mafijaški 
Kladuši, 
če niso na Siciliji. 

K O T V E L I K I S R P A N V R E M E N I 
C E L A S E J E S E N D R Ž I 
Ž e devica 
se ponuja 
za vladarico meseca, 
ko dokončno, 
nepreklicno 
je iluzija crknila. 
Branko čara, 
ne pričara, 
ne Pegaza, 
ne peneza. 
Zlato runo 
se izmika. 
Kje je slava 
opoteča. 

ko je še 
čarovnik bil, 
ko je s čarom 

\rdi zimi 
'lašnico 

'g pokril. 

Nič čudnega, 
če govorijo, 
da je Grička 
vještica 
za krmarja 
spodaj v Zisu 
Zagrebčanu gatala. 

V R E M E O B K I M A V C A M L A J I 
J E V S O J E S E N N A J R A J I 
Fikret Abdič 
harambaša, 
vnet razglaša, 
da ponaša 
se za svcje vodenje, 
še kar kliče 
svoje tiče 
v Opatijo iz Kladuše. 
Hamdiji in :s4. 
Hakiji 
ob slivovi stomala^ 
na divanu ' 
ob duvanu 
zaenkrat še sile ni. 
Kot kozla grešnega 
Fikret Abdiča 
na kolec sta nabila. 
Samo načelno, 
kajpada, 
sta včasih ga bodrila. 

Je tehtnica 
prevagala 
devico lahkokrilo, 
ko s kismetom 
je Abdiču 
se končno zalomilo. 
Če že mora, 
rad imel 
bi na Golem sobico. 

Bihač 

\vbter piha: 
Alergičen je na seno. 
In glej, prihaja 
nova zgoda. 
Kot krop je vroča 
mrzla voda. 
Seznanijo se 
Vevčanci 
z elektriko na palici. 

V I N O T O K A V E L I K O V O D E 
G R U D N A H U D I V E T R O V I B U Č E , 
Če j e v vinu 
res resnica 
naj nam vladajo 
pijanci! 
Za budžet 
bi sode vina 
kotalili prof 
Ljubljane i. ^ 
Iz časnikov :bl. 
in RTV ^ 
bi s prve jasno 
bilo vse. * 
Tako pa mesec 
dva premine, 
da zveš 
da ne je j a 
in ja je ne. 
Hudo mudi 
se nam z ustavo. 
Izbrali smo 
obdobje pravo, 
če je kaj na teoriji, 
da krize 
dober so okvir 
romanopisju, poeziji, 
da so pač 

najboljša dela 
v hudih stiskah 
dozorela. 
Obeta se, 
da bo ustava, 
kot utopičen roman, 
z normativi 
bo država 

''S^mokraciji 
jSk/a v bran. 
^^šen misli, 
^Doja mnenj, 

ob Velikem 
bo mali brat - občan. 
Z jesenskimi vetrovi 
piha z juga novi val: 
na demokratični 
osnovi 
je marsikdo 
že odfrčal, 
če je mislil 
s svojo glavo. 
Ena misel, 
tisoč glav 
je dobro in " \ 
edino prav. j 

Z A S O N C E M S V E T E G A M A R T I N A 
K M A L U P R I D E S N E G , Z M R Z L I N A , 
•^e zanvaimo 
za darove, 
listopada se glasi. 
Hvala materi 
državi, 
ki za vse tako skrbi. 
Ker infarktov 
je preveč :J 
v penzionistovski^ 
strukturi, ^ 
so v Beogradu 
prej kot v uri, 
vzeli pokojnino preč 
Za udarniške nedelji 
za nadure 
brez plačila, 
za neusahljivo 
kislo zelje, 
za obleke iz kopriv, 
In ko bo ciknil 
penzionist 
in dedičem ne bo 
po volji, 
da bi Denzion 

iz sodniških 
rok d o bih, 
ga bo pogoltnila 
država, kot darilo 
domovini... 
In vendar je 
čarovnik Branko 
izpod snežne Jaho-
rine. 
Božično noč 
nam je prestavil 
v čas novembrske 
sivine. 
V polnočje so 
luči gorele 
po vseh mestih 
in vaseh, 
da izvedela bi raja, 
kaj si izmislil 
je rešitelj domovine. 
Že škorpijon 
v zvezdni noči 
strupeno želo 
v nebes sloči. 

Č E M R A Z S E G R U D N A N E O D T A J A 
P R O S I N C A H U D I M R A Z N A S T A J A 
.birevec j e zadel 
v polno, 
dobička je za 
žabjo volno. 
Miklavž je hodil 
praznih rok, 
je parkljev vajen 
vsak otrok. 
Tudi voščilec -H. 
za božiča, 
ni primaknil 7( 
nam beliča. 
Kaj nosi v košu 
dedek Mraz? 
Neodvisne sifidikate 
pod Mežakljo 
je pobral, 
Litostrojce 
pred parlament 
vseh Slovencev 
je poslal, 
a od tam, 
v Cankarjev 

kulturni hram. 

Dovolj je moje 
jamrarije, 
saj pred leti, 
bi takšnih marenj 
klepati ne smel. 

§ kdo pove, 
že ob letu 
'bom diktatu 
vo pel??? 

^Do takrat 
pa zdravi bili! 
Čeprav nas 
marsikaj 
jezi. 
A vendar smemo 
se čohati, 
če nas kje srbi. 
Sem optimist! 
Mi morate verjeti, 
že danes boljše je, 
kot bo ob leti... 
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Oborožene sile ob rojslnem dnevu 
Kup priznanj potriuie dobro obrambno usposobljenost na Celjskem 

Ob dnevu oboroženih sil 
je bi lo na Celjskem vel iko 
krajevnih in osem občin
skih proslav, osrednja pri
reditev pa je bi la minuli pe
tek v celjski dvorani pod 
Golovcem. Na vseh občin
skih prireditvah so objavil i 
napredovanja pripadnikov 
teritorialne obrambe, pode
ljena pa so bUa tudi občin
ska, pokrajinska in republi
ška priznanja najboljšim 
posameznikom in enotam. 

Oborožene sile praznujejo 
svoj praznik 22. december 
v spomin na us tanovi tev 1. 
pro le tarske br igade pred 46. 
leti v mes tecu Rudu . Iz nje 
so kasneje zrasle naše oboro
žene sile ko t va ruh zakoni to
sti in neodvisnost i Jugosla
vije. 

P r e d v s e m celjska priredi
tev j e bila nekol iko d rugačna 
od dosedanjih, saj se je zara
di zanimivost i udeležilo tudi 
veliko občanov, ki niso ne

pos redno zadolženi za orga
niziranje splošne l judske 
obrambe . Privabila sta j ih 
razstava orožja in d ruge 
o p r e m e vojakov celjske gar-
nizije (na sliki) in nas top pi
halnih godb in orkes t rov iz 
Velenja, Radeč , Laškega, Li-
boj , Prebolda , S lovenskih 
Konjic, Zabukovice , Zidane
ga mosta, mars ikoga pa tud i 
nas top mažoretk iz Radeč. 
Žal celjska priredi tev ni 
uresničila svoje ambicije, da 
bi bila regijska, ob takšni 
zasnovi pa ji to lahko uspe 
v pr ihodnj ih letih. Pa poglej
mo, kaj se je dogajalo na ob
činskih pr i redi tvah. 

V Celju so objavili napre
dovanja p r ipadnikov enot te
ri torialne o b r a m b e in podeli
li republ iška , pokraj inska in 
občinska priznanja in pohva
le. Nagradil i so tudi šest 
učencev celjskih osnovnih 
šol za njihove l ikovne in lite
ra rne p r i spevke na t e m o Ju 

goslovanska l judska arma
da, va ruh naših meja in ne
odvisnost i . 

Osrednja proslava v občini 
Šmarje pri Jelšah j e bila 
v soboto v Rogaški Slatini, 
posameznik i pa so sprejeli 
republ i ška in priznanja JLA. 

V ponedel jek so dan obo
roženih sil proslavili v Slo
venskih Konjicah. Med priz 
nanji in pohvalami velja po
sebej omenit i , d a j e bil konji
ški š tab teri torialne ob rambe 
proglašen za najboljši pokra
j inski š tab. 

Proslava ob dnevu J L A je 
bila tudi v Žalcu. P rav tako 
kot drugod so pripravili kraj
š i k u l t u r n i p r o g r a m , p o d e l i l i 
priznanja, enota teri torialne 
o b r a m b e pod poveljs tvom 
Marjana Goloba pa j e bila 
imenovana za najboljšo eno
to teri torialne o b r a m b e v po
krajini. 

V Šentjurju j e bila priredi
tev v tamkajšnjem Kultur
n e m d o m u že v petek, kot 
d rugod pa so tudi Šentjurča-
ni objavili napredovanja in 
podelil i priznanja in poh
vale. 

V soboto so dan oborože
nih sil proslavljali Mozirjani 
v pros tor ih osnovne šole 
v Gornjem gradu. Objavili so 
napredovanja in podelili 
priznanja republ ike , pokraji
ne in občine. 
V Laškem je bila proslava 
v ponedel jek na osnovni šoli 
P r imož Trubar , pred kultur
n im programom, ki so ga pri
pravili učenci , pa so tudi 
v L a š k e m objavili napredo
vanja in podelili priznanja. 

B R A N E P I A N O 
Foto: EDI MASNEC, 

TONE TAVČAR 

V Žalcu je Štefan Šemrov izročil prehodno zastavico za 
najboljšo enoto teritorialne obrambe v pokrajini povelj
niku enote, Marjanu Golobu. 

V Šmarju nadomestne volitve 
Šmarski mladinci so 

skladno z usmeritvami 
Predsedstva občinske kon
ference mladih tudi letos 
ocenil i delo članov Pred
sedstva. Z aktivnostjo vseh 
ne morejo biti zadovoljni, 
so ugotovi l i , zato priprav
ljajo v ponedeljek, 28. de
cembra programsko sejo 
z nadomestnimi vol i tvami . 

Za delo obč inske konfe
r e n c e mladih med lanskim 
n o v e m b r o m in letošnjim ok
tob rom ugotavljajo, da je bi
lo opaziti velik razkorak m e d 
nap isan im in dejanskim. 
E k o n o m s k a kriza je prerasla 
v poli t ično, v krizo zaupanja. 
Največ pozornost i in odme
vov v javnost i pa niso sproži
la gospodarska vprašanja, 
manjšanje izvoza, padajoča 
socialna varnos t delavcev in 
občanov, t emveč mlad inske 
p o b u d e o civi lnem služenju 
vojaškega roka, p lakatna 
afera ter in terventn i zakon. 
V t em obdobju niso bila 
vprašljiva sredstva, čas in 
energija za obtoževanje in 
zagovarjanbje, razvojne per
spekt ive pa so bile potisnje
ne na rob. 

Vse to vpliva tudi na delo 
mladih v osnovnih organiza
cijah, menijo v šmarsk i obči
ni. Kljub temu, da so v prete
k lem obdobju skušali svoje 
delo vseb insko zasnovati , je 
na usmer i tve obč inske kon
ference še v e d n o premalo 
odziva. Slabo so obiskani po
sveti p redsedn ikov in sekre
tarjev osnovnih organizacij , 
v občini pa so pripravljali 
zvečine manifes ta t ivne pri
redi tve, ki pa so bile tudi sla

bo obiskane. Poiskat i j e tre
ba načine dela in vsebine , ki 
bi mlade vendar le pri tegnile 
k delu. ob t em pa že razmi
šljati o drugačni organizira
nost i mlad inske organizaci
je , ugotavljajo v Šmarju pri 
Je l šah . 

Sicer pa so negat ivno oce
nili delo p redsedn ic Sveta za 
vzgojo in izobraževanje ter 
Komisi je za socialno politi
ko, ter p redsedn ika občin
ske konference, v ponede

ljek pa bodo mladinci volili 
tudi podpredsedn ika občin
ske konference, saj zdajšnje
m u poteče manda t . Za pred
sednika obč inske konferen
ce v Šmarju pri Je l šah pred
lagajo Jožeta Strnišo, za pod
predsedn ika Igorja Anderlu-
ha, za ostale člane predsed
stva pa Darjo Vizjak, Zden
ko Krklec, Romana Kužnar-
ja, Berna rdo Žagar in Jos ipo 
Žlabravec. 

IVANA F I D L E R 

iViladi s celjskega območja 
še iščejo svojega predsednika 

Dosedanji predsednici 
medobčinskega sveta Zveze 
social ist ične mladine celj
skega območja Anki Vetrih 
in sekretarju Mirku Paju je 
mandat potekel 16. decem
bra, na zadnji seji sekretari
ata pa so mladi sklenil i , da 
rok za evidentiranje novega 
vodstva podaljšajo do kon
ca leta. 

Tako bo volilna konferen
ca medobč inskega sveta 
mladih celjskega območja 
p redv idoma sredi januarja, 
vendar le, če bo mladim 

.<v tem času uspelo izpeljati 
celoten kandidaci jski posto
pek. Doslej so namreč evi
dentiral i le sekretarja me
dobč inskega sveta - to naj bi 
bil sekre tar obč inske konfe
rence mladih velenjske obči
n e Milan Kopušar, ki je 

funkcijo tudi pripravljen 
sprejeti - zatika pa se z no
vim p redsedn ikom. Kandi
da tu ro so doslej odklonil i 
Mirko Škoberne iz Laškega, 
Bogdan Gregorin iz Titove
ga Velenja ter Janko Kos iz 
Žalca - vsi pa so svojo nepri
pravljenost za opravljanje 
doda tne funkcije utemelje
vali z osebnimi razlogi. 

Dejstvo, da mladi ne more
jo pravočasno najti svojega 
območnega vodstva, kaže tu
di na neure jene razmere 
v mladinski organizaciji. Me
dobč insk i svet mladih j e na
mreč edino telo, ki na ob
močn i ravni deluje neprofe
sionalno, neurejen pa je tudi 
s is tem financiranja. Poleg 
tega so člani sekretar iata tu
di mladi iz združenega dela, 
ki opravljajo mlad inske 

funkcije neprofesionalno, 
v sekretar ia tu pa imajo veli
ke težave s sklepčnost jo svo
jih sej. 

Na zadnji seji so mladi si
cer evidentirali za možno 
predsednico medobč inskega 
sveta mladih Janjo Romih, 
celjsko mlad inko , ki je člani
ca kadrovske komisije pri 
RK ZSMS, vendar so rok za 
evidentiranje podaljšali do 
31. decembra , saj lahko tudi 
Romihova odkloni kandida
turo. Poleg težav z evidenti
ranjem, ki mejijo že na ne-
resnost , so menili mladinci , 
pa bo po t r ebno čimprej spre
govoriti tud i o organizirano
sti in nač inu dela medobčin
skega sveta Zveze sociali
s t ične mlad ine celjskega ob
močja. 

IVANA F I D L E R 

KAJ MENIJO SLOVENC 
Vera 

Veliko Slovencev ne verjame v boljše tuzemsk' 
življenje (vsaj v bližnji bodočnosti) , še več pa jih n 
verjame v posmrtno življenje (50,5 odstotkov), neka 
(10,4 odstotkov) pa je takih, ki v to dvomijo. 

Sicer pa j e nevern ih Slovencev nekol iko več kc 
vernih, d rugače pa je s praznovanjem božiča, o kat( 
rem zadnje čase veliko razpravljamo. Božič praznuj 
tri če t r t ine Slovencev, od tega polovica le kot družir 
ski praznik. Kljub t emu, da je državna politika dolg 
nasprotovala božiču, pa se je to praznovanje le obd 
žalo; sicer bolj kot družinski praznik, zato bi bilo ve 
j e tno prav. da bi ga priznali kot dela pros t dan. 

KOMENTIRAMO 

Polifonija božiča 
v zadnjih dneh je v trgovi

nah prava gneča pred polica
mi z maslom, orehi in vsem 
drugim, kar je potrebno za 
okusno božično potico ali 
kakšen drug priboljšek. Na 
živilskem trgu pa se že kar 
nekaj dni lepo prodajajo tudi 
božična drevesca v vseh svo
jih veličinah, da pestrosti 
prodaje okraskov za betle-
hemsko folkloro na štantih 
pred-novoletnega sejma po 
celjskih ulicah niti ne ome
njam. Poleg vsega tega pa ne 
zmanjka tudi razprav o »pre
drznosti« RK SZDL, ki je 
pričela razpravo o božičnem 
praznovanju. 

Predlog, da bi bil božič de
la prost dan je še vedno 
predlog, zato je naloga za 
SZDL še težja, ker smo se 
vsi skupaj kot družba pre
dolgo sprenevedali in zati
skali oči pred tistim, kar nas 
je pri izgradnji idealne druž
bene skupnosti bodlo v oči. 
Čeprav v tem trenutku še ne 
moremo napovedati usode 
te pobude, pa že lahko ugo
tovimo, da smo kot družba 
postali bolj zreli in da se v za
četem procesu demokratiza
cije vedno bolj spopadamo 
še z do včeraj prepovedani
mi temami in ideološkimi 
predsodki. Naloga spremi
njanja naše inertne miselno
sti bo težka tudi zato, ker se 
veliko ljudi v tej nenadni li
beralizaciji in spremenje
nem odnosu bo božiča spra
šuje, ali ni sedanja politizaci
ja božiča samo krinka za pri
krivanje veliko bolj perečih 
družbeno ekonomskih pro
blemov. Nekateri pa menijo, 
da smo si v teh resnih časih 
privoščili celo »duhovni 
luksus«. 

Da pobuda SZDL ni li 
sušne narave dokazujejo 1 
di dejstva, da je večina čla 
stva verna in da tudi slovt 
ska javno mnenjska razish 
va za leto 1987 kaže na odn 
do krščanske kulture in ci 
lizacije, saj se je večina, k 

lo, da božič praznujejo I 
verski ali družinski pn 
nik. Praznovanje se je to 
obdržalo kljub nasproto' 
nju uradne politike, kije bi 
(od ukinitve praznovanaj h 
žiča leta 1952) v začetku JB 
no kampanjska, kasneje 
molčeča, saj je ta krščans 
»ideološki surogat« nadon 
stila z novim v obliki ded 
Mraza. Ne glede na to, ah I 
mo božič kot praznik prizi 
li tudi kot dela prosti dan 
ne. ta fenomen praznoval 
ne ostaja izrazito političi 
temveč vse bolj v svojem 
stvu človeško vprašar 
Upoštevajoč, da praznoval 
božiča z delom prost 
dnem praznujejo celo v . 
katerih vzhodnih državah 
alnega socializma, je to ( 
volj nazorno dejstvo, /c£ 
smo mi radi bolj papeški 
papeža samega. Božič je 
rej le nekaj več kot ver 
praznik in ga zato ne bi sn 
obravnavati zgolj politič 
temveč kot kulturno. ci\ 
zacijsko in etično vprašat 

Naj zaključim z nekoL 
prirejeno in sposojeno mi 
jo komentarju iz Večera, 
zaradi božiča zagotovo . 
ben vernik ne bo postal I 
veren in noben ateist m 
ateističen in da nas iz dr 
bene krize ne bo potegi 
ZK sama niti ne Bog, tem 
le pošteni in delovni ljud 

VTKI KRA.f 

Novemu letu na pot 
Novoletna številka našega časopisa je. tako kot je že 

v navadi, precej debelejša. Ker menimo, da vam tokrat 
ponujamo tudi precej zanimivega branja, verjetno ne bo 
narobe, če je tudi (izjemoma) nekoliko dražja. 

Rdeča nit tokratne številke so rezultati letošnje razi-
skave slovenskega javnega mnenja, ki jo dopolnjuje še 
naša tradicionalna novoletna anketa na sredinskih 
straneh. 

Izvlečke posameznih poglavij iz slovenskega javnega 
mnenja smo poskušali, kolikor se je le dalo, prilagoditi 
temam, kijih obravnavamo v naši številki. Poskušali smo 
posamezne teme iz javnega mnenja tudi čimbolj objek
tivno predstaviti, da ne bi zlorabljali posameznih podat
kov oziroma odgovorov na vprašanja. Je pa res, da so 
takšne ankete tudi dvorezen meč in prav podatek iz letoš
nje raziskave, da 53 odstotkov vprašanih vidi večje raz
vojne možnosti tudi zunaj okvirov Jugoslavije je bil že 
večkrat zlorabljen za ustvarjanje predstave o Slovencih 
kot separatistih. 

Mnogi postavljajo tudi vprašanje o upravičenosti takš
nih anket v sistemu sociahstičnega samoupravljanja. Mne
nju avtorjev, da se v takšnih razmerah lahko sociološko 
raziskovanje in še posebej raziskovanje javnega mnenja 
uveljavi kot sredstvo za širše vključevanje interesov ljudi, 
njihovih sposobnosti, energij in idej v prid demokratiza
cije družbenih odnosov in pospešitve razvoja družbe kot 
celote, bi lahko brez večjih zadržkov pritrdili. 

Še obvestilo bralcem: naslednja številka Novega ted
nika bo izšla 7. januarja prihodnje leto. vsem bralcem pa še 
enkrat želimo čimbolj uspešno novo leto. 
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Pezdir - novi 
predsednik 

v ponovljenem dru
gem krogu vol i tev pro-
gramsko-voli lne konfe
rence SZDL v Celju je bil 
v ponedeljek z vel iko ve
čino glasov za predsed
nika izvoljen S lavko 
Pezdir. 

Celjska SZDL je morala 
delati »popravni izpit« iz 
volilnega postopka, da ne 
bi prevladal sum zaradi ne
korektnih volitev, kar sta 
dokazovala tudi delegat iz 
KS Dolgo polje Stane Ko
kelj s pismeno pobudo za 
razveljavitev in celjska bor
čevska organizacija. 

Zaradi tega se je predsed
stvo občinske konference 
SZDL Celje na svoji prvi 
konstitutivni seji 15. decem
bra odločilo za ponovitev 
drugega kroga volitev. Pred 
ponovitvijo sta razpravljala 
Stane Kokalj in Risto Gajšek 
v imenu celjske borčevske 
organizacije. Prvi je poudaril, 
da s svojo razpravo in pobu
do ni hotel v Celju ustvarjati 
posebne afere, pač pa je raz
pravljal z iskrenim namenom 
in na osnovi moralno-politič-
ne podpore, ki jo je imel 
v svojem okolju in delegatski 
bazi, medtem ko je Risto Gaj
šek pojasnil stališče občinske 
borčevske organizacije, da bo 
neglede na zaplete, podprlo 
predsednika, ki bo izvoljen. 

Vsekakor so tudi celjske 
volitve predsednika SZDL 
pokazale, da se bo potrebno 
demokraciji in drugačnosti, 
predvsem volilnim postop
kom in pravilom igre še po
šteno priučiti. Končno voli
tve, takšne ali drugačne, ne 
morejo biti zgornja meja 
možne demokracije, kar je 
v zaključnem govoru posebej 
poudaril Slavko Pezdir. 

UM 

IVliadi in komunisti povezano? 
časop i sne polemike so tu

di eden od korakov v večjo 
demokracijo, še posebej, če 
gre za polemike med druž
benopol i t ičnimi organizaci
jami - je na skupni seji se
kretariata medobčinskega 
sveta Zveze social is t ične 
mladine celjskega območja 
in sekretarja medobčinske
ga sveta Zveze komunistov 
celjskega območja Danijela 
Rinca, povedala predsedni
ca medobčinskega sveta 
mladih Anka Vetrih. 

Osrednja točka s k u p n e se
je j e bilo razčiščevanje odno
sov med mladinci in Danije
lom Rincem, ki j e s svojim 
nas topom in razpravo na ok
tobrski seji Centra lnega ko
miteja Z K S po mnenju mla
dih grobo in neargument i ra -
no napadel vodstvo Z S M S in 
časopis Mladina. Ta razprava 
je sprožila reakcije med celj
skimi mladinci , ki so se na
daljevale v časopisnih pole
mikah , zaključile pa s skup
no sejo. Čeprav j e bila skup
na seja skUcana z jasn im na
m e n o m , pa se j e razprava 
spremeni la v vse kaj dru
gega. 

V to, napr imer , da so takš
ni pogovori pot rebni in upra
vičeni, saj lahko mladinci ter 
mladinci -komunis t i na eni 
strani ter komunis t i izmenja
jo svoja stališča ter poglede 
na posamezna dogajanja in 
se o tem pogovorijo. Res pa 
je, da j e takšnih pogovorov, 
kjer bi se v enakopravni raz
pravi zbrali preds tavnik i 
obeh družbenopol i t ičn ih or
ganizacij, vse premalo . Kriv
do zato je najbrž po t rebno 
iskati na obeh s t raneh. 

SUšati j e bilo, d a j e mladin
cem s Celjskega uspelo na
vezati s t ike s prejšnjim se
kretarjem medobč inskega 
sveta ŽK Celjskega območja 
dr. Emi lom Rojcem šele po 
člankih, objavljenih v tedni
ku Mladina. Tudi za sesta
nek z Danijelom Rincem je 
bilo - ko t kaže - najprej po
t rebno nekaj h u d e krvi, da 
so se vendar le dobili za 
s k u p n o mizo. Zadržki , da ni 
več s k u p n i h pogovorov, pa 
obstajajo na obeh s t raneh. 

V zvezi komun i s tov ne mara
jo biti tutorji in skUcevati 
s k u p n i h ses tankov, saj bi 
mladinci to lahko razumeli 
kot klicanje na zagovor ozi
roma odgovornos t - mladi 
pa se po drugi s t rani spe t n e 
želijo vsiljevati. 

Tako doslej, kako pa vna
prej? Če bo obema družbe
nopoli t ičnima organizacija
ma le uspelo spraviti v življe
nje zaključke s k u p n e seje, 
po t em zagotovo bolj poveza
no. Sklenili so namreč , da ta
koj januarja skličejo razširje
no sejo medobč insk ih sve
tov mladine iz zveze komu
nistov, na kateri bodo govo
rili o gibanju članstva v vr
stah komunis tov . Tej skupn i 
seji naj bi sledilo še več po
dobn ih re^zprav, kjer bi, na
pr imer , govorili tudi o teža
vah financiranja mlad inske 
organizacije, saj se ta zdaj 
napaja iz p roračunsk ih sred
stev, ki bodo, vsaj zaenkrat 
vse tako kaže, že pr ihodnje 
leto še bolj okleščena kot 
zdaj. 

IVANA F I D L E R 

Dežurstva trgovin 
v četrtek, torej 31. decembra bodo vsi neživilski oddelki 

zaprti že ob 12. uri, oddelki z živili pa ob 17. uri popoldan. 
V petek 1. in v soboto 2. januarja bodo vse trgovine zaprte. 
V nedeljo, 3. januarja 1988 pa bodo dežurne naslednje trgo
vine; 

Celje; od 7. do 11. ure bodo dežurne poslovalnice: Otok, 
Sedmica, Solidarnost, samopostrežba v Cankarjevi ulici, Rio 
v Prešernovi ulici, Ložnica in Voglajna na Teharski cesti. Prav 
tako bodo od 7. do 11. ure dežurne: mesnica v Linhartovi ulici 
in Ribarnica, ter marketi na Ljubljanski cesti, Hudinji, Lipa 
v Štorah, Soča, samopostrežna v Gaberjih, oddelki z živili 
v Vojniku in blagovnici Nova vas. Celjska tržnica bo v nedeljo 
3. januarja odprta od 7. do 13. ure. 

Šentjur pri Celju: V nedeljo, 3. januarja bo poslovala samo
postrežna trgovina Kmetijskega kombinata in sicer od 7. do 10. 
ure. 

Laško: Tu bosta od 7,30 do 10,30 ure dežurni samopostrežna 
trgovina v Debru in Izbira. 

Rimske Toplice: Market Rimske Toplice od 7,30 do 10.30 
ure. 

Žalec: Od 7,30 do 10,30 ure bodo dežurne poslovna enota 
samopostrežna Žalec 2 in Cankarjeva, samopostrežna 
v Petrovčah, blagovnica Šempeter (živilski oddelek), blagov
nica v Preboldu in samopostrežna na Vranskem. 

Slovenske Konjice: Od 8. do 11. ure bodo v nedeljo, 3. 
januarja dežurni samopostrežna Titov trg in Živila Slovenske 
Konjice. V Zrečah pa bo dežurna prav tako od'8. do 11. ure 
samopostrežna Zreče. 

Podelitev 
državnili 
odlikovanj 

Na predlog obč inske 
organizacije Z Z B NOV 
Laško bodo v torek do
po ldne ob 9. uri slavnost
no podehl i državna odli
kovanja. 

Red zaslug za narod 
s s rebrno zvezdo bodo 
prejeli Ivan Črešnovar, 
Ivan Deželak, Anton Go
lobic in Viktor Negro, red 
dela s s rebrn im vencem 
pa Franc Reberšak in Ig
nac Škofic. Odlikovanja 
bo izročil p redsedn ik SO 
Laško Jože Krašovec. 

NK 

Vrhničanl morajo iz kože 
Negotova pNhodnosI Tovarne usnia Šoštanj 

Velenjski izvršni svet je 
prejšnji teden proučil pred-
sanacijski program šoštanj-
ske Tovarne usnja, ki sicer 
posluje kot temeljna orga
nizacija vrhniške Industrije 
usnja. Ugotovi l je, da pro
gram ne opredeljuje virov 
nujnih naložb, ne ugotavlja 
odgovornosti za zdajšnji ne
zavidljiv položaj tovarne, 
povrh pa tudi nikjer ne po
ve, če Industrija usnja iz 
Vrhnike šoštanjsko tovarno 
sploh še potrebuje. 

Tovarna usnja se danes 
ubada z velikimi težavanai-. 

Tehnološka oprema je zasta
rela, kadrovsko so izredno 
šibki, pret i pa j im tudi usta

vitev proizvodnje, saj so ve l i ' " 
ki onesnaževalci okolja, či
stilnih naprav pa še zdaj ne^-
gradijo. Iz besed predstavni
ka Industr i je usnja j e bilo na 
izvršnem svetu v Velenju 
moč sklepati , da delovna or
ganizacija Tovarno usnja vse 
bolj p repušča lastni usodi in 
skrbi velenjske družbenopo
litične skupnos t i . V predsa-
naci jskem programu niti ne 
predvidevajo vlaganj delov
ne organizacije v ta tozd, 
p rogram pa več inoma govori 
le o tem, kaj bi bilo po t rebno 
storiti, ne pa kako . Izvršni 
svet je ugotavljal, da že vse 
predolgo dajejo n e k a k š n e 
obliže na poslovne rane Tuš 
in da se Industr i ja usnja Vrh
nika ob t em p rob lemu obna
ša popo lnoma nezainteresi-

rano, saj T U Š v težavah ni 
šele od včeraj; Tudi vods tvo 
očitno ni več sposobno vodi
ti tozda, saj zdajšnjo situaci
jo le mirijo in s tem podaljšu
jejo. 

Zato j e velenjski izvršni 
svet ugotovil , da predloženo 
gradivo ni n ikakršen predsa-
nacijski program, t emveč j e 
lahko le osnova za njegovo 
izdelavo, še prej pa bo treba 
odgovorit i na vprašanje, ali 
l U V obrata v Šoštanju in 
Š m a r t n e m ob Pak i sploh še 

potrebuje. To bi končno radi 
vedeli tudi delavci T U Š . 
Zahtevah so tudi , da sanacij
ski p rogram izdelajo do kon
ca januarja, obravnavat i pa 
ga morajo tudi samoupravn i 
organi de lovne in temeljne 
organizacije. 

B R A N E P I A N O 

Med 550 delavci Tovarne 
usnja Šoštanj imata le dva 
visoko in pet višješolsko iz
obrazbo, kar.360 delavcev 
pa je nekvalif iciranih. Ko
lektiv je sicer mlad, vendar 
le zaradi tega, ker je Tovar
na usnja nekakšen prehodni 
kolekt iv za delavce iz dru
gih republik. Ti takoj, ko 
dobe službo drugje, odidejo. 

Vrhniška industrija usnja 
ima dovolj strokovnjakov, 
vendar ti zaenkrat bistveno 
ne pomagajo. Le dva delav
ca so zadolžili , da spremlja
ta šoštanjski program pre
delave kož. Strokovnjaki iz 
Vrhnike tudi niso bistveno 
prispevali k sestavljanju 
predsanacijskega progra
ma. Ali pa delovna organi
zacija tega sploh ni ho
te la . . . 

Celje brezbrižno do izobraževanja? 
|Z uvedbo usmerjenega iz-
Sbraževanja je Celje izgubi-
p šest oddelkov pete stop-
jje. Delež učencev v nara-
joslovno-matematični 
jsmeritvi je , na primer, pod 
jepubliškim povprečjem 
ifi odstotkov) in znaša 4,2 
odstotka učencev. V nekate-

drugih območjih v Slo-
[Cniji ta delež obsega tudi 
ieč kot desetino vse sred-
jješolske populacije. 
r T o so podatki iz analize 
] gibanju vpisa v s ta rem in 
^formiranem sis temu, ki ga 
if pripravila občinska izo-
faževalna skupnos t v Celju 
jI jo j e na nedavni seji obrav
naval koordinacijski odbor 
]fi pokl icno usmerjanje in 

-Člani odbora so se zavzeli 
jft pos topno širitev progra-
'lov pe te stopnje. Pri t em 
fjričakujejo mnogo več razu-
sievanja in podpore celjske 
fužbenopol i t ične s k u p n o -
rti, p redvsem združenega 
)ela. 
a Toda prav to vedno zataji, 
lO v Celju načrtujejo obseg 
ipisa za pr ihodnje šolsko le-
î . Usklajevanje vpisa j e bila 
/prednja točka dnevnega re-

tudi na seji koordinaci j -
iega odbora, ki s e j e ponov

no niso udeležili - razen 
dveh - člani dobora iz zdru
ženega dela. Zato ostajajo ta
ko p o m e m b n e odločitve 
o tem, kaj bo pr ihodnje leto 

ponudi la celjska šolska mre
ža, v presoji šol. S t akšn im 
odnosom združenega dela 
do načrtovanja kadrov - kar 
vpis v srednje šole nedvom
no je, a tega gospodars tvo še 
ni dojelo - ne moremo priča
kovati , da se bo bis tveno iz

boljšala kadrovska sestava 
v celjski občini. 

Kaj lahko pričakujejo 
v bodoče , zgovorno pričajo 
poda tk i o tem, da se zmanj
šuje delež učencev, ki nada
ljujejo izobraževanje po kon
čani osemletki , da pada šte
vilo učencev v programih 
pe te stopnje, zato je manjši 
vpis na višje in visoke šole. 

Že sedaj v tej občini le po
lovično lahko nadomest i jo 
s t rokovni kader , ki odhaja, 
z novimi strokovnjaki . 

Če se bo t akšno gibanje 
nadaljevalo lahko že napove
mo, da bo Celje pr ičakalo ko
nec stoletja s še slabšo ka
drovsko sestavo, kot jo ima 
sedaj. Kakšno razvojno vizi
jo imajo delovne organizaci
je pove tudi podatek, da so 
za to šolsko leto razpisale kar 
štiri pet ine št ipendij do četr
te stopnje in da niso uspele 
podeli t i niti vseh št ipendij za 
višje in visoke šole. 

VIOLETA V. EINSPIELER 

Šolska mreža v celjski ob
čini ne bo doživela bistve
nih sprememb pri obsegu 
vpisa in vrsti programov 
v prihodnjem šolskem letu. 
Nekaj manjših posegov pa 
bo le, če se bo z njimi stri
njal tudi strokovni svet. 
Koordinacijski odbor bo ta
ko pripravil predlog za še 
en oddelek naravoslovno-
matematične, ekonomske 
in kemijske usmeritve ter 
dva oddelka več v strojni 
usmeritvi na srednji šoli 
Boris Kidrič. V kolikor bo 
do razpisa pripravljen 
vzgojnoizobraževalni pro
gram za humanist ični pro
gram, bi imeli še oddelek te
ga na srednji družboslovni 
šoli. 

^Polzela« napoveduje pomanjkanje 
iogavic doma 

^ Tovarna nogavic »Polzela« bo letos prodala na doma-
trgu 26,5 mil i jonov parov nogavic, kar je 12 odstotkov 

Ječ kot v letu 1986. 
Na zahodno evropski konvert ibi lni t rg pa bodo izvozili 

J,5 milijonov parov nogavic, ali 35 ods to tkov proizvodnje, 
'taradi kvalitete, ki jo dosegajo v tej največji tovarni nogavic 
-Jugoslaviji in ugodnejše cene v izvozu, bo »Polzela« v pri-
<^dnjem letu izvoz še povečala za najmanj 15 odstotkov. 
5-niževanje oziroma ustavljanje proizvodnje v kemični in 
^Timarni teksti lni industri j i , zaradi dispari tet v cenah, 
i-omeni pomankan je surovin in s tem močno znižanje 
ronudbe nogavic na d o m a č e m trgu. Tako bo bržkone v krat

im prišlo ponovno do pomankan ja nogavic na domačem 
^ u - ^ TONE TAVČAR 

POGLED¥SirET 

Opozicija premagala samo sebe 

Piše Sloboilan ¥ujanovlč 

Prve neposredne predsedniške volitve 
po 16 letih v Južni Koreji so mimo, veči
ni južnokorejske javnosti pa ostaja 
grenko spoznanje, da vladavina genera
lov ostaja, čeravno je imela opozicija 
v rokah ključ do zmage. Če naj bo pri
spodoba še natančnejša, sta imela opozi
cijska kandidata Kim Jong Sam in Kim 
Dae Dyung v rokali vsak po »pol ključa', 
treba bi ga bilo le sestaviti, tako da bi 
eden izmed njiju odstopil. Toda to se 
zaradi prevlade osebnih ambicij ni zgo
dilo in tako je na volitvah zmagal pred
sednik vladajoče Demokratične stranke 
pravice (DJP) in upokojeni general Ro 
Tae Vu. 

Osvojil je 36 odstotkov glasov, Kim 
Jong Sam in Kim Dae Džung pa po 27, 
oziroma 25. Žena prvi pogled je jasno, da 
bi en sam opozicijski kandidat, kateri
koli od obeh Kimov, z lahkoto porazil 
kandidata režima. Opozicija zdaj trdi, 
da so bili izidi ponarejeni in v več me
stih je prišlo do nemirov in demonstra
cij. Toda doslej razkriti primeri goljufij 
najbrž niso bili tolikšnih razsežnosti, da 
bi odločili o Rojevi zmagi. 

Opozicija je pravzaprav ob ponujeni 
zgodovinski priložnosti, da porazi re
žim, premagala samo sebe zaradi sebič

nih interesov. Tega se kljkub izjavam, 
da se sprejemata izida volitev, zavedata 
tudi oba Kima, ki sta se zaradi razdeli
tve opozicijskih glasov opravičila jav
nosti. To pa je bila kaj slaba tolažba zža 
milijone njunih privržencev, ki so ju 
dolga leta podpirali v boju proti repre
sivnemu režimu. 

Južnokorejski javnosti ostaja še eno 
mučno vprašanje. Ali je po tolikih letih 
zahtev po demokratizaciji političnega 

življenja, ki naj bi sledila gospodarske
mu razcvetu, pripravljena sprejeti vse 
njene dobre in slabe plati! Slabe namreč 
v tem smislu, da boj za oblast razblinja 
marsikatero iluzijo, kakor se je pokaza
lo ob tokratnih volitvah. 

Po drugi strani lahko tudi režim pred
sednika Čon Du Hvana pripiše sebi večji 
del krivde za močno politično polariza
cijo, ki bo zdaj gotovo ogrožala tudi Čo-
novega naslednika in njegovega tovari
ša iz generalskih dni. Ro Tae Vu (54) si je 
sicer julija, ko je predlagal sveženj re
formnih političnih ukrepov (med njimi 

tudi neposredne predsedniške volitve) i 
pridobil podobo »demokratičnega gene- i 
rala^. Toda sedanji protesti pričajo, da 
ljudje niso pozabili njegove preteklosti., 
Ne samo, da je leta 1979 pomagal Čon Du . 
Hvanu z udarom priti na oblast, temveč : 
je bil tudi poveljnik vojaških policijskih • 
enot, ki so leta 1980 z množičnimi poboji ] 
zadušile upor v mestu Kvangdžu. 

Ro Tae Vuja seveda opozicija kljub 
temu ne more že vnaprej označiti za dik-: 
tatorskega predsednika, za kakršnega je 
veljal Čon Du Hvan. Ro sam napovedu-^ 
je, da bo omejil vlogo vojske v politiki ] 
in nadaljeval proces demokratizacije. \ 
Pravzaprav se predvolilni programi', 
vseh treh kandidatov niso veliko razli-l 
kovali med seboj - vsi so bili za pri vati-' 
zaicjo, prosto trgovino, svobodo tiska in \ 
podobno. Kljub temu se bo moral zdaj i 
Ro Tae Vu spopasti z izredno močno' 
opozicijo. Ta se bo vladajoči stranki' 
skuašal oddolžiti za poraz že na januar- . 
skih parlamentarnih volitvah, ki bodo I 
nova preizkušnja za krhko južnokorej-1 
sko demokracijo. Pravzaprav še zmeraj '• 
ni gotovo, ali se bo Južni Koreji februar- • 
ja prihodnje leto, ko bo Čon Du Hvan ' 
odšel s svojega položaja, posrečil prvi ] 
miren prenos oblasti v njeni zgodovini. J 



Niso le politična skropucala 
¥ Velenju na veliko ukinjajo iemeljne organizacije 

v občini Velenje so se že 
v treh de lovnih organizaci
jah delavci odloči l i za uki
nitev tozdov in ustanovi tev 
enovi t ih de lovnih organiza
cij , marsikje pa o tem še 
razmišljajo. 

Savinjsko Šaleška gospo
darska zbornica ob t em opo
zarja, da mora velenjsko 
združeno delo t akšne odloči
tve najprej s t rokovno pre
tehtat i , saj tozdov n i smo 
ustanavljali zgolj zato, ker je 
tako narekovala t akra tna po
litična klima. 

Za tovrs tne reorganizacije 

so se dosedaj že odločili 
v Veplasu, S ipaku in nazad
nje v Vegradu, enovi to po
slovanje in vodenje pa pri
pravljajo tudi v Elektrostroj-
ni opremi in na Cent ru sred
njih šol. Jzvršni odbor Sa
vinjsko Šaleške gospodar
ske zbornice ocenjuje, da je 
večina tozdov nastalo na os
novni realnih tržnih in eko
n o m s k i h pogojev te r upoš te
vajoč zaključenost delovnih 
procesov. Zato lahko spre
minjanje organiziranja po-
dolgem in počez pr ivede 
združeno delo v naspro tno 
skrajnost , v koncentraci jo 

vodenja in odločanja v ozkih 
centralah. Prav bi bilo, da bi 
names to spreminjanja orga
niziranosti v t a k š n e m skraj
n e m smislu, skušal i odpravi
ti le t isto, kar zavira večjo 
učinkovi tos t in prožnost te
meljnih in de lovnih organi
zacij. Zagotovo namreč drži, 
da se samostojne delovne 
enote lažje preusmerjajo 
v nove p rog rame ali zlezejo 
iz rdečih številk ob morebit
n ih izgubah, konec koncev 
pa j ih j e v skrajno neper
spekt ivn ih situacijah tud i 
lažje ukini t i . 

B R A N E PIANO 

Obveznice za razvoj obrti 
z izdajo obveznic, ki so jih 

v začetku tega tedna ponudili 
vsem flzičnim in pravnim 
osebam, so v Hmezadovi te
meljni organizaciji Mega po
skrbeli za jugoslovansko no
vost pri spodbujanju razvoja 
drobnega gospodarstva. So 
namreč prvi pri nas, ki želijo 
zagotoviti denar za razvoj 
drobnega gospodarstva na 
tak način. 

Izdali so za 448 milijonov di
narjev obveznic. Z njihovo 
prodajo naj bi 60 odstotkov 
pridobljenega posojila name
nili članom in kooperantom 
Mege za razvoj njihove obrti (s 
posojili), preostalo pa bi pora
bili za nakup nekaterih opu
ščenih proizvodnih prostorov 

in njihovo usposobitev za 
opravljanje obrti ter za dogra
ditev poslovnega centra Mega 
v Novem Celju. 

Poleg obresti po stalni, 25 
odstotni letni obrestni meri 
bodo tisti, ki bodo obveznice 
kupili, upravičeni tudi do gib
ljivega dela, razlike med 40 od
stotno povprečno obrestno 
mero za vezane vloge in letno 
obrestno mero. Obrestne mere 
res niso tako vzpodbudne, da 
bi jih kupovali tudi bančni var
čevalci, vsekakor pa bodo za
nimive za obrtnike, ki se jim 
bo za znesek, ki ga bodo pora
bili za nakup obveznic, zmanj
šala osnova za plačilo davka. 
Podobno velja tudi za organi

zacije združenega dela. Obrtni
kom bodo za letos priznane 
olajšave le v primeru, da ob
veznice kupijo do konca tega 
leta. 

Če do 28. februarja 1988 
v Agrinini temeljni organizaci
ji Mega ne bodo prodali 90 od
stotkov vseh obveznic, bodo že 
prodane obveznice vzeli nazaj 
in vrnili denar. Sicer pa imajo 
vsi imetniki obveznic s strani 
Mege neomejeno jamstvo. 

Če ta poizkus za tovrstno 
kreditiranje drobnega gospo
darstva ne bo uspel, bo Mega 
ob milijon in pol dinarjev, koli
kor je stal tisk obveznic in pri
prave na njihovo izdajo. 

RADO PANTELIČ 

KAJ MENIJO SLOVENCI 
Delnice In dogovarjanje 

Zavest o krizi je podrla tudi nekatere ideološke 
zapornice. Tako se na primer 36,6 odstotkov vpraša
nih zavzema za uvedbo delnic, nekaj več kot četrtina 
bi bi la za delniški s is tem samo tako dolga, da bi se 
izvlekli iz krize in le 12,3 odstotkov anketirancev je 
proti delnicam. 

Večina (52,6 odstotkov) meni , da je bilo sporazume
vanje o ključnih gospodarsk ih in polit ičnih vprašanj ih 
m e d republ ikami in pokra j inama na ravni federacije 
v zadnjem letu neuspešno ali pa ni bilo dovolj uspešno.-
V primerjavi s prejšnjimi anke tami pa je vse manj 
tistih, ki menijo, da j e bilo sporazumevanje uspešno 
oziroma, da kljub p rob lemom in zastojem še kar gre 
(4,5 oziroma 22 odstotkov). 

Taml čvrsto stoji na trdnih tleh 
Vsak njihov IziJelek Je enkraten. Težave zaradi pomanjkanja tapetnikov 

Počasi, korak za kora
kom, stopa devetdeset član
ski kolekt iv celjskega mi
zarstva in tapetniš tva Tami 
po poti razvoja, krepitvi 
znanja in kakovost i . Lani so 
s lavi l i št irideset letnico de
la in imeli so kaj pokazati: 
kakovostne izdelke in ure
jene poslovne prostore. Le
tos so na celjskem obrtnem 
sejmu prejeli srebrno pla
keto za kakovost , pos lovno 
leto pa bodo kot kaže, 
uspešno zaključili . Žal, ne 
prvič, tudi na račun odreka
nja delavcev in nj ihovih 
skromnih osebnih do
hodkov. 

Toda, kot pravi d i rektor Ta-
mija Andrej Oman, stojijo na 
t rdnih tleh, ki j ih zaenkrat 

tudi protiinflacijski ukrep i 
ne majejo: »Kar bo naprej , 
bo prizadelo vse. Poraba j e 
omejena, denarja za naložbe 
malo. Trg se bo zaprl. Za ne
kaj mesecev še imamo naro
čila, za naprej pa sem črno
gled«. 

Zaostrovanja pa se pozna
jo že letos. 90 ods to tkov pro
izvodnje tapetniš tva je za 
ladje. Spomladi so, na pri
mer, obnavljali ladji Istro in 
Dalmacijo, s plačili pa so te 
zave. Ali j ih sploh ni ali so 
z velikimi zamudami ali pa, 
kar j e še najbolj pogosto, 
z menicami . Za n a k u p repro-
mater iala pa potrebujejo de
nar. Tako se znajdejo pred 
posojili in sočasno dragimi 
zalogami. Materiale j e na

mreč težko dobit i , pa še zelo 
dragi so. Ker njihova kako
vost ni takšna , k a k r š n e si že
lijo, trpi tudi kakovos t njiho
vih izdelkov. Iz uvoza j e pa 
pos redn im izvoznikom le 
težko dobit i karkoli . 
To j e ena izmed bolečih točk 
Tamija. Vedo, da bi znali in 
zmogli doseči več, če bi bilo 
to odvisno od njih. Ne glede 
na težave se hočejo usposo
biti še bolje. Vzeli so, na pri
mer, posojilo, ki bo v celoti 
namenjeno izobraževanju in 
prekvalifikaciji delavcev. 
Zato, da bodo lahko sledili 
n a p r e d k u na nj ihovem po
dročju in obvladali sodobno 
tehnologijo. Izobraževanje 
bo potekalo tako znotraj Ta
mija kot v sodelovanju s so
rodnimi organizacijami, ki 

že imajo sodobnejšo tehno
logijo. Delavcev, vsaj v mi
zarstvu, kjer je tudi dovolj 
zanimanja za št ipendije, za
enkra t ne manjka. Že naprej 
pa se bojijo, kaj bo v tapetni
š tvu čez nekaj let, ko bodo 
sedanji dobr i delavci odšli. 
Med mladimi ni n ikakršnega 
zanimanja za poklic tapetni-
ka. Očitno to delo ni dovolj 
cenjeno. 

MILENA B. P O K L I C 

Odprli nove poslovne prostore 
Gorenje MGA Nazarje bo prihotinje leto na tujem Iztržilo 
9 milijonov aolarjev 

Ena največjih naložb 
v zadnjih pet ih let ih v soz-
du Gorenje je bilo vlaganje 
v nove proizvodne in po
s lovne prostore v MGA Na
zarje, ki so j ih namenu pre
dali prejšnji petek. 

Sicer pa je v Gorenju ta 
t r enu tek v t eku šestnajst na
ložb v skupn i vrednos t i 47 
milijard dinarjev. Pe tkove 
slovesnosti v Nazarjah so se 
poleg mnog ih gostov udele
žili tud i p redsedn ik sloven
skega izvršnega sveta Dušan 
Šinigoj,- p r edsedn ik Repu
bliškega komiteja za indu
strijo in gradbeniš tvo Uroš 
Slovinc in republ i šk i sekre
tar za finance Rudi Šepič (na 
sliki). 

P ros to r ske zmogljivosti 
v MGA v Nazarjah so pove
čali za tretjino. Gre pred
vsem za nove pros tore raz
voj no- tehnoloških laborato
rijev in spremljajočih dejav

nost i ter za novo pro izvodno 
halo. V novih proizvodnih 
pros tor ih j e postavljena 
oprema, ki bo povečala 
zmogljivosti in odpravi la oz
ka grla v proizvodnji plastič
nih izdelkov. Nabavili so tu
di opremo, ki bo v odde lku 
st iskalnic in e lektromotor
jev. Vse to omogoča tovarni 
MGA, da bo lahko postala 
zaokroženo podjetje z vsemi 
funkcijami ko t so razvoj, 
proizvodnja, komerciala , fi
nance in drugo. 

Vrednos t celotne naložbe 
znaša 3,44 milijarde dinarjev. 
Od tega so tretjino denarja 
namen ih za izgradnjo po
slovnih ih delovnih prosto
rov in za razširitev računalni
ško vodenih strojev in na
prav. Tretjina s reds tev za na
ložbo je bila iz lastnih virov 
in sredstev, združenih v ok
viru sozda, ostalo pa so poso
jila poslovnih bank in d rug ih 
virov. Posebnos t te naložbe, 

ki so jo v Nazarjah vodili sa
mi j e ta, da je bila končana 
p redčasno in da njena vred
nost ni bila presežena niti za 
en sam dinar. 

V Nazarjah bodo letos iz 
delali milijon in 43 tisoč ma
lih gospodinjskih aparatov, 
na tuje pa bodo prodal i kar 
58 ods to tkov vse proizvod
nje in t ako iztržili skoraj se
d e m milijonov dolarjev. 
Zahvaljujoč novi naložbi pa 
se bo proizvodnja pr ihodnje 
leto povzpela na milijon 200 
t isoč malih gospodinjskih 
aparatov, na tuje pa bodo 
prodal i za več kot devet mili
jonov dolarjev izdelkov. 

P rva faza naložbe j e t ako 
končana , vkl jučno z dogradi
tvijo zidov, to pa seveda po
meni , da bosta naslednji dve 
fazi modernizacij i t emu pri
m e r n o tud i cenejši. 

J A N E Z V E D E N I K 
Foto: EDI MASNEC 

Prodajati znanje in delo 
y ratJeškem Metallesu nov proizvodni program 

Metalles je majhna proiz
vodna enota v Radečah. 
V njej dela 62 delavcev. Še 
pred dobrim letom dni je bi
lo stanje v njej klasična po
doba neuspešne delovne or
ganizacije: dragi materiali 
in vel ike zaloge so j im odži-
rale dohodek, akumulacija 
je bila nizka, delavci 
z majhnimi plačami neza
dovoljni, fluktuacija ve
lika. 

Prenove so se najprej lotili 
v kov inskem obratu. Njihov 
stari proizvodni p rogram j e 
obsegal zaključna dela 
v gradbeniš tvu, izdelke iz 
težje pločevine, lažje kovin
ske konstrukci je in remont
na dela. 

»Uvideli smo, da n a m 
takšna proizvodnja ne zago
tavlja preživetja,« pr ipove
duje d i rektor Jože Ržek. »V 
naš ih izdelkih je bilo preveč 
mater iala in p remalo znanja. 
Poiskat i smo morali t akšne 
izdelke, v kater ih bi bilo to 
razmerje obrnjeno.« 

Direktor je zbral okrog se
be najboljše sodelavce, da bi 
s skupn imi močmi potegnil i 
Metalles iz težav. Najprej so 
se povezali z Iskr in im toz-
d o m Vega, kjer so j im ponu
dili izdelavo ohišij za grafo
skope , opiskope in mikroči-
talce, p redvsem za izvoz. 
V Metallesu so sprejeli po
n u d b o kljub neka te r im dvo
mom, da bodo zmogli delati 
t ako zahtevne izdelke. Začeli 
so sodelovati tud i z Avto-
montažo . Zanjo izdelujejo iz
p u š n e cevi, ki j ih izvažajo 
v Zvezno republ iko Nem
čijo. 

»Povezovanje z večjimi si
s temi je za nas življenjskega 
pomena , saj imajo de lovne 
organizacije kot je Avtomon-
taža dobre razvojne službe, 
ki si j ih pri nas ne m o r e m o 
privoščiti . Ob t em povezova
nju pa je seveda nujno, da 
ohran imo vso samostojnost 
odločanja,« pravi d i rektor 
Ržek. 

Za posodobi tev proizvod
nje so porabili okoU 60 mili
jonov dinarjev. Hkrat i s pre
novo proizvodnje so se lotili 
tudi kadrovske prenove. Ker 
j e precej delavcev zapusti lo 

Direktor Jože Ržek: »Prise
gam na znanje in teamsko 
delo.« 

Metalles, so bili pri spreje
manju novih še posebej po
zorni. Na m i n i m u m so skrči
li tud i proizvodno režijo. 
Tehnolog v pripravi dela Da
nijel Glavan je na pr imer 
prevzel mes to vodje proiz
vodnje: 

»V začetku sem naletel na 
precej težav, saj nisem imel 
izkušenj v delu z ljudmi, niti 
n i sem mogel pr ičakovat i ve
like podpore med delavci. 
Nekater i so bili pripravljeni 
sodelovati , drugi ne. Vendar 
so se odnosi sčasoma ure
dili.« 

Na d o b r e medsebo jne od
nose pr isega tudi Jože Ržek: 
»Zagovarjam t eamsko delo, 
en sam človek ne more niče
sar spremeni t i . Zaupat i mo
r amo d rug d rugemu, zaupat i 
znanju.« 

Realizacija kovinskega 
obrata je znašala v novem
bru 100 mil ijonov dinarjev. 
V tem mesecu so posredno 
izvozil i kar 80 odstotkov 
proizvodnje. Delo je danes 
bolje plačano, delavci ne 
odhajajo več. 

Danes so v Metallesu po
večini mladi ljudje. Povpreč
na starost se giblje med 25 in 
28 leti. Vsi, ki so zaupali novi 
proizvodnji, so danes zado
voljni. Med njimi je tud i ing. 
Miran Mesojedec: 

»Ko smo spreminjal i pro
izvodnjo, j e bilo precej težav 
Mogoče bi bilo za posamez
nika najbolj enos tavno, ko bi 
poiskal službo drugje. Ven
dar danes n i k o m u r ni žal, da 
smo vztrajali, saj so prvi 
uspeh i pokazali , da smo ime
li prav.« 

Prvi uspehi pa seveda niso 
prišli kar čez noč. Nasprot
no: finančni rezultati so se 
pokazali šele po devet ih me
secih letošnjega leta, pravi 
vodja finančne službe Meta 
Ivančič. 

»Nikakor ne mis l imo osta
ti na tem, kar smo dosegli,« 
pravi direktor . »Iskati mora
m o še nove možnost i in na
prej posodabljat i proiz
vodnjo.« 

Že danes je večina strojev 
v k o v i n s k e m delu takšnih , 
da lahko hi t ro prilagodijo 

proizvodni p rogram pot re 
b a m trga. V pr ihodnos t i na 
bi razvijali p r e d v s e m takšn( 
izdelke, ki bi nadomešča l 
uvoz. 

Pr ihodnje leto naj bi začel 
posodabljat i tud i lesni de 
Najprej bodo obnovili stroj 
no opremo. Želijo pa tud 
zgraditi nove pros tore za m: 
zarski obrat . Načrtujejo m 
k u p računalnika, ki bo omc 
gočil še doslednejše načrte 
vanje proizvodnje. 

»Potrebovali bi tudi nov 
pisarne, vendar dokler te, t 
j ih imamo še za silo služij 
svojemu n a m e n u in d o k k 
ne u red imo vsega ostalegj 
o novi upravni zgradbi ri 
bomo razmišljali. Vso pre( 
nos t ima proizvodnja.« 

NADA K U M E 

V izdelkih starega proiz 
vodnega programa je bih 
delo udeleženo le s 30 od 
stotki. Danes je razmerje 
med vloženim delom in ma 
terialom približno 50:50 al 
celo bolj ugodno. Znebili s« 
se tudi ve l ik ih zalog materi 
ala, saj danes uporabljaj( 
lažjo pločevino, ki jo je n; 
trgu tudi laže dobiti . 



Dialog kot zdravilen obllž 
Samo spremenjene meje ne bodo rešile problemov 

Na zreškem koncu se s stra
ni konjiške občine čutijo že 
dlje časa zapostavljeni, in ker 
so se zato morali v glavnem 
opreti na lastne sile, se je po
rodila misel o neodvisnosti, 
in sicer tako, da bi se sedem 
krajevnih skupnosti iz zdajš
nje konjiške občine (Skomar-
je, Resnik, Gorenje, Stranice, 
Dobrava-Gabrovlje, Vitanje 
in Zreče) in dve iz sosednje 
bistriške (Oplotnica in Kebel) 
združilo v novo občino. Iz ne
formalne pobude se je nato 
s strani Krajevne konference 
SZDL Zreče porodila še for
malna, ki se ji je reklo sklic 
predstavnikov Krajevnih 
konferec iz navedenih krajev
nih skupnosti. Te naj bi tvori
le 66. občino v Sloveniji. 

Pomislekov za ustanovitev 
nove občine na zreškem koncu 
pravzaprav ni, saj so prepriča
ni, da imajo dovolj argumen
tov za osamosvojitev, zlasti 
z ekonomskega vidika. Prav 
tako tudi glede na dejstvo, da 
naštete krajevne skupnosti ob
segajo velik teritorij več kot 12 
tisoč prebivalci. Seveda ne gre 
prezreti, da ima v Zrečah poleg 
Cometa, sedež delovna organi
zacija Unior z velikim turistič
no rekreacijskim zalednjem na 
Rogli. Nova občina, trdijo 
v Zrečah, bi omogočala boljši 
razvoj kmetijstva, kmečkega 
turizma in zasebnega sektorja. 
V zdajšnji organiziranosti da 
krajani ne vidijo svojega na
daljnjega razvoja, zato je inte
res po osamosvojitvi vse večji. 
»Žal vodstveni ljudje v občini 
tega nočejo uvideti«, pravi di
rektor Uniorja Marjan Osole, 

»kakor tudi ne dejstva, da je 
imelo zreško območje pred 20 
leti zaposlenih petkrat manj 
ljudi kot zdaj. Združeno delo iz 
Zreč je investiralo v razvoj 
ostalih krajev v občini, obratne 
pomoči pa zreški k o n e c n i bil 
deležen. Unior ima danes širo
ko postavljene noge na trdnih 
temeljih tako v industriji kot 
v turizmu. V Roglo smo vložili 
50 milijonov mark, pa se je to 
zdelo ostalim kar samo po sebi 
umevno. Nihče nam ni poma
gal! Zato je treba narediti radi
kalen rez.« 

Tudi Mirko Klemen, pred
sednik sveta krajevne skupno
sti Zreče je mnenja, da so čutili 
prej udarce kot pomoč in je 
hkrati prepričan, da bi lahlčo 
bila nova občina brez velikega 
upravnega aparata. Radi bi do
kazali, da se da voditi občino 
volontersko, brez velikih sred
stev za administracijo. 

Predsednik skupščine obči
ne Slovenske Konjice Avgust 
Špoljar ne misli čisto tako: 
»Ker je ena plus ena vedno 
dva, potem je verjetno, da bi 
bili dve upravi večji, seveda pa 
tudi dražji kot samo ena. Zato 
vidimo rešitev v razpravi in od

pravljanju nasprotij, ne pa 
v spremembi organiziranosti 
družbeno-politične skup
nosti.« 
Božidar Pančuh, predsednik 
Občinske konference SZDL 
Slovenske Konjice tudi pravi, 
daje potrebno očitke o nerazu
mevanju konjiške in bistriške 
občine za razvoj turizma ter 
razvoj krajevnih skupnosti 
analizirati. V zvezi s tem so 
z vodstovm KK SZDL Zreče, 
ki je nosilec in koordinator ak
tivnosti za ustanovitev nove 
občine dogovorjeni, da se že 
pred širšo razpravo v sociali
stični zvezi pripravi gradivo 
o družbeno-ekonomski upravi
čenosti zamisli. O vzrokih in 
posledicah takšne zamisli je 
treba v občini spregovoriti od
krito in nesoglasje odpraviti. 
K temu Avgust Špoljar še do
daja, da mora biti takšna raz
prava strpna in vsestransko ar
gumentirana ter osvetljena 
z gospodarske, politične in sa
moupravne strani. Samo spre
menjene meje občine ne po

menijo razreševanja proble
mov na nobenem področju. 
Hitrejši napredek pa je mogo
če doseči le z združenimi moč
mi, v večji skupnosti. Zato za
piranje v lasten krog in drob
ljenje že tako skromnih finanč
nih sredstev ne more prinesti 
napredka. 

Na drugi strani sicer še ved
no mislijo drugače. Precej uža-
Ijenosti je na obeh straneh, ne
kaj še starih, nezaceljenih ran 
prav tako. Pohorske krajevne 
skupnosti so se po svojih 
frontnih predstavnikih izrekli 
za novo občino. Treba je tudi 
razumeti, da se drugače skoraj 
niso mogle, saj so razsejane 
kot teritorialna ceota nad mla
dim mestom. To pa je, če dru
gega ne, z željo in prepriča
njem o novi občini krepko 
opozorilo nase, kot na pastor
ka matične občine. 

Argumentiran, strpen^dialog 
zna dati vsemu navkljub naj
brž najbolj zdravilen obliž levi 
in desni strani lica. 

MATEJA PODJED 

In kaj pravi črka zakona. 
Ustave, iz petega poglavja, ki 
definira Občino? V občini de
l o v n i l judje in občani us tvar 
jajo in zagotavljajo pogoje za 
svoje življenje in delo, usmer
jajo družbeni razvoj, uresni
čujejo in usklajujejo svoje in
terese, zadovoljujejo skupne 
potrebe ter uresničujejo 
oblast in upravljajo druge 
družbene zadeve (Člen 116, 
drugi odstavek) / 

Učenci 
o alkoholizmu 

Na osnovni šoli Anton 
Aškerc v Rimskih Topli
cah sta se dve ekipi te šole 
pomerili v kvizu »Kaj veš 
o alkoholizmu«. 

Tekmovanje so pripravili 
na pobudo dr. Pečarja v so
delovanju s krajevno orga
nizacijo Rdečega križa in 
Zdravstveno postajo Rim
ske Tophce. Alkoholizem 
je v slovenskih družinah 
dokaj pogost pojav, najbolj 
pa so v takšnem okolju pri
zadeti otroci. Zato je prav, 
da človek že od malih nog 
spoznava pasti te bolezni, 
bodisi ker je alkoholizem 
prisoten v njegovi družini 
bodisi da sam ne bi zašel na 
njegova pota. 

Kviz je zelo lepo uspel, 
saj so vsi tekmovalci poka
zali izredno veliko znanja 
in je o zmagovalcu odločala 
le točka razlike. Organiza
torji pa razmišljajo, da bi 
podobno tekmovanje v pri
hodnosti razširili tudi na 
druge šole v laški občini. 

NK 

Nova organiziranost 
le postala nuja 
Brigadirji tudi v prihodnje. ZSMS je 
treba organizacijsko prenoviti 

Slovensko mladinsko vod
stvo sicer podpira odločitev, 
da je treba število Zveznih 
mladinskih delovnih akcij 
v državi zmanjšati, vendar 
mora nekaj akcij vendarle 
ostati, je poudaril predsednik 
RK ZSMS Tone Anderlič 
v pogovoru z žalskimi mla
dinci. 

Zanimanje za mladinsko 
prostovoljno delo med mladi
mi sicer iz leta v leto upada, 
vendar tistim, ki so še za kla
sično brigadirstvo, takšne obli
ke prostovoljnega dela ne sme
mo vzeti. Večati pa je treba 
možnosti za specializirane 
oblike mladinskega prosto
voljnega dela, delovne in razi
skovalne tabore, na katerih 
lahko mladi uporabijo tudi 
svoje znanjein izkušnje iz šol, 
so menili v Žalcu. 

Sicer pa so v pogovoru na
menili največ pozornosti izho

diščem in metodam dela mla
dinske organizacije v prihod
nje. Mladi se morajo še bolj 
vključevati v vse obhke odlo
čanja na občinski, republiški 
in zvezni ravni, zanimati jih 
mora družbeni vsakdan, saj ta 
oblikuje njihovo prihodnost. 
Tako so razpravljali tudi o pa
ketu protiinflacijskih ukrepov 
Zveznega izvršnega sveta, ki je 
spet enkrat pokazal, da razlike 
med mnenjem stroke in politi
ke že dolgo niso bile tako veli
ke. Posledice napremišljenega 
poseganja politike v gospodar
ske odločitve, so menili v Žal

cu, se zdaj odražajo v življenju, 
saj v trgovinah že primanjkuje 
nekaterih izdelkov. Prav tako 
so še bolj zaostrene razmere 
v kmetijstvu, gospodarstvo pa 
naj bi oživili tako, da paket da
je prednost določenim gospo
darskim dejavnoštirri rial račun 
ostalih. 

Pomembna nalaga mladin
ske organizacije v prihodnje je 
tudi organizacijska prenova 
Zveze socialistične mladine. 
»Vse od velikega oktobra« na
prej se vleče organizacijska 
zasnova mladinskih vrst. Zno
traj Komunistične partije Ju
goslavije seje oblikoval SKOJ, 
njegova naslednica je Zveza 
socialistične mladine Jugosla
vije in v Sloveniji menimo, da 
je čas to organiziranost spre
meniti, prenoviti«, je poudaril 
Tone Anderlič. O prenovi orga
niziranosti Zveze socialistične 
mladine v Sloveniji mladinci 
razmišljajo v okviru finančnih 
in prostorskih možnosti, ideja 
pa je zrasla iz zdajšnjih, vse 
večjih težav v delu občinskih 
konferenc. Pojavi nesklepčno
sti so namreč vse pogostejši 
pojav v delu mladinske organi
zacije, povezanost med osnov
nimi organizacijami in občin
skimi konferencami mladih je 
vse slabša, hkrati pa v Repu
bliški konferenci slovenske 
mladine ugotavljajo, da se med 
mladimi veča interesno zdru
ževanje. IVANA FIDLER 

Naklada tednika Mladina je 
v zadnjih letih naraščala in 
upadala. Tako je, naprimer, iz 
poprečja 18 tisoč izvodov v le
tu 1983 padla celo na 10 tisoč, 
letošnjo novoletno številko 
pa bodo tiskali v nakladi 60 
tisoč izvodov. Zanimanje za 
mladinski tisk je v Sloveniji 
vse večje, kar kaže tudi poda
tek, da pri tedniku Mladina 
ne ostaja neprodanih izvodov 
časopisa. V primerjavi s ted
nikom Teleks, ki izhaja, v na
kladi 35 tisoč izvodov in ima 
več kot 5-odstostno remiten-
do, je to podatek, ki kaže, da 
se zanimanje za mladinski 
tisk, kljub zaplembam posa
meznih številk,-§e vega. 

Družbene dejavnosti v službi države 
Kriza družbenih dejavnosti 

je posledica gospodarske kri
ze. Vendar smo šele na pragu 
velikih sprememb. Stanje 
v gospodarstvu bo prihodnje 
leto še bolj zožilo gmotne po
goje v družbenih dejavnostih. 
Nujno bo potrebno preobrazi
ti družbene dejavnosti. 

Kako naj se lotimo prestruk
turiranja teh dejavnosti, je bila 
tema posveta, ki ga je prejšnji 
teden pripravilo društvo soci
ologov in politologov našega 
območja. H konkretizaciji ne
katerih ključnih vprašanj in di
lem so prispevale razprave 
dr. Ivana Svetlika in mag. Zin-
ke Kolarič z inštituta za soci

ologijo iz Ljubljane ter dr. Du
šana Kidriča s sodelavci z re
publiškega Zavoda za plani
ranje. 

Osnovni problem družbenih 
dejavnosti je ta, da se niso 
uspele rešiti nadzora države in 
politike. V zaostreni krizni si
tuaciji je država z ukrepi, re-
strikcijami in racionalizacijo 
vse bolj ožila maneverski pro
stor delovanja teh dejavnosti, 
ki so postale vestni izpolnje-
valci nalog, ki jim jih je nalaga
la država. Tako se je vse bolj 
krhala vez m e d institucijami in 
posamezniki, ki naj bi skozi te 
zadovoljevali svoje najrazlič
nejše potrebe. Zgodilo seje ce

lo to, da te službe nudijo stori
tve za katere predpostavljajo, 
da jih ljudje potrebujejo. Posa
mezniki pa so celo že nespo
sobni sami ugotavljati svoje 
potrebe in pričakujejo, da nji
hove potrebe in probleme re
šujejo institucije. 

Tako nam je uspelo zatreti 
pobude in prezreti vrsto dru
gih možnosti, preko katerih bi 
ljudje lahko izražali ali zadovo
ljevali svoje potrebe, kot so na
primer privatne službe, koope
rative in druge neformalne 
oblike zagotavljanja storitev. 
Razvili nismo niti pobud po tr
gu storitev. 

Po mnenju dr. Ivana Svetli

ka bi morale biti interesne 
skupnosti vmesna vez med dr
žavo in trgom storitev. Mag. 
Zinka Kolarič je bolj radikalno 
posegla v odnos družbene de
javnosti: država meni, da bi se 
te morale povsem osamosvoji
ti, mimo in proti državi z iska
njem novih poti, da se formal
ne skupine lahko povežejo 
z neformalnimi in manj for
malnimi skupinami. 

Po mnenju Dr. Kidriča bi 
morali bolj razmejiti vlogo dr
žave in družbenih dejavnosti. 
Država naj bi skrbela za po
dročje proizvodnje in potroš
nje, vezni člen pa so družbene 
dejavnosti, ki naj bi resnično 
uresničevale tisto, kar je v šte
vilnih dokumentih že dolgo za
pisano: vsestranski razvoj člo
veka in zadovoljevanje njego
vih potreb. Država bi morala 
garantirati osnovno varnost 
slehernega človeka, vse ostale 
potrebe pa naj bi imel možnost 
zadovoljevati na prostem trgu 
storitev. 

Kako se rešiti kontrolne 
funkcije države in političnega 
tutorstva v družbenih dejavno
stih, kar bi dalo »družbenim 
dejavnostim toliko svobode, 
da bi se lahko samooorganizi-
rale«, kot je dejal eden od raz-
pravljalcev, je bilo temeljno 
vprašanje v razpravi, ki je sle
dila. Očitno pa ne bo šlo brez 
spremembe miselnosti.« Brez 
prestrukturiranja v političnem 
sistemu, ne bomo uspeli ne 
s preobrazbo v gospodarstvu 
ne v družbenih dejavnostih«, 
je dejal dr. Kidrič. 

VIOLETA V. EINSPIELER 

Več kriminala med mladoletniki 
Od 630 kaznivih dejanj 

v žalski občini so jih kar šesti
no storili mladoletniki, udele
ženih pa je bilo 122 mladolet
nikov do 18. leta starosti in 23 
otrok do 14. leta starosti. Sta
rostna meja mladoletnih pre
stopnikov pa se je v zadnjih 
letih znižala na 8 let, kar je še 
posebej zaskrbljujoče, je na 
problemski konferenci o po
rastu kriminalitete in nasilni-
škega obnašanja med mladi
mi povedal načelnik Postaje 
milice Franci Klajnšek. 

Žalski mladinci so problem
sko konferenco sklicali z na
menom, da ugotovijo vzroke 
za porast in poskušajo najti tu
di nekaj rešitev, kako izboljšati 
stanje. Večina kaznivih dejanj, 
ki so jih v Žalcu štorih mlado

letniki, sodi v povzročanje ma
terialne škode. Gre predvsem 
za vlome v trgovine, gostinske 
lokale, šole in avtomobile ter 
objestno uničevanje zasebne 
in družbene lastnine. Vzroki 
kaznivih dejanj med mladimi 
so sicer različni, prednjači pa 
vinjenost. Mladi v Žalcu meni
jo, da je vse več pitja alkohol
nih pijač med mladoletniki po
sledica tega, da vehko osnov
nih organizacij nima svojih 
prostorov. Tako se mladinci 
zbirajo v gostinskih lokalih, 
kjer sestankujejo in kasneje 
zaradi popitega alkohola kalijo 
javni red. Sicer pa precej kaz
nivih dejanj sega tudi na de
lovna mesta, kjer prav tako 
prednjačijo kraje, v zadnjem 
času pa so v porastu tudi de

lovne nesreče zaradi vinje
nosti. 

Drugo, pomembno področ
je, kjer prihaja do vse več kaz
nivih dejanj, pa je promet. 
V Žalcu zaradi tega podpirajo 
predlog, da se starostna meja 
za voznike koles z motorjem 
zviša na 16 let ter uvede obvez
na uporaba zaščitnih čelad. Ob 
tem, so poudarili mladinci 
v razpravi, bi se morali v priza
devanja za manj nasilniškega 
obnašanja med mladimi aktiv
neje vključevati tudi starši in 
vzgojno varstvene ustanove, 
saj je zelo zaskrbljujoč tudi po
datek, da je večina mladolet
nih prestopnikov iz sicer ureje
nih in dobro situiranih družin. 

IVANA FIDLER 

Dobre želje 
v sliki 

v Laškem dvorcu so odprli 
zanimivo razstavo novoletnih 
voščilnic. Gre za originale 136 
motivov, ki so jih ustvarili 
priznani umetniki iz trinajstih 
evropskih držav in so kot voš
čilnice izšli v letih od 1972 do 
1985. Zbirka je last dr.Rajka 
Pavlovca iz Ljubljane. 

Razstava, ki bo odprta do 3. 
januarja, naj bi bila nekakšna 
protiutež raznovrstnemu kiču, 
ki ga v obliki novoletnih voš
čilnic ponuj^o na prodajnih 
pultih. 

NK 

V Šmarju ustanovili 
Turistično društvo 

čeravno so v Šmarju zadnja leta kar 
nekajkrat poskušali oživiti nekoč ak
tivno, potem pa popolnoma zamrlo delo 
Turističnega društva, jim je to uspelo 
šele prejšnji teden. Na ustanovnem obč
nem zboru društva so v četrtek sprejeli 
pravila Turističnega društva Šmarje 
pri Jelšah in program dela ter izvolili 
vodstvo. 

Prizadevnim članom iniciativnega od
bora za ustanovitev Turističnega društva 
v Šmarju je tako v dveh mesecih uspelo 
pripraviti vse potrebno za ponovno oziro
ma nadaljnje delo. Zbrah so okoli 130 
pristopnih izjav, ki so jih podpisali kraja
ni, pripravili so ustanovitvene akte ter 
okvirni program dela. Osnovna naloga 
društva bo nedvomno skrb za urejenost 
okolja v najširšem pomenu, vzgoja turi
stičnega podmladka ter opozarjanje na 
zanimivosti kraja. Za začetek je to kar 
dovolj nalog, ki pa so nujne da bi tudi 
Šmarje postalo turistično bolj zanimivo 
in da se vključi v turistično ponudbo 
v občini, ki s turizmom ustvarja skoraj 15 
odstotkov družbenega proizvoda. Za 
predsednika Turističnega društva Šmar
je so izvolili Božidarja Cerovška. 

M.JL. 

Rudarji za velenjske šolarje 
v soboto j e 2100 rudarjev velenjskega rudn ika hgni ta prišlo udarni

ško na delo, nakopal i pa so 6080 ton premoga . Izkupiček, ki ga ocenju
jejo na 40 milijonov dinarjev, bodo pr ihodnje leto namenil i gradnji 
s e d m e velenjske osnovne šole. Gre za p repo t reben objekt, saj že zdaj 
nekater i osnovnošolci v tej občini gostujejo v šo l skemu pouku nepri
mern ih začasnih prostorih. 

L O J Z E O J S T E R Š E K 

Zrak v Celju 
v prvih treh dneh preteklega tedna je 

bila onesnaženost zraka z SO2 v Celju 
relativno nizka. V četrtek in petek so 24 
urne povprečne koncentracije SO2 v zra
ku presegle najvišjo dovoljeno mejo, 
v soboto pa se je onesnaženost zraka po
novno znižala. Najvišjo 1/2 urno povpreč
no koncentracijo SO2 v zraku smo v pre
teklem tednu zabeležili v četrtek med 
12.00 in 12.30 uro in sicer 0,78 mg S02/m-* 
zraka. 



104 leta naše Jožefe Ušaj 
Danes praznuje 104. rojstni dan najstarej

ša Celjanka in verjetno tudi Slovenka, naša 
Jožefa Ušaj iz Skalne kleti. 

Zakaj smo napisali naša? Z Jožefo smo se 
srečali že pred leti, ko j e zakoračila v leta, ki 
j im prav imo visoka, častitljiva. Odtlej j e vsa
ko leto, ob n jenem rojs tnem dnevu ob iščemo 
in ji zaželimo, da bi se ob letu zopet videli. 
Tud i lanske želje so se uresničile. Le, da je 
letos Jožica nekol iko slabotnejša, tud i zdrav
j e j e krhkejše . Še vedno pa enkra t na dan 
vs tane , s pomočjo nečaka Jožeta pr ide v ku
hinjo, kjer še rada kaj pomaga, rada pa tud i 
pogleda po mol i tveniku, ki ga še vidi brati , 
ker ima vel ike črke . 

Čeprav je b r e m e dolgih let in t rdega življe
nja, ki ga j e živela težko, se ne pritožuje. 
Zadovoljna j e ob skrbi nečaka in nečakinje, 
ki jo obiskuje vsak drugi dan, kaj skuha in 
postori . Seveda pa smo tudi letos ob slovesu 
zaželeli nasvidenje ob letu in Srečno, Jožefa. 

T. TAVČAR 

Najbollša pokrajina Slovenije 
z večlo prožnostjo so prišli tudi do uspehov 

Republiški štab teritori
alne obrambe je enoto Za-
hodnoštajerske pokrajine 
proglasil za najboljšo v Slo
veniji v letu 1987. Priznanje 
so si prislužili z letošnjimi 
uspešno izvedenimi taktič
nimi vajami in s š tevi ln imi 
drugimi akt ivnostmi . 

Gotovo j e priznanje tud i 
zasluga Ivana Gorenjaka, 
k o m a n d a n t a ter i torialne 
o b r a m b e Zahodnoš ta je rske 
pokraj ine, ki j e sicer na t em 
mes tu šele leto dni . P o nje
govih besedah vnašajo zad
nji čas v organiziranost in 
delo ter i tor ialne o b r a m b e 
več prožnost i , pr i t em pa 
p r e d v s e m upoštevajo pobu
de pr ipadnikov , ki so razpo
rejeni v njihove enote . 
S sredstvi , s ka ter imi razpo
lagajo, j im tako uspeva nare
diti zelo veliko, posebej pa se 
ukvarjajo tud i z negovanjem 
tovariš tva in medsebo jne pOr 
moči. Zato tudi ni naključje. 

da v času letošnjih vaj, ko so 
vpoklicali okoli 6000 rezervi
stov, ni prišlo do n o b e n e po
škodbe , republ i ško povelj
stvo pa j e njihovo delo zelo 
dobro ocenjevalo. 

V ponedel jek j e koman

dan t pokra j inske ter i torialne 
ob rambe , Ivan Gorenjak, 
priredil spre jem za s tareš ine 
enot TO, ob tem pa j e podeli l 
tud i priznanja in nagrade 

vsem, ki so prispevali 
k u s p e š n e m u delu pokrajin
skih teri torialcev v iztekajo
čem se letu. 

B R A N E P I A N O 

Ivan Gorenjak, koman
dant teritorialne obrambe 
Zahodnoštajerske pokraji
ne: »Teritorialna obramba 
je relat ivno nov sestavni 
del naših oboroženih sil , saj 
jo imamo šele 19 let. V tem 
času smo jo večkrat organi
zacijsko spreminjali , danes 
pa se v njej posvečamo 
predvsem usposabljanju za 
izvajanje oboroženega od
pora v vseh razmerah vojne 
in še posebej v pogojih za
časno zasedenega ozemlja.« 

KAJ l\/IENIJO 
SLOVENCI 
Samoupravljanje 

Iz ankete lahko sklepamo, da smo 
v Sloveniji sprejeli ideje samouprav
ljanja, vendar pa prevladuje tudi kri
t ično vrednotenje njegovega uveljav
ljanja. 

P o p o l n o m a ali v g lavnem se strinja 
46,2 ods to tkov vprašanih , da samo
upravljanje omogoča sodelovanje veli
kega števila ljudi pri sprejemanju po
m e m b n i h odločitev in le 28,8 odstotJ 
kov meni , da t e m u ni tako . Skoraj po
lovica anke t i rancev se tudi strinja, da 
samoupravl janje omogoča uveljavlja
nje č lovekove svobode in ustvarjal
nosti . 

Vendar pa več ko t polovica (in v priH 
merjavi s prejšnjimi leti v e d n o več) 
meni , da samoupravl janje zmanjšuje 
odgovornos t vodilnih. Kar 54,4 odstot
kov vprašan ih j e meni lo , da so delavci 
s štrajki pr ipomogli , da bi se nekatere 
stvari pri nas uredi le . Število tistih, ki 
t ako mislijo, zadnja leta_^hitro raste. ^ 

Vse manj je dobre ponudbe 
Novoletni sejem! Marsik

do ga je nestrpno pričako
val, saj je razpostavljanje 
stojnic v Celju pred Novim 
letom postalo že običajno. 
Ta nestrpnost dokazuje, da 
si v Celju takšen novoletni 
sejem žel imo in nemara ce
lo potrebujemo. Toda - ali 
res takšnega, kakršnega 
imamo? 

Sejem naj bi vnesel 
v mes tno središče živahnost 
in tud i pisan novoletni iz
gled, v resnici pa pus te stoj
nice in njihova postavi tev 
osrednjo celjsko ulico bolj 
kazijo kot ne. Stojnic je res iz 

leta v leto več, p o n u d b a na 
njih pa je vse manj pestra. 
Le tos so tisti, ki ne ponujajo 
novoletnih okraskov, torbic, 
k rzna ali konfekcije zgolj iz
j eme . Ko na pul t ih zaman iš-
čeč majhno darilce za svoje 
prijatelje, dobro igračo ali 
kakšen izviren okrasek, se 
moraš vprašat i , k d o j e kriv, 
da se v Celju vsi dobrona
m e r n o zamišljeni poulični 
sejmi sprevržejo v p o n u d b o 
k rame , kiča in sumljivega 
blaga. In zakaj celo tisti red
ki zasebniki , ki so nekoč po
nujali dobre , izvirne in kako
vos tne izdelke d rug za dru

gim izginjajo s celjskega pri
zorišča. J i h j e v naši d ružbi 
p remalo , da bi zmogh napol
niti vse številne novole tne 
sejme v Sloveniji ali smo Ce
ljani bolj navdušen i nad ce
neno robo pa se j im prodaja 
v našem mes tu enos tavno ne 
izplača? Ko navsezadnje vi
diš, da trgovci na sejmu za
dovoljno žvenketajo z moš
njami, in d a j e torej na stojni
cah še vedno dovolj takšne
ga, kar ljudje kupujejo, ti pri
de na misel, da i m a m o nema
ra t akšen sejem, kakršnega 
si zaslužimo. 

N K 

O B R ^ I 

Marta Mastnak 
» š e v e d n o se n isem odloči

la, kaj mi več p o m e n i - gle
dal iška dejavnost ali glasba, 
a vse bolj se nag ibam v ama
te r sko igranje. Zal mi je, da 
ni dan daljši, saj bi rada igra
la s kakšn imi amate r sk imi 
gledališčniki«, pr ipoveduje 
24-letna učiteljica razredne
ga pouka Marta Mas tnak iz 
Grobelnega . 

Sicer pa j e Marta z gledali
ško dejavnostjo zraščena že 
iz š tuden t sk ih let. Takra t se 
j e v Celju oblikovala skupina 
Parod ik in štiri leta so mladi 
navdušenc i , nezadovoljni 
z mars ičem in nabit i s sati
r ičnimi prebl iski , ki j ih j e 
Marta strnila v zabavne tek
ste, presenečal i občinstvo. 
Veliko nas topov so imeli in 
čeprav njihove k ra tke pred
stave vel ikokrat niso bile 
d r a m a t u r š k o dodelane , so 
j im vendar le veliko pomeni
le. Zdaj so Parod ik i zaradi 
š tudi jskih obveznost i vsak 
na svojem koncu Slovenije, 
toda Marta že ima novo sku
pino. V Šentjurju pod nje
n im vods tvom pr idno vadijo 
fantje in dekle ta iz skup ine 
Stres , Marta pa že pripravlja 
klas ično komedi jo , ki naj bi 
jo zaigrali pr ihodnje leto. 
»Doslej so vsi moji tekst i se
gali v parodijo in satiro, tole 
pa je prvi poskus klasične 
komedije«, pr ipoveduje in se 
hrabri z lani opravl jenim re
žijskim seminar jem. 

Če ima človek tri ljubezni, 
po tem je odrekanje eni na ra
čun d ruge skorajda nujno 
- le redko je n a m r e č mogoče 
vse tri združiti . Marti j e to 
uspelo , saj svoje učiteljeva-
nje povezuje z glasbo in gle
dal iško dejavnostjo. Na os
novni šoli Bra ts tvo in enot

nos t v Šen tv idu pri Grobel-
n e m vodi otroški pevski 
zbor, kjer mlade pevce 
spremlja s klavirjem ali or-
glami, z drugimi učenci pa že 
dve leti pripravljajo o t roške 
igrice. »Delo z otroki , pose
bej še v nižjih razredih os
novne šole j e prijetno, saj 
lahko šolske p rograme, ki so 
sicer na t rpani in strogo dolo
čeni, dopolnjuje o t roška 
ustvarjalnost«, pr ipoveduje 
Marta, ki svojih prvošolcev 
no uči le zlogovnega branja, 
a m p a k tudi pravi lne izgovor
jave in besednega r i tma. 
»Tako povezujem šolsko de
lo z in teresnimi dejavnostmi 
in napredek je viden na obeh 
področjih«, zaključuje kle
pet Marta, ki veliko razmišlja 
o delu z otroki. Tisto prvo, 
svoje službovanje j e n a m r e č 

' začela na šoli s pri lagojenim 
p rog ramom v Rogaški Slati
ni, se j e razlikovalo od po
učevanja na celodnevni šoli 
v Kostrivnici , zdaj v Šentvi
d u pri Grobe lnem pa j e spe t 
d rugačno . IVANA F I D L E R 

Za pomoč bodo dobivali vodo 
Vojniški gasilci se radi in 

upravičeno pohvalijo, da so 
s pridobitvijo nove 5000 li
trske avto cisterne popolno
ma dopolni l i krog potrebne 
opreme za svojo dejavnost. 

Prednos t novega vozila je 
v t em, da bo učinkovitejš i 
pri požarih, še posebej pa so 
vozila veseli krajani po bliž
njih zaselkih, kjer v s u šnem 
času kaj hi t ro zmanjka vode, 
to pa bodo sedaj lahko z avto 
cis terno pripeljali gasilci. 
P r edsedn ik Jurij Bojanovič , 
z dušo in te lesom zapisan ga
silstvu, z veseljem pove, da 
cis terne ne bi imeli, če se 
v akcijo zbiranja prostovolj
n ih sredstev ne bi vključili 
domala vsi krajani v Vojniku 
in številnih zaselkih. Krajani 
so tako prispevali kar 4 mili
j one dinarjev, največ pa nji
hov član, sicer zaposlen 
v EMO, France Mauh, ki je 
pr ispeval kar 300 tisoč din. 
»Pri zbiranju sredstev smo 
krajanom obljubili p o m o č 
v težavah in s t iskah in oblju

bo b o m o tud i uresničili,« za
trdi pr izadevni p redsednik . 
Leto 1988 bo minilo v redni 
dejavnost i in p reven t ivnem 
delu, želijo poživiti delo mla
d inske deset ine , ki sicer ob
stoja, venda r je p remalo ak
tivna, začeli pa bodo tudi 
z obnovo gasi lskega doma , 
kjer bodo zgradili manjšo 
v e č n a m e n s k o dvorano, ki bo 
služila gasilcem in kr^anom 

za različne dejavnosti . 
V dvorani bo pros tora za 
okoli 150 ljudi. »Vse b o m o 
delali sami, saj i m a m o v na
ših vrs tah veliko članov 
z različnimi poklici. Nadalje
vali bomo z usposabl janjem 

ljudi za pravilno rokovanje 
z gasilsko opremo. Ob vsej 
tej dejavnosti pa se člani ga
silskega druš tva Vojnik še 
enkra t zahvaljujemo vsem 
kra janom za p o m o č z željo, 
da nas pr ihodnje leto čim-
manjkra t obišče rdeči pe
telin.« 

T O N E V R A B L 

Vojniški gasilci pa niso 
letos ponosni samo na novo 
avto cisterno, pač pa tudi 
na uspehe svojih deset in na 
različnih tekmovanjih 
(prednjači ženska desetina), 
organizirali so občinsko 
srečanje gasi lcev veteranov 
in pobratenih občinskih ga
si lskih zvez Celje in Va-
raždin. 

V Ž a l c u 

p r o s l a v i l i 

k r a j e v n i p r a z n i N 
z včerajšnjo slavnost | 

sejo skupščine krajevj 
skupnosti in družbenopc 
t ičnih organizacij, so v Ž 
cu zaključili letošnje pr 
novanje krajevnega praz 
ka. Hkrati s tem pa so p 
s lavi l i tudi 30 letnico g l 
bene šole Risto Savin. 

Letos se lahko v Ža 
pohvalijo s prenekater i 
pr idobi tvami . Zgradili 
mrl iško vežico, obnovil i 
posodobil i nekaj ulic, ure( 
javno razsvetljavo ter zai 
s prvimi deli pri obnavlja 
in dograjevanju kanalizac 
Vrednos t vseh del pres( 
260 milijonov dinarjev, v( 
no denarja pa so nameni l 
krajevnega samopr ispev 
V Žalcu se lahko pohval 
tud i s pr idobi tvami z gos] 
darskega področja. Letos 
odorl i novo blagovnico I 

vinjskega magazina ter zi 
dili nove proizvodne pro; 
re Minerve. 

V Žalcu seveda ne mar 
težav. Eden izmed najvei 
problemov je otroški vr 
Zmogljivosti že zdavnaj ne 
došč^o več za vse potrebe, 
mo letos so morah odklo 
osemdeset otrok. Gradnja 
vih prostorov za otroško ' 
stvo bo zato prednostna nal 
prihodnje leto. Priprave s( 
začeli. Prav tako so začeli , 
diti južno obvoznico, pn 
denarja pa bodo prihodnje 
namenili nadaljevanju izgi 
nje kanalizacije. Leta 198£ 
bo zgrajena tudi nova, soc 
no opremljena tovarna za ] 
izvodnjo Coca Cole. 

M a slavnostni seji so zas 
nim krajanom in organiz 
jam podelili priznarga in 
kete. Priznanja so prejeli I 
Koceli, Zoran Veber, Slane 
hovin. Olga Kranjc, Tone 
pan in Silva Potočnik, plal 
pa Minerva, glasbena šola 
sto Savin in Jože Srebre. 

JANEZ yEDEJ_ 

V teh dneh se je v Žalcu z 
stilo precej kulturnih 
športnih prireditev, v nedt 
ob 15. uri pa bo v kulturn 
domu še prireditev Pesem 
mladost. 



Nič več z dežniki po Golovcu 
Pmovor z mrekmmm ŠRC Golovec, MIUo Pipanom 

Minilo je že nekaj tednov, 
kar je krmilo Zavoda RŠC 
Golovec v Celju prevzel 
Mitja Pipan. Takoj se je lo
til dela, ki mu ga zlasti 
v zadnjih dneh leta ne 
zmanjka, pač pa se pojav
ljajo vedno nove obvezno
sti, ki jih je treba v korist 
Zavoda in tistih, ki ga obi
skujejo, čimprej in čimbolje 
rešiti. 

Kakšen je pogled v leto 
1988? 

Pipan: »V pr ihodnjem letu 
so pred Zavodom obsežne in 
zahtevne naloge. P r e d v s e m 
je t reba upoštevat i , da ima
mo dve p o m e m b n i vrsti de
javnosti , to j e špor tno rekre
acijska in pr i redi tvena de
javnost ter sejemska dejav
nost. Kakšen obseg zajemajo 
te dejavnosti i lustrira že sam 
podatek, da je letos sodelo
valo v okviru dejavnosti , ki 
jih pripravlja Zavod Golo
vec, okrog 650 tisoč ljudi. 
Kar zadeva špor tno rekre
acijske in pr i redi tvene de

javnost i , i m a m o vsak dan os
novno halo in tudi zunanje 
površ ine zasedene, resda ne
koliko manj zjutraj, bolj pa 
p reko dneva. Na tem po
dročju želimo p i e d v s e m 
ohrani t i ta obseg, kajti več 
verjetno ni možno napravit i . 
V tej smeri žehmo p redvsem 
izboljšati pogoje za udejstvo-
vanje, to pa še posebej velja 
za nova pokri ta teniška igriš
ča v hali, ki je že pod streho. 
Tako bo možno v zimski se
zoni igrati tenis na dveh po
krit ih igriščih. 

Na drugi s t rani i m a m o ve
like ambicije na področju se
j e m s k e dejavnosti , izboljšu
j e m o obseg in kval i teto sej
mov, ki j ih po številu s amem 
ne misl imo povečevati , če
prav so v tej smeri bile d a n e 
tudi neka te re pobude.« 

Kaj pripravljate za Ce
ljane? 

Pipan: »Nameravamo j im 
ponudi t i cel paket storitev 
na področju zdravstvenih 
pogojev, kjer gre za različne 

prevent ivne preglede za ti
ste, ki se ukvarjajo z rekre
acijo, za p o n u d b o na področ
ju masaže, dajanje raznih 
zdravstvenih nasvetov in po
dobno . Drugo razmišljanje 
pa vodi na področje vzdrže
vanja te lesno-kul turnih ob
jek tov v Celju, ker men imo , 
da bi bil to mnogo bolj raci
onalen način kot je obstoje
či. Mi bi ponudi l i boljše po
goje za vzdrževanje objek
tov. I m a m o veliko načrtov, 
ki pa j ih b o mo lahko izpeljali 
samo z ustrezno kadrovsko 
in organizacijsko prilagodi
tvijo.« 

Ob deževnem vremenu po 
vseh prostorih Golovca za
maka, tako da po zaprtih 
prostorih lahko hodiš samo 
še z dežnikom. Kaj boste 
storili za odpravo teh 
napak? 

Pipan: Na žalost j e to res. 
Da s t rehe spuščajo je kriva 
starost objektov, na žalost pa 
je to tud i posledica projek-
tantove odločitve, saj je zna
no, da ravne s t rehe ne ustre
zajo naš im pogojem. Odpra
va napak bo za Zavod zelo 
zahtevna naloga, saj ustvar
j a m o minim.aino amortizaci
jo. Da bi preprečil i še večjo 
škodo, smo pričeli e t apno sa
nacijo streh. Zdaj de lamo 
v hah B (kegljišče, bazen), 
kjer je s t reha še v garancij
skem roku. Posebej smo mo
rali naročit i sanacijo s t rehe 
v hali A, kjer pa stalno naga
ja vreme. Samo pas ob strani 
v hali A bo veljal 15 milijo
nov din, to pa še zdaleč ni 
vse.« 

Kdo bo vse sodeloval pri 
financiranju obnove? 

Pipan: »Nekaj let nazaj j e 
bilo možno to popravljati 
preko sisa za objekte poseb
nega d ružbenega pomena . 
Sedaj pa j e s k u p n o s t polno 
angažirana pri gradnji nove 
hale, tako da ni mogoče pri
čakovati kakršnegakol i so
delovanja in smo morali na 
žalost zajeti vire iz lastnih 
sredstev. L a h k o pa v a m za
gotovim to, kar zagotavljajo 
izvajalci: da bodo n ap ak e od
pravljene, čeprav so projekt
ne rešitve takšne , da o kakš
nih trajnih reši tvah ne more
m o govoriti in da se b o m o 
s podobn imi problemi uk
varjali ponovno čez dve do 
tri leta.« 

TONE VRABL 

Srečanje starostnikov na Sladki gori 
Srečanje starejših občanov, ki je bilo minulo soboto v šmarski krajevni skupnosti 

Sladka gora, je bil dogodek, ki bo marsikomu ostal trajno v spominu. Prireditev je 
organiziral krajevni odbor Rdečega križa. 

Skup ina mladih ku l tu rn ih delavcev S ladke gore je poskrbela za krajši kul turno-zabavni 
program. Ogrela je igra »Jaz ljudi dobro poznam«, in recital, izbor pesmi Aloisa Herghouta , 
avstrijskega pesnika in pisatelja, ki ima svoje najgloblje korenine prav v t em kraju. 
Udeležence srečanja je z zbranimi besedami pozdravila predsednica krajevne organizacije 
Rdečega križa, najbolj pa so bili dragoceni zdravstveni napotk i doktorja J a n k a Čakša iz 
Šmarja. Med povabl jenimi sta bila tudi najstarejša krajana S ladke gore F ranc Vrbovšek, ki 
je dopolnil 86 let in Urška Jecl, k i j e pri svojih 83. letih še vedno bistra in čila. Oba sta prejela 
tudi simbolični darih. Ob pristni s ladkogorski vinski kapljici so se v soboto dogovorili , da 
mora postat i to srečanje stalna oblika zbliževanja med mladimi in starejšimi občani s tega 
dela občine. STANKO M E S T I N Š E K 

Obnova šentjurske 
kmetijske šole 

Na Srednji kmetijsko-živil-
ski šoli v Šentjurju bodo čez 
dve leti praznovali 80-letnico 
obstoja, da bo dotlej vse na
rod, pa so že pred leti začeli 
s prepotrebno notranjo pre
ureditvijo zgradb in dozidavo 
dijaškega doma. Zdaj jim 
ostaja še ureditev pročelij, 
v slogu, kakršen je veljal ob 
gradnji šole, ter gradnja telo
vadnice. 

Urediti je treba tudi varoval
no škarpo, saj se je zaradi tež
kih tovornjakov, vlačilcev in 
avtobusov, ki dnevno vozijo 
v obe smeri, že nekoliko nagni
la na regionalno cesto Celje-
-Rogaška Slatina. Na šoli pri
čakujejo, da bodo za obnovo 
škarpe nekaj denarja prispeva
li tudi v občinski cestni skup
nosti. Doslej pa so že uredili 
pločnik znotraj šolske ograje. 

Kmetijski šolski center 
v Šentjurju zdaj obiskuje več 
kot 600 učencev, od teh jih 
dnevno prihaja v Šentjur nekaj 

več kot 300. V šoli sledijo po
trebam združenega dela, temu 
pa prilagajo tudi izobraževalne 
programe. Lani so začeli z izo
braževanjem ob delu za smer 
kmetovalcev, ki je namenjeno 
tistim kmetom, ki niso imeli 
možnosti za redno šolanje. Le
tos imajo tri takšne oddelke 
v Slovenskih Konjicah, La
škem in Šentjurju, skupno pa 
jih obiskuje 71 slušateljev. Po
leg tega so na pobudo Republi
škega centra za pospeševanje 
kmetijstva začeli tudi s tečaji 
kuhanja in šivanja. Center je 
šoli zagotovil namenska sred
stva za opremo šivalnice in ku
hinje, iz tega Centra in sploš
nega združenja pa je prišla tudi 
pobuda, da bi v smeri kmeto-
valec-kmetovalka-gospodinja 
ponovno uvedli takšen pred
metnik, ki bi dajal poudarek 
teoretičnim in praktičnim zna
njem gospodinjstva, prehrane 
in ekonomike v gospodinjstvu. 

ERNEST RECNIK 

Dedek Mraz v 
Mestnem parku 

Skupina tridesetih otrok pri 
kotalkarsko drsalnem klubu 
Tkanina v Celju se v zadnjih 
dneh pospešeno pripravlja na 
igrico, ki jo bodo za novoletne 
praznike uprizorili na ledu 
v Mestnem parku. 

Pridružil se jim bo tudi dedek 
Mraz, v samostojnih točkah pa se 
bosta predstavili trenutno naj
boljši umetnostni drsalki v Celju 
Lea Vodušek in Špela Pere. Za
bavni novoletni program v izved
bi celjskih umetnostnih drsalcev 
bo v nedeljo, 27. decembra in to
rek, 29. decembra, obakrat s pri-
četkom ob 17. uri. 

Godbeniki za 
Novo leto 

člani godbe keramikov in ru
darjev Liboje so se letos odloči
li, da bodo novoletne glasbene 
večere pripravili skupaj s pev
skim zborom Svoboda s Polzele. 

Vsaka skupina prispeva svoj 
del programa, nekaj pesmi pa so 
naštudirali ter jih zaigrajo in za-
pojejo skupaj. Prvi takšen novo
letni koncert so po besedah pred
sednika libojske godbe Jožeta 
Jančiča že imeli v nedeljo na Pol
zeli, kjer so ga domačini lepo 
sprejeli. Drugi novoletni koncert 
bo v soboto, 26. decembra ob 19. 
uri v dvorani kulturnega doma 
v Libojah, v nedeljo, 27. decem
bra pa ob 16. uri še v domu kraja
nov v Vrbju. Godbo vodi Januš 
Rasijevič, pevski zbor pa Mika 
Novak. 

Tudi pobratili se 
bodo 

v krajevni skupnosti Ljubeč-
na so se preteklo soboto sestali 
predstavniki družbenopolitič
nih org^anizacij in društev Lju-
bečne in Cezanjevcev iz ljuto
merske občine in se dogovorili 
o sodelovanju v prihodnjem 
letu. 

Najprej so ugodno ocenili le
tošnje sodelovanje. To daje upa
nje, da bo tudi v prihodnje vsako 
srečanje, srečanje prijateljev, ki 
se srečujejo s podobnimi težava
mi in ki doživljajo podobne raz
vojne uspehe. Obe krajevni 
skupnosti sta si namreč nadvse 
podobni. Tudi društva, ki uspeš
no delujejo so si podobna na 
obeh straneh. Zato tudi ni čudno, 
da so oboji izrazili željo, da bi se 
obe krajevni skupnosti v letu 
1989 tudi pobratili. Pred pobrate
njem pa mora biti tudi v prihod
njem letu sodelovanje uspešno. 
Dogovorili so se, da se bodo sre
čali najprej že februarja ob slo
venskem kulturnem prazniku, 
ko bodo na Ljubečni gostovali 
člani kulturno umetniškega dru
štva iz Cezanjevcev. Nato se bo
do srečali še gasilci, športniki in 
mladi. Pobratenje naj bo tako le 
manifestacija uspešnega sodelo
vanja. 

MB 
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v skalah so proglasili najboljše špor tn ike in špor tnice za letos v velenjski občini . 

Organiza tor je bila Zveza te lesnokul turnih organizacij občine Velenje. Za špor tnico leta so 
proglasih plavalko Renato Rednak, ki j e bila dvakra t četr ta na ba lkanskem m l a d i n s k e m 
prvens tvu ter prva na abso lu tnem državnem prvenstvu. J e članica mlad inske in č lanske 
reprezentance . Najboljši špor tnik j e strelec, član SD Mrož, Fortunat Legner. Mnoge u s p e h e 
je kronal s tretjim mes tom na ba lkanskem prvens tvu . Za najboljšo ek ipo so proglasil i 
mlade smučarske skakalce, ki se uvrščajo med najboljše v Jugoslaviji . To so Boris Pušn ik , 
R o m a n Tamše , Gregor Dolar in Gorazd Pogorelčnik. So državni prvaki, najboljši za pokal 
Cocte, imajo pa tud i več posameznih odličnih uvrst i tev. Zas topani so že tud i v A mlad insk i 
državni reprezentanci . 

Najboljše šolsko špor tno druš tvo je Borec na osnovni šoh Veljko Vlahovič v T.Velenju, 
špor tno rekreacijo pa imajo najbolje organizirano v krajevnih skupnos t ih , med vašk imi 
v Skalah in mes tn imi v Šoštanju. L O J Z E O J S T E R Š E K 

V SPOMIN 

Jurče Vreze 
Umrl je Jurče Vreze. 

Onemeli smo, začudeni, 
še vedno ne moremo ver
jeti, da je to res. Pa ven
dar, ni ga več. Čeprav 
smo še nedavno tega. ko 
nas je obiskal v prostorih, 
kjer je mnoga leta snoval 
svoj pevski festival, vese
lo obujali spomine na mi
nule dni, na letošnji 
XVII. Mladinski pev.ski 
festival, na vinsko letino 
pri Sv. Roku nad Šmar
jem, kjer je domoval, in 
še na mnogokaj. Niti ma
lo si nismo mislili, da se 
vidimo zadnjikrat, ko 
smo si nalili kupico nje
govega »al' je davber«. 

Da, dober je bil. Dober 
je bil naš Jurče, ustanovi
telj celjskega Mladinske
ga pevskega festivala, 
mentor mnogih mladin
skih zborovodij, dolga le
ta kreator celjskega kon
certnega življenja, peda
goški svetovalec za glas
bo, vodja zborovodskih 
seminarjev, predavatelj, 
odličen zborovodja mla
dinskih in odraslih zbo
rov, pobudnik in funkci
onar raznih pevskih zdru
ženj. Doma oče in mož. 

vinogradnik ter sadjar, 
vsepovsod pa glasbeni 
estet in predvsem - prija
telj. 

Njegova življenjska 
pot, ki se je začela pred 
skoraj 82 leti, je bila že od 
vsega začetka začrtana 
v smer zborovske, zlasti 
mladinske glasbe. Bil je 
prvi predsednik društva 
slovenskih mladinskih 
zborovodij, po H. svetov
ni vojni pa prvi, kije v Ce

lju zbral preko tri tisoč 
mladih pevcev, da so sku
paj zapeli sebi in staršem 
v ponos in veselje. To je 
bil začetek Mladinskega 
pevskega festivala v Ce
lju. Razvil ga je do ene 
največjih manifestacij 
mladinske zborovske 
glasbe na svetu. Žal se te
ga naše mesto v zadnjem 
času kaj malo zaveda. To 
je z bolečino v srcu opažal 
tudi sam. Pa ni obupaval, 
ampak je še vedno govo
ril o novih idejah, preže
tih predvsem z mislijo, da 
mora mladina prepevati. 
Negovanje mladinske pe
smi zagotavlja poštene 
državljane in obstoj na
rodnostne identitete. 

Skoraj banalno lahko 
izzveni misel, daje človek 
umrl, a njegovo delo bo 
živelo. Pa vendar je pri 
Jurčetu Vrežetu to res. 

Pa ne samo njegovo de
lo. Med nami bo živela 
njegova odkritosrčnost, 
vedrina in - poštenost. 
Skušali si bomo prizade
vati, da z njegovim odho
dom vseh teh vrlin ne bi 
bilo nič manj. 



Železarjl na odru 
Za 16. srečanje gledali

ških skupin sozda Sloven
skih železarn smemo zapi
sati, da je uspelo, saj si je 
štiri predstave v času od 17. 
do 19. decembra na treh raz
l ičnih odrih, ogledalo več 
kot 800 gledalcev. 

Gostitelj letošnjega sreča
nja j e bila železarna Štore 
oziroma komisija za ku l tu ro 
pri konferenci osnovnih or
ganizacij s indikata . Letos j e 
na srečanju sodelovalo tud i 
ama te r sko pozorište Para-
čin, ki j e t ako vrnilo obisk 
š torsk im pobra t imom. Go
stovalo j e na z reškem odru 
pred hvaležnim obč ins tvom 
s preds tavo I večeras impro-
vkuieoag.. Rave^čani _ §Q.. 

v Štorah navduši l i s predsta
vo Divje meso, m e d t e m ko 
so bili Jesen ičan i z Naš imi 
t remi angeli prav tako pri
s rčno sprejeti v trnovelj-
skem ku l tu rnem d o m u . Do
mače gledališče Železar Ce-
Ije-Štore pa j e p remie rno 
uprizorilo delo Analfabet. 

Srečanje gledaUških sku
pin sozda n ima tekmovalne
ga značaja, t emveč je smisel 
v medsebo jnem spoznava
nju ku l tu rn ih skup in pod 
s t reho sozda in na zaključ
n e m razgovoru so režiserji 
poudar ih prav to kakovost . 
P r ihodnje leto bodo gledali
ške skup ine gostili Jeseni 
čani. 

M P 

Majavi zob 
v Vrbju 

Novo leto je pred durn 
dedek Mraz je že zapregel 
Amatersko gledališče Vri 
Vrbja pri Žalcu pa je tudi 1 
pripravilo novoletno pre( 
vo za otroke iz žalske obi 
Po znani pravljici Svet 
Makarovič - Sapramiška 
dramski igralec in režiser 
gomir Veras napisal odi 
priredbo z naslovom M; 
zob. Pod režijskim vodst 
igralke Ljerke Belak in na 
ni Zvoneta Holubaija \ 
amaterski gledališčniki: | 
Meh, Breda Šip, Lidija Co 
in Milan-Linči Vogrincob 
nični pomoči Srečka Štoi 
na razveseljevali več kot t 
soč otrok. 

Gmotno je predstavo o 
gočila občinska Zveza pri 
Ijev mladine Žalec. 

Sganarei za 
novoletno darili 

v S lovenskem IjudsU 
gledal išču v Celju so s^ 
tos odločil i , da bodo sv 
mu zvestemu občins 
v tem letu zaigrali še eni 
Sganarela. Novoletna pn 
stava, polna preseneč« 
bo v torek, 29. decembrj 
sedmih zvečer. 

Priljubljena komedi ja , 
Moliera Zgrabi te Sganai 
v režiji Vinka Moderndoi 
ja je privabila v d o m a č e 
dališče in v dvorane na 
stovanjih že veliko gledal 
in povsod naletela na v 
den odmev. S m e h in ra 
drilo za konec leta zato ' 
letos, na tradicionali 
p rednovo le tnom srečanji 
bosta škodila. 

Gostje preds tave bodo 
di But ik Brigila, Modni 
Ion Trend iz Ti tovega 'V 
nja in Gloria Planinše) 
Žalca. 

KAJ MENIJO SLOVENCI 
Slovenski jezik 

Veliko - 65,5 odstotkov vprašanih meni, da je slo
venski jezik ogrožen, približno četrtina pa, da ne. 

Slovenski jezik naj bi bil ogrožen, ker Slovenci pre
malo skrb imo za svoj jezik, uporabl jamo tujke in popa
čene izraze (85,4 odstotke), ker se delavci iz drugih 
republ ik in pokrajin v Sloveniji ne učijo s lovenščine 
(72,3), ker se Slovenci uč imo drugih jugoslovanskih 
jezikov, drugi pa se s lovenščine ne učijo (71), ker Slo
venci zmeraj govorimo s pr ipadniki drugih jugoslo
vansk ih narodov v nj ihovem jeziku (66,2), itd. 

Razstava fotografij v Celju 
Letos celjsko foto kino društvo praznuje visok jubilej, 40. 

letnico delovanja. 
V počastitev obletnice so člani kluba pripravili razstavo svojih 

del oziroma fotografij in diapozitivov, kije bila v Muzeju revolu
cije od 15. do 20. decembra. 

Na natečaj je prispelo več kot sto fotografij in diapozitivov na 
dve temi in sicer Celje-Celjani ter prosta tema. 

Vse prispele fotografije in diapozitive je ocenjeval znani moj
ster fotografije iz Maribora dipl. inž. Stojan Kerbler. Razstavlje
nih je bilo 94 fotografij ter 91 diapozitivov. Najboljše fotografije 
in diapozitive so nagradili. 

M. L. 

Profesionalno pevsko Izvajanje 
v dvorani Kulturnega do

ma v Šentjurju je v soboto 
19. decembra proslavil 
s koncertom svojo desetlet
nico delovanja ženski pev
ski zbor skladateljev Ipav-
cev. Prva zborovodkinja te
ga zbora je bi la Jelka Iskra-
Mitič. Pred tremi leti je 
zbor prevzel profesor Franc 
Klinar, upokojeni polkov
nik JLA iz Celja. 

Franc Klinar j e bil m e d 
vojno glasbenik IV. ko rpusa 
in dir igent p ihalnega orke
stra 34. u d a r n e divizije v Si-
sku. Dolga leta je vodil sim
fonični orkes ter D o m a JLA 
v Beogradu in pihalni orke
ster Garde v t em mes tu . Sko
raj dvajset let je vodil tudi 
orkes ter g lasbene šole Stan-, 
kovic v Beogradu . Ob upo
kojitvi se j e vrnil v Celje in 
takoj pr is luhni l po t r ebam 
ljubiteljskega petja na na
šem področju. Prevzel j e mo
ški pevski zbor s Pon ikve in 
ženski pevski zbor skladate
ljev Ipavcev v Šentjurju. 
Pod njegovim vods tvom se 
je ženski-zbor odločil presto
piti ljubiteljski okvir in se 
pomeri t i tudi na umetn i šk i 
višini. Na medobč insk i reviji 
pevsk ih zborov celjske regi
je je bil zbor izbran za tek
movanje na r epub l i škem 
tekmovanju Naša pesem Ma
r ibor 1986. Zbor j e na t ekmo
vanju dosegel b ronas to od-
ličje. Zbor je začel tud i s šte-

viiiiimi nas topi in koncer t i 
po s lovenskem in jugoslo
v a n s k e m prostoru. 

Na sobo tnem konce r tu je 
zbor predstavi l deset pesmi . 
Zače tna izvajalska t r e m a in 
petju ne dovolj hvaležna 
dvorana šent jurskega kul
tu rnega d o m a nis ta dali 
Ipavčevi Zapuščen i do pra
vega izraza. I n tonančne teža
ve povzročajo zvočno zastr-
tost. Tako je po t r ebno od no
tranjih glasov (drugi sopran, 
prvi alt) zahtevati vztrajno 
poseganje v čiste višine. 
Zvočnega razmerja glasov 
smo pogrešali tudi v nasled
njih t reh pesmih: Hasslerjevi 
Canta te Domino, Lassovem 
E c h u in Kodallyjevi Ave Ma-
rii. L a h k o t n o in polno pa j e 
zazvenel Gastoldijev Amor 
v čolnu. Pravzaprav s e j e s to 
pesmijo oči tno začel za pev
ke program, ki so ga temelji
to obvladale. V m e h k o in li
r ično počutje nas j e zazibala 
Bučarjeva Uspavanka , v pra
vi kokošnjak so nas popelja
le Simonit i jeve Kurje gospe. 
Morda bi pri tej pesmi še hi
trejši t e m p o vodil v še pre
pričljivejšo interpretacijo. 
P e v k e so svoj del koncer ta 
zaključile z Igrami iz Konav-
Ija, skladatelja Emila Glav
nika. 

P o sestavi mlad ženski 
zbor odraža profesionalno 
pevsko izvajanje, ka r je seve
da zasluga veikega glasbene
ga znanja dirigenta, njegove

ga poznavanja zborovskih 
zakonitost i in fines, pozna
vanja prepričlj ive intonacije 
s pomočjo d inamičn ih in 
agogičnih s p r e m e m b , prele
pega nakazovanja njegovih 
interpretaci j skih idej in zah
tev. Med di r igentom in pev
kami j e čutiti voljno sodelo
vanje. 

Ženski pevski zbor sklada
teljev Ipavcev ima skupnega 
dir igenta z mošk im pevskim 
zborom s Pon ikve . To da
nost so na koncer tu uspešno 
izkoristili pevke in pevci 
obeh zborov ter skupaj zape
li štiri pesmi . Bogato polno 
j e zazvenela Ave Maria Jaco-
ba Arcadelta , sledili sta dve 
preprost i , a za poslušalčevo 
u h o božajoči izvedbi: ljud
ska N m a u čriez jizaro ter 
S lomškova Večernica. Kon
cert sta oba zbora zaključila 
z Ipavčevo L a h k o noč. 

DRAGICA ZVAR 

Stres zabava Šentjurčane 
Pod okriljem šentjurske občinske konference mladih je 

septembra začela z delom gledališka skupina Stres. Mladi 
so sprva nameraval i pripraviti klasično komedijo Jara 
meščanka Jovana Sterije-Popoviča, zdaj pa Šentjurčane 
zabavajo s satirično predstavo Trnjulčica-vladarica^ 
Dežele zahajajočega sonca, ki jo je pripravila Marta. 
Mastnak. ^ 

Z o d l o m k o m te preds tave so se prvič predstavil i m lad im: 
na K a m e n u , zdaj, v prednovole tn ih dneh , pa zabavajo Šent
j u r čane v delovnih organizacijah in šolah. Enajst mladih 
- v skup ino , ki jo vodi Marta Mastnak, so vključeni še Tomi \ 
Podvorn ik , Srečko Pele, Barbara Pantner , Katja Malec, Tina 
Zeme, Metka P lanko , Aci Juha r t , Marjan Drobne , Emilija 
Kladn ik in Rafko Kosec - namerava tud i v pr ihodnje svoje 
sat i r ično-zabavne teks te dopolnjevati z glasbo. Pri delu j im 
najbolj pomagajo prav v občinski konferenci mladih, saj 
skup ina St res n ima svojih prostorov za vaje. Zaenkra t so j im 
v obč insk i konferenci zagotovili pros tor v k lubu š tudentov , 
včasih pa vadijo tudi v sejni sobi občinskih družbeno-poli-
t ičnih organizacij . 

IVANA F I D L E R 

Dnevi plesa bolj za danes kot za jutri 
Ljubljanski »Dnevi ple

sa« so letos potekali neobi
čajno urejeno, nevznemir-
Ijivo, nekako pomeščanjeno 
institucionirano: zadržano 
kult ivirana mini-razstava 
»Šole Mete Vidmarjeve« 
kot predrazstava in napo
ved večjega in studioznega 
projekta za leto 1988; potem 
dve predstavi mednarodnih 
gostovanj , pa dve umirjeni 
predstavi plesnih skupin, 
ena mozaična obogatena 
z udeležbo plesne skupine iz 
medrepubl iškega prostora, 
kar je dajalo manifestaciji 
videz medrepubliškost i , in 
ena celovečerna predstava 
ene skupine, kar naj bi na
domest i lo vsakoletno celo
vi to s tvari tev - ne glede na 
to, da je bi la tudi ta po zna
čaju mozaična, čeprav jo je 
izvajala v celoti ena sama 
skupina (Izolska skupina 
»LAI« pod vods tvom Ljilja-
ne Šaver«). 

V mozaiku domač ih ples
nih skup in daleč odskače 
stvari tev zagrebške skup ine 
»SKUC« pod vods tvom zna
nega plesnega umetn ika MI
L A N E B R O S z detajlom iz 
ce lovečerne stvari tve »SLE
DI VODJI« . Gre za naš tudi -
rano plesno improvizacijo, 
ki nastaja iz medsebojnega 
odzivanja plesalcev in po

drejanja posamezn im gib-
n im iniciatorjem skupine . 

Poleg tega je mozaični pro
gram prinesel še dve izjemni 
stvaritvi. Skup ina iz Kranja 
»Nova« pod vods tvom Nata
še Bergant j e v p rvem delu 
min ia ture »OARRR« čisto 
izjemna in d rugačna ples-
nost in gibnost , enos tavno 
popolneje. Žal v d r u g e m de
lu magija u p a d e in delo po
s tane običajno. 

Med najboljša dela na 
spontan i nepos redn i prist
nosti grajene humornos t i in 
pan tomimskega komedi -
jants tva je še stvaritev »MO-
BOLI-BOBILI« iz Titovega 
Velenja pod vods tvom Tatja
ne Pocajt. Lepo d ramat i čno 
zastavljeno in izvedeno delo 
žal malo pred k o n c e m (po 
vpadu tujega predmeta-škat -
le) zapade v ponavljanja, ki 
bi j ih bilo v redno nadgradi t i , 
s č imer bi skup ina dobila 
p rogramsko kons tan to za 
nas tope ; z dograjeno bi tudi 
lahko konkur i ra la za Ljub
ljanske DNI P L E S A 88. 

Po koncep tu j e dalje zani
miv pr ispevek celjske skupi
ne »AKT«, ki pa je samo zari
san v p a n t o m i m s k o reahst ič-
nih potezah, ni pa nadgrajen, 
tako da mlada in izredna ple
salka, ki ponazarja v koreo
grafiji »TATINSKA SRA

KA« srako, ostaja pač dekli-
ca-sraka; m e d t e m ko skupi
na, ki jo sestavljajo dobr i 
plesalci in plesalke, ne razvi
j e svojega šolskega drila niti 
v kar ikaturo , niti v nadgrad
njo. Verjetno bomo to lahko 
srečali v dvignjeni kvaliteti 
pr ihodnje leto. 

Med ostalimi skup inami bi 
težko našli vrednost i , ki bi 
predstavljale kaj posebno za
nimivega, ustvarjalno imagi-
nat ivnega in izzivalnega. Vse 
ostaja na ravni šolskega izva
janja koreografiranih oblik. 

Ljubljanski S tudio za svo
bodn i ples pod vods tvom 
Gordane Schmidt -Miškov 
svoje min ia tu re ni uspel pre

vrednot i t i v nastrojensk 
plesalka P tu jske skupi 
»T 4« je svojo sohs t ično 
dio preobremeni la s pat( 
no ekspres ivnost jo brez 
dos tne modul i ranos t i ; IV 
borska »Magra« pa se v k 
ografiji mur skosoboš l 
koreografa Matjaža Farič 
znašla najbolje, čeprav je 
ba priznati , da gre za izjei 
dobro jazz skupino . 

Rekli bi samo še to, da 
trebujejo Ljubljanski D 
plesa za pr ihodnje leto k 
ko injekcijo inventivnost 
naj bodo nosilci ideje p 
danes za jutri. 

M A R I J A V O G E L 

Dobrodošla srečanj 
Množici koncertnih prire

ditev v mesecu decembru 
sta se preteklo sredo pri
družila tudi pevska zbora 
Aera ih Ivan Cankar iz 
Celja. 
Mešani zbor Aero Celje, ki ga 
sedaj vodi Emil Lenarčič, je 
že nekajkrat ob koncu leta 
zapel p redvsem svojim prija
teljem in vsakokra t so pova-
bih k sodelovanju sosednji 
zbor. Tokrat so bih to člani 
moškega zbora Ivan Cankar 
pod vods tvom Marjana Le-
biča .V zelo dobro zasedeni 
dvorani je bil to prijeten pev
ski večer, ki je bil sicer brez 
večjih ume tn i šk ih ambici j , 
ub ran bolj ah manj na ljud
sko pesem in ravno zato so 
bili poslušalci zadovoljni. 
Kljub temu, da je bil nas top 
prijateljsko sodelovanje 
obeh zborov brez želja po ri-

valstvu, se neho te poste 
jo na tehtnico dobre in i 
lastnost i enega in dru 
zbora. Kar p o d o b n e s 
Slabšo glasovno p r i p n 
nos t od teh ta smiselna i 
pretacija obeh zborovoc 
tudi sicer ru t in i rano v 
vsak svoj zbor. Nekoliki 
j e m u p rog ramu »Cankj 
cev« so se »Aerovci« o 
žili z bolj doživet im in s 
cenim petjem in t ako m 

Pri obo jes t ranskem, ( 
čistem petju pa bi si žel 
malo več svežine, zlas 
visokih glasovih, še po 
pri sopranih v m e š a n e n 
ru. Kot je že običaj, s 
željo poslušalcev oba : 
zapela še nekaj dodatni 
smi, ki so samo še pot 
da so taka srečanja d o b 
šla in bodo v e d n o imel 
sti poslušalcev. 

Zbirka knjig Franja Rosa 
Na celodnevni osnovni šoli Franja Foša, so se odločil i , 

da uredijo stalno razstavo knjig Franja Roša. 
Tako so se odločili, da bodo odkupi l i vse njegove knjige, 

ki naj bi bile po možnost i še prve izdaje. Vsi, ki imate d o m a 
na svojih knjižnih policah te knjige in j ih ne potrebuje te iz 
kakšnega posebnega razloga, pokhč i te COŠ Fran Roš na 
te lefonsko številko: (063) 31-482, v dopo ldanskem času. 

M.AUŽNER 



Klobčič konjiške afere se odmotava 
Klobčič konjiške afere v Dravinj

skem domu se je v zadnjem tednu še 
nekoliko odmotal . Delavcem Jelena 
so namreč končno povečal i plače, ki 
so jih ti po več kot enem tednu tudi 
sprejeli, informacijo SDK so obrav
navali tudi na zboru delavcev tozda 
Jelen, svoje libročilo pa je dala tudi 
neodvisna komisija, ki so jo imeno
vali na zahtevo delavskega sveta 
v tozdu Jelen. 
Kljub »priporočilu«, da naj ne obrav
navajo informacije SDK, ki so jo de
lavcem Je lena na njihovem zboru dali 
Florjan Jančič, d i rektor Dravinjskega 
doma. Stane Kokalj, p redsedn ik ko
njiškega izvršnega sveta ter Albin 
Borko, p redsedn ik OS Z S S Slovenske 
Konjice, so delavci vseeno obravnava
li informacijo. Posebn ih sklepov ob 
tem niso sprejemali , v razpravi pa so 
podprl i sklepe svojega delavskega 
sveta. Na kra tko : zahtevajo odgovor
nost glavnega direktorja in ostalih, ki 
so vplivali na to, da so j im v bilanci 
neuprav ičeno naprti l i za 13 milijonov 
dinarjev izgube ter s tem zavajali jav
nost. Tisto, kar delavce Je lena najbolj 
boli je , kot j e bilo slišati v razpravi, 
dejstvo, da so jih skušali z nižjimi 
osebnimi dohodk i prisiliti, da bi popu
stili pred vsemi pri t iski in priznali svo 
jo »zmoto«. 

Razočarani so tudi , da so bili pri do
kazovanju svojega prav, kljub števil
kam, ki so govorile njihovim prizade
vanjem v prid, v občini osamljeni, kar 

so na zboru očitali p redvsem Albinu 
Borku , p r edsedn iku obč inskega sveta 
Zveze s indikatov. Ob vprašanju števil
nih delavcev za koga se pravzaprav 
bori, je osnovna organizacija s indikata 
v tozdu Je len za Albina Borka zahteva
la tudi osebno odgovornost . Borko je 
ob t em dejal, da osnovna organizacija 
n ima te pravice, hkrat i pa je zatrdil, da 
plače de lavcem tozda Je len jemlje nji
hov direktor, s čimer je potrdil , da se 
strinja s predlogom Dravinjskega do
ma, kjer vidijo rešitev le v razrešnici 
direktorju tozda Je len . 

Ker kljub ugotovi tvam S D K delavci 

Je lena v občini še vedno ne čutijo pra
ve podpore , so na zboru sklenili, da 
bodo poiskali pomoč v republ i šk ih or
ganih. Ivan Mehle, poslovodja poslov
ne enote Je len v Zrečah pa je v razpra
vi poudari l , da bo razen tistega, kar je 
bilo odkr i to pri pregledu bilance, po
t rebno poiskat i odgovore še na nekate
ra druga vprašanja. Pr i t em je omenil 
potvarjanje zapisnika delavskega sve
ta. Trdi namreč , da je bil kot delegat 
tozda proti n a k u p u avtomobi la za de

lovno organizacijo, na način kot je bil 
n a k u p predlagan, vendar tega v zapis
niku delavskega sveta ni b i lo . . . 

V ponedeljek je svoje ugotovi tve na 
seji delavskega sveta v tozdu Jelen 
dala tudi neodvisna šestčlanska ko
misija, ki je ugotovi la, da so pro
gramske usmeritve, ki jih je pripra
vil Boris Klančnik, direktor tozda Je
len, solidna osnova za razvoj tozda, 
ki sicer po vseh kazalcih poslovne 
uspešnosti dosega tudi boljše rezulta
te kot skupina in podskupina dejav
nosti v republiki . . . Obtožbe, da se 
Klančnikov koncept razvoja ne 
vklaplja v dolgoročni načrt in pro
gramske usmeritve Dravinjskega do
ma so neutemeljene, že sama analiza 
SDK pa je potrdila, da se sredstva 
v Dravinjskem domu prelivajo med 
tozdi po nezakoniti poti in da je pora
ba amortizacije dejansko neproduk
t ivna . . . 

Zato, ker so v tozdu Je len z dajatva
mi do skupn ih služb bis tveno bolj 
obremenjeni kot ostali v sozdu Merx, 
so zahtevali s p r e m e m b o plana, ki pa 
še ni bila narejena. Ker tudi nekater i 
drugi zahtevki niso bili uresničeni in 
ker so stiki z delovno skupnost jo pre
trgani, so na de lavskem svetu zahteva
li, da se v razreševanje p rob lemat ike 
vključi družbeni pravobrani lec samo
upravljanja. 

RADO P A N T E L I Č 

Neodvisno komisijo so sestavljali 
Drago Drame iz tozda Jelen, Dragica 
Fijavž iz Dravinjskega doma, Branko 
Tomelj in Peter Keršič iz Ekonom
skega centra Maribor, Sonja Punčuh 
iz SO Slovenske Konjice ter Irena Ni
čemer iz Cometa. 

PUUiINSKI KOTIČEK 

Varstvo pred snežnimi plazovi 
Meddruštveni odbor planinskih društev Savinjska 

se vključuje v priprave 13. dneva varstva pred snež
nimi plazovi, ki ga 16. in 17. januarja v Republiškem 
centru za obrambno usposabljanje v Poljčah pri 
Begunjah pripravlja Planinska zveza Slovenije. 

Dvodnevni izobraževalni p rogram je sestavljen iz 
teoret ičnega in prakt ičnega usposabljanja, namenjen 
pa je vsem planinskim in mlad insk im vodnikom, ki se 
lahko na kviz pri P laninski zvezi Slovenije (Dvorža-
kova 9, Ljubljana) prijavijo do 3. januarja. Sicer pa bo 
13. dan varstva pred snežnimi plazovi v vsakem pri
meru , organizatorji ga bodo prestavili na kasnejši ter
min le, če bo premalo snega. 

V teore t ičnem delu bodo vodniki govorili o analizi 
nesreč v Sloveniji in tujini, o v remenu, snegu in spre
m e m b a h snega, o delitvi, nas tanku ter trganju plazov 
ter t rajnem in občasnem varstu pred plazovi. Seznanili 
pa se bodo tudi s podhladi tvami in drugimi poškod
bami zaradi mraza in plazov, ukrepih ob nesrečah ter 
reševanju z lavinskimi psi. 

P rak t i čno delo usposabljanja pa bo zajemalo hojo 
čez plazovito območje, preizkus t rdnost i snežne odeje 
ter iskanje zasutega s sondo, lavinsko žolno m psom. 
Vodniki bodo spoznavali sneg, organizirali reševalno 
akcijo in spoznavali p r ipomočke za samozaščito. 

Na planinski zvezi Slovenije opozarjajo vse, ki se 
bodo udeležili izobraževalnega programa, da je 
po t rebna zimska oprema, vendar brez smuči , derez in 
cepinov, s t roške usposabljanja pa krijejo vodniki 
sami. 

I.F. 

P o p o l e t i P o h o r s i c e g a b a t a l j o n a 

Planinsko društvo Zreče bo v počastitev praznika 
občine Slovenska Bistrica priredilo 10. januarja 1988 10. 
pohod Po poteh Pohorskega bataljona. 

Udeleženci pohoda se bodo zbrali na Rogli med pol 
deveto in deveto uro zjutraj, pred hotelom Planja. FVjhod-
niki bodo po okoli štirih urah hoje pohod zaključili na 
Osankarici. Od tam se bodo z avtobusi vrnili v Zreče. 
V hotelu Dobrava bodo udeleženci dobili značke, žig 
v dnevnik pohodov, poskrbeli pa bodo tudi za prijeten 
planinski ples. Za avtobusno vozovnico v obe smeri bodo 
morali odrasli odšteti 1000, otroci pa 500 dinarjev. 

N. G. 

Zlata vrtnica in IVIetla podeljeni 
Tradicionalna akcija za 

Zlato vrtnico, letos šesto po 
vrsti, je uspešno pri kraju. 
Podeljena je bila družini 
Bastl iz krajevne skupnosti 
Lava. Letos prvič pa so po
delil i t u d i m e t l o . Dobil jo je 
športno-rekreacijski center 
Golovec. 

Komisija za ocenjevanje 
I okolja, j e imela letos vel iko 

težkega dela. V akcijo so bile 
, namreč vkl jučene prav vse 

delovno organizacije celjske 
občine, kakor tudi posamez
niki iz krajevnih skupnos t i . 
Zaključke, ki j ih j e sprejela 

I komisija za ocenjevanje, je 
potrdil tudi upravni odbor 
druš tva in t ako sklenil , da le-

' tošnjo Zlato vr tnico podeli 
I družini Bastl iz Valvazorjeve 
^ ulice na Lavi. V obrazložitvi 

so navedli , da predstavlja 
, njihov vrt izjemno uredi tev 
i s prepros t imi vrs tami rast

l inskega materiala, zanimi
vega v vseh letnih časih. Nji
hova kompozicija rastlin da
j e vtis razsežnosti vrta in 
is točasno in t imnost . Vrt je 
skozi vse leto negovan in 
čist. 

Srebrni vrtnici sta dobila 
Milan Gruber iz krajevne 
skupnos t i Ostrožno in Tere
zija Koklič iz krajevno skup
nosti Hudinja; bronas te vrt
nice pa so bile dodel jene sta
novalcem v Razgledni ulici 
od h išne številke štiri do 
osemnajst . To priznanje sta 
prejela tudi Cvetko Vrečer iz 
Ulice II. g rupe odredov ter 
Dom upokojencev. 

Poleg tega bodo razdelili 
še 140 priznanj po posamez
nih krajevnih skupnos t ih . 
Od teh s e j e komisija odloči
la za osem priznanj nasled
njim delovnim organizaci
jam: Libcla, Petrol . Tkanina, 

Elektrosignal , Kovinotehna, 
Etol, Vr tnars tvo Celje, delav
cema Jože tu Smodih in Ja
nezu Mar inčku iz Občinske 
k o m u n a l n o ces tne skupno
sti ter Dare tu Popoviču iz 
tozda Ceste in kanalizacije. 

Metlo, ki so jo letos pr\ač 
podelili , pa bo moral uporab
ljati kolekt iv Zavoda šport-
no-rekreacijskega centra Go
lovec, zaradi nevzdrževanja 
in zanemarjenost i njihovih 
površin. 

O p o m i n e oziroma pisna 
opozorila so dobih še: Kovi
no tehna (prodajni center 
Hudinja), Vojašnica JLA, 
Mestna straža. Zavod za pla
niranje občine Celje ter Po
kopališka služba. 

Po pregledu območij kra
jevnih skupnosti, ki jih 
v svoje okrilje zajema turi

stično društvo Celje, pa se je 
komisija odločila, da pre
hodni pokal SZDL Celje za 
leto 1987 dodeli krajevni 
skupnosti Lava. 

MOJCA AUŽNER 

Največ opozoril za lepše 
urejeno okolje je zbral Zavod 
za planiranje občine Celje in 
sicer zavoljo neurejenih povr
šin pri Merxu, neurejene po
vršine na Glaziji ter južni del 
Sončnega parka, neurejeno 
križišče Aškerčeve in Levsti
kove ulice nasproti avtobus
ne postaje in za vse ostale ne
urejene površine, ki niso 
opredeljene po namenu. Po
kopališki službi pa za nena-
črtno in neprimerno širjenje 
pokopališča, ter neoskrbova-
nje zelenih javnih površin na 
pokopališču. 

Maks Bastl je prejel Zlato vrtnico, direktor Zavoda Golo
vec Mitja Pipan pa Metlo. 

KAJ MENIJO SLOVENCI 
Časopisi 

Slovenci redno aH pofofto berejo v časopisih 
setiavlu; o nesrečah in kriminal« (673 odstotkov)« 
lokalne vesti (5S«6) in todi hamor (57>< čeprav nf otav-
fjaroo, da imamo malo (dobrih) humoristov. 

Najfaj€' pa preskočijo strani, kjtf &<> objavljenii 
fomanii v fiad?iftfe</;mjih (54,&), ̂ mmi politikom (42..5) m 
poriftih o d - cerkvi in p^mmjih p&p^ 

Pokrsj. : .pis^ {me (fdsUnkov ^pf^ 



Ljudje na občinskih mejaii 
niso vedno prilcraiSani 
Kmei Anion CukMI pove, da so v »melaštvu*' tudi prednosti 

Pri Cukjatijevih v zasel
ku Limovce sem bil že jese
ni, ko so v tej vasi prazno
vali praznik krajevne skup
nosti Vransko. Z gospodar
jem Antonom sva takrat 
kramljala o marsičem, mo
ram pa reči, da me je ta člo
vek preseneti l s svoj im za
n imiv im pripovedovanjem, 
s tem, kako jasne, enostav
ne in preproste so bi le nje
gove misl i . Človek bi ga po
slušal v nedogled. Žal so ča
si takšni, da smo v stalni 
časovni stiski. Modernizaci
ja in tehnika sta naredila 
svoje. To se navsezadnje 
pozna tudi pri sedemnajst ih 
domačijah v Limovcah. 

Kje sploh so Limovce, se 
bo verjetno vprašal bralec. 
Zaselek Limovce spada 
h krajevni skupnos t i Vran
sko, do tja pa vodi cesta pre
ko Trojan in Šentgotarda . 

Idi l ično vasico, z domačija
mi, s t isnjenimi v hr ibe , lah
ko popotn ik vidi na levi stra
ni. Za Cukjatijeve velja še 
ena posebnos t . Stanovanj
ska hiša leži na ozemlju žal
ske občine, hlev v neposred
ni bližini, kakšn ih dvajset 
me t rov s tran od hiše so_ ga 
postavili , pa že ni več n a Šta
j e r skem, pač pa v Zasavju 
oziroma na območju občine 
Hras tn ik . Tu pa se pravza
prav šele začenja ta reportaž
ni zapis. 

Meje so hudič 
»Veste, meje so hudič«, 

pove Anton Cukjati. »Ko je 
še živel naš oča, je pr ipove
doval, kako je bilo v rajnki 
Avstriji. Živino je bilo prepo
vedano prodajati s Kranjske 
na Štajersko in narobe . Do
mačin Gašper Albiani je ne
koč očetu prodal teleta in ko 
so ga zalotili, je moral plačati 
kazen v takšni vrednost i kot 
j e bilo t reba odšte t i za lepo 
kravo. No, ljudje pa vendar le 
niso bili n e u m n i in svoji zvi
tosti in iznajdljivosti so se 
morali zahvaliti , da je posel, 
vezan na preprodajo, na tem 
območju kar dobro cvetel. 
Kdor je bil pameten , m u go
tovo ni moglo biti hudo!« 
Anton Cukjati modru je na
prej in ugotavlja, da v bis tvu 
tud i danes ni drugače . Zakaj 
pa kozjanski kmet je prepro-
dajajo živino na hrvaško 

stran. ' Zato ker imajo svoje 
izračune in ker j im zemlje
pisni položaj to omogoča. Ni
kakor se Cukjati ne more 
strinjati z ugotovitvijo, da se 
le danes na kmet i jah računa 
in preračunava . To s e j e ved
no dogajalo in se bo. Kmeti jo 
je t reba vzeti kot majhno po
djetje in na vsaki kmetij i gle
dajo, da j im bo čim več 
ostalo. 

Prispevelc Zagorske 
zadruge 

Cukjatijevi gradijo velik 
hlev. Gradit i so ga začeli lan
sko poletje, v hlev pa bodo 
že v k r a tkem lahko vselili 
kakšn ih pet indvajset glav 
goveje živine. Hlev je seveda 
sodobno opremljen. Tudi na 
nekater ih drugih kmet i jah 
v Limovcah se lahko pohva
lijo z gradnjo novih podob
nih objektov. To pomeni , da 
so časi za naložbe, kl jub vi
sokim obrest im, še vedno 
ugodni . Seveda ta t rdi tev ne 
drži povsem. Novih gospo
darskih objektov ne bi bilo, 
če bi kmet je na t em področ
ju čakali na posojila Hmeza-
dove Kmet i j ske zadruge. 

ObrniU so se na zagorsko za
drugo, kar j im je uspelo zato, 
ker so pač mejaši.« Po vojni 
so v Savinjski dolini bolj gle
dali na k m e t a kot pa den imo 
v zagorski in trboveljski ob
čini. Z leti se j e stanje precej 
sremenilo . Dolgo let smo kar 
uspešno sodelovah s Hmeza-
dovo zadrugo, po tem pa smo 
dobili občutek , da na t em 
območju, četudi s p a d a m o 
k žalski občini, zanjo n i s m o 
več zanimivi. Koope ran t ske 
odnose imamo sedaj urejene 
z zagorsko zadrugo. Pr isko
čili so n a m na pomoč pri iz-
suševanju zemljišč, p o m o č 
n a m obljubljajo tud i za v na
prej in zadovoljni smo«, pri
poveduje Anton Cukjati. Ce
vi in gramoz j im je dala za
gorska zadruga, ročna dela 
pa so morali opravit i kmet je 
sami. Za izravnavo terena so 
na p o m o č priskočili t ud i bul
dožerji. Las tn ik i so plačali 
pet ino vrednos t i del, osem
deset ods to tkov pa zadruga 
iz Zagorja. Cukjatijevi imajo 
okrog štiri indvajset hektar
jev zemlje, od tega petnajst 
hektar jev gozdov. Teren 
v L imovcah je hr ibovi t in 

m n o g o je bilo tudi manjš ih 
izvirov. Sedaj bi bilo t reba 
osušiti le še kakšen hek ta r 
zemljišča. Pripravl jenost za
druge, da olajša življenje lju
di v Limovcah, j e bila torej 
res^velika. Ne le z besedami , 
tud i z dejanji so v Zagorju 
dokazali , da si zares prizade
vajo za ohrani tev življa v vi
š inskih predel ih. L imovce 
namrež ležijo na nadmorsk i 
višini nekaj manj kot 700 
metrov . 

Prednosti mejašev 
č e ponekod v obmejnih 

krajih pravijo, da obč inska 
meje predstavljajo oviro za 
razvoj, po t em je t reba lju
d e m v L imovcah in med nji
mi tudi Cukjatijevim prizna
ti, da poš teno povedo, kaj 
mislijo o tem. Letos jeseni so 
v zaselek dobili vodovod, ki 
so ga v dobršn i meri zgradili 
po zaslugi krajevnega samo
pr ispevka na Vranskem in 
z denar jem žalske skupnos t i 
za ceste in komuna lo . Vodo
voda sicer še do danes n e bi 
imeli, če tud i sami ne bi plju
nili v roke in razvezah moš-
njičkov, v kater ih j e bil t rdno 
zasluženi denar . Toda samo 
pripravl jenost tamkajšnj ih 
krajanov za uresniči tev os
novnih po t reb za življenje, bi 
še ne zadostovala. Tudi tele
fone že imajo pri p reneka ter i 
domačiji . Ce k o m u , po tem 
vsaj t em l judem mejaštvo ni 
prineslo nič slabega. S t em 
se tudi sami strinjajo. »Ža
lostno pa je«, pravi Anton 
Cukjati, »da m o r a m o to ugo
tavljati v t em času. Zdi se mi 

pravzaprav absu rdno , da so 
obč inske meje včasih m n o g o 
bolj t r dne in n e p r e h o d n e kot 
državne. Mi smo tako rekoč 
na meji t reh občin: žalske, 
domžalske in Zagorske. P o 
vsa dovoljenja in soglasja za 
gradnjo hleva smo moral i na 
zagorsko občino, če želimo 
soglasja za obnovo stano
vanjskega poslopja ali kakš
na druga jDotrdila, po tem 
m o r a m o v Žalec. Poš to ima
m o na Trojanah, ki sodi 
v domžalsko obč ino . . . No, 
pri odloči tvah o vsakodnev
nih, življenjskih vprašanj ih 
se pač od ločamo za tisto 
stran, ki n a m ponuja boljše 
pogoje.« 

In tako smO spet na začet
k u tega zapisa. Tudi mlajši 
rodovi so se naučil i gospoda
riti in razmišljati tako, kot so 
se naučili pri svojih predni
kih. Navsezadnje pa j ih j e 
p redvsem to obdržalo v teh 
predel ih, pa seveda tudi iz
j e m n a pr idnos t in trdoživost. 

Ljudje v L imovcah pravi
jo , da so življenjsko bolj po
vezani s h ras tn i ško kot pa 
z žalsko občino. Otroci hodi
jo v šolo v Šentgotard in na 
Trojane. P red leti so se sicer 
vozili na Vransko, vendar je 
bilo to predaleč. Če pot rebu
jejo pomoč veterinarja, po-
khčejo zagorskega. V trgovi
no hodijo v Šentgotard in 
v Zagorje, tisti, ki nadaljuje
jo šolanje, pa se napotijo 
v l jubljanske šole. Večina 
prebivalcev dela v Ljubljani, 
mošk i iz L imovc pa vsi v Li
tostroju. Za prevoz na delo 
in z dela j e poskrbl jeno, saj 
j e av tobusna postaja kar bh-, 
zu. Le redkokdaj se je zgodi
lo, da bi kdo zamudi l v služ
bo. Tudi takrat , ko j e zapadlo 
največ snega. Deset minu t 
p red peto uro zjutraj pripelje 
delavski av tobus , po vrnitvi 
iz Ljubljane, t am okrog četr
te ure popo ldne , pa se seve
da začne delo na kmeti jah, 
kol ikor ga pač niso opravile 
gospodinje, ki ostajajo po ve
čini doma. 

Pribl ižno t akšno je tudi 
življenje pri Cukjatijevih. 
Oče Anton dela v Litostroju, 
prav tako zet J anez Grabnar , 
njegova žena Anica v ljub
ljanski Nami, hčerka v Lito
stroju, ena hčerka pa živi 
v Hras tn iku . Na kmetij i sta 
ves dan le žena Fan ika in sin 
Jan i , ki je končal kmet i j sko 
šolo. Jan i bo po vsej verjet
nosti tudi prevzel kmeti jo, 
čeprav pravi, da bi tudi on 
rad šel po očetovih stopinjah 
in se kje zaposhl ter po tem 
delal še doma . O pr idnost i 
teh ljudi ne gre dvomit i in 
samo občudu jemo lahko nji
hovo izredno voljo za lepše 
življenje. 

»Živimo res kar dobro in 
se n i m a m o zaradi česa prito
ževati,« pravi m a m a Fanika 
»moram pa reči, da nas je 
odtujila vsa ta mehanizacija. 
Sosedje se srečujemo le še 
s trakotrji in avtomobil i , vča
sih pa, ko smo hodili na po
lja, smo se ustavili in pokle
petali . Pr i večjih opravihh 
smo pomagal i d rug druge
mu. Danes se ne v id imo po 
t eden dni in več. Vsakdo je 
zaprt v svojo domačijo. Po
grešam stare čase, toda kaj, 
ko se od idilike ne da živeti!« 
Hčerka Z d e n k a pa j e dodala: 
»Prav zato se letos na pred-
božični večer k po lnočn icam 
ne b o m peljala z avtomobi
lom. Peš b o m šla do Šentgo
ta rda in se spominjala nek
danjih lepih večerov.« 

J A N E Z V E D E N I K 
Foto: EDI MASNEC 

Glava družine - Anton Culi-
jati. 

Gradnja velikega hleva, v katerem bodo tudi drugi uporabni prostori, je veljala kar 
precej denarja, dela in samoodpovedovanja. Na posnetku vidimo mamo Faniko, sina 
Janija, hčerko Anico z možem Janijem, hčerko Zdenko in vnuke. Gospodar Anton se 
trenutno zdravi v.ljubljan^ bolnišnici in še bolj kot sicerje treba poprijeti za delo. 

Izobraževanje za 
boljše kmetovanje 

Pri Kmetijski zadrugi Sa
vinjska dolina, ki združuje 
skoraj tisoč kmetov-koope-
rantov, vsako leto priprav
ljajo več tečajev in preda
vanj za izobraževanje kme
tov, pospeševalcev in pro
dajalcev v trgovinah, kjer 
prodajajo mineralna gnoji
la, zaščitna sredstva in 
drugo. 

Kaj vse pripravljajo za le
tošnji zimski čas nam je po
vedala inž. Martina Kranjc. 

»Čas, namenjen izobraže
vanju, je relativno kratek, 
po t rebe in želje pa iz leta 
v leto večje. Najprej bomo 
nadaljevali z lani začeto 
hmel jarsko šolo, precej do
da tnega izobraževanja j e na
menjenega naš im pospeše
valcem, za ka tere b o m o or
ganizirali pol jedelske dneve , 
s trokovnjaki iz tovarne INA 
Kut ina bodo imeli tri dnevn i 
seminar o gnojenju, priprav
ljamo pa tud i seminar o po
speševanju po m e d n a r o d n i 
FAO metodi . Za t rgovce pri
pravl jamo seminar o novih 
sredstvih za vars tvo rastlin. 
Najširši sklop izobraževanja 
pa je namenjen kmetoval
cem in k m e č k i m ženskam. 

Predavanja bodo po terri 
pr idelovanje poljščin in \ 
lobar, analiza zemlje in gn 
jenje, vars tvo pred pleveli , 
njivah in t ravnikih, obira 
stroji in njihovo pravilno c 
lovanje. Za govedorejce, p i 
šičerejce in perutninar je h \ 
do ozko specializirana pi 
davanja. K m e t i c a m pa bo 
namenjena predavanja o p 
delovanju vr tn in v domače 
vrtu.« 

Predavanja bodo večin 
ma v Žalcu, nekatera , oi 
specializirana, pa po poi 
meznih temeljnih zadružr 
organizacijah. 

T. TAVČ^ 

Dovolj prašičev, 
piščancev in hmeljs 

Kakšna je bi la kmetijska 
proizvodnja v žalski občini 
letos in kakšno si lahko obe
tamo v prihodnjem, to sta 
vprašanji, na kateri skušajo 
odgovorit i v pripravljenem 
osnutku resolucije o izvaja
nju srednjeročnega plana 
žalske občine za leto 1988. 

Ocena letošnje kmet i j ske 
proizvodnje je na k ra tko 
takšna: kmeti js tvo j e odigra
valo vlogo socialne, ne pa go
spodar ske dejavnosti , pred
vsem velja to za prirejo mle
ka in mesa. Zlasti je letos 
v občini upada la proizvod
nja mleka, pri mladopi tan i 
govedi p a kmet je podaljšuje

jo dobo pitanja. V žalski ob
čini so letos zadovoljni le 
s t ržno proizvodnjo prašičev 
pi tancev. V zakol bo do kon
ca leta oddan ih 2000 pitan
cev, to j e okrog 230 ton svinj
skega mesa. V občini meni
jo, da so cilj dosegli med dru
gim tudi zaradi stimulacij iz 
občinskega sklada za inter
vencije v kmeti js tvu in sicer 
60 din za kg. Zadnja leta na
rašča v občini tudi proizvod
nja piščančjega mesa, za
skrbljujoča je v tej panogi za
starela oprema. V celoti pa je 
v občini zastala p redv idena 
ovčjereja v hr ibovi t ih pre
delih. 

Uresničeni bodo tud i nai 
ti sadjarjev, m e d t e m ko zai 
di pomanjkanja denarja 
p r e d r a g i h k r e d i t o v z a o s t ^ 
jo za plani naložbe, usmer 
ne v izboljševanje zemlji 
Manj je bilo letos vlag£ 
v trajne nasade , živino 
večje g r adbene objekte. 

Urejanje kmet i j sk ih zei 
Ijišč v tej občini prav tako 
steklo po načr t ih in zaosta 
za s rednjeročnimi usmei 
tvami. Namakan je je r\\ 
uresn ičeno le 33%, osušev 
nje 50%, agromelioraci 
18%, komasaci je pa 20%. 

Kakšn i so torej obeti 
pr ihodnje leto? V t is tem c 
lu resolucije, ki gov( 
o kmet i js tvu, izhajajo v z 
ski občini iz p redpos tav i 
da bodo rešena s i s tems 
neskladja v pr imarni krnel 
ski proizvodnji . To so raču 
brez krčmarja, zato se tu 
štiri do pet ods to tna rast 
žičnega obsega kmeti js 
proizvodnje zdi preveč op 
mist ična. Bolj realna je v 
je tno usmeri tev , da si bo 
v občini prizadevali za i 
enotenje st imulacij na c( 
skem območju . Že bolj vp 
šljivo pa j e spet povečal 
staleža živine s pomoi 
sredstev blagovnih reze 
prav tako usmerjanje nalc 
v nasade , op remo in rek( 
strukcijo objektov. Letoši 
izkušnje n a m r e č kažejo, 
se kmet je skorajda ne od 
čajo več za kakršnokol i in 
stiranje. Las tnega dena 
imajo premalo , kredi t i pa 
predragi , da bi si j ih spi 
upah najemati . 

I R E N A J E L E N - B A 

Bolj so vzpodbudni rezul
tati na področju rastl inske 
proizvodnje, zlasti pri vo
dilni panogi hmeljarstvu. 
Po grobih ocenah bo plan 
presežen za pet do deset od
stotkov. 

KAJ MENIJO SLOVENC 
Kmetijstvo 

Naše kmeti js tvo ponavadi toži, da je zapostavljene 
nasproti drugim gospodarskim panogam, polei 
cenovnih nesorazmerij, pa je največ razprav o zem 
Ijiškem maksimumu. 

Naša k m e č k a posestva so namreč že precej mehan i 
zirana, a še vedno zelo razdrobljena. Večina vprašani l 
j e menila , da bi morah odpravit i zemljiški m a k s i m u n 
in k m e t u dovoliti, da dokup i tohko zemlje, kohkor j( 
l ahko obdeluje: Leta 1969 je bilo za takšen uk rep 5 
ods to tkov vprašanih , letos pa že kar 74,5 odstotkov. 



Ohranitev gozdov - vprašanie 
civilizacijske ravni družbe 

v Sloveniji smo še pred nekaj leti živeli v lažnem prepri
čanju, da gre pri umiranju in propadanju gozdov za pro
blem, ki je značilen predvsem za razvite zahodnoevropske 
države. Ko so drugod že iskali rešitve in stanje sanirali , 
pri nas nismo imeli niti natančnega popisa, za kako ' 
obsežno katastrofo gre. Šele leta 1985 je Inštitut za gozdar
stvo opravil prvo celovitejšo analizo s pomočjo snemanj iz 
zraka in popisom dreves in takrat ugotovil , d a j e poškodo
vanih, uničenih ali načetih več kot 54 odstotkov gozdov, 
od tega j ih je nekaj več kot 15 odstotkov prizadetih zaradi 
bolezni in škodlj ivcev, več kot 38 odstotkov pa zaradi 
onesnaženega zraka. 

Zato velja za posebej kritično območje Šaleška dolina, 
ki dobiva tako imenovane šok doze šoštanjske Termoelek
trarne, nič manj ogroženo pa ni niti širše celjsko območje. 
Tako je bilo po podatkih izpred dveh let na območju 
velenjske občine poškodovanih 81 odstotkov gozdov, nič 
bolj razveselj ivi pa niso letošnji podatki meritev Inšti
tuta. 

O tej temi smo se pogovar-
lali z nekater imi sogovorniki 
3 celjskega območja, da bi 
agotovili, kakšno je t r enu tno 
stanje, p redvsem pa, kako ga 
reševati. Sodelovali so: Dar
ka Domitrovič-Uranjek 
i Razvojnega centra Celje^ 
Anton Breznik z Gozdnega 
gospodarstva Nazarje, Ivan 
Kolar z gozdarstva Šoštanj , 
Jaro Vrtačnik, d i rektor šo
štanjske Termoelek t ra rne iri 
Vane Gošnik, član sveta za 
i^arstvo okolja pri S Z D L 
v Ti tovem Velenju. Pogovor 
je vodila in pripravi la za ob
javo Tatjana Cvirn. 

Kakšno je sploh stanje 
v regiji, če ga ocenjujemo 
na osnovi podatkov o one
snaženosti zraka? 

Darka Domitrovič: »Po-
iatki iz I. faze ekološke bi-
ance celjske regije govorijo 
) tem, da največji p rob lem 
jlede na onesnaženos t zraka 
le predstavlja Celje, kot bi 
cdo pričakoval, pač pa ob-
nočje velenjske kot l ine ozi
roma širše območje Šošta-
ija, ki prejema velike količi-
le žveplovega dioksida iz 
PEŠ. Ta spust i letno v ozrač-
e 124.000 ton žveplovega di-
)ksida, m e d t e m ko »pridela« 
lirše območje regije 12.000 
;on. Tudi iz tega poda tka se 
asno vidi, kako velik pro-
Dlem predstavlja T E Š . Ker 
?a prihaja v kotl inah, ki so 
lajbolj naseljene, še do tem
peraturnih inverzij, j e na 
iplošno kakovos t zraka v re-
Jiji zelo slaba. V kr i t i čnem 
)bmočju so še v e d n o Celje, 
Radeče, pa tudi Laško in 
Spodnja Savinjska doHna. 
y II. fazi ekološke bi lance 
|)omo zato predlagali tud i 

iot rebne uk repe za zmanjsa
je koncentraci j žveplovega 
ioksida.« 

Kako pa sami gozdarji 
(premljate propadanje goz-
lov in kaj ste v zadnjem ča-
m ugotovi l i? 
ti 
< Ivan Kolar: S poda tk i 
' poškodovanos t i gozdov 
i^zpolagamo, vendar šele 
- Z a d n j e m času. Prvi večji 
žig smo v Šaleški dolini za-
elezili leta 1985 in takra t za-
-li p rob lemat iko tudi red-
5je spremljati . Ko primerja
lo poda tke z letošnjimi, 
gotavljamo, da so se po-
Sodbe tretje s topnje pove-
ile za petkrat , kar pomeni , 
a s temi površ inami ni več 
[ogoče gospodari t i . Gre za 
>0 hekta rov t akšn ih povr-
n, m e d t e m ko j ih je bilo 
red dvemi leti 150. Takra t 
"^o zaradi vžiga posekal i 
'>00 kubičn ih met rov smre-
^vega lesa, letos pa skoraj 
) tisoč ali celo več, saj vseh 
^datkov še n imamo. Naj-

^Ij so prizadeta območja , 
'^r dobijo, t ako imenovane 

šok doze, na pr imer v Zavod-
njah.« 

Ali je urejeno financira
nje raziskav in sanacije raz
mer v gzodovih? 

Anton Breznik: Nedavni 
posvet Zveze tehn ikov in in
ženirjev gozdarstva ter lesar
stva Slovenije v Slovenj 
Gradcu je pokazal, da j e ta 
problem posebej značilen za 
Slovenijo, saj se nikjer v sve
tu ne ubadajo s tol ikšnimi 
finančnimi težavami, ko gre 
za raziskave in vlaganja 
v gozdove. Gozdarji m o r a m o 
namreč vse to sami plačati, 
kar pa se odraža pri ekonom
skih težavah našega gozdne

ga gospodars tva . Tako ima
mo v Nazarjah načr tovan več 
kot 200 milijonski primanjk
ljaj, če v redno t imo samo bio
loška vlaganja. Kje bomo ta 
denar dobili, pa ne vemo.« 

Kaj lahko v takšnih raz
merah gozdarji sploh sto
rite? 

Ivan Kolar: »V Sloveniji 
smo ocenili, da moramo ta 
proces zavirati, p redvsem pa 
se boriti proti g lavnemu 
vzroku propadanja gozdov, 
to je p rekomern i onesnaže
nosti zraka. Ker čisti lne na
prave v T E Š do leta 1993 ne 
bodo zgrajene, m o r a m o do 
takrat z vsemi sredstvi , k i j i h 
pozna stroka in seveda s fi
nančn imi sredstvi , procese 
propadanja zavirati, da pre
brodimo kritično obdobje.«.. 

Čistilne naprave bodo to
rej v TEŠ zgrajene šele leta 
1993. Kako je zastavljen ce
loten program sanacije 
v termoelektrarni? 

Jaro Vrtačnik: »Program 
obsega sanacijo vseh škodlj ir 
vih vplivov na okolje, pri 
t em pa bo največ težav 
z zmanjšanjem emisij žve
plovega dioksida. P rog ram 
je razdeljen v tri faze in v 
prvi, to je letos in v začetku 
naslednjega leta, lahko pro
blem ublažimo le z zmanjše
vanjem proizvodnje ob ne
ugodn ih v remensk ih razme
rah in takrat , ko prihaja do 
povišanih koncentraci j . Od 
novembra je merilna postna 

v Zavodnjah povezana s si
s t emom ANAS, kar pomeni , 
da je p reko telefona mogoče 
dobi t i poda tke o polurnih 
koncentraci jah in se na os
novi tega odločati o zmanjša
nju proizvodnje. V drugi fa
zi, ki j e p redv idena za pri
hodnje leto, pa bi uvedli adi-
t ivno me todo čiščenja dim
nih plinov, dokler ne bi zgra
dili us t reznih čistilnih na
prav. Vgradili bi j ih v oba 
večja bloka, saj starejša nista 
t ako problemat ična . Pro
g ram je že dobil mes to 
v srednjeročnih načrt ih slo
venskega e lektrogospodar
stva, moral pa bi ga še v na
črt ih S I S za elektrogospo
darstvo.« 

Kako gleda na te načrte 
TEŠ velenjski svet za var
s tvo okolja in kako sploh 

spremlja problematiko 
umiranja gozdov? 

Vane Gošnik: »Ekološko 
gibanje v Ti tovem Velenju je 
še sorazmerno slabo organi
zirano, čeprav dobiva obl ike 
organiziranosti , saj ustanav
ljamo druš tvo. Vendar pa ne 
g ledamo na p rob leme le lo
kalno, saj dobivajo »blago
slov« T E S p redvsem na dru
gih območjih. Pr i načr t ih 
o sanaciji pa m e moti , da ni
smo seznanjeni z negativni
mi učinki adi t ivne me tode in 
da ne vemo, kako bo 
s spremljanjem delovanja či
stilne naprave. Po t r ebna bo 
ekološka budnos t tudi v pri
hodnje.« 

Jaro Vrtačnik: »Ne vidim 
razlogov za t akšne pomisle
ke, sicer pa bo meri lni si
s tem služil tudi alarmiranju, 
če bodo čisti lne naprave od
povedale. Veliko bolj me 
skrbi , če bo Slovenija pri
pravljena zbrati po t rebnih 
240 milijonov dolarjev za sa
nacijo TEŠ , kar bodo plačali 
porabniki.« 

Vane Gošnik: »Dejstvo je, 
da T E Š ne more reagirati tre
n u t n o in takoj po ugotovlje
nih povečanih koncentraci 
j ah zmanjšati proizvodnje. 
Sicer pa so krajani Zavodenj 
pred dnevi želeli priti do po
da tkov o emisijah, pa j ih ni
so dobili.« 

Darka Domitrovič: »Naj
prej bo t reba razmere sanira
ti, d ruge reši tve ni, v prihod
nje pa bomo morali okolje 
upoštevat i kot razvojni de
javnik in razvijati t iste proiz
vodnje, ki bodo potrebovale 
manj energije in surovin, pa 
več znanja. Za sanacijo pa 
b o m o morali v pr ihodnje na
menit i do 5 ods to tkov druž
benega proizvoda. Sliši se 
veliko, številka pa bi bila še 
večja, če bi lahko ocenili 
škodo, ki j e natala z brezob
zirnimi posegi v okolje.« 

Foto ; E D I M A S N E C 

Črna knjiga o propadanju gozdov- v Sloveniji , ki jo je 
letos izdal Inštitut za gozdarstvo v Ljubljani kaže, da so po 
prizadetosti gozdov v prvi skupini gozdna gospodarstva 
Slovenj Gradec, Nazarje in Kranj, v drugi na Maribor, 
Kočevje in Postojna. Celje je v tretji skupini skupaj z GG 
Kras, Ljubljana in Bled, v četrti skupini pa so GG ABC 
Pomurka, Brežice, Novo mesto in Tolmin, kar pa ne 
pomeni, da na teh območjih ni onesnaže
nja. Tretjino poškodbo so povzročili biotski in abiotski 
dejavniki, dve tretjini pa emisije. 

Darka Domitrovič-Uranjek Vane uosnik 

Anton Breznik Ivan Kolar Jaro Vrtačnik 

KAJ MENIJO SLOVENCI 
Ekologija 

Slaba stran tehničnega napredka v prihodnosti bo 
bolj onesnaženo okolje; s to trditvijo se strinja ali 
v g lavnem strinja 64,2 odstotkov vprašanih. 

Ekološka osveščenost Slovencev se vidi tudi pri 
vprašanjih o bodoči nuklearni elektrarni ; 81,8_odstot-
kov je proti gradnji in le 8,8 ods to tkov za. Še pred 
katastrofo v Černobilu so bili odgovori precej drugačni 
- za gradnjo d ruge nuk la rke j e bilo več ko t 40 odstot
kov vprašanih; 88,9 odstotkov vprašanih se boji ali zelo 
boji možnost i , da bi prišlo do p o d o b n e nesreče pri nas. 

Druge ekološke p rob leme (na pr imer reko Krupo 
v Beli krajini) pozna precej manj vprašanih , menijo pa, 
da j ih najbolj ogrožajo naslednji ekološki problemi: 
propadanje gozdov (78 odstotkov), jd rsk i odpadki (77), 
uporaba kemikali j v p reh ramben ih proizvodih (72,5), 
onesnaženos t pr i rodnega okolja, odpadki , smetišča 
(69,1), onesnaženost naselij, odpadki , umazanija (65,3), 
onesnaženje zraka, smrad, d im (59,3), onesnaženos t 
voda, industr i jske odplake, kemikali je (53,7) in h rup , 
ropot prometa , tovarne (48,2 odstotkov). 



Zlatarjem Je treba 
zagotoviti možnosti izvoza 
Zanašamo se predvsem nase, pravi Stane SenIčar, vendar nam mora družtia dati 
vsaj troje: surovine, realen tečaj In del deviz 

Letos so, če primerjamo rezultate po podskupinah 
dejavnosti , v občini Celje med večjimi izstopale tri 
delovne organizacije: Ljubečna, Kovinotehna in Zlatarne 
Celje. Ne dolgo tega smo o prvih dveh že pisali . Odgovore, 
kje so vzroki dobremu poslovanju, smo poiskali tudi 
v Zlatarni. S predsednikom KPO Zlatarne Stanetom Seni-
čarjem smo se pogovarjali še o tem, kakšne so v luči 
zadnjih ukrepov možnosti nadaljnjega razvoja tega uspeš
nega kolektiva. 

NT: Združenje jugoslo
vanskih zlatarjev ne more 
bis tveno vpl ivat i na eko
nomsko polit iko. Ob takšni 
obremenjenosti vaš ih proiz
vodov s prometnim dav
kom, kar državi seveda pri
naša koristi , pa bi lahko 
imel i vsaj nekaj več družbe
ne podpore. Te, kot vemo, ni 
ve l iko in predvsem od vas 
je odvisno, kako sami izko
riščate dane možnosti . Za 
uvod torej, kako poslujete? 

S. Seničar: »Navadili smo 
se že, da se zanašamo pred
vsem nase . Tako ne čuti le 
pos lovodna s t ruk tura tovar
ne a m p a k vseh 850 delavcev 
Zlatarne. Z a v e d a m o se, da 
n a m razvoj na d o m a č e m in 
k o n k u r e n č n o še veliko huj
šem tujem t rgu omogočajo le 
znanje, p r idnos t in kvaliteta. 
S t em dosegamo tudi tisto, 
v čemer n i smo s is temsko 
podpr t i . To, da ni zdravih po
gojev gospodarjenja pa seve
da povzroča v t ekočem po
slovanju in razvoju velike 
motnje. Rezultat i so zato da
leč pod tist imi, ki bi jih ta 
kolekt iv dosegel d o m a in 
v svetu, kjer so našo kvalite
to, naš design že zdavnaj 
priznali. Učinki tega, s t em 
pa tud i motivi , da bi več iz-
važaU, so žal še premajhni . 
Kljub t emu smo optimist i , 
saj je nek kolekt iv dober 
p redvsem takrat , ko se 
uspešno preizkusi in potrdi 
na zunanjem trgu. 

Sicer pa, če se pr imer jamo 
doma, z vsemi jugoslovan
skimi proizvajalci, lahko 
brez posebne hvale ugotovi
mo, da smo, p redvsem zara
di velikih naporov poslovod
ne s t ruk tu re in veh delavcev, 
dosegli dob re rezultate. Po
večali smo razdaljo m e d »na
mi« in »njimi«. Verjetno tudi 
zato, ker so bili naši delavci 
bolj motivirani kot delavci 
v ostalih republ ikah . Motivi
rani na osnovi skupn ih re
zultatov in tud i pri osebnih 
dohodkih , ki so v primerjavi 
z d rug imi seVeda pa ne govo
rim o tem ali smo mi z njimi 
zadovoljni ali ne, dobri . Raz
pon v naši panogi j e straho
ten. Kvalificiran zlatar 
v Kruševu v Makedonij i za
služi v povprečju 50 tisoča
kov, naš pa v povprečju 300 
tisoč din. To sta sicer dva 
skrajna pr imera , t em razpo
n o m pa so tudi pr imerni re
zultati, ki so bolj kvalitativ
ni. Naša p roduk t ivnos t je 
pe tk ra t do šes tkra t večja kot 
v panogi , t e m u p r imerna je 
tudi akumulaci ja , t emu pri
m e r n e so možnost i razvoja.« 

NT: Precej je govora 
o skupni strategiji jugoslo
vanskih zlatarjev, pred
vsem pri izvozu, ki bi ga 
lahko b is tveno povečal i . 
A še vedno izvozimo 1700 
ton zlata kot surovino. Raz
voj moderne tehnologije, 
e lektronske industrije, me
rilne tehnike itn. naj bi ve
čal porabo plemenit ih ko
vin. Izvoz surovin kaže na 
to, da ta proces žal poteka 
zunaj. Ob finančnem »kolo-
nializmu«, ki je posledica 
dolgov, se prepad zato še 
povečuje? 

S. Seničar: »Jugoslavija 
ima velike izvozne možnost i 

za izvoz p lemeni t ih kovin 
različne stopnje obdelave. 
Nismo s i romašna država, saj 
proizvajamo približno pet 
ton zlata, sto tr ideset ton sre
bra in nekaj paladija, tako da 
po svetovnih meri l ih n i smo 
n e p o m e m b n i proizvajalci 
plerfienitih kovin. Vendar je 
bil v pre tekost i in še danes 
položaj rudn ikov takšen, da 
j im je enostavneje in pogo
sto tudi f inančno bolj zani
mivo izvažati surovine, 
v zadnjem času celo koncen
tra te . Tako os tane za izvoz 
las tnih surovin zelo malo ko
ličin, znajti se m o r a m o dru
gače. To velja za vse proizva
ja lce z izjemo Zla tarne Maj-
danpek , ki jo surovinsko 
v celoti pokriva s is tem bor-
skih rudn ikov . P o m e m b n o 
je , da smo ne glede na razli
čen položaj in možnost i do
segli veliko enotnos t v tem, 
da m o r a m o zunanja tržišča 
obdelovat i skupno . Izdelan 
j e bil kval i te ten dolgoročni 
p rogram skupnega nas topa 
in izvoza vseh proizvajalcev 
do leta 2000, kjer smo na
tančno opredelil i strategijo, 
pogoje, količine in naloge 
vsakega proizvajalca in na
ših partneijev-izvoznikov.« 

NT: Kratkoročno je izvoz 
onemogočen zaradi proble
mov z surovino, zaradi da
jatev . . .? 

S. Seničar: »Nismo sicer 
v pat poziciji in brez volje, 
saj se surovine še najdejo, 
lahko se še poiščejo tudi poti 
za izvoz, vendar pa je vpra
šljiva dohodkovna zanimi
vost oziroma učinkovi tos t 
tega izvoza. Ta seveda mora 
biti zagotovljena, če gremo 
v tako velik obseg izvoza. P r i 
teh številkah bodo namreč 
izkoriščene vse jugoslovan
ske proizvodne zmogljivosti, 
ki so sedaj izkoriščene od 20 
do 70 ods to tno , s tem, da vsi 
de lamo le v eni izmeni. Ob 
min ima lnem številu novoza-
poslenih delavcev so torej 
možnost i še večje.« 

Trije pogoji 
NT: Ko govorimo o tej 

strategiji, pa seveda ne mo
remo mimo trenutne eko
nomske polit ike. V času, ko 
se sprašujemo za koga in če
mu ukrepi antiinflacijskega 
programa in za koga resolu
cija 88, bi bilo dobro vedeti , 
kaj je treba storiti sedaj, 
kaj nas čaka čez mesec, dva, 
skratka, da bi tisti, ki mora
jo nosit i breme izhoda iz 

krize vedeli , kako se ravna
ti. Kakšne so važne možno
sti v času trajanja ukrepov? 

S. Seničar: »Nerad odgo
varjam na splošna vprašanja, 
kaj bi bilo t reba storiti , ker 
m a m občutek , da si vsak Ju
goslovan zase kroji projekci
jo e k o n o m s k e in razvojne 
polit ike, zato lahko rečem le 
to, kaj je p o m e m b n o za nas. 

Razvoj je vezan na izvoz, 
za kar pa morajo biti uresni
čeni trije pogoji. Prvi je, 
možnos t uvoza surovin, re-
promater ia lov in opreme 
pod t akšn imi pogoji, da bo
m o lahko k o n k u r e n č n i na 
svetovnih tržiščih. To države 
nič ne s tane, ker bomo ta 
vložek bogato povrnili . Bori
li se bomo, da bo to sistem
sko podpr to , t ako kot je, npr. 
tudi v Turčiji , ki jo radi jem
ljemo za primerjavo. Pod 
takšn imi pogoji t am delajo 
že 10 let in so zato velik iz
voznik zlata, kar še posebej 
dokazujejo Jugos lovani , ki 
t am zlato r edno kupujejo. 

Drugi pogoj je, da bo tečaj 
dinarja realen. Ne zahteva
m o noben ih posebn ih st imu
lacij, le realen tečaj. Tretji 
pogoj pa je, da si kar najhi
treje zagotovimo pravico raz
polaganja z delom ustvarje
nih deviz. Dokler tega ne bo, 
bo naš izvoz naraščal precej 
počasneje , kot bi lahko. 
Dvojna škoda torej. Skoda 
za Jugoslavi jo in devizno bi
lanco ko t tud i za kolektiv, 
zato obsojamo vse te špeku
lacije, b i lančne preds tavi tve 
in opravičevanja, zakaj tega 
ne na red imo že v t em trenut
ku. Če bi bih vsi ti trije pogo
ji uresničeni , lahko zagoto
vim, da bi v roku enega leta 
dvakra t al t r ikrat povečali iz
voz. Vsi, ki krojijo usodo, naj 
torej sami izračunajo, kaj to 
za našo d ružbo pomeni , po
sebno še, ker n i smo edini ko
lektiv, ki t ako razmišlja in se 
tako opredeljuje.« 

NT: Zlata kot surovine, ni 
dovolj . Zasebniki pa ga 
imajo dovolj . Kako in 
zakaj? 

S.Seničar: »Najprej mora
mo seveda ugotoviti , da se 
ves zasebni sektor mnogo hi
treje prilagaja p rob lemom, 
ki j ih družbeni sektor zaradi 
d rugačn ih pogojev ne more 
obvladati . P o logiki bi moral 
biti zasebni sektor usmer jen 
v opravljanje uslug, vendar 
se v mnog ih delih Jugoslavi
j e pojavlja kot p o m e m b e n 
proizvajalec na zlatu, katere
ga izvor j e dvomljiv, pa če
prav imajo po e n e m vidiku 
tolmačenja zveznih predpi

sov pravico o d k u p a lomlje-
nega zlata, kar dela tud i* 
družbeni sektor. Nismo proti 
t emu, da ob družbeni proiz
vodnji živi in dela zasebni 
sektor. Menimo celo, da bi 
moralo priti do sodelovanja, 
ki bi dalo novo kvali teto 
v kul tur i in p o n u d b i nakita. 
Niti eni niti drugi n i smo do
volj odprt i d rug do drugega. 

NT: Kdo je bolj kriv 
temu? 

S.Seničar: »Mishm, da j e 
družbeni sektor celo bolj 
kriv, k a r ' s k u š a m o v Celju in 
tudi v Sloveniji presegat i . 
Z njimi sodelujemo, oprav
ljamo zanje vrs to uslug, pri
pravl jamo neka te re materi
ale, oni za nas opravljajo dru
ge usluge. . .« 

Pomembna Je 
Icrepitev vseli 
proizvajalcev 

NT: Vi sami zelo dobro 
obvladujete tehnologijo 
razvoja nakita. Kakšne pa 
so, razen skupne izvozne 
strategije, oblike povezova
nja med proizvajalci. Kakš
na je medsebojna odvisnost 
in odgovornost članic? 

S. Seničar: »V združenju 
jugos lovanskih zlatarjev 
smo presegli neko cehovsko 
združevanje, ki bi imelo cilj 
organizirati se proti potroš
n iku in trgovini. Zato smo si 
skušali zagotoviti p redvsem 
hitrejši razvoj proizvodnje. 
Gre torej za sodelovanje na 
področju tehnologije, ki jo 
ima Zlatarna daleč najbolj 
razvito. Gre prakt ično za po
moč ostalim proizvajalcem, 
oblike tega tehnološkega so
delovanja pa so tudi organi
zirane. N i m a m o občutka , da 
s t em krep imo našo konku
renco, t emveč da s t em zago
tavljamo predelavi p lemeni
tih kovin v Jugoslavij i neko 
pomembne j šo vlogo. Skozi 
to formulo, začenši s skupni
mi nastopi do rudn ikov v Ju 
goslaviji, do sodelovanja na 
področju tehnologije in 
s k u p n e m nas topu z izvozni
ki, se moč zlatarstva krepi . 
Od tega ima vsakdo koristi , 
zato to povezanost v Celju 
zelo negujemo. Četudi sedaj 
več dajemo kot pa dobimo, 
se n a m bo v bodočnost i to 
obrestovalo.« 

NT: Nivo razvoja neke na
cionalne ekonomije je vse 
bolj odvisen od stopnje ka
kovost i v najširšem smislu. 
Tudi za zlatarne brez tega 
ni obstanka niti prilagaja
nja zahtevam trga. Obvla
dovanje kakovosti je tako 
stvar polit ike kot strategi
je. Kako gledate na vso 
stvar pri vas? 

S. Seničar: »V Jugoslavij i 
in žal tudi v Sloveniji, četudi 
tu nekol iko manj , v strategiji 
in tekoči poslovni politiki ni 
dovolj pr isotna t. .i. kvali teta 
poslovanja. Veliko govorimo 
o kvahte t i proizvodnje, o iz
hodni kontroli . Vendar pa se 
v naši tovarni tudi v praksi 
potrjuje razmišljanje, da mo
ramo kvahte to poslovanja 
postavit i kot prvi s t rateški 
cilj, ter pri ostali strategiji in 
t ekočem poslovanju izhajati 
iz tega temeljnega cilja. Tega 
ne more storiti le poslovod
na ekipa, za kvali teto poslo
vanja mora biti odgovoren 
sleherni delavec v podjetju. 
Pos lovodna ekipa mora le 
spre tno povezovati in orga
nizirati vse delo in vse razmi

šljanje v učinkovi t poslovni 
sistem.« 

NT: V tesni povezavi 
s tem so prizadevanja za 
boljšo kulturo izdelka. Vaši 
izdelki naj bi tudi po tej 
obl ikovni plati, razen tega 
da se prilagajajo sodobnim 
trendom, vpl ival i na kul
turno zavest. Kako je s tem 
v času, ko se kulturi, če go
vorimo na splošno, ne godi 
najbolje. Vemo, da je celo 
knjiga skorajda izenačena 
s toalet papirjem? 

S. Seničar: »Nakit je v zgo
dovini človeštva vedno pred-
tavljal del kul ture . Danes , ko 
smo skomercializirali naše 
odnose , ko smo n a k u p naki
ta pogosto jemal i p redvsem 
kot naložbo za slabe čase, 
ker je pač dinar nestabi len, 
smo v naši tovarni to slabo 
izkoristih. Nismo namreč 
skrenili s poti, da proizvaja
m o naki t visoke kvali tete, 
v katerega so vloženi tradici
ja, izkušnje, ustvarjalnost , iz
razna moč celjske zlatarske 
šole, kar n e d v o m n o pred
stavlja del kul ture Slovenije, 
ki jo pošil jamo v Jugoslavijo 
in svet. Pogos tokra t smo 
v zagati, ko razmišljamo, ali 
vztrajati na tej poti ali se ob
našat i v proizvodnji in pro
daji izrazito komerc ia lno in 
vezano na nek dohodek in 
akumulaci jo . Pred leti bi lah
ko prodali tono ali dve zlat
n ikov na jugos lovanskem tr
gu. Zaves tno smo se odločili, 
da tega ne bomo naredili , 
skratka, da ne uporabl jamo 
količine zlata za enos tavne 
izdelke in zato, da bi ljudje 
kupoval i zlato, a m p a k da ku
pujejo kval i teten nakit . Pr i 
ponujanju naki ta različnih 
oblik, ki pogosto ni prilago
jen okusu različnih delov Ju
goslavije, imamo neko pi
onirsko vlogo. Vse to, skup
no s p o n u d b o raznobarvne
ga naki ta in različnega ka
menja v tem naki tu , pred
stavlja ustvarjalnost in izraz
no moč celjskih Zlatarn. Po
gostokrat na krajši rok sploh 
n i smo nagrajeni za to našo 
pionirsko vlogo.« 

NT: S protiinflacijskim 
programom bogati postaja

jo bolj bogati, revni bolj 
revni. Kako v tej luči v pri
hodnje opredeljujete proiz 
vodnjo nakita? 

•» 
S. Seničar: »Gledano krat 

koročno , bi morali biti zel( 
pres t rašeni in se počuti t i ze 
lo ogrožene. Cene surovin so 
se dvignile za 42 ods to tkov 
ostali s troški so nenormalne 
visoki, poznana je tud i cem 
kapitala, ki predstavlja p r 
našem poslovanju precejšer 
delež. Ciklus proizvodnje j( 
n a m r e č približno dvomese 
čen, pogoji, ki j ih ponujamc 
trgu, predstavljajo dodatne 
tri mesece angažiranja našil 
sredstev. Vse to vpliva m 
pogoje gospodarjenja in zla 
sti na cene. Vztrajati mora 
mo, da bo poraba n a k i t 

v Jugoslavij i rastla in ne pj 
dala. Če govor imo o kultu: 
nakita , je jugos lovansko trž 
šče v primerjavi z evropski i 
na visoki ravni, ne z; 
ostajamo bis tveno. Če Jug( 
Slovani ne b o m o imeli m o 
nosti kupova t i kvali tetne^ 
naki ta doma, kar smo spi 
sobni zagotoviti, se bo pon^ 
vila zgodovina. Hodili borr 
v Italijo, Avstrijo in Zvezr 
reubl iko Nemčijo. Zato c 
teh neus t reznih uk rep ih r 
smo klonili. Z op t imizmo 
smo začrtali proizvodnjo : 
pr ihodnje leto. Pr i d o m a č e 
t rgu ostajamo na ravni lete 
njega leta, kar predstavi 
okrog 650 ki logramov nal 
ta, na tuje pa b o m o prod; 
okrog 800 ki logramov nal 
ta. Ne m o r e m o torej govor 
o kakšn i hitri rasti, prej 
rekel, da bo rast ob vseh : 
kor iščenih možnost ih , ki j 
v kolekt ivu imamo, realna 

RADO p a n t e l : 
Foto: EDI M A S N I 

»Ambicije so, če j ih pri
merjam s preteklostjo takš
ne: leta 1980 smo izvozili vsi 
skupaj za 2 do tri mil i jone 
dolarjev, letos bomo za pri
bližno Z5 mil ijonov, okrog 
leta 1990 naj bi izvozili za 50 
in leta 2000 za 1000 milijo
nov dolarjev. 

To je precejšnja š tev i lka 
ob podatku, da panoga za
posluje okrog tri t isoč ljudi. 
Ob podatku, da gre za izvoz 
nakita, ki ga proizvaja dva 
tisoč delavcev, je jasno da 
bi morala država s pamet
nejšimi ukrepi omogočit i , 
da se te števi lke še hitreje 
dosežejo, kot pa smo si jih 
proizvajalci sami začrtali.« 

»Posebno vel ike možnosti 
se pri izvozu odpirajo na 
ogromnem ameriškem tr
žišču, kjer smo prisotni že 
dvajset let. Vsi ostali proiz
vajalci so ob željah, da jih 
seznanimo z našimi izkuš
njami v ZDA, pripravljeni 
sovlagati v to tržišče. Konč
ni cilj je, da se jugoslovan
ski proizvajalci tam pojavi
mo vsak s svojo blagovno 
znamko. Še vedno namreč 
prodajamo izdelke brez 
lastne blagovne znamke, 
kar seveda zelo vpl iva na 
ceno. Ko si bomo pridobili 
na tem tržišču, ki je sicer 
priznalo kval i teto designa 
in izdelave, še lastno ime, 
bo tudi dohodkovni učinek 
večji.« 

V̂  grupaciji z latarstva s 
lani, v primerjavi z 1985 p( 
večali dohodek na delavc 
za 131 odstotkov, med let< 
ma 1985 in 1984 pa je bil 
rast le osem odstotna. Lan 
v prvem letu uresničevanj 
skupnega programa so izv< 
žili 2600 kg nakita, letos m 
bi ca 3000 ki loeramov. 



»ivtisii dmma je predvsem armada 
mladih državljanov Jugoslavije« 
Pogovor s podpolkovnikom Tomislavom ŠIpčIčem, komandantom garnlzlje Celje, Črnogorcem, bivšim 
aktivnim športnikom, zdaj rekreativnim smučarjem, ki Je s svojo življenjsko potjo pravi otrok svobodne 
domovine 

Za intervju se s Tomisla
vom Šipčičem ni bilo težko 
dogovoriti , pa tudi iz Ljub
ljane smo od ustrezne ko
mande (gre pač za vojaške 
zadeve) takoj dobil i ustrez
no dovoljenje. Nekaj minut 
je bilo treba počakati le 
v njegovi pisarni na povelj
stvu garnizije Celje, saj je-
moral podpolkovnik naj
prej končati dogovor z re
zervnimi oficirji, ki so raz
porejeni v njegovo enoto. 

Šipčič j e tud i m e d samim 
intervjujem večkra t pouda
ril, da se m u zdi na jpomemb
neje sodelovati s prebivalci 
celjske regije tud i izven svo
jega delovnega področja, saj 
se t ako tkejo p r epo t r ebne 
pr is tne prijateljske vezi in j e 
zato lažje sodelovati tud i 
u radno . V več ko t dvajsetih 
letih službovanja in prebiva
nja v Sloveniji se j e Šipčič 
dobro nauči l s lovensko, za
radi jasnost i pa j e odgovarjal 
v srbohrvaščini . 

NT: Tovariš Šipčič, kot 
profesionalec verjetno ob 
prestavitvi niste imel i po
sebnih težav. Kako pa ste se 
sicer znašli v Celju, v no
vem okolju? 

Šipčič: »Celje sem poznal 
že od prej , s em sem dost ikra t 
prihajal s lužbeno, na prejšnji 
delovni zadolžitvi sem na
mreč moral sodelovati tudi 
z regijskimi sekretariat i za 
l judsko ob rambo . Celje pa 
sem poznal tud i zasebno, saj 
sem se v mladost i ukvarjal 
s špor tom in v Celju sem 
igral dosti t ekem. Zato imam 
še iz tistih časov v Celju tudi 
dosti prijateljev. Kar se dela 
tiče, pa m o r a m reči, da .sem 
se kar hi t ro vklopil . Zdajšnja 
zadolžitev je sicer malo dru
gačna od prejšnje, delo je 
zahtevnejše, odgovornejše, 

'. vendar sem se ga lotil z dost i 
• volje in zagnanost i , t ako da 

imam že zdaj tudi nekaj de-
s lovnih uspehov in zadovolj-
I stva.« 

NT: Poklicno vojaško 
* življenje je gotovo zelo pe-
' stro in naporno, saj se je za-
' radi kadrovskih potreb 
: v JLA treba dostikrat selit i , 
' iti na nove dolžnosti v nove 

kraje. . . 
) 

1 Šipčič: »Gotovo je vojaški 
poklic zelo težak, vendar za 

' tistega, ki ga opravlja z dosti 
J volje in ga ljubi, obenem pa 
J. je ponosen na to, da je pri-
• padnik Jugos lovanske Ijud-
^ ske a rmade , poudar jam Ijud-
j ske, delo ni težko in je zelo 

zanimivo. Zahteva sicer cele-
> ga človeka, saj se ga ne da 

opravljati površno, z danes 
'' na jutr i . To pa p redvsem za-

to. ker j e t reba delati z ljud
mi. Z l judmi pa je nasp lošno 
težko delati, vendar je to tudi 

'j hvaležno. P redvsem je pravo 
'j zadovoljstvo občutek , da 
' vzga jaš mlade ljudi. Vse te

žave, ki se tudi v našem delu 
^seveda pojavljajo, sčasoma 
-Zbledijo, izginejo.« 

NT: Imate družino. . . 

i| Šipčič: »Da. i m a m druži-
'̂Ho. Zdaj so v Ljubljani, kjer 

i^jmam tudi s tanovanje. Žena 
•^e zaposlena, starejša hčerka 
'.^tudira Splošni l judski od-
ipor, mlajša pa hodi na Peda
goško gimnazijo v Ljubljani. 
Mlajša se ukvarja tudi s špor-

,>om in j e državna reprezen-
"^antka v g imnas t ik i in obe

n e m tud i državna pi-va-
kinja.« 

NT; Ali ob vašem delu, ki 
ni omejeno le na osemurn i 
delavnik, pogosto pa ste se 
dosedaj morali tudi seliti, 
družina kaj trpi, je zapostav
ljena? 

Šipčič: »Če družinsko živ
ljenje trpi ali n e . . . Poveda l 
bi drugače. Vojaki smo nava
jeni , ker nas skozi šolanje in 
ob delu tako učijo starejši, 
da mora biti osebni interes 
podrejen s k u p n e m u , druž
benemu . Ob takšni vzgoji 
sem dojel, da so moje težave 
zgolj moje in j ih zato podre
j a m temu, kar družba in delo 
pr ičakujeta od mene . Tako 
so to razumeli tudi žena in 
hčerki , tako da zaradi narave 
mojega poklica ne prihaja do 
druž inskih nesporazumov. 
Dobro, včasih pr ide do kakš
nih prak t ičn ih težavic, ven
dar smo jaz in vsi moji pre
pričani, da imamo srečno in 
zadovoljno družino.« 

NT: Omenili ste, da se 
zdaj s športom ukvarja ena 
od hčera, nekoč pa ste se 
z njim ukvarjali tudi v i . . . 

Sipčič: »Res je. Od malega 
sem že igral nogomet , ta, ka
ko bi rekel, jugos lovanski 
špor t številka ena. v času 
svojega bivanja v Ti tovem 
Vrbasu serp bil tudi v jugo
slovanski pionirski repre
zentanci . Po o d h o d u v šolo 
je nastal velik premor , leta 
1960 pa sem nekaj mesecev 
igral celo pri sarajevskem 
Železničarju. Nato sem šel 
spet na šolanje, k nogome tu 
pa sem se vrnil spet ob služ
bovanju v Ljubljani. Pri dru-
goligašu, n o g o m e t n e m klu
bu Ljubljana, sem bil kar de
set let celo kapetan ekipe, 
po tem pa sem moral spet na 
šolanje v Beograd. Takrat 
sem se nehal akt ivno ukvar
jati z nogometom, sem pa še 
danes podpredsedn ik tega 
l jubljanskega kluba. Sicer 
pa sem bil v vojski dolga leta 
udeleženec vseh armijskih 
prvens tev v mnogoboju , naj
težji vojaški disciplini, in do
segal precej v idne rezultate. 
Nasploh sem se v življenju 
ukvarjal z vsemogočimi 
športi , zadnje čase pa tud i 
smučam, seveda kolikor mi 
delo in čas dovoljujeta. Ko
nec koncev moje delo tudi ni 
mogoče brez dobre ps ih ične 
in te lesne pripravljenosti .« 

NT: Pogovoriva se malo 
še o delu, ki ga zdaj oprav
ljate. Kakšno je sodelova
nje Garnizije Celje z regij
skimi družbenopolit ičnimi 
skupnostmi? 

Šipčič: »Ob pr ihodu v Ce
lje sem poleg delovnih ob
veznost i z enoto sprejel seve
da tudi dolžnost, da č imveč 
sodelujem z družbenopol i 
t ičnimi skupnos tmi , ki so 
navezane na to garnizije. Pr i 
vseh občinah sem naletel na 
izreden sprejem, žal pa z ne
kater imi sodelujemo bolje 
kot z drugimi . Ne zato, ker 
ne bi hoteli oni ali mi, tem
več ker n a m enos tavno 
zmanjkuje časa. Tako ima
m o najbolje razvite odnose 
v Celju, Velenju, Mozirju in 
Žalcu. V teh občinah je sode
lovanje izredno dobro . Nare
dili smo že veliko, vzpostavi
li boljše st ike med našim po
veljstvom in sekretariat i za 
l judsko ob rambo in nepo

s redno uredil i k u p zadev, za 
ka te re smo oboji odgovorni . 
Akt ivno sodelujemo tudi 
z zvezo komuni s tov in tudi 
s prebivals tvom. V večih 
krajevnih skupnos t ih smo 
kra janom pomagal i graditi 
vodovode , kopal i smo ja rke 
za telefone, gradili ces te . . . 
Navest i m o r a m prav svež 
pr imer , ko s e j e na nas obrni
la starejša ženska iz Škofje 
vasi, ki ni vedela, k d o bi ji 
lahko pomagal . Zdaj pred zi
mo smo ji popravil i s t reho in 
pripravil i kurjavo za zimo. 
P o m a g a m o torej povsod, 
kjer lahko. Znova bi rad po
udari l , da smo zlasti l judska 
a rmada . Seveda pa smo tu 
p redvsem zato, da nauč imo 
m l a d e ljudi, kako bodo po 
pot rebi lahko najbolje brani-
U svojo domovino.« 

NT: Naša družba je ta čas 
v gospodarski, pa tudi del
no v moralni krizi. Pred
vsem zato se pojavljajo tudi 
nekatere nove, drugačne 
pobude in gledanja na našo 
družbo v celoti in na možno
sti urejanja nekaterih težav 
razvoja. Kako v skladu 
s tem delate z vojaki? 

Šipčič: »Zavedamo se 
zdajšnje situacije in tudi sta
nje na Celjskem poznamo ze
lo dobro . Takoj ko pridejo 
mlad i vojaki, rekrut i , j im 
s k u š a m o preko informira
nja, ses tankov, moralnopoli-
t ične vzgoje, izletov, ekskur
zij, raznih pr iredi tev in pre
ko sodelovanja s prebival
s tvom dati celovite in po
d r o b n e informacije o situaci
ji v tem okolju. Tako so sez
nanjeni z vsem, s č imer bi se 
lahko ob služenju vojaškega 
roka srečali. Navedimo za 
pr imer le letošnji festival slo
vensk ih mladincev v Celju. 
Mi smo vojake povsem ko
rek tno in točno informirali 
o t em za kaj gre in kakšna 
manifestacija j e to. Vojaki so 
takra t dosti hodili v mes to , 
se udeleževali razprav na 
srečanju in se sami prepriča
li o vsem. Na vsak način se 
izogibamo t emu, da bi j im 
mi v kasarn i govorili eno, sa
mi pa bi po tem iz lastnih iz
kušenj zvedeh nekaj dru
gega. 

P o d o b n o ie bilo tudi ob 

celjskem T e d n u domačega 
filma. Vojaki so sodelovali 
na pogovorih o filmu, omo
gočili pa smo j im tudi sreča
nje z Ljubišo Samardž ičem. 
P o drugi strani pa s svojim 
delom in življenjem seznan-
j m o tud i mlad ino iz vseh ob
čin celjske regije, seveda do 
mere , ki je glede na značaj 
našega dela dovoljena. Želel 
bi omeni t i tudi oddajo, ki so 
jo prejšnji mesec v naši gar-
niziji snemal i televizijci iz 
Sarajeva za oddajo »V is tem 
stroju«. Pokazali smo j im na
še delo in akt ivnost i ter so
delovanje z družbenopol i t ič
nimi skupnos tmi . Prijatelji, 
ki j ih imam po vsej Jugosla
viji, so m e po predvajanju 
oddaje klicali in mi zatrjeva
li, da je bila oddaja res od
lična.« 

NT: Z n a n o je , d a se s loven
ski m l a d i n c i p r e m a l o odlo
čajo za vojaške pok l ice . Se 
ko t p r e d s t a v n i k i JLA n a 
Cel jskem s t e m kaj ukva r 
j a t e ? 

Š ipč ič : »Gotovo! Že moji 
p redhodnik i so uvedU prak
so, da vsako leto, ne le ob 
državnih praznikih, povabi
mo v kasarno šolsko mladi
no, ob t em pa s k u š a m o po
pularizirati tud i vojaške po
klice. P r edvsem tovrs tne po
govore p r e p u š č a m o mlajšim 
akt ivnim oficirjem, saj ni ge
neracijskih razlik in mladi se 
z mlad imi najlaže pogovo
rijo.« 
NT: K a k o bi l ahko v regij i 
še bol j popes t r i l i življenje 
vaš ih vo jakov in čas , k i g a 
preživi jo n a s luženju voja
škega r o k a n a Cel j skem? 

Š ipč ič : »O t em je težje go
voriti, saj vojaki preživijo tu 
relativno malo časa, ob t em 
pa se morajo čimbolje uspo
sobiti za o b r a m b n e naloge. 
Ker pa j e Celje znano kot 
mes to delavskega razreda, bi 
lahko vojake vključevali 
v vsakole tne delavske šport
ne igre. Konec koncev j e tu
di vehko vojakov d o m a de
lavcev, v svojih krajih, mo
j em Nikšiču, Ti tovem Vele-
su, Valjevu, Novem Sadu in 
drugod pa imajo prav tako 
podobne de lavske igre. Za
kaj bi v času služenja vojske 
vojake ločevali od drug ih de
lavcev? Vojaki se sicer nika
kor ne čutijo zapostavljene, 

vendar bi t akšno sodelova
nje pr ineslo tud i več medse
bojnega spoznavanja, rojeva
lo bi prijateljstva, na osnovi 
tega pa bi bolje sodelovali 
tud i na drugih področjih. 
Pogos to je namreč ena glav
nih ovir, da k a k š n e akt ivno
sti ne stečejo najbolje prav 
v tem, ker se premalo poz
namo. 

Zal pa je v Celju tako kot 
marsikje drugje; ljudje vidi
jo v človeku v sivoolivni uni
formi le vojaka, ne pa držav
ljana Jugoslavije, ki j e le tre
n u t n o na služenju vojaškega 
roka. Redk i so primeri , ko 
v mes tu v id im vojake, ki se 
družijo z mlad imi Celjani in 
Celjankami. Izjeme pa so 
prav tisti, ki se spoznajo na 
kakšn ih s k u p n i h akcijah, 
srečanjih. Tu bi lahko tudi 
mi starejši z lastnim obnaša
njem delali lep zgled. Res
n ično j e ena mojih velikih 
želja, da bi t akšno druženje 
mlad ih vojakov in civilov vi
deval dnevno.« 
NT: Tovariš podpolkovnik, 
v imenu naših bralcev vam 
žel imo v prihodnjem letu 
č imveč delovnih uspehov in 
prijetno bivanje v Celju, pa 
tudi obilo osebnih zadovolj
stev. 

B R A N E P I A N O 
Foto: E D O E I N S P I L E R 

Tomis lav Šipčič je bil ro
jen v vasi Studenca blizu 
Nikšiča, leta 1945 pa se je 
vsa družina presel i la v voj
vodinski Titov Vrbas, kjer 
je nato živel do leta 1955, ko 
je odšel v podoficirsko šolo 
v Bilečo. Šolo je končal 
z odl iko in v Bi leči nato tu
di s lužboval do leta 1960, ko 
je za nekaj mesecev odšel 
v enoto Vojne policije v Sa
rajevu, od tam pa na Voja
ško akademijo v Beograd. 
Akademijo je končal štiri 
leta zatem, od leta 1964 do 
1974 pa je služboval v Ljub
ljani. Nato se je spet dve leti 
šolal na Komandno štabni 
akademiji v Beogradu, služ
boval nato po dve leti v Bo
hinjski beli in Kranju ter le
ta 1980 prišel na delovno 
dolžnost v Ljubljano. Sredi 
letošnjega avgusta pa je 
prevzel dolžnost poveljnika 
Garnizije Celje. 

MAJ MENIJO SLOVENCI 
Obramba 

Naš sistem vseljudske obrambe predpostavlja, da je 
vsak občan vključen v obrambo. 

Čeprav večina vprašanih vsaj deloma ve, kakšne so nji
hove naloge v primeru napada, pa petina anketirancev 
tega še vedno ne ve. Ta odstotek se zadnjih deset let stalno 
povečuje (od 18,4 leta 1978 do 20,1 letos). 

Precej polemik je sprožila tudi pobuda za civilno služe
nje vojaškega roka. Večina - 46,9 odstotkov (dva odstotka 
več kot lani) - meni, da bi morali tistim, ki jim njihovo 
prepričaje ne dopušča služenje vojske v oboroženih silah, 
omogočiti služenje vojaškega roka z delom v socialnih 
službah, bolnišnicah, psihiatričnih ustanovah in podobno. 
Vse manj Slovencev je do tega vprašanja tudi neopredelje
nih (14.3 odstotkov), medtem ko jih 36,6 odstotkov meni. 
da bi morali vztrajati, da bi vsi služili v oboroženih silah. 

Mnogi so slovensko pobudo za civilno služenje vojaš
čine grobo poenostavili in jo predstavili kot napad na JLA. 
Vendar pa odgovori na vprašanje, če smo Slovenci nastro-
jeni proti oboroženim silam JLA. povsem zavračajo 
tovrstne manipulacije; 75,9 odstotkov vprašanih je odgo
vorilo, da Slovenci nismo nastrojeni proti oboroženim 
silam JLA, le 11 odstotkov pa jih je bilo za. 

Varnost 
Slovenci se v glavnem še počutimo varne (93 odstot

kov) in tudi mnenje o miličnikih je kar dobro; 63,4 
odstotki vprašanih ima dobro mnenje o miličnikih in le 
14,8 odstotkov slabo. 

Po drugi strani menijo, da so miličniki bolj »na strani 
države, sistema« (47,2 odstotki) kot »na strani ljudi« (18,9). 
Kar 79,9 odstotkov vprašanih meni, da bi jim mihčnik 
pomagal v stiski, če bi potrebovali njegovo pomoč (le 4,7 
odstotkov meni, da ne bi pomagal), 93,2 odstotkov anketi
rancev pa bi pomagalo miličniku, če bi bil v stiski 'n bi 
potreboval njihovo pomoč. 

Slovenci torej še zaupamo našemu varnostnemu si
stemu. 



Kmet ni nor, nor ie tisti, 
ki iz njega norca brije 
Trpke, Iskrive In resnične zgoHbe mladega kmeta Marka Štadleria 

Kmet je potrpežljive sor
te človek, a ko se enkrat hu
do razjezi, ga je težko pomi
riti. Na strune kmetove po
trpežljivosti pa naša družba 
igra že lep čas; gluha za njih 
pokanje. Na zadnji struni 
igrati pa je nevarno in samo 
še vprašanje časa. Ko še ta 
poči, se prične Vidov p le s . . . 

Kmeta , ki bi bil danes za
dovoljen, ni najti, pa če ga še 
t ako iščeš. Opozarja na sla
bosti , napake , absurde , s ka
ter imi se v sakodnevno sre
čuje pri svojem gospodarje
nju in delu, pa se m u dogaja 
tako, kot bi g luhemu dober 
dan voščil. Družbi , ki j e bila 
g luha za tegobe svojega 
k m e t a pa se ni še nikoli do
bro godilo. Naša se j e tega 
de}stva sicer začela zavedati , 
kako in koliko modro pri 
t em ravna pa bo pokazal čas, 
ki n ikakor ni več naš zavez
nik. Torej se mudi . 

V Bistrici ob Sotli, kjer je 
v dornači rabi še vedno staro 
ime Šempeter , so več inoma 
kmetje . Takšni , ki od zemlje 

živijo in ki družbi redno da
jejo svoje pr idelke, t ržne vi
ške. Ena največjih kmeti j je 
Štadlerjeva, kjer si podajata 
roke dve generaciji. Oče Jo
že, še vedno gospodar kmeti
je , vse bolj p repušča vajeti 
s inu Marku, ki svojo prakso 
u spešno združuje s teorijo, 
znanjem, strokovnostjo. Oče 
ga je poslal v šole, vse tja do 
višje v Mariboru, kjer je Mar
ko postal agronom. 

Vinogradi in vino 
z domačo naleplco 

Okoli deset hek ta rov zem
lje meri Štadlerjeva kmetija, 
ki je s irom naokrog poznana 
p redvsem po v inogradih in 
odl ičnem vinu. Na polovici 
te zemlje ras te v inska trta, 
sk rbno in z ljubeznijo nego
vana. Tako kot vino v doma
čih s teklenicah in z domačo 

na lepko . Štadlerjevo vino je 
j ams tvo za kakovost . V hle
vu pa j e živina za rejo in pro
dajo in za molžo. Tud i pšeni
co, k rompi r in še kaj pridela
jo vsako leto. 

Ko smo j ih zadnjič obiska
li z n a m e n o m , da^poklepeta-
mo z Markom Štadler jem, 
nas j e pozdravil pok iz pišto
le in silovito prašičje krulje-
nje. Dves toosemdese t kilo
g ramska mrcina, ki je tega 
d n e morala smr t storiti , j e po 
vsem Š e m p e t r u oznanjala, 
da pri Štadlerjevih koljejo. 
Prizor j e bil za mes tnega člo
veka naravnos t okruten , še 
na kraj pamet i pa m u ni pri
šlo, da bi se sv in jskemu me
su kdaj odpovedal . Prašiča 

j e pač t reba najprej zaklati, 
t ako j e od nekdaj b i lo . . . 
»Kar v hišo stopite, takoj pri
dem, m a m a vam bo m e d t e m 
že s čim topl im postregla,« j e 
predlagal Marko, ki bi imel 
tisti čas vse kaj bolj po
m e m b n e g a početi , ko t pa se 
pogovarjati z nami . Čas j e na 
kmet ih zlato. 

Kmet še vedno ne 
zna stegniti jezika 

Marka Štadlerja Šempe-
trani cenijo, veliko dajo na 
njegovo besedo. Mlad je , 
zagnan, šolan in glasen, če j e 
t reba na p ravem mes tu kaj 
povedati . »Vsak dan sem 
z našimi l judmi, zato bo tole, 
kar vam bom danes povedal , 
mnenje večine naših k m e 
tov,« začenja Marko in nada
ljuje: »Na naš ih srečanjih ve
liko govorimo, si veliko po
vemo, ko pa pr ide do sestan
ka s preds tavnik i naše kme
tijske organizacije, so pa ti
ho. Oglasijo se šele takrat , ko 
j im voda v grlo teče. V njih je 
še vedno nekakšen pras t rah 
iz preteklost i . Danes je naj
težje v živinoreji, v mlečni 
proizvodnji, ve pa se, da je 
prav tu največ dela in naj
večja odgovornost . To j e da
nes najslabše plačano delo. 
Pa pravijo, da si k m e t že lah

ko privošči tud i dopus t ! Ti
sti, ki krave goji, si ga že ne 
more . Iti na dopus t j e približ
no tako, kot če bi pred tek
m o igralcem zamenjal tre
nerja,« malo po tegne na šalo. 
P o iskrivem humor ju je Mar
ko dobro poznan. 

Družbeni-zasebni 
sektor 

Vsako tekmovanje je do
bro, zlasti še, če j e med tek
meci prava in zdrava konku
renca. K m e t primerja svoje 
rezultate s t ist imi, ki j ih do
segajo v d ružbenem sektorju 
kmeti js tva, Marko pa rezul
ta tom svoje »konkurence« 
ne ver jame vedno . »Družbe
ni sektor gospodar i v nepri
m e r n o boljših pogojih. Dela
jo na najboljši zemlji, njiho
vim rezul ta tom pa jaz ne ver
j a m e m , kot tudi ostah kmet
je v našem kraju ne. B o m to 
kar podkrep i l s p r imerom: 
V d ružbenem sektorju so le
tos na štirih hektar ih zemlje 
želi pšenico osemnajs tega 
avgusta, do šest indvajsetega 
julija pa je bila pšenica pri 
zasebnih kmetovalc ih že od 
nekdaj požeta in spravljena. 
Tisti čas, ko je kombina t pri 
nas pšenico žel, so našo žen
ske že pekle d o m a č k r u h iz 
m o k e nove letine. In tu smo 
pri absu rdu : Naš kombina t 
j e na jesen dobil za isto pše
nico, ki jo j e deževje zalilo, 
republ i ška sol idarnostna 
sredstva, mi kmetje pa smo 
prepričani , da j e bila pos red i 
samo malomarnos t . Ce j e si
la, se vse naredi . Zakaj smo 
pa mi kmetje lahko pravo
časno želi?« 

iVIeiioracijski načrt 
iz aviona 

v kmet i jsko usmerjeni ob
čini Šmarje pri Je l šah je pre
malo dobre zemlje v ravnin
skem svetu, zato že nekaj let 
usposabljajo zamočvirjena 
zemljišča z agrotehničnimi 
posegi. Marsikje s tem dose

gajo u g o d n e rezultate, pone
kod pa so se ti ukrep i poka
zali kot s labe naložbe, ki so 
med k m e t e vnesle več h u d e 
krvi, kot pa dobrega . Letos 
je prišlo na vrs to Kunšper -
ško-bistr iško polje, meliora
cija, ka te re potek je Marka 
zelo razhudil : »Na veliko se 
govori, kol iko zemlje smo 
kmetje s tem dobili, v resnici 
pa ti posegi povzročajo k m e 
tom globoke rane. Za naše 
K u n š p e r š k o polje so meh-
oracijske načr te naredil i 
s t rokovnjaki v Ljubljani, en 
veče r j e kombina t sklical nas 
k m e t e in razgrnil načrt . Ve
čina kme tov se sicer na te 
reči ne spozna, tisti, ki se, pa 
smo takoj vedeli , da je načrt 
narejen iz aviona. Načrtoval
ci niso upošteval i podtalni
ce, izvirov na t em polju, de
presij in nanosov ter od nek
daj obstoječih jarkov. In ta

ko so izkopali j a rke tudi tam, 
kjer j ih tudi najbolj n e u m e n 
kmet ne bi. Nikogar izmed 
nas, ki že desetletja tu živi
mo, ni n ihče nič vprašal in 
zdaj so na najbolj zamočvir
jen ih delih položene drenaž-
ne cevi enako gosto kot tam, 
kjer jih sploh ne bi bilo 
treba.« 

Ekonomika na psu 
Kmetje govorijo o krizi 

v kmeti js tvu, ki d a j e največ
ja od povojnih časov. Opo

zarjajo na cenovna nesoraz
merja, na slabosti državnega 
adminis t r i ranja in določanja 
cen kmet i j sk im proizvodom, 
na razdrobl jeno in slabo ob
delano zemljo, zakonodajo, 
ki mars ikdaj zavira kmeti j 
ski razvoj kmeti je brez na

s ledn ikov . . . Marko Stadler 
sicer pravi, da se na nekate
rih področj ih le p remika na 
bolje, skrbi pa ga polžja na
glica. Hiteti počasi v t em tre
n u t k u pomeni drveti nazaj. 
Natrosil j e le nekaj cvetk iz 
pušel jca- naše kmet i j ske 
s tvarnost i : »Bili so in minili 
časi ugodn ih kredi tov ko 
smo kmetje gradili velike 
hleve, povečevali število sto
j išč in na vel iko kupovah 
mehanizacijo. Zdaj se doga

ja, da so ponekod hlevi napol 
prazni, ker k m e t h rane ne 
more kupovat i . Pospeševal
ni službi j e bilo v preteklost i 
največ do tega, da se pohvali , 
kol iko stojišč imamo, na 
ekonomiko pa takra t ni nih
če mislil. Vnovič poudar jam, 
da naše kmet i js tvo »ustvar
ja« v zelo težkih pogojih. Od 
kme tov se zahteva kvaliteta 
in kvant i te ta hkrat i , mineral

na gnojila in zaščitna sred
stva pa so draga kot žafran. 
Še huje pa je, da so ta zelo 
nekval i te tna. Na pr imer: ne 
da se dobi t i minera lnega 
gnojila, ki bi ne vsebovalo 
klora, klor pa za zemljo ni 
dober. Vsa naša gnojila so 

enos t ranska po sestavu, 
v njih ni nujno po t rebnih mi
kroe lementov , ki j ih rastl ina 
potrebuje za normalno rast 
in razvoj.« 

Preprosto, kot 
pasulj? 

Marko je kmet , ni filozof, 
pa tudi politik ni, ki bi iz svo
jega kabine ta po poljih pše
nico sejal. Njegov lek za oz
dravitev kmeti js tva je pre
prostega sestava: delo kmeta 
bi moralo biti p lačano toliko, 
kot je vredno, delovati bi 
moral trg s prepros t imi eko
nomsk imi zakoni tostmi , po
trebovali bi prave ljudi na 

pravih mest ih , zraven pa bi 
bilo t reba dodat i še zvrhano 
mer ico zdrave pamet i in zna
nja. P o t e m bi se nemara ne 
dogajalo, da bi bil lit^r mine
ralne vode na t rgu cenejši od 
litra mleka. »Veste, noben 
kmet ne more dojeti, da j e 
pšenico prodal po šestnajst 
starih jurjev, k r u h v trgovini 
pa je menda že blizu sto tiso
čakov. V času, ko je moj oče 
kupi l svoj prvi traktor, je do
bil za liter mleka dva litra 
nafte, zdaj moraš dati za liter 
nafte najmanj dva litra mle
ka,« so Markove pr i spodobe 
realnosti , kjer pa kmet i js tvo 
ni nobena izjema. 

Vojska s posluhom 
za kmetijce 

o Mikuličevi vladi Marko 
nima dobrega mnenja, je pa 
toliko bolj navdušen nad po
s luhom in prožnostjo ljudi 
v obč inskem š tabu teritorial
ne o b r a m b e v Šmarju. »Res 
gredo k m e t o m na roke. Vpo-
kličejo nas takrat , ko je glav
nina del na poljih opravlje

na. Kmet , ki ga skrbi , kako 
bo s spravi lom pridelkov, res 
n e m o r e biti dobe r ,vojak', 
pa še d ružba v celoti ima od 
takšnega razumevanja kakš
no korist,« pravi Marko 
Stadler, k i j e zadovoljen tudi 
s sedanjim šmarsk im občin

skim vods tvom. »To je garni
tura ljudi, ki je zelo dovzetna 
za reševanje p rob lemov in ki 
se ne obnaša s pozicije obla
sti.« O naših velikih kmeti j 
skih organizacijah in siste
mih pa tole: »Kombinat i so 
danes v g lavnem trgovsko-
monopo lne organizacije. 
Njega dni se j e sestajal za
družni svet, ki j e odločal 
o vsem, kar j e za kmeta po
m e m b n o , zdaj pa tega ni več. 
Kme t čuti svojo organizacijo 
kot nekaj , kar j e nad njim in 
kjer n ima 'skoraj nobene 
moči.« 

Žlahtna kapljica in 
štedilniki v potokih 

Kmet z d ip lomo, Marko 
Stadler, ki je tudi predsed
nik delegacije krajevne 
skupnos t i Bistrica ob Sotli 
v šmarski občinski skupšči
ni in tajnik bis t r iške lovske 
družine, je povrhu še vnet 
ekolog. To, kar ve, vidi in sli
ši, naravnost , brez dlake na 
jeziku, tudi pove: »Naši 
kmet je so premalo izobraže
ni. Vsakdo, ki namerava 
prevzeti kmeti jo, bi moral 
imeti vsaj nižjo kmet i j sko 
šolo. To bi bilo t reba tudi 
uzakonit i . Vsak pek, čevljar, 
mora imeti p o k h c n o šolo, če 
hoče odpret i obr tno delavni
co, k m e t pa . . . Veseli me, ker 
so v naših osnovnih šolah za
čeli uvajati kmeti jski pouk, 
dal pa sem tudi pobudo , da 
bi uvedli še pouk iz ekologi
je. Zato, da bi imeli mladi 
pravilen odnos do narave, 
okolja. Kot k m e t si prizade
vam, da s svojim delom čim 

manj pr izadenem naravo. 
Zato na naši kmetij i uvaja
m o nove tehnologije pri negi 
tal v v inogradih in na polju. 1 
Da so v naših potokih stari 
štedilniki in pralni stroji pa 
je gola malomarnost ,« se raz
jezi, pa spe t razvedri , ko zač
ne pr ipovedovat i o svoji veli
ki l jubezni - vinski tr t i in 
vinu. 
, Vse, kar je povedal Marko 
Stadler iz Bistr ice ob Sotli, j e 
povedal iskreno, z dobro vo
ljo in namero , v i m e n u naše
ga kmeta in za naše blagosta
nje. Morda k a k š n a njegova 
ocena, t rdi tev, ne drži; Sicer 
pa - vrata po lemike so odpr
ta na stežaj - v času, ki j e vse 
bolj v znamenju demokrac i 
je . Tu, na sončni s trani Alp. 

M A R J E L A A G R E Ž 

Vinske modros t i in u g a n k e 
je zapisal Janez Trdina 

Iz kože je prišel, nima ko
že, za kožo leze? (Vino) 

Dobri angeli so svoje 
uporne, bogu nezveste tova
riše premagali in jih prega
njali tja do gorečega pekla. 
Strašna vročina, ki je puh
tela iz njega, j ih je prevzela, 
užejala in oslabila, da so ko
maj gibali . Bog se je svojih 
prijateljev usmil i l in j im 
ustvaril , da so se okrepčali , 
vino. Kako sladka je bi la ta 
nebeška pijača, ne moremo 
si niti misl i t i , nikar z bese
do dopovedati . V nje spo
min govorimo še dandanaš
nji, kadar hočemo kako vi
no pohval i t i , da je boljše od 
vsakega drugega: Ta kaplji
ca je taka, da bi jo angelci 
pili . 

Jaz sem čuden popotnik: 
navzdol tečem, pa na vrh 
pridem? (Vino, grlo, glava) 

Enkrat se je Adam preveč 
v ina nacedil , kar ga je tako 
vnelo in ojunačilo, da se je 
šel z b ikom bost. Bik je bil 
že takrat hudoben debelo-
glavec, pa je Adama nasadil 
na roge in mu izdrl rebro. 
Bogu se je revež smil i l . Po
bral je rebro in ustvaril iz 
njega Evo, da bi svojega 
moža, kadar bi se zopet pre
več napil , lepo spat spravi
la in ga varovala neumnosti 
in nesreče. 

Mati ima krempeljce, sin 
bradavice, sinov sin pa ro
ge in marsikoga pohode? 
(Trta. grozdje, vino) 

Ljudje so sezidali lepo 
cerkev in dejali zadovoljno: 
»Tukaj bomo odslej boga 
častili.« Hudič postavi po
leg cerkve krčmo in veli: 
»Tukaj pa mene.« 

Nedolžen sem bil obe
šen, poteptan in zaprt; ko 
so me izpustili, sem bil naj
večji grešnik, pa so me vsi 
častili in niso mogli prebiti 
brez mene na nobeni svat
bi in veselici? (Grozdje, 
vino) 

Sovražniku še nikoli ni
sem nič zalega storil, prija-' 
telja pa sem že marsikate
rega umoril, kdo sem? 
(Vino) 

Jaz sem hladen. Kogai 
zebe, naj pride k meni, da 
ga pogrejem ? (Dobro vino) 

Fant junak, starec za de
vet junakov? (Novo in sta
ro vino) 

Vino je učeno. Človeka 
domisl i kdaj takih reči, 
o katerih se mu treznemu 
niti ne sanja. Pri bokalu 
znajo Slovenci hrvaško, 
nemško, italijansko, pretre
sajo duhovito skrivnostne 
besede svetega pisma, ugib-
Ijejo težke matemat ične 
probleme. . . 

KAJ MENIJO SLOVENCI 
Slovenci v Jugoslavi j i 

Kriza mednacionalnih odnosov je izrazita, najbolj pa 
smo »na udaru« Slovenci. Očitki kot so nacionalizem, 
egoizem in podobno pa so verjetno bolj posledica poli
tične napetosti in težnje, da se diskreditirajo nekatere 
odločne zahteve Slovencev. 
Sorazmerno veliko (več kot polovica - 53 odstotkov) vpra
šanih meni, da bi se Sloveniji odprle nove možnosti raz
voja izven okvira Jugoslavije; malo (le 18,9 odstotkov) 
meni, da ne bi imela nobenih možnosti, drugi (28,1 odstot
kov) pa niso odgovorili oziroma so neodločeni. Pa vendar 
72,4 odstotkov anketirancev meni, da Slovenci ne razbi
jamo Jugoslavije, niti se nočemo iz nje izločiti. Večina 
(63,4 odstotkov) meni, da se Slovenci ne počutimo več 
vredne in ne podcenjujemo druge jugoslovanske narode 
in narodnosti; 40,1 odstotkov vprašanih meni, da slovenci 
ne zavračamo priseljencev iz drugih republik, niti si ne 
prizadevamo za »narodno čisto« Slovenijo (41,8). Sicer pa 
43,2 odstotkov vprašanih meni, da je Slovenija premalo 
samostojna, 32 odstotkov pa, da je dovolj ali celo preveč. 

Pa poglejmo še,'kaj po mnenju anketirancev združuje 
jugoslovanske narode. Narodnoosvobodilno borbo so 
postavili na prvo mesto (55,8 odstotkov), sledijo načela 
bratstva in enotnosti (52,5), enotna država (48,2) obramba 
in varnost, JLA (26,8), socializem in samoupravljanje 
(22,9), itd. 



Življenjska sopotnica 
multlpla skleroza 
AH se z njo sprijazniš In upaš - ali obupaš 

Pravijo, da je zagonetna, 
da ima tisoč obrazov, da je 
trdovratno vztrajna. Kogar 
si izbere, mu je do konca 
zvesta življenska sopotnica. 
Takšna je mult ipla sklero
za. Ljudje pa smo različni. 
Tudi t ist ih nekaj čez t isoč 
v Sloveniji , pri katerih so to 
bolezen že prepoznali. »Poz
nam ljudi, ki se sprijaznijo 
z boleznijo in tiste, ki so 
obupani,« pravi podpred
sednik celjske podružnice 
Društva bolnikov z multi-
plo sklerozo Slovenije Alojz 
Prime. 

Med tistimi, ki so se odločili, 
da bodo živeli s to boleznijo, 
so brez dvoma prav aktivni 
člani društva. Vedo, da je 
č loveku najtežje s amemu, 
zato kot poverjeniki obisku
jejo sotrpine, ki so doma 
odrezani od sveta. Pr ipove
dujejo, kaj vse delajo v dru
š tvu - celo svoje glasilo bodo 
izdali - svetujejo, k a m se naj 
obrnejo po p o m o č v t akšn ih 
in d rugačn ih s t iskah, poma
gajo. 

Poverjenica Milica Hudej 
obiskuje, bolnike v občinah 
Žalec, Šent jur in Šmarje: 
»Najtežje j e ženskam na 
kmet ih , ki niso bile zaposle
ne, sedaj pa so brez d o h o d k a 
in brez moči za delo na kme
tiji«. Poverjenik Peter Hoz-
jan j e vsak dan s kolesom na 
poti, od bolnika do bolnika. 
Z dobro voljo pove, da m u to 
pr inese povprečno tri pro
m e t n e nezgode letno. A kaj 
bi to. Pomebne j š e je, da se 
ustavi tu in t am in če druge
ga ne, malo poklepeta . Da 
dela nekaj pametnega . Rad 
bi tud i kaj drugega, pa m u 
ne dovolijo. Inval idska in pi
ka: »Upokojili so m e od da
nes na jutr i . Hotel sem dela
ti, saj i m a m zdrave roke. Pa 
so rekli, da i m a m mult ip lo 
sklerozo in m o r a m v invalid
sko. Tako je to.« 

S P e t r o m Hozjanom smo 
se tudi odpraviU na eno iz
med njegovih poti . Najprej 
k Alojzu Cerovšku, kjer se 
n a m je pridružila tudi njego
va soseda Jožica Vovk. Alojz 
j e bil svoje čase zidar, a ga je 
že leta 1960 bolezen porinila 
v inval idsko. Dokler se je 
lahko za silo premikal , j e še 
šlo. Zadnja leta ne more na
redit i niti koraka . Vsak dan 
pridejo negovalke, da ga ure
dijo, oblečejo in vzdignejo. 
P o t e m ga namest i jo na stol 
v kuhinji , kjer sedi ves dan. 
Žena Fanika je dolgo to dela
la sama, sedaj pa ji zaradi 
s ladkorne bolezni pokajo ži
lice v očeh in tega n e sme 
več. Zdaj sta oba vezana na 
p o m o č drugih: »Sosedje po
magajo, če le imajo čas.« Po
magajo tudi drugi , zlasti pa-' 
t ronažne sestre in drugi 
zdravstveni delavci. Vso 
pohvalo zasluži Ingradova 
obra tna zobozdravs tvena 
ambu lan t a in njihov zobo
zdravnik: »Kadarkoli sem 
moža pripeljala tja, j e bil 
vedno takoj na vrsti . Ko pa 
nisva mogla midva do tja, je 
prišel zobozdravnik ẑ  vsem 
po t rebn im na dom.« Še eno 

p rednos t ima Ingradova am
bulanta . Pri t l ična j e in zato 
dos topna tudi z inval idskim 
vozičkom. V celjskem zdrav
s tvenem d o m u so same stop
nice. 

Največja in neuresničlj iva 
želja Alojza Cerovška je, da 
bi lahko hodil . Tako kot ne
koč. Jožica Vovk hodi , a ji 
vseeno ni lahko: »Pridejo 
dnevi , ko je vse okoli t ebe 
črno. Sam si in bolan, kje bi 
našel pomoč, pa ne veš. 
K nevrologu ne moreš ka^ 
darkoli , drugi zdravstveni 
delavci pa naše bolezni ne 
poznajo dovolj. Ne dajo n a m 
pravice do nobene d ruge bo
lezni. Karkoli n a m je, vedno 
rečejo, da j e to mul t ip la skle
roza. Pa če je ali ni. Or toped 
m e je na p r imer predlagal za 
zdravljenje v zdravilišču, pa 
so na konziliju rekli, da ne 
bo nič, ker ni po pravi lniku 
za mul t ip lo sklerozo. Pe tk ra t 
so mi že odbili prošnjo.« 

Ker pa Jožica ve, da ji 
zdravilišče pomaga, varčuje 
zanj. Polovico p r i m a k n e 

druš tvo, pa gre: »Pot rebna 
sem s p r e m e m b e okolja in 
poči tka. D o m a ves čas nekaj 
delaš.« Zaradi s p r e m e m b e 
okolja, p redvsem pa sreča
nja z drugimi v bolezni ena
kimi l judmi, se veseli sre
čanj, ki j ih pripravlja dru
štvo. Alojz tud i nanje ne mo
re, ke r bi potreboval sprem
ljevalca. Tako kot za večino 
zdravilišč. 

Tudi na teh kra tk ih obi
skih s e j e pokazalo, kako raz
lično j e sprijaznjenje z bolez
nijo. Alojz še vedno misli, da 
se je vse začelo, ko j e nekaj 
pretežko dvignil in se po
slabšalo, ko j e padel . Jožica 
se spominja, kakšen šok j e 
bilo zanjo spoznanje bolezni: 
»Dolgo n i sem prišla k sebi. 
Šele po tem, ko sem se vpisa
la v d ruš tvo in spoznala dru
ge bolnike, sem bolezen 
sprejela. Multipla skleroza j e 
pač moja življenska sopotni
ca.« Na zadnjem obisku, pri 
Paniki Motoh, smo slišah 
bolj g renke besede: »Sedem
najst let že imam to bolezen. 
Če bodo zdravila, bodo. Če 
ne - naj n a m dajo strupa.« 

Fan ika Motoh živi po smrt i 
moža sama. »Bojim se, da 
bom obležala. Sedaj si tega 

ne dovolim. Če j e še t ako hu
do, se prisil im in vstanem.« 
Sama iz stanovanja ne more . 
Nekdo ji mora pridržati vra
ta, sicer ji spodbijejo berglo. 
To se ji je že zgodilo. Ob zad
njem padcu je ležala dve uri 
in pol, dokler niso prišli so
sedje iz službe. Še dobro , da 
ljudje radi pomagajo. Faniki 
pogosto pomaga spodnja so
seda, Tatjana Dremelj , ali 
pa bivša soseda, ki hodi z njo 
v zdravilišča. Tudi iz krajev
ne organizacije Rdečega kri
ža prihajajo. Dvakra t ali celo 
večkra t letno. Nikoli ne po
zabijo na vabila ob srečanjih 
upokojencev, pridejo s kakš

no kavico, p r edvsem pa pri
nesejo v njen d o m delček 
življenja, ki se odvija zunaj . 
Le v njeni nekdanj i delovni 
organizaciji, v Emu, se nanjo 
nikoli ne spomnijo. Pe te r 
Hozjan pravi, da j e t ako tud i 
v drugih delovnih organiza
cijah. 

Verjetno j e razlog nerazu
mevanja delovnih organiza
cij tud i to, da so v njih pre
težno zdravi ljudje, ki se še 
n e zavedajo, kako težko je , 
če človek os tane odrezan od 
sveta, sam s svojo bolečino. 
Drug razlog, ki teži življenje 
bolnikov z mul t ip lo sklero
zo, j e nepoznavanje te bolez
ni. »Ko nas premaguje u t ru
jenost , nas imajo za lene. Če 
se opo tekamo, nas imajo za 

pijance. Mi pa si t ako žel imo 
razumevanja,« j e potožila 
poverjenica Mihca Hude j . 

Največ razumevanja in po
moči so deležni od nevrolo
gov. »V Vojniku de lamo sa
m o trije nevrologi, na oddel
k u pa je sk romnih 33 postelj . 
Za boln ike s celega celjskega 

območja, za vsa nevrološka 
obolenja. L a h k o rečem, da 
so naši bolniki m e d najtežji
mi, pa j im zaradi s k r o m n e 
opremljenost i in p ros torske 
st iske ne m o r e m o dati vsega, 
kar bi potreboval i . Še spreje
ti ne m o r e m o vseh, ki bi po
trebovali našo pomoč.« Tako 
n a m je povedala nevrologi-
nja dr. Jožica Lipičnik. Upra
vičeno si tud i delavci na t em 
boln i škem odde lku želijo 
več razumevanja. A ker se 
obeta preseli tev oddelka iz 
Vojnika v nov osrednji ob
j ek t celjske bolnišnice, pri
hodnos t le ni tako črna. 

Morda pa bodo našli tudi 
zdravila za mul t ip lo sklero
zo? Kdo ve kdaj . Tako kot za 
d ruge bolezni in križe naše

ga življenja. Kako bomo ži
veli dotlej , pa j e odvisno od 
nas samih, od odloči tve za 
o b u p ali za_boj. A zakaj bi 
obupovaU? Človek je že sam 
močan , z drugimi j e nepre
magljiv. 

M I L E N A B. P O K L I C 
Foto: EDI M A S N E C 

Multipla skleroza j6 bolezen osrednjega živčevja in nje
nega vzroka še niso odkrili. Ni dedna in zaradi nje se ne 
umira. Napada miel insko ovojnico, prevleko ali izolacijo 
okrog ž ivčnih niti , ki prenašajo sporočila v možganih in 
hrbtenjači. 

Tam, kjer je mie l in uničen, ga nadomestijo zaplate zatr
delega tkiva (skleroza). To se dogaja na mnogih (multi-
plih) mest ih znotraj živčnega sistema. V začetku se živčne 
pobude prenašajo z manjšimi motnjami, kasneje pa lahko 
te zaplate v celoti zavrejo pobude vzdolž določenih živcev. 

Misel 
Tudi krtina 
Je gora. 
In popasen travnik 
je zelenica, 
če veš, 
da nisi sam. 
Žarek sonca je tvoj brat, 
sestra, prijatelj. 
Biser je, 
počasen potok, 
čeprav tvojim 
korakom nedosegljiv. 
Kot trepeta listje, 
je tvoja misel, 
ki ti daje up, 
življenja - zdravja. 

Multipla skleroza se močno razlikuje od bolnika do bol
nika po svojih znakih, s i lnost in poteku. Najpogosteje 
poteka z obdobji poslabšanj, vrsto napadov, ki j im sledijo 
obdobja delnih ali celotnih izboljšanj. Simptomi in znaki 
se razlikujejo glede na območje ž ivčnega sistema, ki je 
prizadeto. Bolniki trpijo za različnimi težavami, med 
katerimi so najpogostejše utrujenost, otrplost, tresenje, 
poslabšano občutenje, s labša usklajenost gibov, motnje 
v ravnotežju, dvojno videnje, nehotno hitro premikanje 
oči, nerazločen govor, trepet, odrevenelost ali krčevitost, 
os labelost okončin in v težjih primerih paraliza okončin. 
Približno dve tretjini t ist ih, ki imajo mult iplo sklerozo, 
občuti prve znake med svoj im dvajset im in št ir ideset im 
letom. 

Alojz Cerovšek z ženo Faniko in sosedo Jožico Vovk v kotu kuhinje, kjer z branjem, 
televizijo in pogovori preživlja svoje življenje. 

V vročini ali mrazu, dežju in snegu je poverjenik Peter 
Hozjan na kolesu, ki mu nadomešča gibkost nog in 
pomaga na večni poti od sotrpina do sotrpina. 

Fanika Motoh se v svoji samoti razveseli vsakega obiska, 
vsake besede, ki prinese med njene stene delček tistega 
življenja zunaj. 

KAJ MENIJO SLOVENCI 
AiOS 

AIDS vse bolj straši tudi pri nas in letos le še 2,4 
odstotke anketirancev ni vedelo za to bolezen. 

Kaže pa, da se večina Slovencev le še ne zaveda 
prave nevarost i te »kuge dvajsetega stoletja«. Kar 46,9 
ods to tkov (11 ods to tkov manj kot lani) j e »pogumnih«, 
ki se A I D S ne bojijo, 82,4 ods to tkov anke t i rancev pa 
zaradi te bolezni ni spremeni lo stila življenja; 16,3 
ods to tke vprašanih bi se izogibalo bolnika z AIDS, 40,4 
odstotki pa ne bi vedeli, kako ravnati . 

To bi lahko bilo tudi opozorilo zdravs tvenim delav
cem, da Slovenci vendar le še p remalo vemo o tej 
nevarni bolezni. 



Pridite, predstava ho! 
Za rtiečo zaveso se v gledališču odlitiva nov svet 

Zgornj i n a s l o v smo si iz
posodi l i p r i p o k o j n e m u Bo
j a n u Stihu, k i p a n a m to ne 
bi zamer i l t u d i g lede n a dej 
s tvo , da j e b i l š t i r i l e ta 
u spešen u p r a v n i k g leda l i š 
ča. S icer p a j e n a m e n tega 
p i san ja o d g r n i t i b a r ž u n a s t o 
zaveso v ce l j skem gledal i -
šu, u g a s n i t i r e f l ek to r ske lu
či in se v k l o p i t i v mo to r , 
v t e h n i č n i del a n s a m b l a , ki 
p r e d s t a v l j a zakul i s je p red
s t a v e v p r a v e m p o m e n u be
sede, č e p r a v si to besedo 
v zadnjem času vse bol j ra
di i zposo jamo in jo p r e n a š a 
m o zlas t i n a v i soko po l i t i č 
no r aven . 

Zakulisje, v p r e n e s e n e m 
p o m e n u besede , pomeni vse 
kaj drugega. V slovarju tujk 
piše, da j e beseda francoska 
izposojenka in pomen i skrit, 
neviden, zahrb ten . Slabšalni 
p o m e n se besede zakulisje 
bržčas drži zaradi t iste za-
hrb tnos t i . Mi smo zato raje 
brskali , govorili in slikali ti
sto, kar j e očem gledalca si
cer skri to in nevidno. Tega 
pa ni malo , verjemite, in če 
ne bi bilo te t ehn ične četice 
fantov in deklet , po številu j e 
ekipa večja ko t igralski del 
ansambla , bi se Talija kaj ki
slo držala. 

Stopi te z nami skozi stran
ska vrata v stolpu, kjer j e 
pravzaprav delovni vhod za 
zaposlene v gledal iškem hra
mu. Tudi ta \Tata so nekako 
skrita in očem manj v idna 
kot velika, vhodna vrata. Iz 
tega bi se dalo celo sklepati , 
da so tudi vrata lahko zaku
lisna. 

In prav za t emi vrati se 
pravzaprav začenja pravo 
gledališko zakulisje. Tisto, ki 
bi vam ga radi predstavil i . 
Za temi vrati se v de lovnih 
izmenah menjujejo trije vra
tarji: F r a n č i š k a Rep , S imo
n a S imon ič in P a v e l Muho-
vec. Tam brnijo telefoni, t am 
se vošči dobro ju t ro in lahko 
noč. Delovni dan v gledališ
ču je cesto zelo dolg in t iste
mu, ki ga je prah s starih ku
lis in kos tumov ah lasulj za
strupil , hitro mine . 

Vsaka nova p reds tava j e 
nov izziv tudi za tehnični dei 
ansambla , ki zna naredi t i 
(skoraj) vse. Razen tega j e 
t reba biti, če si odrski dela
vec, še akrobat posebne vr
ste. Kulise je t reba sestaviti , 
j ih za gostovanja razstaviti , 
naložiti na tovornjak in po
staviti na povsem d r u g e m 
odru, j ih prilagoditi in poskr
beti za lastno in igralčevo 

varnost . Vili Korošec je leto 
dni tehnični vodja v gledališ
ču, ki m u je sicer zvest že 24 
let. Zanj bi se že lahko reklo, 
da ima s indrom zast rupi tve 
z odrsk im p rahom. No, taisti 
Vili Korošec se ne spominja, 
da bi imeli k a k š n o večjo ne
srečo v g ledal i škem zakulis-
ju , čeprav zadeve vselej niso 
prepros te . Ko so p red dnevi 
gos tovah v l jubljanski Mali 
drami , so moral i kul ise po
spravljati na tovornjak skozi 
s t reho, de lavcu H. j e padel 
na glavo steber, hujših po
š k o d b ni u t rpe l zahvaljujoč 
svoji k repk i konstrukci j i . Si
cer pa niso mačje solze, če se 
ti kaj spust i na glavo. En ele
m e n t Sganare love kulise, na 
pr imer , tehta kakšn ih 300 ki
logramov. Ni čudno , da ima
jo tud i odrski delavci lestvi
co priljubljenih scenografov, 
ki se lahko k r e p k o razlikuje 
od režiserjevega okusa. 
Eden takih j e bil Celjan Av
gust Lavrenčič , ki sicer za 
gledališče ne dela več, pa 
Marjan Kravos iz Trsta, tud i 
Meta Hočevar , pravijo odr
ski delavci Jože Klanšek , 
mojster odra; Hanza T k a v c , 
vrviščar; Mar j an Tu rnšek , 
Mi ran P i lko , Emi l Pan ič , 
Mi lan Orehov , Jože Lipov-
šek. Drago Kres l in . 

Na zavitih s topnicah, na 
poti od vra tarn ice v stolp, se 
dogaja še veliko stvari. Mo
tor teče, ko t bi bil namazan , 
vsako kolesce ve, kako teče 
in s obrača kolo. Zaradi pro
s torske s t iske za skladišča. 

so hodniki , s topnišča, pro
stori in p redpros tor i vsi pol
ni različnih p redmetov in 
kulis , ki j ih v gledališču, k d o 
ve zakaj, hranijo že dolga le
ta. Najbrž tud i iz prepriča
nja, da čez sedem let vse 
prav pr ide, in da se da na tak 
način tud i pr ihrani t i marsi-
kak dinar. Razen tega j e 
z materiali vse težje, zahteve 
ustvarjalcev preds tave vse 
večje, žiro račun v ku l tu rne 
n a m e n e vse tanjši. Pa se j e 
t reba znajti, pravijo: F r a n c 
Lukač , r ekv iz i t e r . Maja Du-
šej , f r izerka, Mel i ta T r a j a r 
in K a l i n a Jen ič , ga rde robe r 
ki , D rag i ca Gor iše , m o š k i 
k ro jač , Adi Založnik , kroja
ški mojs te r , Mar j ana Pod-
lunšek , š iv i l ja - mojs te r , 
Ida Maček, š iv i l ja . 

In vse, p rav vse, vsak rek
vizit, vsak g u m b , vsak ko
s tum, vsak detajl mora biti 
ob do ločenem t r e n u t k u na 
do ločenem mes tu . Čeprav je 
na videz v zakulisju vse raz
metano , vse naloženo in za
loženo, j e t reba na tančno ve
deti za red v t em navidez
n e m neredu . Samo to je po
goj, da se lahko prižge luč za 
p remiero in reprize. R u d i 
Pos inek je v gledališču elek-
tr ikar (vodja) in sodi med 
brazde vzdržljivosti, saj je tej 
hiši zvest že četr t stoletja. 
Tudi šivilja F a n i k a P lesn ik 
j e že dve desetletji sk rben 
varuh gledaliških kos tumov. 
Za »več luči« sta zaslužna še 
elektrikarja Iztok Š t r a k l in 
njegov soimenjak Korošec . 
Dnevno blagajno preš teva 
Drag i ca T r a v n e r . 

Pridi te , p rds tava bo! Tako 
bi z vehkimi , lepo izrisanimi 
č rkami napisal tudi gledaU-
ški slikar Adolf Aškerc . 

M A T E J A P O D J E D 
Foto: EDI MASNEC 

Delovni pogovor iz zakulisja: blagajničarka Ana Vitez in tehnični vodja 
vm Korošec. _ ^., ... 

Tudi brez Kaline Jenič v zakulisju ne bi šlo. 
Kot bi mignil, je Rogovileževa noga spet 
zašita. 

Maja, dobro pritrdi lasuljo, opozarja igralec Drago Ka 
stelic. 

Rekviziti za Hudičeva učenca so hudičevo nevapni, ugt 
tavljata Emil Panič (levo) in Franc Lukač. 

Predstava Daleč od dvorca je končana. Pridite, jutri bo i 
vrsti druga, natančno vesta tudi Jože Klanšek (levo) J 
Milan Orehov. 

KAJ MENIJO SLOVENCI 
Zakonitost 

Odgovor i n a v p r a š a n j a o zakoni tos t i so do neke 
m e r e p r o t i s l o v n i . Avtor j i a n k e t e meni jo , d a s i s t em 
si l i p o s a m e z n i k a v p ro t i s l ovno v redno ten je zakoni
tos t i in po l jubno pr i l aga jan je s ta l i šč . 

Tako se večina (53,7 odstotkov) vprašan ih strinja ah 
v g lavnem strinja, da se mora človek pokoravat i le 
t is t im zakonom, ki se m u zde razumni , na drugi strani 
pa spet večina (59,5 odstotkov) meni , da človek mora 
spoštovat i zakone, ne glede na to, koliko ga ti ovirajo 
v njegovih osebnih težnjah. Da se zakoni prehi t ro spre
minjajo in nimajo prave veljave, meni 78 odstotkov 
vprašanih , da pa se m o r a m o vsem zakonom pokora
vati, zato ker so zakoni, men i nekaj več kot polovica 
anket i rancev . Da pa tud i posebne okoliščine nikoli ne 
bi smele biti opravičilo za kršenje zakona, meni 63,5 
ods to tkov vprašanih . 

Pr imer jave z odgovori v anke tah v prejšnjih letih 
kažejo izrazito t endenco k razvrednotenju zakonitosti . 
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Hec in drobiž morata biti pri hiši 
» l / s / s e čudlja, kako zmorem s tremi. Meni ie aelo z otroki v veselje. Sprva me je bilo strah, zdaj sem 
vesela, da so trije,*' pravi Bosiljka Vasic, mati celjskih trojčkov 

Trije hkrati in vsi trije 
fantje. In to v današnjih ča
sih. Uboga mati , kako bo to 
zmogla? 

Z občutkom tesnobe in ra
dovednosti hkrati sem pri
t isnila na zvonec v tretjem 
nadstropju bloka v Okro-
garjevi ulici 3 v Celju pri 
vratih, na katerih je pisalo 
Vasic. 

Odprla je Bosiljka. Mami
ca, ki j e pred pet imi meseci , 
29. julija, v k l in ičnem centru 
v Ljubljani rodila trojčke. 
S širokim, prijaznim nasme
hom me je povabila, naj 
vs topim. Mož Drago kar ni 
mogel skriti veselja nad obi
skom. Nad še eno radovedni-
co. ki si želi pogledat i njego
ve tri korenjake. 

Že smo bili v prijetno 
opremljeni spalnici, kjer so 
v t reh postelj icah ležali Lju-
biša, Dragiša in Miroslav. Bil 
je čas popo ldanskega počit
ka. »Kadar se dobro najedo, 
spijo tudi po pet ur skupaj . 
Tudi vso noč prespijo,« j e hi
tel razlagati očka. »Med nji
mi je od minu te do dve razli
ke. Ko so se rodili, so tehtali 
od 1482 do 1800 gramov. Dva 
meseca so bili v inkubator ju . 
Lepo napredujejo, pravijo 
v o t roškem dispanzerju. 
Tehtajo že čez pet kilogra
mov, razen Miroslava. Ta je 
zaostal v rasti, ker je imel 
dalj časa težave z dihanjem, 
po tem so m u operirali še ki
lo. Zdravnica pravi, da bo 
kma lu dohitel brata.« 

Vse to sem izvedela v eni 
sapi in kar ne lagodno sem se 
počutila, da sem z vsemi obi
čajnimi ženskimi p redsodki 
stopila v ta prijazen domek . 

Ime po zdravniicu 
Bosiljka j e vedela, da bo 

imela trojčke, že v d rugem 
mesecu nosečnost i . Takra t 
sta z možem začela sk rbno in 
načr tno pripravljati dom za 
družino, ki bo naenkra t po
stala petč lanska . Februar ja 
sta dobila enosobno stanova
nje od Petrola, kjer j e Drago 
skladiščnik. Od prejšnje 
s t ranke sta po dokaj ugodni 
ceni odkupi la opremo, ker za 

novo ne bi bilo dovolj denar
ja. Odkupi la "̂ ta tudi telefon, 
ki j e zelo p o m e m b n a nalož
ba, če imaš doma trojčke in 
si brez avta. 

»Malo m e je skrbelo. Bala 
sem se, da bo kaj narobe,« 
pravi Bosiljka. »Ko so prišli 
na svet, so minile vse bojazni 
in dvomi . Le da so zdravi, j e 
bila moja prva misel. Vedela 
sva, da bosta dva zagotovo 
fantka. Zanju je mož izbral 
ime. To sta Ljubiša in Dragi
ša. Tretji pa je bil preseneče
nje. Nisem razmišljala o spo
lu, p o m e m b n o , da je bil 
zdrav. I m e sem izbrala sama 
po doktorju Miroslavu Jurc i . 
Hvaležna sem m u za vso 
skrb, ki jo je posveti l m e d 
nosečnost jo meni in mojim 
fantom.« 

Pomoč ob pravem 
času 

Drago je bolj malo doma. 
Zaslužiti je t reba za pet ust. 
Kljub t emu najde čas za 
otroke. Sk rbno vodi knjigo, 
k a m o r dnevno vpisuje vse 
poda tke o vsakem ot roku 
posebej . V tej knjigi lahko 
prebere te , kdaj se je kateri 
zbudil , kdaj je dobil obrok, 
kdaj mora dobiti v i tamine, 
kdaj se j e prehladil , kako ga 
je t reba zdraviti. Prizna, da 
j ih še ni previl. Vendar po-
m.aga pri pripravi hrane , j ih 
tudi kdaj nahrani . Obeša pe
rilo, še bolje povedano, smo
t rno ga razporedi po celem 
stanovanju, da mokre ple
n ičke niso preveč v napoto. 

Balkona nimajo, zato sušijo 
perilo povsod: v kopalnici na 
radiatorjih in s tohh, tudi na 
kavču, če ne gre drugače . 
Bosiljka j e zaradi tega malo 
v zadregi, toda nuja je nuja. 
»Pri nas se pralni stroj kar 
naprej vrti, saj umažejo otro
ci dnevno p reko pe tdese t 
p len ic« 

Pri Vasičevih že razmišlja
jo o večjem stanovanju. Ne
kaj časa bo še šlo tako, po
tem bodo otroci potreboval i 
več prostora. Upajo, da j im 
bodo tudi t akra t pomagal i 
v delovni organizaciji. 

»Trenutno se n a m a ni tre
ba pritoževati,« pravi Drago. 
»Takrat ko n a m je bilo naj
težje, so nam vsi priskočili 
na pomoč. Pet rol nama je dal 
300 tisoč dinarjev, sodelavci 
so nama podaril i še 250 tisoč 
dinarjev. V Majolki, kjer dela 
žena, so zbrali 30 tisoč dinar

jev, dobila j e za 100 t isoč di
narjev bonov. Socialno skrb
stvo nama je nakazalo 200 ti
soč dinarjev pomoči . Rdeči 
križ pa 50 tisoč. V celjskem 
o t roškem dispanzerju so na
ma obljubili, da b o mo lahko 
brezplačno dobivali mleko 
v prahu dp enega leta staro
sti otrok. Čakava tudi za reši
tev vloge za otroški dodatek , 
ki sva jo že poslala na social
no skrbstvo.« 

Oblačil se ne bi 
branila 

Vsi, ki nimajo izkušenj 
s trojčki, si res težko pred
stavljamo og romno količino 
perila in drugih oblačil za 
dojenčke. Plenic imajo okoli 
dvesto in teh je zaenkrat do-
bolj. Že zdavnaj pa so otroci 
prerasli žabice in srajčke iz 

paketa za novorojenčka. Tes
na j im postaja že druga gar
ni tura oblačil. Koliko j e tega, 
pove preprosta računica: po 
dvanajst kosov perila pora
bijo dnevno , prav toliko j ih 
mora biti v rezervi, enako 
število j e še v pranju. Prištej-
m o še jope , kapice, rokavič-
ke, z imske odeje za spreho
de. »Ven bomo bolj malo ho
dili,« pravi nekol iko v zadre
gi Bosiljka. » Imamo le šport
n e vozičke. Za vse tri so jih 
napravih po naročilu. Plačali 
smo 270 tisoč dinarjev. Tudi 
toplih odej in volnenih kapic 
in jop t r enu tno n i m a m do
volj.« 

Hec in drobiž morata 
biti pri hiši 

Vrnemo se k t rojčkom, ki 
sedaj ležijo v kuhinji na kav
ču in že nes t rpno godrnjajo 
s t ist im značilnim Gu, gu, 
gu . . . Lačni so. Najbolj nestr
pen je Miroslav, ki to izrazi 

s k r e p k i m in glasnim jokom. 
Počasi m u pr i tegneta še Lju 
biša in Dragiša. Najbolj glas
nega vzame v naročje mama. 
Pros tora je samo še za enega. 
Tri hkra t i v naročju zaenkrat 
obvlada le oče. Dobro da je 
na obisku teta Stana. Še ona 
vzame enega. Ni p o m e m b n o , 
pri k o m so. P o m e m b n o je, 
da čutijo sk rbne roke, ki j ih 
božajo, m a m o , ki j im nekaj 
korakov stran prigovarja, j ih 
l jubkovalno kliče za svoje 
smrkce . 

Kakšno smrke to bi še lah
ko imeli, kaj? Bosiljka se na
smeji in pravi: »Že že, toda 

kaj ko bi b i le .kar tri. To bi 
bilo preveč tudi zame.« 

»Hec in drobiž morata biti 
pri hiši,« doda Drago, ki je 
na svoje očetovstvo več kot 
ponosen . Konec koncev sta 
oba z ženo iz družin z osmimi 
otroki . 

VIOLETA V. EINSPIELER 
Foto: EDI MASNEC 

Bojijo se večjih izdatkov. 
Na mesec oba dobita okoli 
450 tisoč dinarjev. Za stano
vanje gre okoli 60 tisoč di
narjev, za elektriko nekaj 
čez 20 tisoč. Če bi bili obi
čajna družina, bi nekako 
šlo. Največji izdatek je za 
otroško garderobo, ki jo 
morajo vsake dva meseca 
v celoti obnovit i . 

Morda bi naše bralke, 
med katerimi so gotovo tu
di mlade mamice, lahko po
magale trojčkom s kosi gar
derobe, ki so jih otroci že 
prerasli. Bosiljka pa je pri
pravljena odstopit i vsa 
oblačila, ki so jih prerasli 
njeni otroci. 

KAJ MENIJO SLOVEHČI 
Nataliteta 

Slovenci sodimo med tiste razvite narode, ki imajo 
že nekaj časa težave s premajhno natal i teto in fizič
nim umiranjem naroda. 

Anketa kaže, da do tega n i smo indiferentni , anket i 
ranci pa so predlagali več ukrepov za zvišanje rodno
sti: zboljšanje življenjskega s tandarda (62 odstotkov), 
urejanje s tanovanjskih razmer za mlade družine (50,9), 
več denarne pomoči za družine z več otroki (40,4), 
stabilnejše razmere in jasnejše perspekt ive (27,2), mož
nosti , da bi ma te re ostale d o m a in ne bi bile zaposlene 
(27,1), starši bi morali imeti več časa za vzgojo otrok 
(24,4), zagotavlanje možnost i za zaposlovanje (22,2), 
več vrtcev in nižja cena vrtcev (21,3) ter več št ipendij za 
šolanje (9,3 odstotke) . 

Kakor sedaj kaže Sovenci še precej časa ne bomo 
dosegli višje (želene) rodnost i . 



î uiri ižisi zahtevajo nov način življenja 
Informacijske titužbe brez računalnikov nI, zato se za vstop vanjo na SreUnJI tehniški šoli maršala Tita v Celju pripravljajo 
na svojevrsten način 

Prepričana, da so računalniki v našem 
življenju sicer nuja, ampak zame sprejem
ljivi in dostopni le v obliki žepnega raču
nalnika, sem kaj negotovo stopala v učil
nico za izobraževanje in usposabljanje de
lavcev za NC in CNC tehnologijo, kot se 
uradno reče računalniški uči lnici na Sred
nji tehniški šoli maršala Tita v Celju. 

Žepn i računaln ik , ki j e rešil p reneka te ro 
ma tema t i čno nalogo še za časa drgnjenja 
šolskih klopi - to vsekakor da - a m p a k ra
čunalnik , ki bo vodil stroj in v sila k r a tkem 
času nadzoroval izdelavo t ehn ično zahtev
nega izdelka? No, v to n i sem bila več prepri
čana. Vsekakor pa n e v to, da l ahko že v ne
kaj več kot dveh u rah s t rokovnjak izdela 
računaln išk i p rogram, ga vstavi v stroj in 
pokaže - pravzaprav niti ne preveč ponos
no, s£y j e tega vajen - žlen izdelek. 

RUN 
Le še d isketo j e bilo t reba poiskati , raču

nalnik j e n a m r e č že bil prikl jučen, in začelo 
se j e moje računa ln i ško »opismenjevanje«. 
Pr iznam, da se na računaln iš tvo nič bolj ne 
spoznam kot prejšnji t eden , a m p a k zdaj se 
mi računaln ik ne zdi več »pameten«. Vse 
znanje, ki je bilo po t r ebno za izdelavo »pro
grama za strojno programiranje s tružnic in 
vr ta lno-proizvodnih strojev« j e namreč pri
speval inženir Aškerc , računaln ik j e le ubo
gal njegove ukaze in hi tro iskal, preverjal 
poda tke , risal geometr i jske izvedbe po-
smeznih profilov, pošiljal poda tke v tiskal
nik in le kdaj pa kdaj za hip umolkni l , ker je 
iskal še kakšen podatek . 

Ni kaj, kar hi t ro gre, sem modro ugotav
ljala in vrtela v rokah ročno izdelan pro
gram. Za t ehn ično manj zahteven izdelek 
porabi človek z veliko rut ine poprečno 16 
delovnih ur, z r ačuna ln ikom in računalni
ško voden im strojem pa se čas skrajša v po
prečju tud i na če t r t ino . 

No, po u v o d n e m ukazu R U N je bilo t reba 
vpisati šifro, saj brez nje računaln ik ne bi 
niti v sanjah ubogal . I m e izdelka. Hja, kar 
precej zahteven je tale stroj, sem si mislila 
m čakala, kaj bo sledilo. Pa ni bilo prav nič 
pretreslj ivega - po odt ipkani besedici VA
J A je bil n a m r e č računaln ik pripravljen in 
voljan za nadaljnje delo. 

izpiši - manjka znak, napačna 
definicija 

Pa s e j e le začelo, sem zadovoljno pomisli
la in p rav nič krivo se n isem počutila, ker 
sem s številnimi, že kar nelogičnimi vpraša
nji, p ravzaprav sama zakrivila to napako . 
Ampak , računa ln ik je ubogljiv, ob poprav
l jenem ukazu - tokra t se j e na zaslonu za
svetilo »izpiši« - je hi t ro nadaljeval z de lom. 
Izpisal j e vse želene poda tke o izdelku, o ve
likosti, o s£y^i izdelavi, pa o orodju, ki ga j e 
t reba vpet i v stroj, da bo na koncu izdelek 
narejen. 

Orod l/d 48/190/tip 1 - t akšn i in podobn i 
ukazi so se na zaslonu kar vrstiU in počasi se 
mi j e že začelo svetlikati , kaj pravzaprav 
pomeni jo . Pr iznam, od vsega so mi še naj
bolj poznano zvenele zahtevane točke v ko
o rd ina tnem s i s temu - oh, stara dobra mate
mat ika - in š tevi lke ob x, y in z so se mi kar 
n e k a m prijazno svetlikale. 

Definicija ali END? 
P a je le zahteven, tale računalnik , sem 

počasi ugotavljala, saj se je po v s a k e m 
opravl jenem ukazu na zaslonu hi tro zasvet-
likalo: Definicija ali E N D ? Morda j e cejo 

utrujen in se m u ne ljubi več brskat i po 
spominu , morda bi se rad za hip spočil, m e 
je zaskrbelo. Da n ima računaln ik noben ih 
t r enu tkov lenosti , da se ne ut rudi , m e je 
hi t ro potolažil inženir Aškerc in pojasnil, da 
tudi po veču rnem delu ne izgublja hitrosti 
iskanja in preverjanja podatkov. 

Počasi se je izdelava računaln iškega pro
grama zaključevala, le še nekaj poda tkov 
o tem, kaj j e t reba storiti p reden se računal
niški p rog ram vstavi v stroj, sem morala 
izvedeti. Rec imo to, d a j e t reba vselej orodje 
prednastavi t i v stroj, saj so vsi stroji prilago
jeni izdelavi zahtevnih maloseri jskih izdel
kov. Ta menjava orodij tud i omogoča boljšo 
izkoriščenost strojev, pred nastavi tev žele
nega orodja pa je hi t ro in enos tavno delo. 

In zakaj potrebujejo v učilnici 
video? 

Računaln išk i p rogram je končan , 
vprašanje »Definicija ali END« inže 
Aškerc tokra t odgovori z E N D in na zašlo 
se zasveti le še besedica READY. 

Z računa ln ikom smo torej končali . Kaj 
zdaj? No, stroj j e po nare jenem prograi 
hi t ro izdelal želen izdelek, sama pa s( 
v tem-času izvedela še to, zakaj imajo v ui 
niči v ideo-opremo. 

Vsi računalnik i v učilnici so povez; 
s stroji, nimajo pa in ternega sis tema, is 
da si slušatelji p reko računaln išk ih zas 
nov ne morejo pomagat i pri reševanju : 
log. Če je kakšna zahtevnejša, hkra t i pa 
nimiva tudi za ostale slušatelje, jo enos t 
no posnamejo na video in p reko moni tc 
vsi rešujejo zastavljeni p rob lem. Z vic 
op remo pa so posneli tudi nekaj arhivs] 
posne tkov o delu v učilnici, namenjena 
j e tudi snemanju učnih filmov v organizj 
j ah združenega dela. 

Pr iznam, da bi se morala kesati , veni 
mi je po svoje vseeno kar prav tako. Uč 
cem, ki so vztrajali vse do konca moji 
računaln iškega »opismenjevanja« sem si 
ukradla več kot dve uri dela z njiho> 
mentor jem - a prav posebej dolgčas . 
vseeno ni bilo. Stroj j e v t em času sa 
enkra t svareče zabrundal , inženir A š k e r 
opozoril skup ino učencev, naj bodo mj 
previdnejši , a m p a k zgodilo se ni nič hu 
ga. Pravzaprav pa tud i nič odločilnega -1 
ni so še vedno najbolj všeč žepni računa 
ki, p r iznam pa, da j e računa ln iško vocje 
strojev odlična zamisel. 

IVANA FIDL 

Izobraževanje in usposabljanje delavcev 
ter učencev STŠ maršala Tita za NC in 
CNC tehnologijo v računalniški uči lnici 
vodi ta inženirja Fel iks Lednik in Ludvik 
Aškerc. Vsak dela s skupino 12 slušateljev, 
učinica pa je tako zasedena, da oba men
torja komaj zmoreta delo. 

Učenje na šolski opremi v uči lnici NC 
CNC tehnologije je primerno tudi zato, k 
slušatelj i skorajda ne morejo narediti šk 
de. Tudi, če se v samem računalniške 
programu zmotijo in računalniku vstavi 
napačne in netočne podatke, ki pa so sic 
zanj smiselno sprejemljivi , lahko svoj pi 
gram preverijo še pred strojno izdela' 
želenega izdelka. Iz vstavljenega računj 
niškega programa namreč stroj na pos 
ben listič papirja izriše vse značilnosti i 
delka in ob morebitni napaki lahko sluš 
tel ji še vedno popravijo program. Vendi 
pravijo, je to najbolj dolgočasno in nezai 
m i v o delo, zato se že pri izdelavi progran 
velja potruditi . 

Prehod na računalniško vodeno proiz
vodnjo je predvsem za starejše generacije 
izredno težak. So primeri, da v delovnih 
organizacijah delavci , ki so bili vse doslej 
vajeni ročnega dela, računalnikov sploh 
ne sprejmejo kot orodje in pripomoček za 
lažje delo, ampak jih do neke mere pooseb
ljajo in se jih na svoj način celo bojijo. Še 
bolj pa je izrazito nezaupanje v računalni
kovo zmožnost iskanja in preverjanja po
datkov, čeprav je programer tisti , ki ponu
ja svoje znanje. 
Zid odpora in strahu pred računalniki je 
med srednjei^lci znatno manjši, vendar je 
- poudarja Ludvik Aškerc - ključni trenu
tek v tem, ali se bo učenec »spoprijateljil« 
z računalnikom ali ne, prav v premagova
nju tega strahu. 

Ivan Repše, profesor: »Projekt za izobra
ževanje in usposabljanje delavcev za NC in 
CNC tehnologijo smo v Celju razvijali vzpo
redno in v okviru projekta prestrukturira
nja gospodarstva, vanj pa je vključenih več 
kot 30 gospodarskih organizacij. 

Glede na potrebe v združenem delu smo 
v projektnem svetu tudi dopolnili izobraže
valne programe ter organizaciji računalni
ško vodene proizvodnje, programiranju in 
operaterskim delom dodali še informativni 
program za delavce, ki ne delajo neposred
no z računalniško vodenimi stroji. Zanima
nje za izobraževanje in usposabljanje v ra
čunalniški učilnici je zelo veliko, saj imamo 
na šoli zasedene programe že za prihodnje 
šolsko leto. V letošnjih zimskih počitnicah 
pa pripravljamo poseben seminar za učite
lje tehničnega pouka celjskih osnovnih šol, 
saj menimo, da osnovnošolci še nimajo za
dostne računalniške vzgoje. 

Sicer pa v projektnem svetu, ki ga sestav
ljajo tudi zunanji strokovnjaki, razmišljamo 
o nadgradnji informacijskega sistema. 
Zdajšnja oprema, ki sodi v sam svetovni 
vrh, sicer še ne omogoča računalniškega 
konstruiranja, vendar je to eno od naših 
hotenj za vnaprej. Če naša razvojna razmi
šljanja in želje ponazorim le še z enim po
datkom, potem naj povem, da je nakup ce
lotne opreme za učilnico izobraževanja in 
usposabljanja delavcev za NC in CNC teh
nologijo veljal približno toliko kot proizvod
ni stroj nižjega cenovnega razreda. Kolikšen 
je prihranek - delavci se namreč zdaj uspo
sabljajo na šolski opremi in ne na dragi, 
uvoženi tehnologiji - in kaj vse z nadaljnjim 
razvojem naše učilnice lahko ponudimo 
združenemu deluje tako povsem jasno.« 

Ludvik Aškerc, inženir: »Ta hip se v učilni
ci za izobraževanje in usposabljanje delav
cev za NC in CNC tehnologijo izobražuje 
nekaj več kot 60 učencev STS maršala Tita, 
iz združenega dela pa je na šolski opremi 
pridobivalo nova znanja nekaj manj kot 60 
delavcev. S seminarji smo začeli že maja, 
vendar takrat naša učilnica še ni bila v celoti 
opremljena, redno pa delamo od septembra 
naprej. 

Zanimanje združenega dela je izredno ve
liko, m.enim pa, da je precejšnjega pomena 
tudi naša odločitev, da v usposabljanje 
vključimo tudi redne učence. Le-tako bomo 
namreč zapolnili vrzel med šolskim izobra
ževanjem in delom v sodobno opremljenih 
delovnih organizacijah. Kljub zastarelosti 
tehnologije v našem združenem delu je na
mreč na Celjskem veliko delovnih organiza
cij, ki so že opremljene z računalniško vode
nimi stroji. Pri tem bi rad pudaril, da so 
delovne organizacije zvečine stihijsko ku
povale stroje in je zdaj to, dolgoročno gleda
no, postalo slaba naložba. Stroji imajo na
mreč različna krmilja in računalniško izde
lane programe bi morali prilagajati krmilni 
izvedbi vsakega posameznega stroja. To se
veda ne gre oziroma je skorajda tako za
mudno kot ročna izdelava programa. 

Prav te težave združenega dela so nam 
bile na STŠ maršala Tita izziv, da v letoš
njem šolskem letu z učenci izdelamo dve 
raziskovalni nalogi. Sam sem sicer prevzel 
mentorstvo, vendar moram reči, da so učen
ci izredno samoiniciativni in bomo imeli na 
koncu veliko težav, da smiselno uredimo 
podatke in zaključke raziskovalnih nalog. 
Gre za pregled obstoječe strokovne literatu
re ter količino in izkoriščenost NC in CNC 
tehnologije v gospodarskih organizacijah 
na Celjskem. Rezultati obeh raziskovalnih 
nalog bodo koristili predvsem združenemu 
delu, saj bodo delovne organizacije z enako 
tehnologijo lahko bolj povezano sodelo
vale.« 

Zvonko Bizjak, učenec 3. razreda SI 
maršala Tita, strojna usmeritev »Za nu. 
je približno 25 ur učenja v računalniški uc 
niči in to učenje je pravi izziv. V prak 
namreč lahko preizkušamo vse tisto, kar 
v rednem pouku sicer učimo, a le stež 
razumemo uporabne možnosti. 

Sicer pa nas naenkrat v skupini dela 
učencev, v začetku šolskega leta pa so m 
prijavljenimi tudi izbrali tiste, ki so najb 
nadarjeni. Tako seje iz našega razreda pri 
vilo 9 učencev, zdaj pa nas v računalnišl 
učinico prihaja 5. Sam nameravam študin 
računalništvo, zato mi je dodatno izobrai 
vanje v tej učilnici še bolj dragoceno. Sic 
pa je to, kar se naučimo v učilnici izredi 
zanimivo povezovati z našo raziskovali 
nalogo o količini in izkoriščenosti NC 
CNC tehnologija na Celjskem. Zaenki 
smo učenci pripravili šele spisek delovn 
organizacij, ki imajo takšno opremo, te d] 
pa bomo šh v posafnezne delovne organiz 
cije in poizvedovali o izkoriščenosti in S| 
mem namenu te tehnologije. Menim, 6 
v vseh delovnih organizacijah še ne ved 
kaj imajo in kako si lahko s to tehnologij 
olajšajo in posodobijo delo.« 

Učenci STŠ maršala Tita prednastavljajo orodje, ki ga bodo potrebovali za izdelavo 
željenega izdelka. Stroj jim je namreč na listič papirja vse znčilnosti orodja, torej obliko, 
velikost in oblikovanost izdelka, že izrisal. 



PCB 
v Meškovem 
studencu 

Novinarka Tatjana Cvirn 
je 27. avgusta letos v Novem 
tedn iku odgovorila delegatu 
krajevne skupnos t i Karel 
Destovnik-Kajuh: 

- koncentraci ja P C B . 
v Meškovem s t u d e n c u n e 
presega dovoljene meje 

- p o n o v n e mer i tve j e 
opravil Zavod za socialno 
medic ino in higieno Celje 

- v litru vode j e manj ko t 
en nanogram P C B . 

- občinski upravni organ 
in Zavod za socialno medici
no in higieno nista vedela za 
p r e d h o d n e mer i tve in da j e 
P C B . v celjski okohc i sploh 
pr isoten in od kdaj 

- težko bi krivili C inkarno 
Celje za P C B . v Celju 

- težko j e reči, kako so 
P C B . prišli v Meškov izvir 

- voda v Meškovem stu
d e n c u j e vendar le oporečna 

- analizo vode j e t reba še 
tretjič opravit i v Zagrebu . 

Glede na poda tke , ki j ih 
posedujeta Inšpek to ra t ob
č inske skupšč ine Celje in 
ZŽV Celje, pa bi moral biti 
odgovor delegatu nekoUko 
popolnejši . 

Koncentrac i je P C B . v Me
škovem s tudencu presegajo 
dovoljeno mejo vsaj za 40-
kra t (za 4000 odstotkov) . 

Zavod za socialno medici
no in higieno Celje n ima niti 
kadra, niti apara tov za ugo
tavljanje P C B . Najbolj 
opremljeni in kvalificirani 
zavod za to v Jugoslavi j i j e 
Univerzi tetni zavod za 
zdravs tveno in socialno var
stvo Ljubljana, kater i sprem

lja dogajanja v okolici Krup e 
in kater i je izvršil p r e d h o d n o 
analizo. 

Druš tvo za varstvo okolja 
Celje je organiziralo in dalo 
p o b u d o za analize. Naročni
ki in plačniki analiz so bili: 
G G Celje, Hmezad Mesna in
dustri ja Celje in Zavod za ve
ter inars tvo in živinorejo Ce
lje. P i s m e n e rezultate so pre
jeli vsi zgoraj navedeni ter 
Občinska veter inarska in
špekcija Celje in Druš tvo za 
vars tvo okolja Celje. Pri čita-
nju analize in debat i okrog 
nje pa j e sodelovala tud i eko-
loginja obč inske skupšč ine 
Celje. Vzorce j e vzela kvalifi
cirana ekipa (en mg., en dr. 
in en dipl. biolog). Biolog j e 
us lužbenec Zavoda za social
no medic ino in higieno 
Celje. 

Januar ja 1986 j e bila na so
cialistični zvezi v Celju pri 
Sekciji za vars tvo okolja 
predstavl jena naloga Cinkar
ne Celje o triletni uporab i ki
slega gudrona , ka t e r emu so 
s i s t ematsko dodajah P C B . 

V svojem poročilu Cinkar
na Celje navaja, da so v teh 
letih pokur ih 1,228.800 kg ki
slega gudrona s povprečno 
vsebnost jo 13 mg na kg 
PCB. , ka t e remu so pa čisti 
P C B . še dodajah (povprečno 
75 m g na kg). 

O t em poizkusu j e razprav
ljal Občinski inšpektora t ob
čine Celje 11. 2. 1985, nato 18. 
2. 1985 in 20. 2. 1985. O t em 
so razpravljali še republ išk i 
organi. Mariborski zavod in 
še neka te re institucije. 

Tako j e z »žegnom« uprav
nega organa Celje bil izvršen 
poizkus na živih Celjanih. 
Skozi visoke c inkarn iške 
d imn ike j e P C B . tri leta ve
selo odhajal v celjsko bližnjo 

in daljno okolico, odvisno od 
zračnega pri t iska in smeri 
vetra. Pr i razpravi o t em j e 
akt ivno sodeloval tudi pred
stavnik Zavoda za socialno 
medic ino in higieno Celje. 
Voda v Meškovem s tudencu 
pa je in še bo naslednjih 30 
let č loveškemu zdravju zelo 
škodljiva. Seveda vsebuje 
voda, ki jo pijejo Celjani se
daj (zahodna polovica Celja), 
vsebuje tudi ni trate, ki so za 
dojenčke in kadilce zelo 
s t rupeni (pri dojenčkih lah
ko pr ide do možganskih kr
vavitev, pri kadilcih pa do 
raka na grlu in pljučih). Za 
talnico in ostale vode pa ni
m a m o ustreznih na tančn ih 
analiz. 

Za kaj tretjo analizo? Zara
di sprenevedanja? Zakaj ne 
d o d a t n e analize. 

Dosedanje preizkaYe na 
P C B . v celjski okolici in 
v Celju kažejo, da j e P C B . 
pr isoten v vodah, v iglicah 
smrek , v travi, v zemlji, 
v divjadi, v peru tn in i in 
v mleku krav. Največ ga vse
buje divjad z območja Med
lega, Lave, Starega gradu, 
Savinje in Bukovžlaka. 
Vsebnos t varira od 0,20 mg/ 
kg maščobe do 0,55 mg/kg 
maščobe . Torej P C B . je v po
dročju Celja pr isoten povsod 
ko t »sveti duh«. 

Poleg tega pa vsebujejo 
iglice smrek v celjskem par
k u in odtočna voda iz depo
nije C inkarne Celje še sto
krat več nedoločnih organ
skih spojin, ki verjetno niso 
nedolžne. 
Dodatne analize v tej smeri 
so za Celjane življenjsko 
važne. 

Da bi odgovor delegatu bil 
popolnejši , m u je t reba spo
ročiti, da vsebuje divja pe

rutnina od Prosen iškega 
v Šentjurju do Žalca 70 do 
840% nad dovoljeno mejo ar
zena. 

Ostala divjad, goveda in 
domača pe ru tn ina na t em 
območju pa 17 do 700%. pre
več kadmija v jetr ih, v ledvi
cah in mesu . To j e 2 krat do 
3 krat več kot kjerkoli v Slo
veniji (kadmij in arzen sta ze
lo rakotvorna) . Prav tako j e 
po t r ebno sporočit i delegatu, 
da vsebuje koruzna silaža 
z njive v Žepini in z njive 
v Zalogu 6,5 kra t več cinka 
kot v ostah Sloveniji (cink 
deluje na presnovo v orga
nizmu). Pri vsem tem je tre
ba še opozoriti , d a j e celjsko-
žalski gozd po uničenju ta
koj za mežiškim in šaleškim. 

To uničenje pa povzroča 
celjsko, t rbovel jsko in ve
lenjsko žveplo. Pr i vsem tem 
občinski odlok o zraku, kate
rega je sprejela Skupšč ina 
Celje »privošči« Celjanom 
dost i več žvepla ko t v Mari
boru in Ljubljani. 

Da ne bi bih pozabljivi, 
m o r a m o omeni t i in povdari t i 
še fluor, ka terega »EMO« 
preko svojih d imnikov iz
pušča 10 do 48-krat več kot 
dovoljujejo ustrezni pred
pisi. 

Vse to, brez Černobila in 
J E Krško . 

Da bi bila bodočnos t nas 
še lepša, je Cinkarna Celje 
sklenila 10-letno pogodbo 
z naš imi pir i tnimi rudn ik i 
o letni dobavi na 10.000-če 
ton pir i tne rude , katero bo 
predelala v žvepleno k i shno 
(pirit vsebuje poleg ostalih 
težkih kovin kot so kadmi j , 
svinec, še 4 g arzena na I k g 
rude) . Vse to gre skozi lepe 
in visoke d imnike v naše 
okolje. 

Opozoriti je še po t rebno , 
da j e ekipa, ki je sestavljala 
celjski re ferendum, bila tvo
rec celjske industr i je (Olga 
Vrabič, Drago Čeh in dr.). 
Zato ni slučaj, da smo se od
ločili za bolnico kot edino za
točišče Celjanov. 

Vse zgoraj navedeno vedo 
navadni občani Celja 
- upravni organi in zdrav
stvo pa ne. 

Sedanji župan in predsed
nik IS Celja sta v svojih na
stopnih govorih obljubljala 
kvali tetnejše življenje. Fa
sadna prenova starega Celja 
je kljub »tur is t ičnemu nag-
Iju« premalo . 

Ne zaradi obr tnega sejma 
v Celju, a m p a k zaradi takega 
sprenevedanja pred delegati 
bi lahko odstopila. 

Zgoraj navedene poda tke 
poseduje Inšpek tora t občin
ske skupšč ine Celje in ZŽV 
Celje. 

J A N E Z ČRNEJ , 
P lečnikova 25, 

Celje 

Odprto pismo 
Stanetu Kokalju 

Spoštovani tov. Kokalj 

Vznemirila me je tvoja raz
prava, ki se nanaša na izvoli
tev predsednika SZDL v Ce
lju tov. Slavka Pezdiija. Vsi 
v napredni in v demokratič
ni dialog usmerjeni občani 
smo z velikim zadovolj
stvom spoznali, da se trudi
mo tudi v Celju ubrati nove 
poti in pridobiti politično za
upanje najširših ljudskih 
množic, vendar - kot je po
gosto v življenju - lepe reči 
ne trajajo dolgo. 

Po tvojem mnenju bi 
frontno organizacijo v Celju 
moral voditi član ZK, čeprav 
je v Celju med 60 tisoč obča
ni (le) 6000 članov ZK, kot 
sam navajaš. Toda, saj v Ce
lju nismo volili sekretarja 
ŽK. ampak predsednika or
ganizacije, ki naj bi politično 
animirala tistih 60 tisoč ljudi, 
ki niso člani ZK, In tov, Pez
dir, ki je kandidaturo sprejel 

(mnogi vidni ku l tu rn i delav
ci v drug ih okoljih j e niso), 
ima vse kval i te te sposobne
ga, š i roko razgledanega in 
ku l tu rnega politika, kakrš
nega ta čas pot rebujemo. 

Čeprav je po svoje žalost
no , je po drugi s t rani člove
ško razumljivo, d a j e nekate
re ljudi »čas povozil«. Težko 
se j im je sprijazniti z novim 
nač inom in poli t ičnimi me
todami dela. Še vedno bi se 
radi delili na »naše« in one 
druge . Toda, tov. Kokalj , 
»naših« j e vedno manj , tudi 
pravega zaupanja ni več, pa 
tudi proti »nam« niso vsi ti

sti, ki niso z »nami«. Bojim 
se, da svetle p r ihodnos t i ne 
b o m o videli, če bo to odvis
no zgolj in samo od članov 
ZK, kot SI to oči tno pred
stavlja tov. Kokalj . 

P u s t i m o vendar l judem, 
naj imajo svoje mnenje in 
pus t imo , naj ga tudi izrazijo, 
saj živimo v demokra t i čn i 
družbi , a naj to, oči tno manj
š insko mnenje , ne vsiljujejo 
na part i jsko avtori tat iven na
čin, saj lahko ima tako vsilje
vanje težke in dolgoročne 
pol i t ične posledice. 

F R A N C M E Ž N A R 
Celje 

PRIREDITVE 
Slovensko ljudsko gledališče Celje: Na odru Sloven

skega ljudskga gledališča v Celju bodo danes in jutri upri
zarjali mladinsko igro Hansa Christiana Andersena in 
v priredbi Bogomira Verasa Daleč od dvorca. Predstave 
bodo namenjene osnovnim šolam izven Celja. 

Kino Union Celje: V veliki Unionski dvorani bo jutri ob 
19.30 uri novoletni koncert popularnih melodij. Nastopil 
bo Celjski plesni orkester Žabe ŽPD France Prešeren pod 
vodstvom prof. Edvarda Goršiča, kot gostji pa bosta na 
koncertu sodelovali tudi pevki Marjana Deržaj in Tatjana 
Dremelj. 

Cerkev svetega križa Rogaška Slatina: Tam bo jutri ob 
17. uri orgelski koncert. Predstavila se bo Andreja Krklec 
iz Rogaške Slatine 

Zdravilišče Rogaška Slatina: V kristalni dvorani Zdra
vilišča bo v sredo, 30. decembra novoletni koncert, na 
katerem bo nastopil simfonični orkester iz Celja. Koncert 
se bo pričel ob 19.30 uri. 

Zdravilišče Dobrna: V dvorani Zdraviliškega doma bo 
v nedeljo, 27. decembra ob 16. uri nastopila folklorna 
skupina KUD Anton Tanc iz Marija gradca. Uprizorili 
bodo slovensko ohcet. 

V torek, 29. decembra bo v dvorani Zdraviliškega doma 
novoletni koncert. Na koncertu, ki se bo pričel ob 18. uri 
bodo nastopili učenci osnovne šole Dobrna. 

Novoletno praznovanje s programom pa pripravljajo na 
Dobrni 2. januarja. Praznovanje bo v dvorani Zdravili
škega doma, pričelo pa se bo ob 16. uri. 

Kulturni dom Vojnik: V Vojniškem kulturnem domu 
bo v soboto, 26. decembra premiera Petrovičeve komedije 
Vozel. Predstavo, ki jo je režiral Anton Zorko, bodo upri
zorili član vojniške dramske sekcije, predstava pa se bo 
pričela ob 19.30 uri. 

Likovni salon Celje: Tam je odprta razstava grafičnih 
del Danila Jelčiča. Razstavo, ki sojo pripravili v sodelova
nju z Obalnimi galerijami iz Pirana, si lahko ogledate do 
15. januarja. 

Knjižnica Edvarda Kardelja Celje: V študijskem 
oddelku Knjižnica Edvarda Kardelja v Celju bodo jutri ob 
10.45 uri odprli zanimivo razstavo Celje na starih razgled
nicah. Razstavo si bo mogoče ogledati v času. ko knjižnica 
posluje za bralce vse do 24. januarja. 

Zadružni dom Ljubečna: Že tretje leto lahko ljubitelji 
domačega petja na Ljubečni prisluhnejo pevcem, ki jim 
pripravijo Novoletni koncert. Dvakrat so ga doslej pripra
vili člani moškega pevskega zbora. Letos pa ga bodo prvič 
pripravile članice ženskega pevskega zbora. Pomagali pa 
jim bodo pevci Gostinskega pevskega zbora iz Celja. 
Obema zboroma bo dirigiral Tone Volasko. 

Koncert obeh zborov s prav zato priložnost izbranimi 
pesmimi bo v soboto 26. decembra ob 19. uri v dvorani 
Zadružnega doma. 

VESELO 
SILVESTROVANJE 
V GOLOVCU! 

v dvorani GOLOVEC bo 
2 7 . d e c e m b r a o b 1 7 . u r i , veliko 
SILVESTROVANJE 
v organizaciji SUPER FLECKA. 

Na zabavi, ki bo trajala do jutra, bodo 
igrali DON JUAN, z vami pa bo tudi 
Lestvica slovenskih diskotek in najboljši 
disk jockevi Slovenije. Izbrali bodo 
najlepše dekle noči, najlepši par, 
najboljšo plesalko in plesalca, sledile pa 
bodo še razne zabavne igre. 

Zmagovalci bodo bogato nagrajeni, 
prav tako pa bodo med obiskovalci 
izžrebali 99 bogatih in zanimivih 
nagrad. 

Obvezna konzumacija po 2 .000 din na 
dan silvestrovanja ali z rezervacijo 
v SUPER FLECKU in v Golovcu. 

Informacije po telefonu 855-067. 
V A B U E N I ! 



20. STRAN - NOVI TEDNIK smm 

Ni vse v denarju 
Breme težke gospodarske in družbene krize p r i i 

t iska bolj kot kdajkoli v zadnjih let ih. Lahko s | | 
»pohvalimo« s to l iko s tavkami kot r e d k o k a t e n i 
država. Vsaj še za nekaj časa se bomo morali: 
sprijazniti, da bomo morali narediti več za (real l 
no) manjšo plačo. Težko j e vzeti v zakup čase, k | 
še malo niso podobni bodočnosti , kakršno so n a n i 
s l ikali nekoč, in težko je bodočim rodovom n a m e l 
njati nič kaj obetavno zapuščino. Pa je potem š|i: 
kaj lepega v življenju? 

Brez vere v lepši jutri bi marsikdo že z d a v n a j 
odnehal in, ne nazadnje, vse ni tako črno, k o l 
pogosto radi s l ikamo. Nekaj uspehov smo vendarf 
le dosegli , kriza pa je lahko tudi dobra šola z | | 
naprej - da se bomo nauči l i premagovati težave.! 

Takšne krize ponavadi tudi odkrijejo ljudi, k | 
j im moralno priznanje in zadovoljstvo ob d e l i | 
pomeni več kot dinar. Ni vse v denarju in pehanjt | 
za materialnimi dobrinami. 

Mogoče je prav sedaj pravi trenutek, da se nekof 
l iko ustavimo, pogledamo okrog sebe in spet najf 
demo pot do lepih stvari, na katere vse prepogci 
sto pozabljamo; pot do soljudi, do narave . . . 

Ni vse v ve l ik ih stvareh; ljudem, ki znajo najti 
srečo v majhnih stvareh, ni nikoli težko. V s a l 
dan, vsak trenutek lahko nosi v sebi kaj l epega | 
Večina je to že zdavnaj spoznala, zato tudi iz našw| 
ankete ne veje takšen pesimizem, kot bi m o r d l 
kdo pričakoval. 

Zdravko Ivačič, predsednik ZKO Slovenske Ko
njice: »V časih, k i j ih označujemo za krizne, si mora 
človek najti kakšen d robec za osebno zadovoljstvo 
in srečo. Kaj j e to, j e pač odvisno od posameznika . 
Zase lahko t rd im, da j e to ku l tu rno udejs tvovanje 
in delo na področju kul ture . Resda se m o r a m ob 
t em spet obregni t i v in te rventno zakonodajo in 
ukrepe , ki tudi kul tur i še malo ne prizanašajo, ven
dar misl im, da bi tka ni izgubljena, če je v nas vsaj 
kanček opt imizma. Mislim, da je narobe , ko ljudje 
današnji čas gledajo v večini skozi mater ia lno osno
vo. Če neko delo rad in z ljubeznijo opravljaš, je to 
vendar veliko v redno , t ako na de lovnem mes tu kot 
v p ros tem času. Marsikdaj j e mora lno priznanje, 
vsaj zame, vehko več v redno, ki)t vse manj vredni 
dinar.« 

Franci Križan, vodja prodaje v Tozdu Zdravili
ška dejavnost v Zdravi l išču Rogaška Slatina: »K 
n a m prihajajo tud i takšni poslovni partnerji , ki so 
oboroženi z informacijami, da j e v naši deželi vse 
narobe; torej prihajajo zadržani, nezaupljivi. Ko vse 
to, kar i m a m o in kar lahko p o n u d i m o vidijo, so 
presenečeni in spremeni jo svoje mnenje , začno nas 
obravnavat i d rugače . V t em vidim svoje zadovolj
stvo, neke vrste srečo. Osrečuje m e tudi moje de
lovno okolje, iskren odnos s sodelavci, vse nas veže 
p r ipadnos t na šemu zdravilišču, rdeča nit ko stremi
mo k s k u p n i m ciljem, ta pa je spremeni t i Rogaško 
Slat ino v zdravstveno-tur is t ični kraj z mednarod
nim slovesom, v to, kar j e nekoč že bila. Pri nas smo 
optimist i , saj le ni vse tako zelo črno.« 

Srečko Mastnak, obrtnik sitotiskar: »Mislim, da 
i m a m o vse manj časa za iskanje lepot življenja. 
Obsedeni smo od pehanja za mater ia ln imi dobrina
mi. Morda zveni kot šala, vendar je res, d a j e včasih 
sreča za obr tn ika že to, če uspe dobit i po t reben 
mater ial ali celo plačilo za opravljene storitve. Ver
jemi te mi, da človek upravičeno pos tane dobre vo
lje, če si u s p e po dveh mesec ih iskanja in nervoze 
zagotoviti osnovne pogoje za delo. Ob vseh tohkš-
nih tegobah j e težko misliti na lepe stvari. Zame so 
svetli t r enu tk i v družabnos t i , prijateljstvu. Razvese
li me, če s rečam prijatelja in ob kavi pok lepe tam 
z njim. Mislim, da se preveč odtujujemo d rug dru

gemu, da bi morali najti več časa za soljudi. Tako pa 
n a m včasih že za najbližje svojce zmanjkuje časa.« 

Franci Podkoritnik, vodja strežbe v Zdravi l išču 
Laško: »Kriza nas j e obsedla z iskanjem material
nih dobr in . Pozabl jamo pa, da v njih ni mogoče 
najti prave sreče. Včasih se sprašujem, kako to, da 
se ne znamo ustavit i v tej naglici življenja. Kdo ali 
kaj nas sili, da se povsem p r e p u š č a m o t e m u uniču
j o č e m u t e m p u ? Odtujili smo se naravi in sol judem. 
Ne znamo si vzeti časa niti zase, niti za otroke, 
družino, prijatelje. Sam najdem sprost i tev v prijetni 
družbi ali pa vzamem nahrb tn ik in se odprav im 
v planine. Lepoto na jdem tudi v dobr i knj igi . . . 
marsikaj je, za kar j e v redno živeti. Če b o m o znali 
poiskat i te d r o b n e lepote, ki so pravzaprav resnične 
v redno te življenja, b o m o tudi mater ia lno krizo laže 
prebrodili .« 

Roman Matek, predse^ki|i4( l^ Laško: »Nisem čr
nogled. Prepr ičan s ^ , dk f sak dan, vsak t r enu tek 
nosi v sebi kaj l e p e ^ ; Zdi se mi. da smo,v tej krizi 
postali preveč evforični. Vsi govtjruno o njej, včasih 
tudi kar poprek , nifišk pa ne razr-uslja o tem, da je 
mogoče iz slabosti m|težaWr^ki j ih preživljamo, po
tegnit i tudi kaj dobrega^f lhvsezadnje ni vse samo 
črno. Dosegamo u s p e h e na vseh področjih, a smo 
tako osredotočeni na težave in napake , da dobr ih 
dosežkov včasih sploh ne vidimo. Kriza prinaša 
velike s p r e m e m b e , te pa niso le slabe. Zadovoljstvo 
je mogoče najti t ako d o m a kot na de lovnem mestu . 
Mislim, da lahko človeka zadovolji dobro delo, no
vosti , u spešne rešitve, ustvarjalnost.« 

Alenka Tacol, psihologinja v srednji pedagoški 
šoli v Celju: »Srečo zase najdem p redvsem v svoji 
družini in v majhnih s tvareh. Sreča je preš i rok po
jem. Rekla bi raje, da si jo t k e m iz koščkov d robn ih 
radosti . Sem na t ekočem z vsemi dogodki . Stanje 
v družbi povzroča med l judmi črnogledost . Vendar 
se ne s m e m o zapirati vase, kar se sedaj pogosto 
dogaja. Ohrani t i m o r a m o notranjo t rdnost , ki daje 
vero v življenje. Sem opt imis tka . Varnos t iščem 
v svoji najbližji okolici. Ne samo doma . Spoznala 
sem, da so se,ljudje odtujili d rug d r u g e m u . To je 
velika škoda. Človek j e d ružbeno bitje in potrebuje 
st ike. Najgloblje najdeš pri l judeh, ki so ti bhzu. 
S k u š a m širiti ta krog med sodelavci, da zavladajo 
m e d nami še boljši odnosi od ka ter ih j e odvisno 
tud i vzdušje pri delu. Zame je posebno p o m e m b n a 
narava. Živim v odtu jenem in u r b a n e m okolju. 
V naravi je vse zelo logično. Z možem se t rudiva, da 
tud i najina ot roka odkrijeta in začuti ta naravo, nje
no prv inskos t in lepoto.« 

Edita Čebela, delavka na področju izobraževa
nja v Ingradu v Celju: »Rastla sem z generacijo, ki 
ni poznala povojnega pomanjkanja . Zorela sem 
v d ružbenem razcvetu. Današnje stanje občut im 
kot b reme. P o č u t i m .se OTpo^o. Muči m e vpraša
nje, kaj bo z na š in idbMŽJž fc tL^ ina , bo mir, bodo 
lahko nadaljevali š^ngfjSKffS^^^Posliiev? Odnosi 
med l judmi so p o s M O n a ^ e u . I<Ie znamo se več 
pogovarjati . Prehi^CS^Oga prj j s^enemo. še hitreje 
k o m u kaj zamerim^'''^*"*Pt^ se moral i naučit i 
živeti sami. Ne tako kol so dodaja sedaj, ko pričaku
j emo, da bo n e k d o drug skrbel za naše zadovolj
stvo, za naše dobro razpoloženje, za naše ugodje. Če 
b o m o odkrili stik s seboj , se b o mo lažje odprl i tudi 
navzven. 

Osebno iščem zadovoljstvo v družini . Poleg tega 
iščem svojih pe t minu t ; ko sem sama, ko hod im na 
rekreacijo ah p o č n e m kaj drugega, kar m e zadovo
lji. S k u š a m več napravi t i tudi pri delu, kjer imam 
st ike z l judmi, ki iščejo mojo pomoč in nasvete.« 

Nataša Kodarin, učenka 3. letnika srednje eko
nomske šole: »Rada hod im na ples in v disko. V raz
redu se dobro r a z u m e m o in si pomagamo , zato se 
dobro poču t im v šoli. Rada ple tem, pogosto hod im 

v kino. I m a m veliko želja in vem da ne more biti 
vsaka uresničena. Toda starša se trudita , da mi 
omogoči ta tisto, kar pot rebujem. Pogovarjata se 
pogosto o problemih, k i j ih imata. Gledamo na vsak 
dinar. Toda ni vse v oblekah, plesu in discu. Zame 
je na jpomembnejše , da se d o m a dobro r azumemo. 
Včasih pr ide do kakšnega prepira, a m p a k vem, da 
mi starši zaupajo in da me imajo radi. Ne dovolijo 
mi, da os tanem pozno zvečer zunaj, vendar če j im 
povem uro, kdaj p r idem d o m o v - in jaz se tega 
dogovora vedno držim - po tem mi tudi to dovolijo. 
Res, se n i m a m nad čem pritoževati.« 

Vidko Lezjak, prometni mil ičnik iz Celja: »Lju
dje na to krizo precej mirno gledajo in se trudijo, da 
bi se izvlekli. Denarja je sicer manj , zato pa kupuje
m o stvari, k i j ih bolj nujno pot rebujemo. Kljub krizi 
j e še vedno mogoče najti delo, le izbira je manjša; 
bo pač po t rebno delati tisto, kar bo po t rebno v tej 
krizi. Lepo je to, da je na cesti še vedno nekaj 
dobr ih voznikov, čeprav je p rometna varnost iz leta 
v leto slabša. Lepo je tudi to, da še nisem preveč 
star in sem zdrav. Sicer pa so tudi naši starši včasih 
bili na slabšem, po tem pa so malo bolj delali. Tačas 
smo spet malo zadaj, z boljšim delom pa, mislim, se 
b o m o spet izvlekli. 

Bojan Gorjanc, diplomirani elektro inženir: 
»Lepo je, če ima človek koga, da se lahko nanj 
zanese. To je predpogoj za vse ostalo. P o t e m tudi 
zavest, da lahko sam kaj narediš , ne le na področju 
mater ia lnih dobrin , t emveč tudi duhovnih . Povsem 
mogoče je , da je eden vzrokov naše krize v pretira
n e m poudarjanju mater ia lnih stvari, ne pa tistih 
idejnih ciljev, iz kater ih smo postavili našo skup
nost. Lepo je tudi , da imamo še vedno vse možno
sti, da ne m o r e m o reči: ,Zdaj so pa vse poti poruše
ne in n o b e n e vizije ni!'. Kar se n a m danes dogaja, 
mo ramo razumet i kot šolo, ki nas bo naučila reševa
ti težave. Lepo j e nenazadnje tudi , da počasi spoz
navamo, da m o r a m o ^voje Cilje n e p r e n e h o m a po
stavljati više in da jih v b is tvu ne s m e m o nikoli 
doseči, saj po tem n e b i vedeli kako naprej.« 

Živko Beškovnik, organizator kulture: »Čeprav 
pravimo, da smo v časih krize naše d ružbe in mora
le, misl im da se vrednotenje estetskega, v rednote 
o tem kaj je lepo in kaj manj , niso prav nič spreme
nile. Takšno mišljenje me utrjuje v prepričanju, da 
j e torej še vedno veliko lepega tudi v naši zdajšnji 
realnosti . Zame je lepa neka ku l tu rna dobrina, pri
reditev, lepo je tudi vsem tist im l judem, ki lepot ne 
iščejo v nekih velikih s tvareh in ki ne čakajo prin-
cev na belih konjih, t emveč se znajo veseliti m a h h 
stvari. Takšni ljudje so lahko srečni in zadovoljni 
v vseh časih, torej tud i danes . Lepo je , napr imer , če 
znamo opaziti lepoto narave, ko jeseni spreminja 
barve. S k u p e k takšn ih in podobn ih doživljanj tvori 
celoto, zaokroženost , smisel, srečo, enos tavno reče
no, lepo življenje.« 

Nina Podjed, šolarka: »Mislim, d a j e lepo, kadar 
so t rgovine odpr te , kadar je dosti denarja in kadar 
so ljudje prijazni. To mi je najbolj všeč, saj si lahko 
kaj lepega k u p i m za obleči, obu t i . . . Lepo je tudi , 
ker lahko berem lepe knjige in g ledam lepe filme. 
Napr imer Utonilo j e sonce in Kalo, od knjig pa P iko 
Nogavičko in Ovčarja Runa. Lepo je še to, da lahko 
hod im h karateju in t aborn ikom in da sem dobila 
pravo taborn i ško srajco.« 

Terezija Praprotnik, č lanica KO ZZB NOV 
Vransko: »Časi, kakršn i so, prav gotovo niso takšni , 
v kak r šne smo verjeli nekoč . Z borci se o t em 
mnogokra t pogovarjamo in večina j ih je razočara
nih. V p rednovo le tnem času tudi preds tavnik i naše 
krajevne organizacije obiskujemo borce po domo
vih. I skren stisk rok, čas za klepet in občutek , da 
vendar le n i smo pozabljeni, so stvari, ki so vendar le 
še lepe. Tako je tudi na p rednovo le tnem srečanju 
s starejšimi krajani. Ne veste kol iko lepih spominov 
o b u d i m o na takšn ih srečanjih! Če pa smo ob vsem 
tem še zdravi, po tem je vzdušje tol iko lepše. Vsi pa 
ugotavl jamo, da smo lahko srečni, ker živimo v de
želi, kjer vlada mir.« 

Mirko Križnik, Tabor: »Vsevprek govorimo 
o težkih časih, o gospodarsk ih težavah in o mnog ih 

drugih stvareh, ki ]̂  
dje nezadovoljni in| 
kje v družbi , zares ji 
pa, da so vendarlejv 
zadovoljstvo. Doklej 
delati kot delajo, ^ 
Vidim ljudi, ki živi| 
v različnih delovni t 
t rudi tud i po opraj; 
vrtovih, kmet i jah a | 
ran, da tako dela, 
v lepši jutr i , marsi 
pr ipravl jenost ljud 
vedno zdi lepo.« ^ 

ZvonkaDobnik^ 
»Še težji časi so ty 
takrat mlajši in si 
Tudi v našem gos 
manj prometa , kot j 
delo in zato sem ven 
dobro postreženi . Vi 
pok lepe tam z gosti 
sem po svoje srečn 
velik korak za srečo 
škega in sovjetskei 
bolj odgovornih , dj 
navdaja z opt imizn 

Emil Lajh, kust< 
»Kriza je h u d a in v; 
ti, kje smo. Tako m 
dolgoročno razčistil 
da b o m o lažje in bo 
nost. Zdaj nas obda 
krize hitreje izkopa 
samo prob lem knjij 
ne morejo k u p o v a t 
prekini l in misl im, 
drugi , kajti le t ako 
situacije. To j e dobi 
generacije. Ne s m q 
ležali na lovorikah 
rezultatov. Mislim, ( 
pr ide do rezul tatov 
tako h u d krizni pad 
ima voljo. Lepo je, 
prejšnjih kriznih si 
diti." 

Ivan Borovnik, v 
v krizi, venda r sem 
mist . Zakaj? Dokle 
lepo?), se bo dalo i 
popravi t i in izboljš 
vseh nas, ne pa od 
to, da se manj govoi 
konkre tno dela. T( 
služiti k ruh , sicer 
tudi lepo, da smo 2 
zdravjem b o m o znf̂  
ti nas ne sme panfKJ 
nazaj, v še težjo situ 
ji j e tudi dobro me( 
vu. Če je kolekt iv ei 
še t ako g lobokega 1 

Bojan Šribar, m 
najsvetlejša točka 
ljudje; složni, eno t r 
krizi smo bolj pri; 
zato zdravi odnos č 
njal, spet prihaja 
opravl jam delo, ki 
opravl jam še tolik< 
k boljši situaciji pi 
l judeh tud i prebuja 
stvar, kar kaže na I 

Jernej Pelko, d 
TOZD Projektiva, 
ki je d rugo sveto\ 
letih. Povojno ob( 
odrekanja . S led i lo . 
nas je tud i po živi 
bok razvit im držav; 
t r enu tek toliko bol 
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jo. Verjamem, da SO Iju-
clovek takole pogovarja 
TIO le o težavah. Menim 
rari. v kater ih na jdemo 
ljudje pripravljeni tol iko 
vedno lahko optimist i , 

»jem kraju. Zaposleni so 
lizacijah in večina se j ih 
;lužbi, pa naj bo to na 
ugjc. Mars ikdo je pr imo-
je tudi , da bi brez vere 
z d a v n a j odnehal . Prav 
^ j l t i s t o , kar se mi še 

M s č a H m e l j a r v Ža lcu : 
pa je, da smo bili 

rfaz}t! prenašal i težave, 
endanes opažam, da je 
lo nekoč. Živim za svoje 
) vidim, da so bili gostje 
;m kakšn ih pohval , rada 
dim, da mi tudi zaupajo, 
s pa se mi zdi, da je bil 
,orjen na srečanju ameri-
;elja. Pr ipravl jenost naj-
storili za mir v svetu me 

zeju revv/lucije v Celju: 
imeznik se mora zaveda
VA vsak pri sebi k ra tko in 
ai obstoječimi problemi , 
listično gledali v pr ihod-
vrsta preprek, da bi se iz 
hveli mirneje. Pogle jmo 
žal predraga in j e ljudje 

; delom v tej krizi n i sem 
tako morali storiti tud i 
litreje izšli iz nepr i je tne 
IS, ko t tudi za zanamske 
iovoliti, da bi brez dela 
brez dela ni uč inka in 
ik ne more biti srečen, če 
tla. Moje vodilo je, da še 
tno prizadeti človeka, ki 
\ t akšno voljo v mnog ih 
i znah u spešno prebro-

lljske t ržn ice : »Res smo 
p še vedno zmeren opti-
I živeli v miru (ali ni to 
Dstjo in delom marsikaj 
t d a pa j e to odvisno od 
posameznikov. Sem za 
ikuje in piše, a m p a k več 
]^ s&mo z govorenjem 
flnamo roke? V krizi j e 
»jti z obojim, mirom in 

fk' t si zamišljamo. Zaje-
JI nc vodi napre j , a m p a k 
^elia luč v krizni situaci-
i) sodelovanje v kolekti-
|) zmožen izpeljati voz iz 

fe Celja: »Mislim, da j e 
smo ljudje še v e d n o 

Dravljeni pomagat i . V tej 
©magati d rug drugega, 
•lo človeka, ki j e že izgi-
o . Lepo je tudi to, da 
P rad, in v t em času ga 
Mno in tako p o m a g a m 
ipo se mi zdi, da se pri 
ida se bor imo za s k u p n o 
3LEPŠI jutri.« 
i a r h i t e k t u r e , d i r e k t o r 
' "Spadam v generacijo, 

/O preživela v otroških 
i tudi zahtevalo veliko 
jie gospodarske rasti, ki 
i< s tandardu uvrsti lo ob 
jje t renutn i gospodarsk i 
i 'endar še daleč od tega. 

da bi bil brezizhoden. Ne s m e m o n ikakor na lahek 
način zapraviti pr idobi tev N O B ter ugleda, ki ga 
Jugoslavija uživa v svetu. Jugoslavi ja j e še vedno 
oaza miru in tu vidim veliko priložnost, da si z de
lom opomoremo . Ali ni lepo, da p o s k u š a m o iz zagat 
na boljše v mirni situaciji. 

Lepo je tudi , da i m a m o velik potencial v naši 
mladini . Menim, da ima veliko znanja. Poglejmo 
samo skokovi t nap redek mladih na področju raču
nalništva. To in ostalo vliva veliko upranje in za
upanje v boljše čase.« 

S l av i ca Ver t ih , P P T p r o m e t n i c a v Z rečah : »Z 
možem gradiva hišo v Ločah, imava tr i letnega sin
ka, ki naju razveseljuje iz dneva v dan. Človek mora 
imeti motiv, ki ga vodi tudi p rek težav, ki j ih v t e m 
času res ni malo. Razumevanje v družini in na 
de lovnem mes tu mi veliko pomeni . Veliko mi po
meni , da je lahko otrok, m e d t e m ko sva na delu, 
v va rnem zavetju pri mami . Lepo je imeti starše, 
lepo si j e gradit i dom z lastnimi rokami , brez kredi
tov in zadolžitev. Človek marsikaj zna in zmore tudi 
sam. Ko utrujen zaspiš, s e j e lepo spomni t i , kaj vse 
smo naredil i in zmogli z lastnimi rokami . Za teboj 
ostaja rezultat dela in takšna misel te požene v nov 
delovni dan. Mislim, d a j e za vsakega človeka nekje 
še nekaj svetlega in da obupava t i res ni vredno.« 

F r a n c Težak, o b r t n i k pek iz Vi tanja : »Ljudje 
postajamo, zaradi časov, v kater ih živimo, vse bolj 
razkropljena družba. Res je, da nas delo lahko boga
ti. P r e d v s e m misl im na dobre medsebojne , člove
ške odnose , ki pa postajajo vse bolj skrhani . V do
brih, medč lovešk ih odnosih pa v id im lučko, ki nas 
lahko popelje k svetlejš^nfi^cilju. Ne govorim torej 
o finančnih, t emveč o mcjralnih dobr inah . Človek se 
lahko zastonj ubada z de lom in-,t(?gobami, ki m u j ih 
pr inaša vsakdanjik, če ne zna ceniti odnosov in 
relacij med ljudmi, Lepo je, , DTIILI lepe t r enu tke 
s pravimi l judmi, s pravim ČIqyekom. Nevoščlji-
vost in privoščljivo-1 moramo potisni t i na stran, pa 
b o m o zmogli še marsikajl^«"'"' 

Alojz Melavc , k u l t u r n i in š p o r t n i de l avec : »Naj
prej je zadovoljstvo na de lovnem mestu , po tem pa 
dobr i in iskreni prijatelji, ki lahko z nasvet i in do
bro besedo nudijo več kot največja mater ia lna do
brina. Seveda je tudi obra tno , da lahko z dobro 
besedo n e k o m u veliko pomagaš . Ljudje ne s m e m o 
gledati vse samo skozi denar . 

Meni veliko pomeni tudi sprost i tev v krogu pev
skih prijateljev, saj nas pesem združuje tako v ža
lostnih kot v veselih t renu tk ih . Pozabi t i pa ne 
s m e m tud i na špor tne prijatelje pri av tomoto dru
štvu in drugod, s kater imi preživljamo skupaj vese
le in žalostne t renu tke . Moje načelo je , da človek ne 
se misliti samo nase.« 

Valer i ja Skaza , p e v k a p r i a n s a m b l u CMOK: 
»Mislim, d a j e lepo samo še v trajnih dobr inah , kot 
je na p r imer glasba in pa v zares dobr ih prijateljih. 
Menim pa, d a j e vsega lepega danes premalo . Sama 
se h u d e m u poskušam izogniti tako, da misl im samo 
na tisto, kar m e razveseljuje. Vem, d a j e to beg pred 
resničnostjo, vendar m e slabe stvari oziroma tisto, 
kar me lahko razjezi, vsaj ne potre . 

Po naporn i službi je zame razvedrilo tudi nasto
panje z ansamblom in če vidim, da nekater i na 
plesih in podobn ih pr i redi tvah pozabijo na vsakod
nevne skrbi in težave. Tudi v tem je veliko lepega, 
čeprav je na žalost tega vse manj.« 

Mar i ja Čakš iz K o s t H j n i c e , p o d p r e d s e d n i c a OK 
SZDL Šmar j e p r i J « l š ^ ^ ^ življenju so me vedno 
osrečevale d r o b n ^ d M » B | p M tudi v današnjem 
kr iznem o b d o b j u ^ ^ e S r a f i ^ ^ ^ e l i me , če s rečam 
prijaznega človeka, razveseli rne poš tenos t ljudi, 
sloga pri s k u p n i h akcijah. Srečna sem, če lahko 
l judem s čim pomagam, če zanje kaj dobrega nare
dim. Vesela sem tudi kakšnega uspeha v naših 
delovnih kolektivih, razveseljuje m e tudi solidar
nos t v naši občini . Trenu tno , na pr imer , sem zado
voljna, ker so m e šolarji v naši krajevni skupnos t i 
povabih medse v šolo, da j im povem kaj zanimive
ga iz življenja in dela ter o načr t ih v domači krajevni 
skupnos t i Kostrivnica. Zdajle pa hi t im, da poma
gam naši krajanki, ki s i j e nes rečno zlomila roko.« 

P a v l a Z u p a n e , u p o k o j e n k a iz Celja, a k t i v i s t k a 
R K V K S S .Š lande r : »Ko slišim, p reberem, da so 
kje u speh naredit i kaj novega, če se v delovnih 
kolekt ivih uspešno preusmerjajo, če ljudje kljub 
v s e m u še vedno delajo z e lanom in op t imizmom, 
vse to m e na nek način osrečuje, ker je tega vedno 
manj . Zavedat i bi se morali , da tudi danes tisto, kar 
de lamo, de lamo zase in to na vseh področjih, t ako 
na t e renu in v proizvodnji kot v d ružben ih organi
zacijah. Kot akt ivis tko Rdečega križa me osreči, če 
m e človek, ki ga obiščem, pr ičaka z nasmejanim 
obrazom, če ga lahko razveselim z nagel jnom. Vča
sih ni t reba vehko, da je človek srečen. V naši 
krajevni skupnot i ni izrazitih socialnih pr imerov, 
največji p rob lem je samota, osamljenost ljudi.« 

Teo Bizjak, filozof iz Celja: »Lepoto ljudje različ
no do jemamo. Za nekatera lepega sploh ni ali pa je 
lepo nekaj čisto ose l jnc^g«^ po t emtakem seveda 
preveč subjektivna <. trl\i«i!8m| flba^ ne bi mogel trdi
ti, da lepega ni več, ali c e l o ^ W ^ ^ p o to, kar je grdo. 
Če ne posploš im lepega v v ^ ^ ^ r j e pri jetno, kar mi 
godi, kar me razveseljuje - način se danes 
pogosto zamen ju je*u^^yLj^ - po tem bi govo
ril samo o t is tem, kar do#W«^am zgolj kot lepo. Tega 
pa je veliko. Lepe so besede pesnika, ki odpirajo 
nove poglede, nove svetove, lepa je lahko tudi ena 
sama beseda, ki presenetl j ivo na tančno opiše to, 
č emur je bila namenjena , lep je i skren glas, lepa je 
misel, ki n a m govori resnico, četudi je resnica sama 
grda, lepe so podobe in s t^tue vešče roke umetn ika , 
ki povedo o svetu več kot pogled in besede , nena
zadnje - Angleži bi r ekh »last bu t not least« - so 
lepe ženske, njihovi pogledi, njihova gibka telesa. 

Vsekakor pa je grdega nepr imerno več; tudi zara
di grdih pogledov, ki grdo vidijo.« 

Mojca Šoster , p r o d a j a l k a iz Šent jur ja : »V življe
nju j e cel k u p stvari in misl im, da se lepo kar 
prepleta z grdim, da je oboje tako povezano, da tudi 
lepega brez grdih stvari ne bi več opazili. Sicer pa je 
zadnje čase vse manj lepih stvari, vse več je obvez
nosti in odgovornost i , t ako da se v e s e h m bolj d rob
nih stvari. Mednje sodi večerno pletenje pred tele
vizijskim spre jemnikom, urejanje m a n s a r d n e g a 
stanovanja, ki m u z možem že nekaj časa poskušava 
dati pravo, domačo podobo, lepa obleka, ki si jo 
lahko pr ivošč im. . . 

Med pomembne j še , trajnejše lepote v mojem živ
ljenju sodi s inko Urban, ki pa m u žal z možem 
posvečava vse premalo časa. Oba namreč š tudirava 
ob delu in izpiti, poleg s lužbe seveda, zahtevajo 
veliko časa in pogosto tudi odrekanja l as tnemu 
otroku. Še sreča, da so tuS.«^ dve babici in dedka , ki 
j im je Urban v ve.scije. m ga -^s^o čuvajo. Sicer pa, 
v letu 1988 mi bo najlepše, če Uspešno zaključi
la študij in če mi uspelo p m i do drugega avto
mobila, saj brez n i tga ne, g m ^ ^ 

S t a š Beran ič , z o b o z d i ^ U | S i z S lovensk ih Ko
njic: »Nekako otopel SFCSRJHÎ  in prav razjeziti m e ne 
more nič več, življenje pa imam rad in morda tudi 
zato jeml jem vse stvari lepše kot so. Ne bi mogel 
kar na hi tro naštet i t is te najlepše, saj misl im, da 
lepo v življenju sestavlja vrsta d robn ih stvari. Reci
mo, men i veliko pomeni , da jeml jem službo kot 
konjiček in da j e med mojimi konjički spet na 
prvem mes tu služba. Tako mi je vsaj osem ur na 
dan lepo. 

Sicer pa izredno rad k u h a m , p redvsem takrat , ko 
žehm domače ali znance presenet i t i s sarmo, pre-
brancem, čilijem, divjačino. . . Rad sem v družbi , se 
zaklepetam z znanci o čisto d rugačn ih s tvareh kot 
jih je vsakodnevno shšati z radia ali televizije, rad 
imam, da so ljudje zadovoljni. Vesel sem, če so 
otroci zdravi in srečni, najbolj pa mi je lepo - malce 
v šali, a kar pogosto se to dogaja - ker me še vedno 
kličejo ati in ne stric, pa čeprav sem zaradi službe
nih obveznost i veliko zdoma.« 

T a t j a n a Dremel j -Krebel j , p e v k a iz Celja: »Lepo 
je vse tisto, kar človeka razveseh. Ta h ip mi j e 
najlepše, ker j e izšla moja nova plošča in kaseta. Se 
bolj lepo mi je, ker j e mož po dolgem gostovanju 
spet prišel d o m o v in sploh še našel naš dom. 

Drugače pa je lepo, če Sašo dobi petico v šoli; ta 

moj Sašo mi najbrž sploh največ pomeni in me tudi 
največkrat razveseli. U p a m , da mi bo čimprej uspe
lo odpret i svoj lokal, že zdaj pa me veseli urejanje 
prostora. Veseli me, če <kd|f^ novo obleko, seveda 
mora biti lepa, sp loh 'pa , če si jo .^ama nared im; če 
mi mehan ik dobro popravi avto m če vulkanizer 
hi t ro in na tančno zamenja g u m o . če se s prijateljico 
zaklepe tam za nekaj ur, pa splok ne opazim, kako 
dolgo že sediva ob kavi. 

Lepo mi je tudi N . P ^^JaJ, . . ledvsem zato, ker ne 
m a r a m snega. Ta hip si nafjbolj želim, da bi zima že 
minila in da bi bila č imprej pomlad. Sicer pa mi
slim, d a j e lepo, če človek ne vs tane z levo nogo, saj 
se m u po tem podnevi dogajajo same lepe stvari, ah 
pa s e m u le zdijo lepe.« 

P e t e r Mi lovac , uč i te l j t e l esne vzgoje: »Kaj je še 
lepega v življenju? Težko vprašan je . . . Življenje je 
lepo, če ga znaš živeti. Nekater i uživajo v športu, 
v potovanjih, v gledanju televizije, drugi zopet 
v tem, da se zabavajo na plesih, da posedajo v go
st i lnah. Sam uživam v svojem poklicu, ko delam 
z otroki. P r edvsem mi življenje lepšajo izvenšolske 
akt ivnost i , ko se lahko z otroci še bolj ukvar jam kot 
pri u rah te lesne vzgoje. Sam tudi uživam v tem, da 
spremljam špor tne dogodke . Se pravi, da je zame 
to, da sem učitelj hkra t i poklic in hobi . A m p a k tudi 
glasba, knjige, l jubezen so stvari, ki so ne glede na 
to kakšn i časi so še v e d n o lepe.« 

Igor Razgor , inžen i r s t r o jn i š t va : »Zame je naj
lepše, če še kje najdeš zaupanje, okolje, kjer si 
sproščen, da lahko ustvarjaš. Tega pa je v e d n o 
manj , ker so skoraj vsi poštah obremenjeni s pro
blemi preživetja. Ampak , če i ^ / a u p a n j a , tud i ni 
uspehov. Lepo je, če imaš prijatelja, ki ti pomaga . 
Še posebej v teh časih. Danes težkci živiš sam, ločen 
od vseh ostalih.« 

Aleš Že rovn ik , d i p l o m i r a n i ekonomis t : »Če bi 
bilo vprašanje, kaj j e : življenju, bi hi t ro 
našel odgovor. Toda k , je tudi manj kon
kre tno . Včasih j e lahko iep samo kakšen t renu tek . 
Zame je najlepše, če se na pr imer srečajo ljudje, ki 
se razumejo pa se kaj pogovorijo in odrinejo vsak
danje skrbi . Lepo je, če si v teh časih idealist in 
romant ik , pa čeprav mi je neka prijateljica pred 
k ra tk im rekla, da le-teh danes ni več. Lepo je . če 
lahko počneš tisto, kar te veseli, kar ti je všeč. 
Včasih so dnevi , ko ti je prav vse lepo. Lepo ti je če 
imaš nekoga rad, ah pa da greš, kar tako, na Stari 
grad. Majhne stvari so tiste, ki n a m življenje napra
vijo lepo. Pravzaprav pa j e kl jub vsemu življenje še 
vedno lepo.« 
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KAJ MENIJO SLOVENCI 
Kako ž iv imo 

Leta 1980 je g o s p o d a r s k a k r i za k r e p k o pot r 
k a l a n a v r a t a . To se pozna t u d i v odgovor ih n a 
vp ra šan j e , k a k o ž iv imo d a n e s v p r i m e r j a v i 
z ž ivl jenjem p r e d p r i b l i žno p e t i m i le t i . 

V vseh štirih anke tah po letu 1982 je več kot 
polovica vprašan ih menila, da s labše ali precej 
slabše (leta 1984 kar 69,1 odstotka) . Anket i ranci 
menijo, da gre navzdol tud i z demokra t ičnos t jo 
odločanja, samoupravl janjem, spoštovanjem de
la in delavcev, da so manjše možnost i za stano
vanja in zaposlitev. Manjša je tudi možnost imeti 
o t roke in jih preživljati, na s labše gre s kul tur
nim življenjem in tud i z zakonitostjo. Precej 
pesimizma, torej. 

Večina s p lačami komaj pokrije osnovne živ
ljenjske s t roške; 28,2 ods to tka jih trdi , da j im od 
plače nič ne ostane, pribl ižno tretjina pr ihrani 
zelo malo, 35,1 ods to tkov j ih trdi , da j im nekaj 
os tane in le 1,7 ods to tka , da j im kar precej osta
ne. Življenje iz rok v us ta vpliva, seveda, tudi na 
razpoloženje; več kot polovico vprašanih preve
va s t rah in zaskrbl jenost pa tud i upa iye . 
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NOČNE 
CVETKE 

• V ponedeljek je doma na 
Dobrni razgrajal Marjan L. 
Kazalo je, da se Marjan zle
pa ne bo umiril, zato so ga 
miličniki odpeljah v pro
store za treznenje. 

• Antun K. iz Ribaijeve 
ulice zelo dobro pozna pro
store sodnikov za prekrške 
v Celju, saj je njihov reden 
gost. Pred časom je imel 
bolj resne pogovore tudi na 
celjskem sodišču, kjer se je 
zagovarjal zaradi nasilni-
štva. Očitno pa Antun sodi 
med tiste razgrajače, ki se 
ne mislijo kar tako pobolj
šati, saj je v nedeljo na av
tobusni postni v Celju spet 
žalil, zmerjal in pljuval pot
nike. Miličniki so ga uspeli 
nekoliko umiriti; zaleglo pa 
je samo do naslednjega 
dne. ko je Antun razgrajal 
v Mercatorju na Hudinji. 
Takrat je bila mera le pre
polna in Antun je moral v, 
njemu tako domače, pro
store za treznenje. 

• Ivan K. je pomalem že 
začel praznovati, veselje pa 
so mu nekohko pokvariU 
prometni mihčniki, ki so ga 
ustavili v soboto zvečer, ko 
je vozil s precej preveč ko
zarčki kot bi smel. Ivan je 
bil tudi pretirano vztrajen 
in je kljub prepovedi milič
nikov vseeno še enkrat se
del za volan. S tem si je 
prislužil večjo kazen pri 
sodniku za prekrške, za na
grado pa je smel še prespati 
v prostorih za treznenje. 

• V soboto zečerje Enes S. 
v Aškerčevi ulici v Celju 
prebutal Ernesta P. Enes je 
že bil ovaden zaradi nasil-
niškega obnašanja, milični
ki pa so mu obljubili še eno 
ovadbo. 

S.Š. 

»Turistični nagelj« z napalco 
č e p r a v star komaj 21 let, 

je, kot kaže, Branko A. iz 
Pečovja pri Štorah že kar 
prevejan goljuf; celjski jav
ni tožilec je namreč te dni 
dobil kar dve ovadbi zoper 
njega. 

B r a n k o A. si je za prvo žr
tev izbral S tanka Z. ki j e vzel 
v najem Celjsko kočo. Kaže, 
da ima Branko kar uglajen in 
prepričljiv nas top, saj j e 
S t anka Z., ki je le bolj vešč 
"poslov prepričal , da j e vodja 
snema lne ekipe RTV Ljub
ljana. Novopečenemu uprav
n iku Celjske koče j e natve-
zil, da bodo to tur is t ično po
s tojanko posneli in ji pripeli 
»Turistični nagelj«. Omeni l 
je tud i delavca RTV, s kate
rim naj bi se S tanko Z. de
j ansko dogovarjal za neko 
snemanje . Podpisa la sta tudi 
pogodbo, Branko A. pa se je 
podpisal kot vodja Tozd 

E P P in K Z P ter pobral 
40.000 dinarjev predujma, 
kar naj bi bilo 10 odstotkov 
cene snemanja in naj bi bilo 
za plačilo nekakšn ih davkov 
za snemanje . 

Gos tom na Celjski koči se 
j e vse skupaj zdelo le nekoh
ko sumljivo, še posebej , ker 
tud i pogodba ni bila bogve 
k a k o profesionalno sestav
ljena. Posumi l je tudi S tanko 
Z. in odhitel na Postajo mili
ce. Miličniki so Branka A. 
k m a l u prijeli; pri njem so na
šli še 35 t isoč dinarjev, ki so 
m u j ih zasegU. 

Manj ko t mesec dni kasne
je (4. decembra) je Branko A. 
vzel na p iko Zdravil išče Do
brna (očitno se rad »ukvarja« 
s tur izmom). V hotelu Dobr
na si je 4. decembra naročil 
sobo in po tem do 8. decem
bra v polni mer i koristil vse 
hote lske usluge. V hotel so 

ga sprejeli, čeprav ni imel 
osebne izkaznice (pokazal je 
le izkaznico celjskega kara te 
kluba), B ranko pa se j im je 
v polni meri »zahvalil« za go
stoljubje; na račun sobe je 
naročeval h rano in pijačo za 
cela omizja. 

Za Branka sta bila usodna 
miličnika, ki sta prišla v ho
tel in opozorila osebje, da 
fant verjetno n ima denarja. 
Hotelirji so preverili in brž 
ugotovili , da to drži. Na ža
lost, ker je Brankov račun do 
tedaj narasel že na 320 tisoč 
dinarjev. Seveda so ga brž 
vrgli skozi hotelska vrata, 
B ranko A, pa je pred tem še 
obljubil, da bo naslednji dan 
pr inesel denar in poravnal 
račun . Seveda ga ni bilo 
(Branko je nezaposlen), zato 
se bo moral na sodišču zago
varjati zaradi dveh goljufij. 

S.ŠROT 

Pogojne Icazni za delavce LIK 
Savinja 

Na celjskem sodišču se je končalo sojenje štirim delav
cem bivše LIK Savinje, ki so bili obtoženi zlorabe polo
žaja in pravic odgovorne osebe in zlorabe samouprav
ljanja. 

Sodišče je obtožilo Jožeta Cerovška, bivšega direktorja 
tozda Pohištvo Šempeter na pogojni kazni 6 mesecev in 
3 mesece, potem pa izreklo enotno kazen 7 mesecev 
zapora, pogojno na eno leto, ker je Zvonku Perliču dvakrat 
pomagal do cenejšega pohištva, kot pa je bila dejanska 
vrednost. S tem je zlorabil položcO in pravice odgovorne 
osebe. 

V enem primeru naj bi ga Zvonko Perlič, bivši generalni 
direktor Savinje k temu nagovarjal, zato ga je sodišče 
obsodilo na pogojno kazen 6 mesecev zapora, poleg tega 
pa so Zvonku Perliču izrekli še pogojno kazen tri mesece 
zapora zaradi zlorabe samoupravljanja, ker naj bi nekemu 
delavcu pred tremi leti izplačali osebni dohodek za čas, ko 
je bil v bolniškem staležu (a je kljub temu opravljal svoje 
delovne dolžnosti). Sodišče je potem, obe kazni združilo in 
izreklo Perliču enotno kazen 8 mesecev zapora, pogojno 
na eno leto. 

Za zlorabo samoupravljanja sta bila obsojena tudi Ivan 
Grabrijan in Drago Guzej, ki sta potem na sestanku komi
sije za delovna razmerja vztrajala, da se znesek delavcu 
izplača. Guzeja so obsodili na pogojno kazen 2 meseca 
zapora, pogojno na eno leto, Grabrijana pa na 2 meseca in 
15 dni zapora, pogojno na eno leto. 

Perliču je sodišče izreklo tudi stransko kazen 300 tisoč 
dinarjev, Cerovšku pa stransko kazen 200 tisoč dinarjev. 
Sodba še ni pravnomočna. 

Požar na podstrešju 
Prejšnji petek okrog pol

dneva je začelo goreti na pod
strešju stanovanjske hiše 
v Ulici heroja Rojška v Celju. 

Kot kaže je zagorelo zaradi 
prižgane sveče, ki jo je otrok 
pustil na podstrešju. Ogenj so 
gasilci pogasili, vseeno pa je 
zgorelo ostrešje in izolacija, ta
ko da je škode za 10 milijonov 
dinarjev. 

Utonil v Sotli 
v ponedeljek zvečer je 

v kraju Nimno, utonil v Sotli 
48-letni Franc Šeligo. V večer
nih urah se je Šeligo vračal 
proti domu, približno 500 me
trov pred domom pa je zgrešil 
pot in zavil proti Sotli. Padel je 
v približno 4 metre globok tol
mun in utonil. 

Ogromne cisterne na 
cesti 

Verjetno največji tovor (v višino je me
ril 6,5 metrov, v širino pa 6 metrov), ki so 
ga kdaj peljali po cestah na našem ob
močju, so prejšnji teden srečno pripeljali 
v Ljubljano. Na štirih tovornjakih so pre
peljali iz zagrebškega Jedinstva cisterne 
za ljubljansko pivovarno. 

Tovornjaki so pripeljali na slovensko 
stran pri Bistrici ob Sotli, kjer so skrb za 
varnost prevoza prevzeli celjski promet
ni miličniki. Poleg njih so pri prevozu 
sodelovali še železničarji, ki so dvakrat 
morali izklopiti električni tok na železni
ški progi (na našem območju v Grobel
nem), poštarji, ki so odklapljali in dvigo
vali telefonske kable, delavci Elektra Ce
lje, ki so poskrbeli za električno napelja
vo in elektrosignal, ki je poskrbel za se
maforje. Tovornjaki so se zaradi višine 
tovora morali izogibati nadvozov (zato so 
peljali po žalskih ulicah in ne po obvozni
ci), prevoz pa je bil dobro organiziran, 
tako da ni bilo večjih zastojev na cestah. 

S. Š., Foto: EDI MASNEC 

PROMETNE NESREČE 

Verižno trčenje 
Precej škode je nastalo pri ve

rižnem trčenju prejšnjo sredo 
zjutraj na magistralni cesti 
v Šentrupertu. Voznik osebnega 
avlomobila 51-letni Jožef Kugler 
z Gomilskega, ki je vozil od do
ma proti Žalcu, je v Šentrupertu 
spregledal, da kolona vozil pred 
njim stoji. Tako se je zaletel 
v osebni avtomobil 32-letnega 
Jožeta Omahna iz Lukovice pri 
Domžalah, njegov a\i;omobil pa 
je potisnilo naprej v Kombi 32-
letnega Štefana Hribarja iz Kam
nika. Za Kuglerjem je potem pri

peljal še 31-letni Vinko Jagodic 
in se tudi zaletel v stoječa vozila. 
V nesreči so se ranili Jagodic. 
Kugler in njegov sopotnik Janko 
Ramšak iz Kamnika, škode na 
vozilih pa je za približno devet 
milijonov dinarjev. 

Z mopedom na 
železniški most 

Prejšnji četrtek zvečer je 53-
letni Jože Vrtačnik iz okolice 
Laškega z mopedom zapeljal na 
železniški most v Tremarju, če
prav sta vožnja in tudi hoja po 
tem mostu prepovedani. Ko je 

bil Vrtačnik že na mostu, je iz 
laške smeri po levem tiru pripe
ljal tovorni vlak, eden izmed va
gonov pa je zadel mopedista, ki 
ga je vrglo ob mostno ograjo. Vr
tačnik je dobil tako hude po
škodbe, da je umrl. 

Čez pločnik 
v garažo. 

Precej hitro je moral pripelja
ti voznik osebnega avtomobila 
32-letni Zijad Draganovič iz Ce
lja, ki je prejšnji četrtek popol
dne na križišču v Novi vasi za
peljal v levo na pločnik, kjer je 
zadel 41-letno peško Jožico Do
brajc iz Celja. Draganovič se je 
potem zaletel v bližnjo garažo 

Srečka Žibreta in poškodoval še 
avtomobil v garaži. Huje ranjene
ga voznika in Dobrajčevo so pre
peljali v celjsko bolnišnico, na
stala pa je tudi precejšnja škoda. 

Neprevidni dekleti 
Prejšnji torek zjutraj sta se na 

magistralni cesti v Rogaški Sla
tini hudo ponesrečili petnajst
letni Liana Ž. in Irena O. Dekleti 
sta izven prehoda za pešce (pri 
igrišču TVD Partizana) nenado
ma stopili na cesto. Takrat je iz 
Rogatca pripeljala z osebnim av
tomobilom 24-letna Blaženka 
Čoh, ki je močno zavrla, a nesre
če ni mogla preprečiti. Huje ra
njeni dekleti so prepeljali v celj
sko bolnišnico. 

Trije avtomobili na 
kupu 

Prejšnjo sredo dopoldne je 42-
letni Mirko Kalteneker iz Misli-
nje v Titovem Velenju z oseb
nim avtomobilom zapeljal 
v oster ovinek in ga je zaneslo. 
Iz nasprotne smeri je takrat pri
peljal 70-letni Avstrijec Franz 
Zimpascher, ki ni mogel prepre
čiti trčenja. Za Kaltenekerjem je 
potem pripeljal še 70-letni Ivan 
Majcen in prav tako trčil v nje
gov avtomobil. Huje ranjenega 
Kaltenekerja so prepeljali v slo-
venjegraško bolnišnico, škode 
na treh avtomobilih pa je za 1,5 
milijona dinarjev. 

Prehiteval in 
zapeljal s ceste 

Na regionali cesti med Tito
vim Velenjem in Šoštanjem, je 
prejšnjo sredo popoldne 24-letni 
Igor Centrih iz Celja prehiteval 
osebni avtomobil, ki ga je pred 
njim vozil 28-letni Milan Mlinar 
iz Šoštanja. Ko je Centrih že pre
hitel vozilo pred seboj, je ostro 
zavil v desno, takrat pa je njego
vo vozilo zaneslo, tako da je trčil 
v drog javne razsvetljave. Cen
trih se je huje rami, škode pa je 
za približno 1,7 milijona dinarjev. 

(Pre)poceni vrtci 
Celjski javni tožilec je zah

teval preiskavo zoper bivšega 
direktorja preboldske tekstil
ne tovarne, 64-letnega Ivana 
Z. iz Šešč pri Preboldu. Bre
meni ga grabeža v zvezi z zlo
rabo pravic in položaja odgo
vorne osebe. 

Ovadba bremeni Ivana Ž., da 
kot generalni direktor delovne 
organizacije, ki mora skrbeti 
za zakonitost poslovanja, ni 
opravil svoje dolžnosti in je za
držal sklep izvršnega odbora 
delavskega sveta. V tem skle
pu, ki so ga sprejeli 16. januar
ja lani, so odločili, da delav
cem, ki so potrebovali potrdila 
o osebnem dohodku za vrtce, 
vpišejo manjše zneske oziroma 
manjše osebne dohodke, kot 

so jih dejansko prejemah 
s tem, da so nekatere postavke 
izpustih. 

Taka potrdila je dobilo 171 
delavcev, ki so potem plačeva
li nižjo oskrbnino za svoje 
otroke v vrtcu. Na ta način naj 
bi bila žalska vzgojno varstve
na ustanova ob nekaj več kot 
1,6 milijona dinarjev. 

Javni tožilec je zoper Ivana 
Ž. vložil tudi obtožnico zaradi 
kaznivega dejanja preprečitve 
vrnitve na delo. Gre za delavko 
Radojko E., ki bi jo po odloči
tvi sodišča združenega dela 
morali vzeti nazaj na delo, Ivan 
Ž., pa naj bi to preprečil. Ra-
dojka se je večkrat oglasila 
v delovni organizaciji, vendar 
pa ni mogla začeti z delom. 

S.Š. 



IVietaloplastika, Sioga, A e r o . . . 
Z a popestritev 4 . turnirja za nagrado mesta Celja še propagandna tekma med 
najboljšima slovenskima ženskima ekipama Belinko Olimpijo / i ? ŽBK Velenje 

v hali_ Golovec so športni 
delavci ŽRK Aero pod pokro
viteljstvom Skupščine občine 
Celje in ob izdatni pomoči 
številnih delovnih organiza
cij in posameznikov pripravi
li 4. rokometni turnir za na
grado mesta Celja. Tik pred 
zdajci so odpovedali nastop 
rokometaši Medveščaka iz 
Zagreba. Zato so program 
z dveh dni skrčili na en dan. 

Dopoldne je bilo v dvorani 
okoli sto gledalcev, popoldne 
kakšnih petsto. Premalo za 
pravo vzdušje. Vse tri ekipe ni
so pokazale prelepega rokome
ta, saj so šele v fazi priprav za 
nadaljevanje prvenstva, poleg 
tega pa sta gostujoči ekipi na
stopili z rezervnima postava
ma. V tem je bilo nekaj prilož
nosti, da Celjani presenetijo, 
vendar so po nekaj blestečih 
trenutkih, kjer so prednjačili 
mladinci, kmalu izgubili pred
nost ali stik z nasprotnikom. 

Bilo je tudi precej nei-voze in 
ni čudno, da so občasno ekipe 
igrale celo s po tremi ali štirimi 
igralci v polju, ostali so bili 
kaznovani in na klopi. Prehod
ni pokal je odšel v Šabac k Me-
taloplastiki, to pa pomeni, da 
bo ta ekipa na 5. turnirju brani
la prehodno lovoriko. Drugi so 
bili predstavniki Sloge Bosna-
prevoz iz pobratenega Doboja, 
zadnji Celjani. Organizacija je 
bila odlična. 

Tone Zimšek, predsednik 
skupščine občine Celje na 
otvoritvi 4. mednarodnega 
turnirja za nagrado Celja: »V 
Celju veliko razpravljamo 
o športu oz. o številnih šport
nih dejavnostih, ki so prisotne 
v naši občini. Slabo je to, da 

Kapetan Aera Igor Razgor (levo) prejema priznanje za 3. mesto 
iz rok člana predsednika RZJ Milana Zupančiča (v sredini) in 
predsednika lO ŽRK Aero Andreja Šušteršiča. 

Foto: EDI MASNEC 

smo se nekako zapletli v mre
že, rekel bi, strokovnjakarskih, 
bolj ali manj, abstraktnih raz
prav. Kot da je šport sam sebi 
namen, kot da je domena 
v lastni miselni krog zaprtih 
izvedencev. 

Vso to razpravo moramo po
staviti na realna tla, med ljudi. 
Vrhunski šport ni pomemben 
sam zase; pomemben je, ker 
s svojimi mednarodnimi do
sežki prispeva h globalni raz
vojno inovacijski klimi v obči
ni, ker nam krepi kolektivno 
samozavest, ker nas postavlja 
ob bok modernega razvijajoče
ga se sveta.« 

»Naj« na 4. turnirju 
za nagrado mesta 
Celja 

Najboljši vratar: Zoran 
Džordžič, Metaloplastika. Naj
boljši strelec: Pero Miloševič, 
Metaloplastika. Najboljši igra
lec: Tettey Banfro, Metaloplasti
ka (prej Aero). Pokal fair play: 
ŽRK Aero Celje (samo 16 minut 
izključitev). 

»Naj 7«, ki so jih izbrali trenerji 
vseh treh ekip: Džordžič, Banfro 
in P. Miloševič (vsi Metaloplasti
ka), Živkovič in Junuzovič (oba 
Slo^a Bosnaprevoz) ter Razgor 
in Cater (oba Aero Celje). 

Priznanja rokometne 
zveze Slovenije 

Pred zadiijo tekmo turnirja 
med Aerom in Metaloplastiko 
so predstavniki Rokometne zve
ze Slovenije podelili več priz
nanj najboljšim ekipam in tre
nerjem za uspešno delo v sezoni 
86/87. Nekaj nagrajencev je tudi 
s celjskega območja. Ekipno pri 
moških je Aero Celje osvojil dru
go mesto, Šcštanj pa tretje, Ve-
lenjčanke .so druge pri ženskah. 
Bronaste medalje za 3. mesto na 
turnirju Avnoj v Bihaču so dobili 
tudi trije člani Aera, ki so nasto
pili v_ slovenski reprezentanci 
Rob! Šafarič. Marko Cvetko in 
Sebastjan Oblak. Z zlatimi znač
kami so nagradili deset trenerjev 
žen.skih in sedem moških ekip, 
z našega območja pa so jih prejeli 
Miro, Požun iz T.Velenja, Her
man Virt in Tone Tiselj iz Aero 
Celje ter Adi Hudarin iz T.Ve
lenja. 

Petindvajset let 
zvest kluliu 

Člam ŽRK Aero so se spomnili 
tudi prof Toneta Goršiča, ki je 
pred petindvajsetimi leti začel 
z delom v celjskih rokometnih 
krogih. Najprej je bil sam izvr
sten igralec, kasneje trener in pe
dagog z ostrim pogledom za šte
vilne talente, ki jih je pripeljal na 
rokometna igrišča. Za Toneta pa 
je značilno še nekaj: petindvajset 
let je pustil v celjskem rokomet
nem klubu in nikoli ni menjal 
sredine, kot to počnejo mnogi 
drugi. In še nekaj: prav Tone je 
celjske rokometaše vedno pripe
ljal v 1. zvezno ligo. 

NATAŠA GERKEŠ 
TONE VRABL 

P O D K O S I 

1. B ZKL moški: Merxovci so 
po začetni seriji porazov dosegli 
tretjo zaporedno zmago na do
mačem igrišču. V soboto so celj
ski košarkarji popolnoma nadi-
grali goste iz Sarajeva, moštvo 
Železničarja, .saj so vodili že za 19 
točk, na koncu pa je bil rezultat 
96:87 (54:53). Prisotni so bili nav
dušeni nad igro domačih, saj je 
šesterka Govc 10 (2x3), Gole 
23(1), Cencelj 12(1), Urbanija 8, 
Pipan 19(3) in Medved 24 zaigrala 
kolektivno v napadu, o čemer 
pričajo podatki o strelcih, 
v obrambi pa zelo uspešno agre
sivno posamično obrambo. 

Prvo srečanje drugega dela bo 
že v soboto, ko bo Merx gostil 
reškega Kvarnerja, kije na lestvi
ci celo na drugem mestu, vendar 
bo to le motiv več. da bi prišli 
naši košarkarji do še ene po
membne zmage. V 1. kolu na Re
ki je bilo 85:75 za domačine. 

Trener Merxa Boris Zrinski: 
»Zmagovalca sta odločila naš do-

' ber skok, kjer je prednjačil Med
ved in odlična obramiba mož na 
moža. Tu sta se z množico doblje
nih žog odlikovala Pipan in Cen
celj. Tako kot znajo so zaigrali 
tudi Gole, Uibanija in Govc in 
s tako igro v nadaljevanju ne bi 
smeli imeti težav za obstanek 
v ligi.« 

SKL moški: Železar iz Štor je 
v Celju premagal mJado ekipo 
Maribora 87 89:74. Štorani so si 
zmago zagotovili že do polčasa, 
ko so vodili 54:28. Nastopili so 
oslabljeni, saj sta manjkala kaz
novana Aničic in Kramperšek. 
Z učinkovito igro je v domači vr
sti presenetil Slatau, ki je dose
gel 28 točk. Ostali: Turk 23, Čer-
nak 2. Kahvedžič 18, Planko 10 in 
Ulaga 8. Konjiški Comet je v do
mači telovadnici premagal ekipo 
Triglava 88:81, Rogaška pa je iz
gubila dve tekmi in to obe doma. 
Med tednom jo je v zaostali tek
mi premagal Helios iz Domžal 
85:81, v soboto pa ljubljanski Mi
neral Slovan 55:53. Comet je na 
lestvici 4., Rogaška 6. in Železar 
10., v naslednjem kolu, zadnjem 
prvega dela, pa bodo vsa tri mo
štva gostovala: Comet pri vode-
čem Mariboru, Rogaška pri pred
zadnjem Novolesu in Železar pri 
osmem Triglavu. 

SKL ženske: košarkance Met
ke so srečanje z novomeškim La
bodom dobro začele, saj so po 9:0 
dobile polčas 42:35, končni rezul

tat pa je bil 78:77. Strelke za Met
ko: Jurše 21, Obrovnik 28, Stra-
šek 1, Cencelj 14 in Jurak 12. Ko
njiški Comet je zaostalo tekmo 
z Iskro Delto Jezico B tesno izgu-
bil, v soboto pa je doma prema
gal ekipo Odeje iz Škofje Loke 
65:61. V prihodnjem kolu čakata 
naši ekipi težki gostovanji 
v Ljubljani: Metko ekipa Iskre 
Delte Jezice (3), Comet pa vode
ča ekipa Slovana. 

2. SKL moški: na Polzeli so do-
mači_ zaustavili zmagovalni po
hod Šentjurčanov, ki so prišli na 
gostovanje brez pravega motiva, 
misleč, da jim poraz praktično ne 
more škodovati. Ekipa Polzele je 
tako zmagala s 109:91 Najverjet
neje se Polzelani res ne bodo uvr
stili v razigravanje. kamor vodita 
prvi dve mesti v skupini, saj ima
jo le malo možnosti, da dobijo 
vsaj točko iz prekinjene tekme 
v Šoštanju, vendar se je tudi te
orija pogosto potrdila v praksi in 
v tem primeru bi se za neresen 
odnos za glavo držali Šentjurča-
ni, za katere so največ košev do
segli Polutnik 40(3), Škorjanc 
24(3) in Prezelj 19, za Polzelo pa 
Turnšek 27(6), Juteršnik 26(5) ter -
Mlakar in Polauder po 20, Pri
hodnje kolo: Koroška: Prebold, 
Muta: Polzela in znova derbi 
Šentjur:Elektra (v Šoštanju 
79:95). 

DEAN ŠUSTER 

Hokejske novice 
Hokejisti Cinkarne Celje so za 

uvrstitev od 7. do 10. mesta odi
grali prvenstveno tekmo z Bos 
no iz Sarajeva in zmag:ali 4:< 
(1:0, 2:0, 2:0), prvič pa so bili 
strelci samo domači igralci 
(Strašek 2 ter Podsedenšek in 
Žolek po enega). Tekmo je prec 
400 gledalci odlično sodil Ilič ij 
Beograda ob pomoči Celjanov 
Zorka in Pinterja. 

V Ljubljani so celjski hokejist 
v 2. kolu jugoslovanskega pokal, 
premagali Spartak 1:7 (1:3, 0:3 
0:1). Strelci Rezek 3, Žolek, Bi 
alik in Sendelbach. Po tej zmag 
bodo Celjani v pokalu igrali do 
ma z beograjsko Crveno zvezdo. 

Starejši pionirji Cinkarne so iz 
gubili na Jesenicah 11:4, strele 
Milidragovič 2, Brankovič ir 
Ločnikar po enega. Mlajši pionir 
ji so doma izgubili s Kranjske 
goro 2:5 (0:2, 1:0, 1:3), oba gola i« 
dal Urlep. MARJAN SORSAKJ 

Kegljavke EMO še brez poraza 
, v Celju je bilo eno izmed srečanj 8. kola v zvezni kegijaški ligi, 
Ženska ekipa EMO se tudi tokrat ni dala presenetiti, saj je učinko^ 
vito 2562:2347 premagala solidno ekipo EDB iz Beograda. 

Celjanke so bile znova odlične, saj so vse razen Mikčeve podrle več 
kot 400 kegljev, kar govori o izredno izenačeni in homogeni ekipi, k 
se vztrajno prebija proti vrhu in osvojitvi naslova državnega prvaka 
KK EMO: Mikac 398, Zupane 428, Razlag 416, Gobec 427, Seško 43' 
in Nagy 454. Celjanke imajo po osmih kolih štiri točke prednosti ir 
pozitivno razliko v kegljih 770. S prvenstvom bodo nadaljevale 16 
januarja, ko se bodo doma pom.erile s Tekstilcem, ki je trenutno nj 
drugem mestu s štirimi točkami zaostanka. 

Moška ekipa je imela manj sreče in tako je EMO izgubil dom; 
s Konstruktorjem 5216:5233. KK EMO Celje: Kačič 860, Urh 854 
Gmajner 847, Brglez 840, Salobir 947 (daleč najbolji dosežek, žal p: 
premalo za zmago) in Rošker 868. Po nepopolnem 8.kolu so Celjan 
na predzadnjem mestu, doma pa bodo znova nastopili 16. in 17 
januarja proti Reki. 

T\ 

Mani kot polovica pravilnili 
95. šahovska nagradna igra je dodobra zagodla vsem, k 

v njej sodelujejo, saj je izmed 52 prispelih dopisnic bilo sam( 
25 pravilnih (Vlado Kovačevič). Srečneže je izžrebal znan 
šahovski delavec Tone Černjavič, nagrade pa prejmejo: 1. Jož( 
Peternel. Prebold 23, 2. Janko Blas, Naselje heroja Marka 15 
Sevnica ob Savi in 3. Mirko Kolmanič, Pucova 5, Celje. 

Skrivnostni gost zadnje oddaje v šahovskem kotičku je bi 
znani športni novinar iz Beograda Dragan Nikitovič, ki ga j ' 
odkril Vih Strok, Gorica 34, Celje. Vse nagrade so v oglasn 
naročniškem oddelku, dvigniti pa jih je treba v roku 30 dni. 

NA KRATKO 
Najboljši Branko 
Žnidar 

SD Franc Šteklič v Škofji vasi 
je pripravila družinsko prven
stvo, kjer je v absolutni konku
renci dosegel najboljši rezultat 
Branko Žnidar s 360 krogi. Zma
govalci po posameznih katego
rijah; pionirke Simona Tkalec 
321, mladinke Saška Lamut 333, 
mladinci Janez Pintar 345, čla
nice Fani Klokočovnik 329 in 
člani Branko Žnidar 360 krogov. 

FANI KLOKOČOVNIK 

strelci v republiških 
ligah 

S 6. kolom so nadaljevali svo
je tekmovanje v 1. in 2. republi
ški ligi slovenski strelci. V Reči
ci pri Laškem sta se pomerili eki
pi 2. republiške lige vzhod, kjer 
je Žalec premagal domačine. 
V obeh ekipah sta najboljša strel
ca pri Žalcu Mladen Melanšek in 
pri Rečici Damjan Pader nastre-
Ijala enako število krogov 367. 

SD Kovinar Štore je gostovala 
v Slovenskih Konjicah in prema
gala Unior Zreče. Za Kovinarja 
so streljali Vili Dečman, Ivan Ko-
čevar. Franc Hočevar in Branko 
Malec odličnih 373 krogov, za 
Unior pa Irena Voler, Cveto Lju
bic, Blanka Kežmah in najboljši 
Franc Rubin 364 krogov. Celjani 
so gostovali v Slovenj Gradcu in 
premagali domačine. Za SD Ce
lje so nastopili: Alenka Pavlin, 
Tone Jager, Jože Jerman in od
lični Ervin Seršen 372 krogov. 

TONE JAGER 

Štiri mesta v semi 
contactu 

Društvo za borilne veščine 
Slavko Šlander iz Celja je pri
pravilo zaključno prvenstvo za 
rang listo najboljših v Sloveniji 
v semi contactu. Nastopilo je 70 
tekmovalcev iz osmih društev. 
Celjani so bili zelo uspešni, saj so 
osvojili štiri prva, štiri druga in 
eno tretje mesto. Rezultati po ka
tegorijah pionirji do 30 kg 2. Zef 
Vučej, člani do 63 kg 1. Vahid 
Drapič, 2. Hasib Alagič, do 69 kg 
1. Andrej Kovačič, do 79 kg 1. 
Hasan Ibrič. do 84 kg 1. Boštjan 
Kranjec, 2. Željsko Dragosavac, 
ter nad 84 kg 2. Gorazd Kupec in 
3. Roman Moškotevc. 

Dve bronasti medalji 
v Tivoliju v Ljubljani so pri

pravili velik tradicionalni tur
nir v judu Nagaoka. Nastopilo je 
kar 354 mlajših in starejših mla
dincev iz domovine in tujine. Ce
ljana, člana judo kluba Ivo Reya, 
Seles in Turnšek sta osvojila 3. 
mesto v kategorijah do 65 kg in 
do 86 kg. 

D.Bola republiški 
rekord 

V Zenici je bil 2. zvezni poziv
ni turnir za najboljše jugoslo
vanske srelce z zračnim orož
jem. Lep uspeh je dosegla Ve-
lenjčanka Denis Bola, ki je med 
mladinkami zmagala. Z rezulta
tom 381 krogov je dosegla nov 
republiški rekord, dodala še 366 
in skupaj nastreljala 747 krogov. 
Fortunant Legner prav tako iz 
T.Velenja je bil med mladinci 
tretji. 

Zmagal Šentjur 
Ob dnevu JLA so v Šentjurju 

pripravili hitropotezni ekipni 
šahovski turnir, kjer je nastopi
lo pet ekip s Kozjanskega po
dročja. Zmagal je Šentjur 1 pred 
Vrbno, ZRVS Šentjur in Šentjur 
II ter Ponikvo. 

Zadnji turnir 
y petek, 25. decembra bo 

v Šentjurju zadnji letošnji hi
tropotezni turnir za posamezni
ke. To bo istočasno tudi novolet
no tekmovanje, ki bo odločalo, 
kdo bo skupni zmagovalec štirih 
letošnjih hitropoteznih turnirjev. 
Po treh turnirjih vodi dr. Stanko 
Ošep pred Ivanom Kolmanom in 
Karlijem Janežičem. 

Za dan armije tudi 
v Celju 

v prostorih celjskega šahov
skega kluba so pripravili turnir 
v počastitev dneva naše armije. 
Nastopilo je kar 36 šahistov, ki so 
se pomerili po švicarskem siste
mu z računalnikom na devet kol. 
Zmagal je Božo Štucl 8 točk, 
2.-5. mesto delijo Franc in Dušan 
Brinovec ter Jože Zorko 6,5, 6.-8. 
pa Rudi Blas, Stanko Brglez in 
Milan Goršek po šest točk itd. 

Šah v EMO 
Tudi v EMO so končali z letoš

njim hitropoteznim turnirjem, 
kjer so odigrali štiri turnirje. 
Na zadnjem je zmagal Stanko Br
glez pred Stanetom Pertinačem 
in Jakobom Ahtikom. Skupni 
zmagovalec pa je postal Stane 
Pertinač pred Salikom Džordže-
vičem in Francijem Gazvodo. 
Nastopilo je 32 šahistov delavcev 
EMO. 

B. Štucl v Zaboku 
Božo Štucl je dosegel še en ve

lik uspeh, ko je na tradicional
nem hitropoteznem turnirju 
v Zaboku v močni konkurenci 
osvojil 3. mesto. Nastopilo je kar 
79 šahistov, med njimi mnogi 
znani in z visokim ratingom. Pr
vo mesto sta si razdelila Hrešč in 
Radočaj iz Zagreba, 3. m.esto pa 
je osvojil Štucl ter za prvima za
ostal samo za pol točke. 

Znova šah v KS Lava 
v KS Lava so pripravili dve 

novoletni hitropotezni tekmo
vanji, kjer je med člani nastopi
lo 14, med mladinci pa 12 šahi
stov. Rezultati 1. Franc Pešec, 2. 
Martin Kovač in 3. Jože_ Grobel-
nik, mladinci 1. Vilko Žibret, 2. 
Andrej Konjavšek itd. 

Šahisti upokojenci 
v Mariboru 

Celjski upokojenci so gosto
vali v Mariboru in odigrali pri
jateljsko srečanje z ekipo upo
kojencev Maribor center. Pome
rili so se na osmih šahovnicah 
dvokrožno. Dvoboj se je končal 
neodločeno 8:8. Neodločeno se j ^ 
končal tudi dvokrožni hitropo
tezni turnir obeh ekip 6:6. 

FRANCI PEŠEC 

Zmagal Franc Zorko 
v počastitev praznika krajev

ne skupnosti Žalec je šahovska 
sekcija pripravila zadnji, četrti 
hitropotezni turnir za prven
stvo občine Žalec za letos. Na
stopilo je 30 šahistov, pokal 
v trajno last pa je osvojil Franc 
Zorko iz ŠK Žalec, drugi je bil 
Stane Skok iz ŠK Šempeter in 
tretji Franc Brinovec iz ŠK Ža
lec. V tolažilni skupini so bili naj
boljši Kunst, Podlesnik in mladi
nec Kampuš. 

Turnir v Šempetru 
ŠK Savinjčan je pripravil 

zadnji letošnji mesečni hitropo
tezni turnir. Na vseh turnirjih je 
za leto 1987 zmL^al Martin Štor-
man pred Stanetom Skokom, Jo-
žetom Štormanom, Jožetom Pe-
ternelom itd. 

Deset šahistov 
v Šempetru je nastopilo deset 

šahistov na društvenem turnir
ju. Zmagal je Jože Peternel pred 
Stanetom Skokom, Martinom 
Štormanom, Jožetom Štorma
nom itd. 

Neodločeno Tkanina-
Hmezad 
šahovska sekcija Tkanine je ob 
35 letnici delovne organizacije 
pripravila prijsteljski dvoboj 
z ekipo Hmezada. Rezultat je bil 
neodločen 6:6, medtem ko so hi
tropotezni dvoboj dobili pred
stavniki Tkanine 5:1. Povratni 
dvoboj bo prihodnje leto v Žalcu. 

JOŽE GROBELNIK 

Jazbinškova 
naiboliša 
atletinia 

Tudi letos je atletska zveza 
Slovenije ob koncu tekmo
valne sezone izbrala najbolj
še atlete in atletinje. Med nji
mi so bili tudi predstavniki 
Kladivarja. Največji uspeh je 
dosegla Kristina Jazbinšek, 
odlična metalka kopja, ki so 
jo anketiranci uvrstili na 1. 
mesto, četrta pa je bila druga 
Celjanka Breda Kampuš. 
Med člani se je Rok Kopitar 
uvrstil na 3. mesto. Med sta
rejšimi mladinci je bil Toni 
Noner tretji, med starejšimi 
mladinkami Čalasanova pe
ta, med mlajšimi mladinci pa 
1. Miro Kocuvan in 2.-3. 
Uplaznik. Med pionirkami je 
bila Špegličeva šesta, največ
ji uspeh pa so dosegle mlajše 
mladinke, ki so osvojile na
slednja mesta: 2. Pere, 3. 
Strašek (obe AD Kov. Kladi-
var) 4. Mraz T. Velenje, 5. 
Kvas in 6. Radmanovič (obe 
AD Kov. Kladivar). 

TV 

Šahovska nagradna igra 96 
Ž e v e č k r a t s e j e v d v o b o j i h z a n a s l o v s v e t o v 
n e g a p r v a k a z g o ( d i l o , d a j e š a m p i o n z n e o d l o 
č e n i m r e z u l t a t o m o b r a n i l š a h o v s k o k r o n o . 
P r v i , ki j e n a t a k š e n n a č i n o s t a l n a p r e s t o l u j e 
b i l : 

M l h a l l B o t v i n i k 
E m a n u e l L a s k e r 
B o r i s S p a s k i 
Kupone sprejemamo do 10. januarja 1988, 
nagrajuje Kopitarna Sevnica. 
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Celjska trojka med kenguruji, 
evkaliptusi In dobrimi ljudmi 

Druga polovica novem
bra 1987. Pri nas hladna, 
pozna jesen, v daljni Av
straliji začetek poletja 
s temperaturami med 19 in 
20 stopinj, precej dežja in 
stalnim vetrom. 

Trojka nekdanjih odlič
nih celjskih atletov, ki so se 
v svojih najboljših časih 
premnogokrat pojavljali 
tudi na prvih straneh tujih, 
zlasti športnih časopisov, je 
pripravljena za odhod. 

Smer: z letalom iz Beogra
da do Dubaia (7,5 ur vožnje), 
na to do S ingapura (9 ur) in 
končne postaje Melbourna 
v Avstraliji (tudi 9 ur le
tenja). 
Vzrok potovanja: 7. svetov
no prvens tvo v atletiki za ve
terane, kjer se j e letos zbralo 
p reko 5000 nekdanj ih odlič
nih atletov iz več kot petde
setih držav z vseh konti
nentov. 

Celjski troHst so zastopaU: 
nekdanja odlična meta lka 
kopja, še vedno aktua lna dr
žavna rekorderka , Nataša 
Urbančič-Bezjak, Branko 
Vivod, ki je kot prvi Slove
nec preskoči l 200cm in Jože 
Kopitar, nekdanj i odlični at
let, tud i član državne repre
zentance, danes pa neumo
ren t rener mnog ih odličnih 
meta lcev kopja, njegov zad
nji, vendar še neizbrušeni 
d iamant pa j e mlada Krist ina 
Jazbinšek, v kater i ob vest
nem delu mnogi vidijo na
slednico Nataše. 

Bilo je kot na 
olimpiadi 

Avstralci so se za organiza
cijo 7. svetovnega prvens tva 
za at lete ve te rane resn ično 
pot rudih . Bih so že organiza
torji oUmpijskih iger leta 
1956 in na is tem s tad ionu so 
pripravili tudi p rvens tvo ve
teranov. Na otvoritvi, ki je 
bila izredno in brez napak 
organizirana ter izpeljana, se 
je zbralo več kot 10 tisoč lju
biteljev kraljice športov. Na
taša, k i j e v svoji akt ivni kari
eri nastopila na vseh po
membnejš ih tekmovanj ih od 
najnižjih do oUmpiade (sve
tovnih p rvens tev takrat še ni 
bilo), se ni mogla načudi t i , 
da so j i d i r ek tne tekmice za 
osvojitev ene izmed medalj 
pri metanju ploskale. 

»Kaj t akšnega drugje n e 
doživiš, bilo j e enkratno,« j e 
navdušena pr ipovedovala 
dobra poznavalka Avstralije, 
saj je t am preživela več let. 
»Po šestnajstih letih sem se 
vrnila in imela sem kaj vide
ti. Vehko se je spremeni lo . 

Simboličen posnetek z dvignjenimi prsti, dvakrat po eden 
pomeni zlato, dva pa srebrno medaljo (od leve) Nataša 
Urbančič-Bezjak, Branko Vivod in Jože Kopitar. 

Obiskala sem tudi svojega 
nekdanjega trenerja Franca 
Stampfla, ki j e žal zdaj kva-
troplegik na vozičku, vendar 
še vedno trenira avst ra lske 
tekmovalke . Z a m e so bili 
zdajšnji občutk i drugačni , 
kot za tiste, ki so Avstralijo 
prvič spoznah.« 

Nataša iz svojega t ekmo
valnega obdobja ni srečala 
veliko tekmovalk , razen 
dveh Avstralk. V njeni dobi 
akt ivnost i je bila najmočnej
ša k o n k u r e n c a na vzhodu, 
teh pa na sve tovnem prven
stvu z redk imi izjemami žal 
ni bilo. 

, B r a n k o Vivod j e m e d tek
movalci v svoji s tarostni ka
tegoriji imel šele osmi naj
boljši rezultat. Vendar se j e 
p o g u m n o spust i l v boj in ta
ko so ob koncu štirje t ekmo
valci preskočil i e n a k o višino 
187cm! »Prepričan cem bil, 
da j e s t em tekmovanje zak
ljučeno. Sezul sem sprinteri-
ce, se preoblekel , tud i že 
ohladil, ko je poklical glavni 
sodnik vse štiri, da m o r a m o 
nadaljevati s t ekmovanjem. 
Letvico so dvignili na 
190 cm, kar pa ni uspelo ni
k o m u r preskočit i . Znova so 
jo vrnili na 187, kar pa je prvi 
zmogel nemšk i tekmovalec , 
za njim pa jaz in tako so mi 
malo kasneje okoli vTatu 
obesili s rebrno medaljo za 
d rugo mesto . Tudi to j e 
uspeh , sicer pa bolje srebro, 
saj imam že v zlatarni dovolj 
zlata,« j e med s m e h o m in do
bro voljo nad u s p e h o m dejal 
neuničljivi Branko . 

Posebno poglavje pred

stavlja tretji član Jože Kopi
tar. Nastopi l j e že na štirih 
svetovnih prvenstvih vetera
nov, tako da j e že tudi na teh 
prvens tv ih pravi, neuničljivi 
ve teran . »Prvič sem se poja
vil v Zvezni republ iki Nem
čiji in osvojil d rugo mesto , 
po t em pa sem bil t r ikrat za
pored prvi in to na Novi Ze
landiji, v Rimu in zdaj v Mel-
bournu . Na Novi Zelandiji 
m u je kopje poletelo 62,40 m 
daleč, v Rimu 61,98 in v Mel-
b o u r n u z novim kopjem, ki 
leti okoli štiri me t re manj od 
prejšnjega, 55,20m.« 

V Melbournu se je Jože 
srečal tudi z nekdanj im sve
tovn im rekorder jem Norve
žanom Danie lssenom, ki je 
bil z r ekordom tudi olimpij
ski p rvak prav v Melbournu . 
Zdaj sta nastopila vsak 
v svoji kategoriji, venda r j e 
bil Jože uspešnejši . 

Celjska trojka je t ako osvo
jila dve zlati in eno s rebrno 
medaljo, kar je izjemen 
uspeh in nov dokaz, kaj smo 
pred leti v atletiki v Celju 
kval i te tnega imeli. Ostah 
štirje Slovenci Tone Kaštiv-
nik, Marko Sluga, Vlado 
Konc in Jože Brodnik (nek
daj tudi uspešen član AD 
Kladivar) so se morali zado
voljiti s slabšimi mest i in so 
ostali brez medal j . 

Pravljična dežela 
Avstralija 

Avstralija je po površini in 
številu prebivalstva naj
manjš i kont inent , obsega pa 

celino in otok Tasmani jo . 
Med rastjem prevladujejo sa
vane, evkal iptusi (zrastejo 
tudi do 150 m), oljka, bom
baž, s ladkorni t rs , m e d žival
skim svetom pa so poseb
nost vrečarji (kenguru) , klju-
naši, d ingo, mravljinčarji, 
koale, beli orli, črni labori, 
emuji (vrsta nojev), kazuarji 
in papige, vse to, pravi Nata
ša, pa je možno videti v ču
dovit ih naravnih živalskih 
vrtovih. 

Jože j e bil ko t arhi tekt 
navdušen nad u rbano ureje
nostjo Melbourna: »Prevla
duje ansg losaksonska arhi
tek tura z mes tn imi središči 

z visokimi s tavbami , okoli, 
na razdalji 40 do 50 ki lome
trov pa so sredi ogromnih ze
lenih površin pre težno eno-
s tanovanjske hiše. Velike 
površ ine izredno negovanih 
t ra t služijo za igranje cricke-
ta, nogometa , tekanje pred 
o d h o d o m na delo in po 
njem, teniških igrišč pa je na 
enem mes tu toliko kot v celi 
Jugoslavij i skupaj . Ljudje ne 
poznajo visoke mode , narod 
izredno skrbi zase, prevladu
j e skromnost , čeprav imajo 
visok s tandard . Ne razmetu-
jejo tako, kot pri nas.« 

Branko s e j e prepričal o či
stoči, urejenosti in organiza
ciji špor tn ih centrov vse od 
stranišč do tekmoval išč . Lju
dje se največkrat zberejo ob 
praznikih in sobotah ter ne
deljah, se rekreirajo, zabava
jo, plešejo, skra tka p a m e t n o 
uživajo. 

Slovenci v Avstraliji 
Tako Nataša, kot Jože in 

Branko so bih navdušen i 
nad spre jemom, ki so j im ga 
pripravili člani dveh sloven
skih društev: s lovensko dru
štvo Melbourne , kjer so 
združeni pre težno izseljenci 
iz Štajerskih krajev in slo
vensko druš tvo J a d r a n , kjer 
so v glavnem Pr imorci . O do
movini in dogajanju v njej so 
mnogokra t bolje obveščeni 
kot mi, pravijo vsi trije. Vsak 
dan imajo od 7. do 8. ure slo
venski radio Melbourne , kjer 
slišijo vse novice. Otroci, ro
jeni v Avstraliji, znajo govo
riti s lovensko. Največjo po

moč pa je t rem at letom poleg 
Slovencev nudi l Nataš in 
brat Andrej , ki j im j e bil kot 
k rušn i oče. Veseh so bih tudi 
izseljene Čehinje, poročene 
z Dalmat incem, ki j e bila 
v kuhinji v koledžu, kjer so 
stanovali. P rav mate r insko 
j e pazila na njih in ob koncu 
jo je naša trojka klicala že 
kar mamička . B r a n k o pa j e 
bil najbolj vesel zelene solate 
s fižolom in bučn im oljem, 
česar sicer v Avstraliji ne 
poznajo. Ku l tu rne domove 
z igrišči za razvedrilo so si 
Slovenci zgradili sami s svo
j imi sredstvi in brez pomoči 
države. 

Zdaj Verona in 
Ugene 

Branko si j e v Avstraliji tu
di ogledal posne tke z 0 1 56, 
kjer j e videl Pranja Mihahča, 
ki j e osvojil s rebrno medaljo 
v mara tonu (zdaj je nastopi l 
v k rosu in 65 letnik je bil 
dvanajsti) in S t anka Lorger-
ja, ki j e tekel v finalu 110 m 
ovire. »Organizatorji 8. sve

tovnega p ivens tva za vetera
n e bodo preds tavnik i mes ta 
Ugene v amer iški državi 
Oregon. Na številnih moni
torjih so že v Avstraliji pred
stavili vse od tekmoval išč , 
mesta , znamenitost i , do kh-
matsk ih pogojev. Enkra tno . 
Svetovno prvens tvo bo kon
cem julija 1989, pr ihodnje le
to pa v začetku julija še 
evropsko prvens tvo v itali
j ansk i Veroni,« j e zaključil 
Branko . 

Vsi trije so se vrnili z me
daljami. S t ren ingom bodo 
nadaljevali, kajti p r emor j e 
lahko nevaren. Pričakujejo 
pa, g lede na dosežene uspe
he, da j im bo pri sodelovanju 
na naslednjih velikih t ekmo
vanjih pomagala tudi k a k š n a 
organizajcija, kajti zdaj so ve
čino prispevali sami. 

Zdaj so d o m a polni prijet
nih vtisov. Že tako bogate 
zbirke priznanj pa so pope
strile še medalje s 7. svetov
nega prvens tva za ve te rane 
v atletiki v dal jnem avstral
skem Melbournu . 

TONE V R A B L 

Jože Kopitar: »Zahvala za 
lep sprejem velja tako slo
venskim izseljencem kot 
bratu Nataše Urbanič An
dreju, posebna pa še ne
umornemu Simonu Nova
ku, tudi našemu izseljencu, 
ki je vse naše bivanje v Av
straliji tako na stadionu kot 
izven njega skrbno sprem
ljal s fotografskim apara
tom. Njemu gre zasluga, da 
smo se vrnili z vel iko zbirko 
slik, ki bodo lep spomin na 
bivanje v Avstraliji . 
Spremljal in spodbujal nas 
je tudi na tekmovanjih ter 
v prostem času poskrbel tu
di za zdrav in klen s loven
ski humor«. 

Mladi vrečar (kenguru) se j6 pustil pobožati Nataši, med
tem ko so se ostali vrečarji razbežali po velikem, humano 
in estetsko urejenem živalskem vrtu. 

I^akole od zunaj izgleda dom društva slovenskih izseljencev v Melbournu, ki so ga 
zgradili izključno z lastnimi sredstvi in prostovoljnim delom ter se v njem zbirajo zlasti 
^Pb praznikih ter ob koncu tedna. 

Rekreatorji na Celjski koči 
v obnovljeni Celjski koči so 

se pred začetkom uradne zim
ske sezone zbrali številni orga
nizatorji rekreacije po celjskih 
delovnih organizacijah. 

Smučanja željni se bodo lahko 
spustili po podaljšanem, očišče
nem, urejenem in razširjenem 
smučišču vse izpod Tolsta pa do 
prostora pri Celjski koči y skup
ni dolžini 1163 metrov. Že zdaj, 
ko ni snega, je smučišče lepo ure
jeno z dvema vlečnicama (med 
prvo in drugo je tudi okrepčeval
nica). Žičnica je neoporečna, saj 
je zavod za raziskavo materiala 
dal svoj potreben atest. Z žičnico 
se bo lahko v uri prepeljalo 680 
do 700 smučarjev. Celodnevna 
karta na Celjski koči bo 4700, 
poldnevna pa 2800 din in to sku
paj z zavarovanjem. Smučišče bo 
obratovalo od pol devete ure zju
traj pa do pol petih popoldne. 

Če bodo ugodne snežne razme
re bodo vsa šolska, občinska, sin
dikalna in veteranska tekmova
nja organizirali na Celjski koči, 
večino začetnih in nadaljevalnih 
tečajev pa na Svetini. Ekipa sod
nikov pri Partizanu Štore je v le
tošnji sezoni prevzela kompletno 

organizacijo tekmovanj od prijav 
do končnih rezultatov s soje
njem, merjenjem, postavljanjem 
in urejanjem prog. Za vse to bo 
moral organizator sodniškemu 
zboru odšteti 15 tisoč din. Vse 
podrobnejše informacije glede 
internih tekmovanj pa je možno 
dobiti samo pri Stanku Zakelšku 
in Rudiju Štantetu, rekreatorju 
v Železarni Štore. 

T. VRABL 

Smučarski tečaji 
čeprav še ni snega pa mnogi 

že sprašujejo, kako bo v tej zimi 
poskrbljeno za začetne in nada
ljevalne smučarske tečaje. 

V času zimskih počitnic bodo 
začetni tečaji od ponedeljka do 
petka na smučišču Golovca do
poldne od 10.30 do 12.00 in po
poldne od 15.00 do 16.30. Prijav-
nine sprejemajo kar na mestu te
čaja. Za petdnevni tečaj bo treba 
odšteti 6 tisoč din. 

Tečaje pripravlja tudi TVD 
Partizan Štore in sicer od pone
deljka. 25. do petka, 29. januarja 
na smučišču Svetine. Cena zaen
krat še ni znana. Poseben avto
bus bo zjutraj od 8. uri odpeljal iz 
Celja, se ustavil še v Štorah in 
nadaljeval pot do Svetine. Povra-
tek v Celje bo okoli pol štirih 
popoldne. Kompletna ponudba 
zajema enolončnico, karto, pre
voz, vaditelje in še kaj, kar sodi 
zraven. 

Na Svetini bodo tudi začetni 
tečaji za starejše in sicer vsak 
dan od pol štirih popoldne do 
sedmih zvečer, saj je smučišče 
osvetljeno. Za tečaj je potrebnih 
najmanj deset tečajnikov. 

Ker je vsako leto večje zanima
nje za smučarske teke, bodo tudi 
za ljubitelje te panoge pripravili 
tečaje na progi v Novi vasi. Pro
go so letos obnovih in izboljšali, 
tako da je lažja in dostopna 
vsem. Izognili so se gozdu. 

T. VRABL 

KAJ MENIJO SLOVENm 
»Podarim - dobim« 

Akcija »Podarim - dobim« je v Slovenij i never
jetno odmevna. 

Pozna jo kar 97,7 ods to tkov vprašanih, 77,3 odstot
kov pa je sodelovalo v njej in kupi lo več kot tri razgled
nice (39,8) aH manj 37,2). Vsako leto se v akcijo vključi 
nekaj novih ljudi (letos 8,4 odstotke) , vendar bolj 
zaradi pomoči smučar jem (48,6) kot zaradi lepih 
nagrad (42,2). Čeprav je le en odstotek vprašanih dobil 
nagrado, pa večina ostal ih ni bila razočaranih (64,2), 
ker niso dobili nagrade . 

Akcija je torej več ko t s a m o igra na srečo, lahko bi 
rekli, da j e celo n e k e v r s t e nacionalni indentifikacijski 
s imbol . 
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II. del 

Ko je bila Ljubinica sredi stepe in sredi noči sama, se 
ni naselila bojazen v njene prsi. Odkar je bila ugrabljena 
z očetove njive, še niso občutile njene prsi diha svobode. 
Sedaj šele, ko se je vrnila tudi Alanka, ko so ji drobne 
kaplje dežja polzele po razgretem licu, ko je čutila na 
prsih sveži dih stepe, sedaj je prvič dihala zopet svo
bodo. Njene mehke pa krepke roke so krčevito nape
njale povodce, da je konj veselo prhal in letel v noč, 
kakor bi nosil mladega Huna. Pozabila je volkodlakov, 
ni se menila za Šeteka, besom samim bi kljubovala, 
toliko moči in samozavesti je lilo v njene žile hrepenenje 
po rešitvi. 

Zibala se je v sedlu lagodno kakor ptička, ki se poi
grava v zraku. Polagoma so se ji približale sanje, izpod 
čepke so ji lezli lasje in se ji v mokrih vlaknih usuli na 
tilnik, po plečih in po ramenih. Dež seje zdržema cedil 
iz nizke megle, obleka seje pojila z mokroto. Njenemu 
razgretemu telesu pa je ugajal hlad, dramil jo je in 
čedalje krepkeje je napenjala brzde, daje konj plaval v 
divjih skokih po mokri travi. Nekajkrat ga je ustavila in 
prisluškala, če se ne oglaša topotanje za njo. Tiho kakor 
v grobu. Ni se oglasil volk, ni zakrulil merjasec, ni 
zalajal lisjak. Njen pogum je bil velik. Zazdelo se ji je, da 
jezdi znano pot od očetovih čred proti gradišču. Napol
nile sojo ponosne misli. Prijazdila bo mokra in trudna 
po brežcu v gradišče. Svarun ho zajokal od radosti. Tudi 
Iztok - in Rado sta se morda že vrnila iz vojske in ona bo 
ponosno sedla junakinja med junake. In vsi starešine in 
mladci bodo dvignili kopja in sekire ter kričali: »Maš-
čujmo se, maščujmo! Nad Hune!« In mladenke si spleto 
in pornazilijo lase, pod lipo bo zadišalo po daritvi, o, vse 
ljudstvo bo slavilo njo, vrlo hčer Svarundvo. 

Podražila bo Rada z drugim ljubimcem, glavarjem 
Hunov, toda on bo bral laž v njenih očeh. 

Čimdalje bolj se je razplamtevala njena domišljija. 
Pozabila je, da beži iz tabora Hunov, iz Tunjuševih 
krempljev. Pred njo je trepetal kakor varna lučka edini 
cilj sreče, smoter njene poti. Za njo je bežala stepa in 
siva ravan je rasla brez konca pred njo iz sive teme izpod 
meglenega obroča, ki je v ozkem obzorju slonel na 
zemlji. Kakor bi dirjal konj na istem mestu in se ne 
premikal. Le kadar je švignil mimo nje temen grm, 
kadar seje bledo posvetila kaluža, tedaj seje prepričala, 
da beži dalje, dalje. 

Proti jutru je ponehalo deževati. Po okolici seje razlila 
medla luč. Njene sanje so se zničile. Strmela je med 

konjevimi uhlji v daljavo in iskala veletoka. Žal, njeni 
pogledi niso mogli predreti megle, ki seje ponižala do 
tal in stala nepremično pred njo, kakor bi jezdila v 
valove morja. Ali ti valovi so se pred njo odmikali, se 
tiščali vedno zemlje, se prevalih tu in tam leno kakor 
nerodna kopa in ji na ozkem obzorju vnovič zastrli 
razgled. Ljubinico je pretresla hipna groza. 

»Če sem Zi:šla. O Devana, o Svetovit!« 
Ozrla seje naokrog. 
»Da bi videla zvezde! Da bi se dvignilo sonce! In sedaj 

ne vem, kje je jutro, ne vem, kje je polnoč.« 
Zdelo se ji je, da je na levo megla gostejša, da se vali 

navzdol in se plazi v premi črti. 
»Tam je Donava. Po veletoku gredo valovi megle.« 
Kienila je s konjem bolj na levo, gnala ga v strogem 

diru proti megli. Toda veletoka ni bilo. Obzorje je bežalo 
pred njo, brez konca je bila ravan, samotna, mokra in 
žalostna. 

»Do jutra si pri Donavi,« je rekla Alanka. Domislila se 
je njenih besedi in zaeno so se pojavile pred njo tiste 
strašne oči, tista dva žareča oglja kakor volkodlak iz 
teme. Premočeno telo se je streslo, okrog srca jo je 
zazeblo. Trepetajoče ustnice so šepetale vehke obete 
bogovom in klicale Devano na pomoč. Začutila je tudi, 
da so ji roke trudne, da se loteva vseh udov topa izmuče-
nost. Tedaj jo je neprijetno zazeblo po vratu, ob senceh, 
kjer so viseli v težkih predencih razpuščeni mokri lasje. 
Danilo seje čimdalje bolj. Pred njo so iz trave sfrfotale 
ptice. Vselej se je zdrznila, zagomazelojije po mozgu. Na 
ušesa ji je udaril zdaj pa zdaj čuden glas - kakor nepoz
nane zveri. Prisluškovala je. Kakor konjski skoki! 

»Na sledu so mi! O bogovi!« 
Stisnila je konja, nagnila se mu na vrat in vihrala dalje, 

dalje. Topot je potihnil, zdelani konj se je ustavljal, a 
zopet topot v ušesih. Ustavila se je, da bi presodila od 
kod prihajajo udarci kopit. Ali tedaj je vse umolknilo. 
Bilo je samo njeno srce tako glasno, da ji je kovalo v 
žilah, po senceh in bobnelo v ušesih. Za trenutek se je 
umirila in se skoraj sramovala sama sebe. Kolikokrat je 
že jezdila ponoči v deželi Slovenov! Kolikokrat je bila 
sama sredi stepe, čemu strah? 

Pogladila je konja po vratu, ga klicala po imenu, mu 
ponudila dateljnov in ga hvalila, da je izvrstno dirjal Ko 
je slišala svoje lastne besede, ko je konj hvaležno hrzal in 
hrampljal ob dateljevi koščici, da so žvenčkale brzde, se 
je umirila in groza ji ni več tako silno stiskala srca. 

»Cemu se bojim? Huni preganjajo tatove, ki so j 
ukradli tega izvrstnega konja. Niso se še vrnili. In ko 
vrnejo, ne pogreše me takoj. Dotlej bom že prek ve 
toka. Samo da se dvignejo megle, da vzide sonce, 
potem bom naglo pri Donavi!« 

Konj seje začel upogibati in muliti travo. Ljubinici 
je zasmilil; tudi sama je občutila lakoto in slabost. Raz 
hala je, snela konju brzdo iz gobca in sedla v tra^ 
Odgrnila je od sedla cajnico in segla vanjo po suhorju 
prepečenem mrzlem mesu. Trda skorja je zahrestlj 
pod njenimi belimi zobmi in slastno je ugriznila, v 1 
bravine. Ali ni še použila grižljaja, ko se razleže iz me. 
divji, zategel klic. Jed ji je padla iz rok, skočila je 
noge, se zgrabila za sedlo in zajezdila. Krik seje po no 
proti levi se je gibalo nekaj v travi kakor jezdec. B 
razsodbe, gnana od strahu pred Huni, je zapodila ko 
in bežala pred krikom, ki seje pojavil na stepi. Celo i 
seje gnala v divjem skoku po ravnini. Bežala je ravni 
v meglo so ginili grmiči, vstajali so novi pred njo, 
zadaj pa je cula še vedno krik in klopotanje konj. V 
krat se ji je zdelo, da je zazrla pred seboj dolg j. 
Donavo, in vselej je trčila s povodci po konjskem vri 
da je vrh dirkač še bolj stegnil noge in letel kakor s 
lica. Toda vselej seje megla čudovito prelila in pretoi 
pas vodne gladirie je izginil in zopet sama mrtva, b. 
končna ravan. Čedalje bolj je čutila, da ji popušc 
moči, konj je ponehoval in se spotikal. Segla je po 
niči, da bi ga izpodbodla z grižljajem suhorja, ali caji 
ni bilo na sedlu. Kjer je počivala, jo je v naglici pozal 
Bila je brez brašna. Kakor bi ji odrezal zadnji up, s 
onemogle roke, konj seje ustavil in šel s trudnim k 
kom počasi dalje. Ljubinica se je okrenila v sedli 
prisluškovala. Nič krika, nič klopotanja, vse mrtvo, 
mirno. Slišala je samo svoje srce, ki je plalo razbuij 
in glasno v prsih. 



rosmi so me spremljale od mallinih nog 
Brigita Kobe, pesnica in teiistopisita 

maloštevi lne vrste pis
cev tekstov za raznoraz-
ne ansamble in pevce je 
nekako pred petimi leti 
okrepila tudi Brigita Ko
be iz Celja. V sorazmerno 
kratkem času je napisala 
vrsto pesmi, ki j ih izva
jajo Tatjana Dremelj in 
ansambli Muženič, Celj
ski instrumentalni kvin
tet, Klavžar, Spomin, 
Novi prijatelji, Venus, 
Candy in Štajerskih 7, ki 
je s skladbo Mi, Štajerci 
celo osvoji l prvo mesto 
na Veseli jeseni. 

Začelo pa se je vse sku
paj leta 1982 po naključju, 
v n e k e m razgovoru j e 
Tatjana Dremelj omenila, 
da bi posnela t ak ra tno 
evrovizijsko zmagovalno 
popevko Malo miru, ven
dar v slovenščini . Brigita 
Kobe s e j e ponudi la , da bi 
jo prepesni la in to j e bil 
začetek njenega pisanja 
pesmi in tekstov. 

Brigita Kobe deli svoje 
pesmi na dva dela, to je 
na tiste, ki j ih napiše za 
ansamble, da j ih ti uglas-
bijo in na tiste, za katere 
pravi, da ne bodo nikoli 
uglasbljene in j ih piše, da 
se izpove. Sama pravi, da 
moraš tudi za pisanje do
brih teks tov za narodno-
zabavne sk ladbe in po
pevke imeti določeno žili
co. Te pesmi, še posebej 
narodnozabavne, morajo 
biti razumljive, morajo se 
prijetno slišati in morajo 
biti l ahke za izgovorjavo. 

Seveda pa niorajo tudi 
kaj povedat i . Čeprav piše 
p redvsem po naročilu 
raznih ansamblov, ki ima
jo svoje zahteve glede 
vsebine , pa skuša tem 
t eks tom dati tudi del svo
jega mišljenja, svojega 
pogleda na temo, ki jo ob
deluje. Ker dogajanje 
okoli sebe spremlja z do
ločeno kritičnostjo, so 
njeni teksti pogosto pikri, 
oziroma h u m o r n o obar
vani . Precej njenih pesmi 
so ansambl i izdali tudi na 
ploščah in kase tah v tuji
ni in tudi prevode teh pe
smi je Brigita Kobe pri
pravila sama. Meni na
mreč , da najlaže in najbo
lje to delo opravi avtor 
sam. 

Pesmi , za ka tere Brigita 
Kobe pravi, da ne bodo 
nikoli uglasbljene, pa iz
ražajo njena globlja ču
stvena doživetja. V njih 
izpoveduje tako vesele 
kot žalostne t renu tke , 
razočaranja in navduše
nja. Šele, ko tako doživet
je spravi v obliki pesmi 
na papir, ji je lažje. 

Brigita Kobe pravi, da 
je preveč zaupljiva in pre
malo previdna ter da ne 
zna biti preračunljiva. 
Ljudi ima rada in zato mi
sli, da morajo tudi oni 
imeti radi njo. Razumlji
vo, da so po tem razočara
nja še toliko bolj boleča: 

Zato bi včasih rada vrača
la udarce , tako kot je na
pisala v pesmi : 

Brigita Kobe prejema priznanje za dobro sodelovanje iz rok Mirka Polutnika, 
vodje Celjskega instrumentalnega kvinteta. 

Nočem, da za mano bi jokali, 
ki v življenju ste mi bol zadali! 
Res sem sada te imela 
človek, slepo sem verjala 

- da si DOBER 
Vse prevečkrat sem jokala 
in v življenju sem spoznala 

- da si ZLOBEN 
Kje so ta naivna leta 
ne verjamem več v človeka 

- in ISKRENOST 
Me izkušnja je učila 
pred udarci bom branila 

-se z UDARCI 
Brigita Kobe pravi, da udarcev sama 

ne zna vračati, zato ji prelivanje občut
kov na papir pomaga, da se »pobere«. 

Brigita Kobe je pričela s pisanjem pe
smi sorazmerno pozno, čeprav so jo pe
smi spremljale od ranega otroštva, ko je 
sama prepevala otroške pesmi in popu
larne popevke. Šest let se je v glasbeni 
šoli učila klavir, več let pa je prepevala 
tudi v MPZ »France Prešeren« iz Celja. 
Sama pravi, da so njeni največji kritiki 
člani njene družine. Mož in starejša hčer
ka najbolj kritično presodita ali je pesem 
dobra ali ne, mlajša hčerka pa je pravi 
»barometer« ali bo šel kakšen tekst 
v uho. 

Brigita Kobe je najbolj zadovoljna, če 
se njene pesmi ali teksti na kakršen koli 
način dotaknejo ljudi, kajti potem ve, da 
je z njimi dosegla namen. 

FRANČEK PUNGERČIČ 

Novoletni koncert CPO 
»Žabe« 

Letos bo novoletni koncert v Celju 
pripravil Celjski plesni orkester Ža
be, ki bo, pod vodstvom Edija Gorši-
ča, na njem predstavil skoraj povsem 
nov program skladb iz obdobja 
svvinga. 
Orkester je na koncer t , ki bo v petek, 
25. tega meseca v k inodvorani Union, 
povabil tud i vrsto gostov. Tako bodo 
z njimi igrali ins t rumenta l i s t i I rena 
Goršič - flavta, Beno Ž i b r e t - saksofon 
in Zoran Kolin - harmonika . Razen 
stalnega člana orkestra pevca Jožeta 
Zaveršnika bosta prepevala še Tatjana 
Dremelj in Marjana Deržaj. 

Pesem in mladost 
- kulturni dogodek 
mladih 

Po skoraj^ dve le tnem premoru bodo 
v nedeljo v Žalcu, v tamkajšnjem kultur
nem domu, zopet pripravili prireditev Pe
sem in mladost , na kateri učenci osnovnih 
šol sami izvajajo svoje pesmi. Letos bo 
prireditev v okviru praznovanj ob 30-let-
nici Glasbene šole Žalec. 

Skoraj je že kazalo, da bo ta pr iredi tev 
v Žalcu ugasnila, čeprav je pogojila nasta
nek večih tovrs tn ih pr iredi tev v Sloveniji. 
Letošnja pr i redi tev pa bo zato obogatena 
s celotno ku l tu rno p o n u d b o mladih iz žal
ske občine. Razen učencev osnovnih šol iz 
Vranskega in Žalca ter Glasbene šole iz 
Žalca bodo na tej prireditvi nastopil i še 
pevci iz COŠ Fran Roš iz Celja, OS Biba 
Ročk iz Šoštanja ter Varaždina. Sodelovala 
pa bo tudi P lesna skupina K U D Svoboda iz 
Žalca ter mladi l ikovniki OŠ Peter Špraje-
Jur iz Žalca, ki bodo risali posamezne t eme 
iz pesmi. Vse pesmi, ki j ih bodo izvajali 
mladi pevci, so napisali učenci sami in tud i 
večino sk ladb so skomponira l i sami. 
Aranžmaje pa j e pripravil Marijan Kozmos. 
Mlade pevce bo na letošnji prireditvi 
spremljal ansambe l Candy iz Celja. 

Šerafedin Peci , vodja 
disko k luba Fleck v Tito
vem Velenju, zopet pri
pravlja v Sloveniji gosto
vanje znane d isko zvezd
nice. V hah Tivoh v Ljub
ljani bo namreč 5. januar-

: ja nastopila n e m š k a di
sko kraljica, ko t jo ime
nujejo, C.C. Catch • Vdi-

' skoteki Jagoda pa bo to 
soboto nastopil Miki Ša-
rac • Jože Škorjanec s e j e 
nayeličal »tezgarjenja« 

, v Švici in se je vrnil do-
' mov. Sedaj že v^ija glas-
' bena izkustva v glavo 
- mladim v Glasbeni šoli 
' Žalec • Beno Žibret, ki se 
5 j e po ločitvi z ansamblom 
) Cmok odpravil na nego-
; tovo pot profesionalizma, 
[ se vsestransko angažira. 
J Na Lojtrci domačih je po

magal Pihalnemu orke-
I stru Štorskih Železarjev, 

v petek pa bo solist pri 
CPO Žabe na novoletnem 

_ koncertu • New sw^ing 
" quartet je v teh prednovo-

lotnih d n e h razprodan. 
Minuli konec t edna so 
imeh t r i koncer te v Švici 
ter koncer ta v Italiji in 
Avstriji, ta t eden pa spet 
Potujejo v Švico • Tam 
Hhjena vseh treh koncer
tih poslušal tudi Bruno 
\Rigasi, ki dela z Golden 

(jGate Quartetom. O nasto
pih NSQ se je izrazil zelo 
pohvalno in nakazal tudi 

J^ožnost sodelovanja 
• NSQ je že pred letom 
jdni v Švici izdal kaseto in 
CD ploščo, ki so jo že raz-

^^^rodali, zato bodo natis-
lili novo v nakladi šest 
•isoč izvodov • . 

Takole razigrani so bili Big Benovci v dvorani Golovec na prireditvi Lojtrca domačih. 
Foto: EDI MASNEC 

Big Ben »odkriva« nove teme 
Na no¥l plošči bodo, men drugim, prepevali o stevardesali 

Saj jih poznate. Simpatične 
Novogoričane. Janeza Rijav-
ca-Giannija, Vladimirja Ča-
deža, Etbina Tutto, Bora Zu-
Ijana in Carlosa Valderramo, 
ki je po rodu Čileanec. Srečali 
smo se na prireditvi Lojtrca 
domačih v Celju in izvedeli, 
da so v naše mesto pridrveli 
naravnost iz studia Tivoli, 
kjer snemajo novo ploščo in 
kaseto. 

In kaj so Big Benovci sploh 
počeli na lojtrci? »V dvorano 
Golovec smo prišli čisto slu
čajno. Prireditelji so nas pova
bili, ker so refren naše pesmice 
z naslovom Lojtrca, uporabili 
kot uvod v to prireditev, pe
sem pa so uvrstili tudi na kase
to, na kateri so znane narodno-
zabavne viže, ki so priplezale 
na lojtrco,« je povedal Gianni, 
pevec skupine Big Ben. 

Kaj pa fantje počnejo kadar 
ne nastopajo na Lojtrci? Seve

da jim ni nikoli dolgčas, pose
bej sedaj, ko snemajo v studiu 
Tivoli novo ploščo in kaseto. 
»Na plošči bo pesmica, za kate
ro predvidevam, da bo prihod
nje leto velika uspešnica. Na
slov je Adio Špela, govori pa 
o stevardesah. To je področje, 
ki ga še nismo obdelali. Zani
mivo je, da z mano poje štirile
ten fantek.« 

Big Benovci so zaposleni, da 
je kaj. »Nastopov je kar pre
več, saj imamo rezerviran že 
ves december,« pravi Gianni. 
»Nastopi so samo dodatna 
obremenitev, ker snemamo 
v studiu. Še posebej je to na
porno za pevca. Preden grem 
v studio, moram namreč paziti 
na svoj glas.« 

Tudi Silvestrovo bodo preži
veli delovno. »Igrali bomo 
v Ljubljani, v Iskri Delti. Zdi 
se mi, da bo to interno silve
strovanje za poslovne ljudi Is
kre Delte, 1. januarja imamo 

nastop na Goriškem, 2. januar
ja pa bomo igrali v Rdeči dvo
rani v Titovem Velenju. Ko bo 
izšla nova plošča, mislim, da 
bo to konec februarja, ali v za
četku marca, pa se bomo od
pravili na promocijsko turnejo 

in takrat bomo verjetno obi-
skah tudi Celje,« je pogovor 
zaključil Gianni in odhitel na 
oder, kjer je srca poslušalcev 
ogrel s prijetno pesmico in 
s simpatično razposajenim na
stopom. 

NATAŠA GERKEŠ 

Če želite biti pred časom, se 
lahko refren mnogo obetajoče 
pesmice, Adio Špela, naučite 
že danes, melodijo pa si boste 
požvižgavali marca. 
»Adio Spela, odletela, 
je v prelepi širni svet. 
Je pilota rada imela, 
a le za čarterski polet.« 

Lestvici Radia Celje 
Z a b a v n e m e l o d i j e : 

1. I WANT YOUR SEX - GEORGE MICHAEL (10) 
2. OKRENI SE, IDI - NOVI FOSILI (6) 
3. CALL ME - SPAGNA (7) 
4. SAMO MILIJON NAS JE - AGROPOP (5) 
5. YOU WINN AGAIN - BEE GEES (3) 
6. HERE I GO AGAIN - VVHITESNAKE (6) 
7. NA VESELICO - OBVEZNA SMER (9) 
8. BRILIANNT THIS GUISE - BRUCE SPRENGSTEEN (1) 
9. MARJETKA POČAKAJ DO PETKA - ČETRTA DIMENZIJA (1) 

10. BEAT PATROL - STARSHIP (8) 

LESTVICA ZABAVNIH MELODIJ JE NA SPOREDU RADIA CELJE VSAKO 
SOBOTO OB 17.15 URI. 

D o m a Č e m e l o d i j e : 
1. LEPA MORA BIT' - HENČEK (10) 
2. SAMO ENKRAT SE ŽIVI - AVSENIK (6) 
3. POET LJUBEZNI - SLAVČEK (5) 
4. ZA TVOJ NAJLEPŠI DAN - DOBRI ZNANCI (10) 
5. NA SONČNI STRANI ALP - RUPAR (5) 
6. IMEJMO SE RADI - VINIČARJI (4) 
7. VSI IMAJO ŽELJE - KLINC (2) 
8. EKS VELJA - KLAVŽAR (1) 
9. NOCOJ S TEBOJ BI RADA ZAPLESALA - STOPAR (9) 

10. ŠE EN LITER - PETRIČ (1) 

LESTVICA DOMAČIH MELODIJ JE NA SPOREDU RADIA CELJE VSAK 
PONEDELJEK OB 17.15 URI. 

Nagrajenca: Sonja Glažar, Partizanska 66, Titovo Velenje 
Slavko Fišer, Rudarjevo 8, Črna 

Pišite na naslov: Novi tednik - Radio Celje, 
Trg V. kongresa 3a, 63000 Celje 

Vsakič nagrada - velika plošča, ki jo izžrebanci izberejo 
v prodajalni MELODIJA v Celju. 
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Štorski železarn izvozili več Icot uvozili 
Sanacija livarne strojne litine Je povsem uspela 

Po besedah predsednika KPO 
železarne Štore dipl. ing. Srečka 
Senčiča se bo leto 1987 v poslov
nem smis lu za št^irske železarje 
končalo ugodno, kljub temu da 
so se zadnje čase izjemno neugod
no poslabšal i pogoji gospodarje
nja. Predvsem so železarji zado
voljni s fizičnimi kazalci proiz
vodnje, saj je v obratih, kjer niso 
imeli posebnih tržnih motenj, 
proizvodnja dejansko tekla ne
moteno in po načrtovanih pred
videvanjih. 

Poslovanje s e j e b is tveno popra
vilo v zadnjem četrtletju 1987, zla
sti zaradi odst ranjenih dispar i te t 
pri cenah jekla, prav tako so štor
ski železarji uspeli izvoziti precejš
nje kohč ine izdelkov. V železarni 
Štore ocenjujejo, da se izguba, ki 
so j o izkazali po devet ih mesecih 

letos, ne bo povečala. Poslovni re
zultat ob koncu leta bo sicer fi
nančno neugoden , saj še vedno 
pričakujejo izgubo v višini 3,5 mi
lijarde dinarjev, odvisno pred
vsem še od plačane realizacije, pri 
čemer bodo izgubo s sedaj veljav
nimi predpis i »pokrili« sami v ok
viru de lovne organizcije in, da bo
do na ta način v leto 1988 vstopili 
s »pozitivno ničlo.« 

Za boljše finančno poslovanje bi 
bilo po t rebno po besedah Srečka 
Senčiča naredit i veliko v tekoči in 
prihodnji ekonomsk i politiki, če
prav je precej zamujenega že s se
danjo resolucijo o d ružbenoeko
n o m s k e m razvoju za pr ihodnje le
to. P r e d v s e m v gospodars tvu še 
vedno ne vedo, pod kakšn imi po
goji bodo poslovali, čeprav imajo 
v S torah jasno postavl jene poslov

ne cilje do polovice pr ihodnjega 
leta. 

V železarni Štore trdijo, da so za 
to obdobje sposobni tudi ob upo
števanju sedanjih razmer gospo
darjenja, poslovati pozit ivno in 
uresniči t i svoje gospodarske in 
poslovne cilje, v kol ikor ne bo pri
šlo do nepredv iden ih s p r e m e m b 
e k o n o m s k e polit ike, ki bi se ne
ugodno odrazile v črni metalurgiji 
posebej in na splošno v gospodar
stvu. 

Štorski železarji so se letos iz
kazali zlasti pri izvozu, saj so ga 
dosegli v viš ini 22 mil i jonov do
larjev, od česar je bilo izvoza na 
konvert ibi lna tržišča za 17 mili
jonov dolarjev, za prav tol iko pa 
so uvozil i . Takšnega izvoznega 
presežka štorski železarji še niso 

imeli , doslej so uspeval i izvozno-
uvozno tehtnico v g lavnem izrav
navati . Prav zato so prepričani, 
da bi izvoznikom bolj naklonjena 
devizna zakonodaja predvsem 
v navezavi črne metalurgije in 
kovinsko predelovalne industri
je, dala večje dohodkovne 
učinke. 

Svojo svetlejšo p r ihodnos t vidi
jo v železarni Store še vedno v na
ložbeni dejavnosti . Letos so do
končal i z neka ter imi p o m e m b n i 
mi naložbami. Naj o m e n i m o zlasti 
sanacijo v livarni s trojne litine, ka
tere učinkovi tos t dokazujejo prav 
z rezultati v zadnjem četrtletju. 
Druga naložba je končana prva fa

za modernizaci je oziroma avtoma
tizacije dela v jeklars tvu, v kateri 
so cilje podredi l i kakovost i in 
manj količini. Ob kakovostnejš ih 
jek larsk ih izdelkih pričakujejo 
boljši p lasma na zahodnoevrop
skih tržiščih. 

P red k ra tk im so v železarni Što
re ugasnil i e lektroplavž, ki j e zad
nje čase, žal, proizvajal vse več iz
g u b e in energe t sk ih stroškov. 
S prerazporedi tvi jo plavžarskih 
delavcev ni bilo večjih problemov, 
več težav j e s prerazporejanjem re
žijskih delavcev. Upajo, da bodo 
uspel i s p rog ramom prekvalifika
cij, in da bodo vse delavce uspeš
no prerazporedi l i najkasneje v na
slednjem letu. 

Železarski srečno za leto 1988! 

Surovin je v teh časih manj 
z njimi pa lahko gospodarstvu precej pomagamo 

Celjska Surovina je del 
mariborske delovne organi
zacije, ki se ukvarja z zbira
njem in predelavo odpad
kov. Svoje tozde imajo 
v Mariboru, Radljah ob 
Dravi, Ljubljani in Celju. 

Tozd Surovina Celje ima 
pe t pos lovnih enot. V Cejju, 
kjer je tudi sedež tozda, Žal
cu, Laškem, Šmarju pri Jel
šah in novo v Krškem. Od
kupujejo o d p a d n e surovine 
od delovnih organizacij na 
š i ršem celjskem območju , 
nekaj malega j ih v regiji tudi 
prodajo, sicer pa pri njih do
sti papirja, raznih kovin in 
stekla oddajo tud i občani , še 
posebej pa so pri zbiranju 
starega papirja pr idni šolarji. 
Zadnji čas j e m o č n o upade l 

dotok papirja, ki so ga odda
jale t rgovske delovne organi
zacije, kar j e posledica pada
nja k u p n e moči prebival
stva. 

Nasp loh se gospodarska 
situacija v družbi pozna tud i 
pri Surovini . Ne le, da se 
ubadajo, tako kot vsa prede
lovalna industrija, z neuskla
jenost jo cen, tudi organizaci
je združenega dela so letos 
zmanjšale kohč ine odpadn ih 
surovin pri proizvodnji, saj 
skušajo v proizvodnji kar 
najbolje izkoristiti vse mate
riale. Kljub temu, da se j im 
na celjski Surovini zato 
zmanjšujejo količine odkup
ljenih odpadn ih surovin, pa 
bo 63 delavcev tega tozda po
slovno leto končalo uspešno . 

Razmišljajo že o pr ihodnost i , 
zato bodo pr ihodnje leto sto
rili vse, da bi med prebival

s tvom dvignili zavest o nuj
nosti zbiranja in oddajanja 
odpadkov . 

Ob novem letu čestitajo 
vsem pos lovnim partner
jem in občanom in priporo
čajo vsem, da odpadkov ne 
zavržejo, temveč jih oddaja
jo v nj ihovih poslovnih eno
tah. Ob tem, da so surovine 
nujno potrebne domači in
dustriji, je to lahko tudi do
hodek za izboljšanje družin
skih proračunov, šolskih in 
s indikalnih blagajn. 

Tradicija v službi zdravja 
z več kot 320 leti tradicije jie Zdravi

l išče v Rogaški Slatini v službi zdrav
ja. Osnova zdravljenja je zdravilna mi
neralna voda DONAT Mg, ki je po bo
gastvu mineralnih snovi, predvsem 
magnezija, brez primere v Evropi. 

Zdravil išče se zlasti v zadnjem času 
razvija v najsodobnejši evropski center , 
t ako zdravstveni ko t turist ični . Zato 
gostje z domala vseh koncev sveta ne 
prihajajo v Rogaško Slat ino le po zdrav
je, a m p a k je vse več takšnih , ki si želijo 
v Rogaški Slatini nabrat i novih moči za 
premagovanje vsakodnevn ih naporov, 
si oddahni t i , se duševno in te lesno oja-
čati, se razvedriti in zabavati ali prepro
sto - shujšati . Za vsakogar imajo v Zdra
vilišču pripravl jene p rograme, od os
novnih, kot je d iagnost ika s s is tematski
mi pregledi, kura zdravljenja s pitjem 
zdravilne minera lne vode DONAT Mg, 
hujšanje brez lakote, organiziran akt ivni 
oddih , sprost i tvena terapija ob glasbi, 
rekreat ivno-dietni paketi , pr i ložnostni 
in praznični programi , p rogram rekre
acije od tenisa, namiznega tenisa, mini 

golfa, kegljanja in streljanja z zračno pu
ško do t r im programa v gozdu, vožnje 
s kolesi, sprehodi , kopanja v pokr i t em 
plavalnem bazenu, finske saune , solari-
ja, lova, r ibolova in še česa. 

V bogati in široki p o n u d b i so še izleti 
v idilični okolici Zdravil išča in pikniki , 
za g u r m a n e so na voljo restavracije z na
cionalnimi in in ternacionalnimi speci-
al i tetami, ku l turno-zabavne pr i redi tve 
ter vsakodnevn i večerni p rogrami v ho

telih najvišjih kategori j , kot sta Dona t in 
Sava. Ce k t e m u d o d a m o še gostoljub
nost in pri jaznost zdravil iških delavcev, 
zaradi česar je pred dvema le toma po
stalo Zdravil išče Rogaška Slatina šam
pion turizma, j e podoba popolna . Zato 
se gostje v Rogaško Slat ino radi vračajo 
in vse več j e takšnih . 

Delavci Zdravil išča Rogaška Slatina 
želijo vsem občanom in svoj im gostom 
zdravja in sreče v letu 1988. 





















40. STRAN - NOVI TEDNIK 

NOVOLETNE RAZGLEDNICE 
p o š i i j a E D I M A S N E C 

Napovedujejo, da bomo 1988 izplavali iz krize. 

Ne obupujte. Za vsako nesrečo pride tudi sreča. 

Pogled v črno prihodnost.' 
Prijatelja iz rubrike zanimivosti 
voščiva vgselepraznike. Prednovoletni koncert za orkester in solista. 

Partizanske domačije 10 

Piše MUenko Sirašek 

Rdeči lepalii oznanjajo smrt 
Celjski grof Urh, drugi 

svojega rodu, ki so ga 1456. 
leta v Beogradu pobili Hu-
njadijevi ljudje, s čimer s e j e 
začel p ropad velike plemeni-
taške družine, j e menda rad 
lovil po Kozjanskem, govori 
l judsko izročilo. V brezskrb
n e m pa s t ras tnem lovskem 
zanosu ga j e zaneslo v ozko 
dolinico, vso zamočvirjeno 
in skrito med gozdovi. Kore-
njaški, z vsemi žavbami na
mazani Urh je bil v pasti . 
P o d kopit i konja se je udira
lo, žival je lezla v blato, grofu 
j e postajalo vroče . . . 

P lemeni t i Celjan s e j e ven
dar le izkopal iz blata, kar ta
ko, n e n a d o m a in brez težav, 
v zahvalo za rešitev pa je 
m e n d a sklenil postavit i 
cerkvico Sv. Urha, ki jo še 
danes kličejo za Urha na je
zeru. 

Res pa je , da so cerkvico 
postavili že zdavnaj prej, saj 
se prvič omenja že 1394. 
Morda je Les i čnemu prav 
Urh podari l dragocen pozno-

gotski k ip sv. Urha iz glina-
s toopečne mase. Naj bo ka
korkol i hoče, poslej se je v 
tej sk romni vasici marsikaj 
dogajalo. Srečala se je s 
kmečk imi uporn ik i leta 
1572/73, ki so h r u m e h proti 
Planini pri Sevnici, pred v 
vojno pa je bila skupaj s Koz
jem središče naprednega gi
banja in ko so mačkovci v 
vasici organizirali velik 
shod, so ga v svoje n a m e n e 
izrabili tudi domači komu
nisti. 

Poslej je revolucionarna 
misel sk rbno prikri ta tlela v 
Lesičenarjih, dokler se ni v 
»mogočnem zanosu odpora 
in protes ta proti kr ivicam 
sprosti la in planila neizpros
no na dan«. (Tako se bere v 
e n e m prost ih spisov, ki so 
Jih napisali mladi Lesičenar-
ji. Mimogrede: Les ično izha
ja iz les, gozd, lesovje in ne 
od lisice, kot bi nekater i radi 
h u d o m u š n o pritaknili!). 

Stari Andrejček, kozjanski 
bogataš , je bil nap reden mo

žakar, zgneten iz svojevrst
nega testa, kar so seveda ne
kater i cenili, d rug im pa ni bi
lo čisto nič pogodu. Bilo j e 
torej nekako s amoumevno , 
da se je začelo prav pri Ko-
larjevih ali pri Andrejčkovih. 
Pod tem imenom so j ih poz
nali daleč naokoli , od po-
tovk, beračev tja do bogata
ških vinskih t rgovcev in pre
kupčevalcev z živino. 

V slovenski književnosti, 
zlasti starejši, t akšne doma
čije niso neznanke . Tjakaj bi 
sodila tud i Andrejčkova, 
kjer j e dobrota , pripravlje
nost pomagat i sočloveku, 
bra tu v stiski, pomeni lo ne
ločljivi del njihovega živ
ljenjskega bistva. Popo tn ik 
se j e lahko ustavil, vnaprej 
vedoč, da m u ne bodo odre-
kh kosa kruha , skodel ice ju
he, koščka mesa in kozarca 
vina, vse skupaj pa zabelili s 
prijazno besedo. 

Začudo : Andrejčkovi so 
bili vse prej kot revni, bili so 
med najpremožnejš imi v do

lini in daleč naokrog, vendar 
ožemal ni n ihče nikogar. Še 
posebej je bila znana po svoji 
dobrot i , ki je prešla že kar v 
pregovor, mati Marta, zaščit-
nica odrivanih in prezrtih. 

In spet berem prosti spis: 
»Iz te hiše je planila po 

Kozjanskem, se dvignila pod 
Bohor mogočna sila, klic 
upora, ki s e j e prelil iz izroči
la te t rdne kozjanske doma
čije, od katere sta naposled 
ostali le hčerki Dana in 
Vojka.« 

Stari Andrejček in mati 
Marta sta imicla štiri otroke. 
Oče je bil precej samosvoj , 
mat i dobrotnica. V hiši s e j e 
trlo ljudi, poslov in služkinj, 
t is t ikrat so j im rekh hlapci in 
dekle, podna jemnikov in 
slučajnih popotnikov, v go
stilni je bilo ves čas živahno, 
mesnica je po vsem tem ne
kako spadala zraven. 

Andrejček je seveda znal 
gruntat i in postaviti stvari na 
pravo mesto . Vesti so pljusk-
nile na Kozjansko, vznemiri
le domačijo in ko je počilo, 
se stari ni zdrznil niti za hip: 
vojna vihra ga je našla v vo
jaški uniformi nekje pri Pod
če t r tku in bržkone j e moža

kar že takrat , na poti domov, 
začel odvijati š t reno begajo-
čih misli. Kajti, ko se je vrnil, 
so vsi, kar jih je bilo, začeli 
mrzlično zbirati orožje, ki ga 
je zapusti la razpadla staroju-
goslovanska vojska. 

Bilo je t i s t ihdob tako, d a j e 
očetova odločitev pomeni la 
zakon za vse. Zakon, ki ga ni 
bilo mogoče kršiti . Naravna
nost, ki ji ni bilo mogoče 
oporekat i . 

Odmakn jene kozjanske 
poti so se srečale z neznanci . 
Noči so postale gostejše, pre
kra tke . . . Med prvimi je pri
šel v hišo kozjanski živino-
zdravnik dr. Mozer in z njim 
j e Andrejček poslal v Bohor 
prenekater i košček mesa. 
Dana, ki danes živi na očeto
vem domu, je bila t ist ikrat 
stara dvajset let, sestra Voj
ka dvanajst , brat sedem
najst, starejši pa je bil v voj
n e m ujetništvu. 

O tistih pre lomnih časih je 
nekdanj i partizan na Kozjan
skem Pavle Baloh zapisal: 

»Lesično je večja vas, Pil-
štanj je manjši, pa vendar 
trg. Tu je bil sedež ohj^e in 
žandarmeri je . Prebivalci teh 
krajev so bili zelo zavedni. 
Že prve dni po ustanovitvi 
OF so se tu zbirah simpati-
zerji na ses tankih v Lesič-
n e m in na Gubnenn. Najbolj 
znana hiša v Les ičnem je bi
la Kolarjeva, Andrejčkova. 
Od tod si dobil zvezo z naši
mi simpatizerji na G u b n o , v 
Kozje in P lanino . . .« 

Dana je . p o d o b n o kot oče, 
hi t ro dojela, v ka te rem grmu 
tiči zajec, saj so prišleki ne: 
n e b n o šepetali , zdaj doma, 
zdaj v gorci (vinska klet, 
op. p.), prihajali so kadarko
li, ponoči in podnevi in tako 
se je pač zgodilo, da se je, 
t akorekoč neopazno in neve
de, t e m u vroč ičnemu doga
janju pridružila še sama. 

Stari Andrejček o t rokon 
ni ničesar prikrival: svojin 
j e v e d n o zaupal . Tako so na 
posled Dani prepusti l i zbira 
nje sani te tnega materiala 
b ra t j e skrbel za orožje, mlaj 
ši sestri Vojki pa so naprt i l 
kur i rske posle. Bila je pre 
majhna, so odločili, da bi j( 
kdo sploh resno jemal - ii 
zato koristna. 

»Potem so prišli.« se spo 
minja Dana.« 1. junija 194 
so nas odpeljali v zapo« 
Najprej v Kozje, po tem 
Brežice. Mene so zadrža 
najdlje, dva meseca, p rede 
sem spet smela domov. oč( 
ta in mate r so spustil i nekol 
ko prej . Vedela sem: to j e p 
vo opozorilo, da je t reba bi 
previden, še posebej , ker s 
se že zelo zgodaj začeli zbir. 
ti pri nas p o m e m b n i politi^ 
ni in vojaški funkcionar 
mlade vojske, ki so j im bi 
Nemci nenehno za petam 
Bili so to prvi štajerski pari 
zani. Še posebej se j e to ra 
mahni lo po p r ihodu Fran( 
Rozmana-Staneta na Ko 
jansko . 

(Nadaljevanje prihodnj 


